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سرمقاله

مجلس یازدهم و لایحه بودجه 1۴۰3)1۴(

نگاهی به خواســته ها و اجرای اقدامات اساســی اقتصادی ، فرهنگی ، 
اجتماعی ، سیاســی و....... مصوبات نمایندگان ملت در مجلس یازدهم برای 
لایحــه بودجه ،1403بصورت خلاصه توجهی ویژه خواهیم داشــت . بحث 

مالیات بر عایدی سرمایه و....
مالیات بر عایدی سرمایه با هدف جلوگیری از سوداگری در بازار و سوق 
 دادن سرمایه ها به حوزه های مولد اقتصادی در مجلس تصویب شد. این نوع 
مالیات شــامل حال کسانی می شود که از طریق سوداگری و سرمایه گذاری 

غیرمولد اقدام به افزایش سرمایه خود می کنند.
طبق مصوبه مجلس شــورای اسلامی ، مالیات بر عایدی سرمایه حاصل 
از انتقــال اوراق بهادار یا کالای مورد معامله در بهابازار )بورس(ها و بازارهای 
خارج از بهابازار )بورس( از قبیل صندوق های کالایی، صندوق های املاک و 
مستغلات و گواهی سپرده سکه طلا مشمول مالیات بر عایدی سرمایه نیست.

ایرادات شورای نگهبان به طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی و ماده 
12 به همراه 8 تبصره این طرح از سوی مجلس اصلاح شد، طبق تبصره 7 
مقرر شد عایدی سرمایه حاصل از انتقال اوراق بهادار یا کالای مورد معامله در 
بورس ها و بازارهای خارج از بورس مانند صندوق های کالایی و صندوق های 

املاک و مستغلات و گواهی سپرده سکه طلا، مشمول مالیات نخواهد بود.
اصــلاح صدر ماده 12: یک ماده به  عنوان مــاده 46 ذیل فصل اول باب 
ســوم قانون مالیات های مستقیم به شرح زیر الحاق می شود:ماده 46- کلیه 
اشــخاص غیرتجاری انتقال دهنده »عین« یا »حق واگــذاری  محل« درباره 
انتقال دارایی های زیر مشمول مالیات بر عایدی سرمایه هستند:  1-املاک 
با انواع کاربری و حق واگذاری محل2- انواع خودروی ســواری دارای شماره 
انتظامی )پلاک( شــخصی3- انواع طلا، نقره، پلاتین و مســکوکات آنها و 

جواهرآلات4- انواع ارز
ادامه در صفحه 5

مهدیمیرحیدری
مدیرعاملوسردبیر

رهبر  معظم  انقلاب اسلامی   :

صفحه 2

خوب شدن حال کارگر یعنی 

خوب شدن حال کشور

مقامات جمهوری اســلامی ایران و پاکســتان در حضور 
رئیس جمهور ایران و نخست وزیر پاکستان، 8 سند همکاری 

مشترک در حوزه های مختلف امضاء کردند. 
رئیس جمهور به دعوت رسمی همتای پاکستانی خود و در 
رأس هیئتی عالی رتبه از مقامات اقتصادی و سیاسی، با بدرقه 
معاون اول رئیس جمهور، معاون بین الملل دفتر مقام معظم 
رهبری و جمعی از وزرا برای ســفر دو روزه عازم اســلام آباد 
شد و در بدو ورود به پایتخت پاکستان مورد استقبال »ریاض 
حســین پیرزاده« وزیر کار و مســکن پاکستان و جمعی از 
مقامات این کشور قرار گرفت، در مراسم استقبال رسمی پس 
از نواخته شدن سرود ملی ایران و پاکستان، سران دو کشور 
از گارد تشریفات حاضر سان دیده و رئیسی به رسم دوستی 
و یادبود نهالی در محوطه دفتر نخست وزیری پاکستان غرس 

کرد.
در ســفر رســمی آیت ا... ســید ابراهیم رئیسی و هیئت 
عالی رتبه سیاســی و اقتصادی همراه به پاکســتان، مقامات 
جمهوری اســلامی ایران و پاکستان پس از برگزاری نشست 
مشــترک هیئت های عالی رتبه در حضور آیت الله رئیســی 
و شــهباز شــریف، نخست وزیر پاکســتان 8 سند همکاری 
در بخش هــای مختلف تجارت، علم  و فناوری، کشــاورزی، 
بهداشت، فرهنگ و مسائل حقوقی و قضائی به امضاء رساندند.

»ایجاد مناطق آزاد تجاری در گذرگاه های مرزی مشترک«، 
»همکاری در بخش ســینما و رسانه«، »همکاری در بخش 
بهداشت دامی«، »همکاری های امنیتی«، »همکاری در بخش 
تعاون و رفاه اجتماعی«، »همکاری در بخش اســتاندارد« و 
»همکاری در بخش حقوقی و معاضدت قضائی در امور مدنی 
و تجاری« از مهم ترین اسناد همکاری میان دو کشور بود که 
از سوی وزرای راه و شهرسازی، دادگستری، فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، جهاد کشاورزی و رؤسای سازمان های مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی و استاندارد با همتایان پاکستانی به امضا رسید.

رئیس جمهور: روابط ایران و پاکستان فراتر از همسایگی و 
متکی بر برادری و روابط قلبی عمیق و تاریخی است

دکتر رئیسی در بدو ورود به پاکستان با محمد اسحاق دار، 
وزیر امور خارجه این کشور که برای خوش آمدگویی در هتل 

محل اقامت رئیس جمهور حضور یافته بود، دیدار کرد.
وی در این دیدار روابط دو کشــور را فراتر از همســایگی 
صرف و متکی بــر برادری و روابط قلبــی عمیق و تاریخی 
توصیف کرد که دل ها و اعتقادات دو ملت را به یکدیگر پیوند 
داده و گفــت: با وجود آنکه تقویت روابط ایران و پاکســتان 
مطلوب برخی بیگانگان نیســت، اما با توجه به ظرفیت های 
متنوع، متعدد و متقابل موجود روابط دو کشور اسلامی باید 

ناظر بر تأمین منافع دو ملت بیش از پیش گسترش یابد.
رئیس جمهور با بیان اینکه اگر همه کشورها و ملل اسلامی 
با یکدیگر وحدت داشتند، رژیم صهیونیستی نمی توانست تا 
این حد به فلســطینیان مظلوم، بی گناه و بی دفاع غزه ظلم 
کند، اظهار داشت: صهیونیست ها از اختلافات میان کشورهای 
اسلامی سوءاستفاده می کنند، لذا در برابر راهبرد دشمن برای 

تداوم اختلاف میان امت اسلامی، راهبرد ما وحدت است.
وزیر امور خارجه پاکســتان:  امت اســلامی به رهبرانی 

همچون رهبر جمهوری اسلامی ایران نیاز دارد
محمد اسحاق دار نیز در این دیدار ضمن خوش آمدگویی 
به رئیس جمهور، رهبری جمهوری اســلامی ایران برای امت 
اسلامی به خصوص در مسئله فلسطین را حائز اهمیت ویژه 
دانست و تصریح کرد: امت اسلامی به رهبرانی همچون رهبر 
جمهوری اسلامی ایران نیاز دارد. وزیر امور خارجه پاکستان 
ضمن اعلام آمادگی کشورش برای همکاری های گسترده و 
سازنده با ایران خاطرنشان کرد: امت اسلامی امروز بیش از هر 

زمان دیگری نیاز به وحدت و تقویت همبستگی دارد.
افزایش سطح تبادلات اقتصادی و تجاری دو کشور در گام 

اول 10 میلیارد دلار هدف گذاری شده است
آیت ا... رئیسی در نشســت مطبوعاتی مشترک با شهباز 
شریف، نخست وزیر پاکستان ضمن قدردانی از میزبانی دولت 
این کشور از هیئت جمهوری اسلامی ایران و ابراز خرسندی 
از حضور در پایتخت مردم متدین و دینمدار پاکستان، گفت: 
از طرف رهبری معظم انقلاب اســلامی و ملت بزرگ ایران 
به مردم پاکســتان که همواره از اسلام، ارزش های اسلامی، 
مظلومین فلسطین و حق و عدالت دفاع کرده اند، سلام عرض 

می کنم.
وی با بیــان اینکه امروز ملت عزیز پاکســتان نیز مانند 
دیگر ملت های مسلمان و آزاده دنیا از ظلم رژیم کودک کش 
صهیونیســتی و نظــام ناعادلانه حاکم بر جهان به ســتوه 
آمده انــد، افــزود: آنچه امروز تمــام دنیا را غصــه دار کرده 
ناکارآمدی ســازمان های بین المللی بــه ظاهر مدافع حقوق 
بشر از جمله سازمان ملل و شورای امنیت در مقابل جنایات 
رژیم صهیونیســتی علیه مردم مظلوم غزه با حمایت آمریکا 
و کشــورهای غربی است و ما معتقدیم موضع به حق مردم 

ایران و پاکستان، امت اسلامی بلکه همه ملت های آزاداندیش 
در حمایت از مردم مظلوم فلســطین در مسیر حق طلبی و 
عدالت خواهی و همچنین ایستادگی و مقاومت فلسطینیان 
مظلوم جواب خواهد داد و حتماً زمینه ساز نظم عادلانه جهانی 

خواهد بود.
رئیس جمهــور با بیان اینکــه روابط دو کشــور ایران و 
پاکســتان به صرف روابط همسایگی نیست، بلکه مبتنی بر 
رابطه تاریخی، تمدنی و اشــتراکات عمیق اعتقادی و دینی 
اســت، تصریح کرد: آنچه دو ملت بزرگ ایران و پاکستان را 
پیوند داده اســت، همین اشتراکات اعتقادی و دینی است و 

چنین پیوندهایی ناگسستنی است.
وی با بیان اینکه تبــادل ظرفیت های قابل توجه موجود 
در دو کشــور حتماً موجب انتفاع دو ملت ایران و پاکستان 
خواهد شد، افزود: در نشست هیئت های عالی رتبه دو کشور 
تصمیم گرفتیم ضمن به کارگیری این ظرفیت ها روابط ایران 
و پاکســتان را در عرصه های مختلف سیاســی، اقتصادی، 
تجاری و فرهنگی در تمامی ســطوح ارتقا بخشــیم. وی با 
اشاره به مواضع مشترک تهران و اسلام آباد در زمینه مبارزه 
با تروریسم، جرایم سازمان یافته، مواد مخدر و همچنین انواع 
ناامنی های تهدیدکننده دو کشور و منطقه، تصریح کرد: این 
نگاه مشترک مبتنی بر دفاع از حقوق بشر محور همکاری های 

دو جانبه، منطقه ای و بین المللی دو کشور است.
رئیس جمهور افزود: ممکن است برخی تعمیق همکاری ها 
و روابط دو کشــور را نپسندند، اما آنچه برای ما اهمیت دارد 
تداوم همکاری های دو کشور در جهت تأمین منافع دو ملت 

است.
دکتررئیسی با بیان اینکه سطح روابط تجاری و اقتصادی 
دو کشــور قابل قبول نیســت، اظهار داشــت: در نشســت  
هیئت های عالی رتبه ایران و پاکستان تصمیم گرفتیم برای 

ارتقای سطح تعاملات تجاری و اقتصادی در گام اول مبادلات 
تجاری را به میزان 10 میلیارد دلار افزایش دهیم.

وی مرز میان دو کشــور ایران و پاکســتان را فرصتی در 
جهت رفاه دو ملت به ویژه مردم مناطق مرز نشین عنوان کرد 
و گفت: دیدار چندی پیش مقامات عالی دو کشــور در مرز 
»پیشــین« و افتتاح بازارچه مرزی مشترک در این منطقه 
جلوه ای از همکاری ها و تجارت مرزی دو کشور بود که حتماً 

باید این گام ها استمرار یابد.
رئیس جمهــور با بیان اینکه ملت بزرگ ایران تحریم های 
ظالمانه را به فرصتی برای پیشــرفت کشور تبدیل کرده اند 
نســبت به انتقال تجربیات و تبادل ظرفیت ها در این زمینه 
با ملت پاکستان به ویژه در بخش های مختلف علم و فناوری، 

تکنولوژی، حمل ونقل و ترانزیت اعلام آمادگی کرد.
همچنین نخست وزیر پاکســتان از رهبر انقلاب به دلیل 

حمایت از مردم کشمیر قدردانی کرد.
توســعه روابط ایران و پاکســتان با اتکا به سابقه دیرینه 

تاریخی  و تمدنی مورد تأکید مقامات عالی دو کشور است
آیت ا... ســید ابراهیم رئیسی پیش از عزیمت به پاکستان 
و ســریلانکا، با بیان اینکه این سفر به دعوت رؤسای جمهور 
دو کشور دوست انجام می شود، تصریح کرد: کشور پاکستان 
از جمله کشــورهای مهم جنوب آسیا و دارای روابط دیرینه   
تاریخی و تمدنی با ایران اســت که همواره روابط سیاسی و 
اقتصــادی و نیز همکاری های منطقه ای و فرامنطقه ای مورد 

توجه دو کشور بوده است.
وی با اشاره به نگاه مشــترک جمهوری اسلامی ایران و 
پاکستان در زمینه حقوق بشر، دفاع از مردم مظلوم فلسطین 
و مبارزه با تروریســم تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایران 
در راســتای سیاست همسایگی و توسعه روابط با کشورهای 
اسلامی و همسو، علاقه مند به ارتقای روابط با کشور پاکستان 
است و در این سفر مسائل مختلفی از جمله مسائل اقتصادی 
و تجاری، انرژی و مسائل مرزی با دولت پاکستان مورد بحث 
و گفت وگــو قرار خواهد گرفــت. رئیس جمهور همچنین با 
بیان اینکه ســطح روابط اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و 
پاکستان به میزان سطح روابط سیاسی نیست، از هدف گذاری 
10 میلیارد دلاری مبادلات تجــاری و اقتصادی با توجه به 
ظرفیت های قابل توجه دو کشــور در این زمینه خبر داد و 
گفت: مردم پاکســتان، مردمی مؤمن، متدین و علاقه مند به 
ارزش های انقلاب اسلامی به ویژه به امام خمینی)ره( و رهبری 
معظم انقلاب اسلامی هستند و محبت و ارادت خود به ایران 
اســلامی را بارها به اثبات رسانده اند، ما امنیت این کشور را 
امنیت خود می دانیم و معتقدیم تثبیت و ارتقای امنیت نقاط 
مرزی به نفع دو کشور و دو ملت خواهد بود. رئیسی همچنین 
توسعه روابط اقتصادی و تجاری با سریلانکا را از جمله اهداف 
ســفر خود به این کشــور عنوان کرد و با اشاره به رشد قابل 
توجه همکاری های دو کشور در حوزه فنی و مهندسی ابراز 
امیدواری کرد این سفر نقطه عطفی در ارتقای سطح روابط 

میان ایران و سریلانکا باشد.

نمایش  پهپادها  و 
 موشک  های  ایرانی 
در  نمایشگاه   بغداد

صفحه 12

 روابط ایران و پاکستان فراتر از همسایگی
 و متکی بر برادری و روابط قلبی عمیق و تاریخی است 

 ماهنامه ای برای هر شهروند

و

منتشــر شد

تعاملات سایپا با فولادمبارکه در راستای 
افزایش 1۰۰ درصدی تولید خودرو
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خبر
در دیدار با فرماندهان عالی نیروهای مسلح مطرح شد؛

قدردانی فرمانده کل قوا از عملکرد همراه 
با تدبیر نیروهای مسلح در حوادث اخیر

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
ظهر  روز یکشنبه در دیدار جمعی از فرماندهان عالی نیروهای 
مســلح ضمن قدردانی صمیمانه از تلاشــها و موفقیتها در 
قضایای اخیر، تاکید کردند: به لطف خداوند نیروهای مسلح 
چهره خوبی از توانایی ها و اقتدار خود و همچنین یک چهره 
ستودنی از ملت ایران به نمایش گذاشتند و ظهور قدرت اراده 

ملت ایران در عرصه بین المللی را به اثبات رساندند.
فرمانــده کل قوا ضمن تبریــک روز ارتش و همچنین 
سالروز تاسیس ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی، با تاکید بر 
اینکه دســتاوردهای اخیر نیروهای مســلح موجب ایجاد 
احســاس شــکوه و عظمت درباره ایران اسلامی در چشم 
جهانیان و ناظران جهانی شده است، افزودند: موضوع تعداد 
موشک های شلیک شــده و یا موشک های به هدف اصابت 
کرده که طرف مقابل بر روی آنها متمرکز شده، موضوع دست 
دوم و فرعی است، موضوع اصلی ظهور قدرت اراده ملت ایران 
و نیروهای مســلح در عرصه بین المللی و اثبات آن است، که 

ناراحتی طرف مقابل نیز از همین موضوع است.
رهبر انقلاب اسلامی با قدردانی از لحاظ شدن تدبیر در 
اقدامات نیروهای مسلح گفتند: حوادث گوناگون با هزینه و 
دستاورد همراه هستند و مهم آن است که با تدبیر، از هزینه ها 
کاســته و بر دستاوردها افزوده شــود و این کاری است که 

نیروهای مسلح در حوادث اخیر به خوبی انجام دادند.
حضــرت آیت الله خامنــه ای با قدردانی از تلاشــها و 
فعالیت های سپاه، ارتش و نیروی انتظامی، نیروهای مسلح را 
به اســتمرار تلاش و حرکت برای مواجهه با دشــمنی ها و 
دشــمن ها با تکیه بر نوآوری و ابتکار توصیه و خاطر نشــان 
کردند: یک لحظه هم نباید متوقف شد زیرا توقف به معنای 
عقب گرد است، بنابراین باید نوآوری در تسلیحات و شیوه ها 
و همچنین شناخت روش های دشمن همواره در دستور کار 

باشد.
ایشان با تاکید براینکه حیثیت ملت ایران باید در چشم 
دنیا برجسته باشــد، افزودند: ضمن شناسایی استعدادها و 
نیروهای توانمند و خلاق، به خداوند متعال حُسن ظن داشته 
باشید و به او توکل کنید و بدانید که وعده خداوند در دفاع از 

مومنین حتمی و تخلف ناپذیر است.
رهبر انقلاب اســلامی در این دیدار همچنین تشــکر 
ویژه ای از خانواده های فرماندهان و رده های مختلف ارتش، 
سپاه و نیروی انتظامی داشتند و خاطر نشان کردند: بار اصلی 
زحمات بردوش همسران و فرزندان نیروهای مسلح است که 

سختی ها را تحمل می کنند.
در این دیدار سردار سرلشــکر باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مســلح با اشــاره به تحولات بزرگ سال 1402 و 
همچنین هفته های آغازین ســال 1403 از جمله عملیات 
»طوفان الاقصــی« و عملیات »وعده صادق« در تنبیه رژیم 
صهیونیســتی گــزارش کوتاهــی از آخریــن آمادگی ها و 

توانایی های نیروهای مسلح ارائه کرد.

بیانات در دیدار کارگران
به مناسبت اولین روز از هفته کار و کارگر)1(

بسم الله الرّحمن الرّحیم
و الحمد لله ربّ العالمین و الصّلاة و السّلام علی سیّدنا و نبیّنا ابی القاسم المصطفی محمّد 

و علی آله الاطیبین الاطهرین المنتجبین سیّما بقیّة الله فی الارضین.

خیلی خوش آمدید برادران عزیز، خواهران عزیز، کارگران عزیز. ســلام 
صمیمی و قلبی خودم را به وسیله ی شما حضّار محترم به جامعه ی کارگری کشور 
ابلاغ میکنم. ان شاءالله که موفّق باشید، مؤیدّ باشید. بنده از این جهت خیلی خرسندم 
که این »هفته ی کارگری« وجود دارد که ما بتوانیم در این هفته با جمع کارگران 
مواجه بشویم، اقلّاً یک تشکّر زبانی بکنیم از جامعه ی کارگری؛ این فرصت برای ما 
مغتنم است. بله، تشکّر زبانی البتّه کافی نیست، لکن لازم است. بنده صمیمانه تشکّر 
میکنم از زحمات کارگران مان، از نجابــت کارگران مان، از همّت کارگران مان و 

ان شاءالله از پیشرفت جامعه ی کارگری.
چند نکته را عرض میکنم. این نکاتی که گفته میشود، ممکن است بعضی از 
این نکات برای شماها روشن باشد، واضح باشد. علّت اینکه من تکیه میکنم روی 
بیان این نکات، این است که اینها باید عرف بشود، به افکار عمومی تبدیل بشود، نگاه 
عمومی جامعه بایستی به این مطالب توجّه پیدا کند. اگر چنانچه یک مطلبی در 
افکار عمومی به صورت عرف درآمد، فهمیده شد، دانسته شد، پذیرفته شد، آن وقت 
تحقّق آن خواسته آسان خواهد شد، دولتها و مسئولین و همه ی دست اندرکاران 
کمک خواهند کرد که آن خواسته برآورده بشود؛ ما میخواهیم این تحقّق پیدا کند.
نکته ی اوّل در مورد ارزش کارگر اســت. خب درباره ی ارزش کارگر خیلی 
صحبت شده، ما هم عرایضی کرده ایم،)2( دیگران هم گفته اند ، شماها هم میدانید. 
بالاترین جمله ای که در این زمینه میشود گفت این است که نبیّ مکرّم اسلام )صلّی 
الله علیه و آله و سلّم (، طبق این روایت، به دست پینه بسته ی کارگر بوسه زد.)3( دیگر 
از این بالاتر چه میشود؟ این ارزش کارگر است. منتها یک نکته ای در اینجا هست؛ 
در دنیا، کشورهای مختلف، ملتّها و فرهنگهای مختلف، همه روز کارگر دارند، روز 
کارگر مال همه ی دنیا است، لکن نکته اینجا است که نگاه دنیای مادّی به کارگر با 
نگاه اسلام به کارگر متفاوت است. بله، دنیای مادّی هم برای کارگر اهمّیّت قائل است، 
لکن چرا؟ چون کارگر یک ابزار است، ابزار تولید ثروت است برای کارفرما؛ نگاه دنیای 
مادّی به کارگر نگاه ابزاری است، مثل پیچ ومهره، مثل خود ماشین. اسلام این جور 
نیست؛ نگاه اسلام به کارگر و ارزشی که برای کارگر قائل است، ناشی است از ارزشی 

که برای کار قائل است؛ عمل؛ اسلام برای عمل ارزش ذاتی قائل است.
مــراد از این تعبیراتِ »عمل صالح« که در قرآن هســت و انواع تعبیرات و 
تمجیدهایی که از »عمل« در روایاتِ متعدّد هست، فقط نماز و روزه نیست؛ »عمل« 
یعنی همه جور عملی؛ هم عملی که انسان میکند به  عنوان عبادت، هم عملی که 
انسان میکند برای آوردن نان حلال در سفره؛ این هم عمل است، این هم عمل صالح 
است؛ » الِاَّ الَّذینَ آمَنوا وَ عَمِلُوا الصّالحِات«)4( شامل این عمل هم میشود؛ عنوان 
»عمل« یک عنوان عامّی است. لذا می بینید در قضیّه ی سعدبن معاذ که شهید شده 
بود، رسول اکرم رفتند داخل قبر، او را گرفتند داخل قبر خواباندند، بعد این لحد را 
که درست میکردند، مرتبّ گفتند گچ بدهید، آب بدهید، گِل بدهید که ]لحد را[ 
محکم کنند؛ خب محکم کردن لحد ]برای[ چیست؟ خب معلوم است چهار روز 
دیگر خراب میشود. پیغمبر جواب این سؤالِ مقدّر را داد؛ کسی سؤال نکرده بود، امّا 
یک سؤالی بود که مطرح میشد. پیغمبر جواب داد فرمود بله، ما میدانیم این چند 
 ـلکن خدا دوست دارد   ـهم آن بدن، هم آن لحد ـ صباح دیگر متلاشی خواهد شد ـ
که وقتی انسان یک عملی را انجام میدهد، آن عمل را محکم کاری کند، درست 
انجام بدهد؛ تعبیر روایت این است: انَِّ اللهَ تَعالیٰ یُحِبُّ اذِا عَمِلَ احََدُکُم عَمَلاً انَ یُتقِنَه.)۵( 
پس پیدا است که عملی که در لسان روایات هست، شامل این جور عملی هم هست. 

این ]عمل،[ احترامِ ذاتی دارد.
 ـکه این درباره ی جامعه است، درباره ی اجتماعات بشری  لذا در یک روایتی ـ
 ـ]آمده[: مَن یعَمَل یزَدادُ قُوَّة؛ً جامعه ای که در آن، کار وجود داشته باشد و  است ـ
ر فیِ العَمَلِ  عمل انجام بگیرد، قدرت و قوّتِ آن افزایش پیدا خواهد کرد؛ وَ مَن یقَُصِّ
یزَدادُ فَترَة؛ً)6( آن جامعه ای و آن فردی که در عمل کوتاهی بکند، سستی او روزبه روز 
بیشــتر خواهد شــد. عمل، قوّت ایجاد میکند؛ هم در فرد، هم در جامعه؛ عمل 
این]جوری[ است. پس عمل در اسلام ارزش ذاتی دارد. چه کسی این عمل را انجام 
میدهد؟ شما؛ کارگر. پس کارگر ارزش ذاتی دارد. ببینید، نگاه این نگاه است. نگاه 
این نیست که اگر این نباشد، جیب من خالی میماند؛ ]این نیست که[ به  عنوان یک 
ابزار به کارگر نگاه کند؛ اسلام این جوری نگاه نمیکند؛ میگوید این دارد عمل میکند 
و عمل ارزش ذاتی دارد، پس این کارگر هم ارزش ذاتی دارد. بنده این را میخواهم 
بگویم تا هم شما که کارگر هستید خودتان به ارزش و اهمّیّت جایگاه کارگری توجّه 
بکنید و تکیه بکنید، هم جامعه ی کشور و مردم کشور توجّه کنند که کارگر چقدر 

اهمّیّت دارد. این یک نکته.
نکته ی دوّم در مورد مسئله ی امروز کشور است که مسئله ی اقتصاد است. 
یکی از مسائل مهمّ امروز کشور مسئله ی »اقتصاد« است؛ لذاست که ما این چندساله، 
در شعار سال، روی نقطه های حسّاس اقتصادی تکیه کرده ایم. امسال)7( هم گفتیم 
»جهش تولید«، نه »افزایش تولید«؛ »جهش«! جهش چه جوری حاصل میشود؟ 
با مشارکت مردم. بنده عقیده ی راسخ دارم، نظر همه  ی کارشناس های اقتصادی 
صاحب نظر ما هم همین است که اگر مردم وارد میدان اقتصاد بشوند، بخصوص اگر 
وارد میدان تولید بشوند، تولید جهش پیدا میکند؛ تولید که جهش پیدا کرد، کشور 
ثروتمند میشود، آحاد مردم ثروتمند میشوند، جیب کارگر پرُ میشود، دست کارگر 
پُر میشود، اشتغال افزایش پیدا میکند، بیکاری کم میشود و مشکلات فراوان کارگری 

و اقتصادی در کشور از بین میرود. این مسئله ی اقتصاد است.
 ـرکن جهش تولید کیست؟ کارگر؛    ـ»جهش تولید« ـ خب حالا در این شعار ـ
یعنی غیر از آن ارزش ذاتی ای که قبلاً در نکته ی اوّل عرض کردم، نکته ی دوّم این 
است که در شعار امسال و در سیاست کلّی ای که امسال باید دنبال بشود و مسئولین 
کشــور بحمدالله دارند دنبال میکنند و جلسه میگذارند، بحث میکنند، راه حل 
ان شاءالله پیدا میکنند، نقش کارگر یک نقش برجسته است؛ یعنی نقش یک کارگر 
ماهر و باروحیه و پرُانگیزه، در جهش تولید، یک نقش انکارناکردنی و  غیر قابل انکار 
است، نقش مهمّی دارد. اگر بخواهیم درست عرض بکنیم، میگوییم ]نقش[ کارگر 
و کارآفرین. کارآفرین هم مهم است؛ او هم باید باشد تا کارگر بتواند کار کند. کارگر 
و کارآفرین دو همکارند در خطّ مقدّم نبرد اقتصادی. امروز ما دچار یک نبرد اقتصادی 
هستیم دیگر؛ جنگِ اقتصادی است؛ این جنگ هم مثل جنگ هشت ساله ی اوّل 
انقلاب جنگ تحمیلی است؛ آن جنگِ نظامیِ تحمیلی بود، این جنگِ اقتصادیِ 
تحمیلی است. آمریکا یک جور، کشورهای همراه آمریکا یک جور، با ایران اسلامی، 
با جمهوری اسلامی، در واقع دارند میجنگند؛ جنگِ اقتصادی است. در این جنگ 
اقتصادی ای که مــا داریم، خطّ مقدّم و جبهه ی جلوییِ خط، متعلّق به کارگر و 
کارآفرین است؛ ]نقش[ اینها این است.)8( ولی نظر من این قسمت قضیّه نبود؛ نظرم 
این است که شما که دارید با آمریکا مبارزه میکنید، قدر کار خودتان را بدانید؛ یعنی 
کارگر و کارآفرین در خطّ مقدّم این مبارزه هستند. هرچه شما خوب کار کنید، هرچه 
 ـدر این نبرد   ـکه حالا بعداً عرض خواهم کرد ـ به خوب کار کردنِ شما کمک بشود ـ

اقتصادی مؤثرّ است. این هم نکته ی دوّم.
نکته ی سوّم این است که یک وظایفی در اینجا وجود دارد؛ هم یک وظایفی 
 ـکارهایی را برای کارگر  است که بر عهده ی دولت و مسئولین است در قبال کارگر ـ
 ـهم یک وظایفی است بر عهده ی خود کارگر؛ یعنی دو طرف  باید انجام بدهند ـ

وظایفی دارند که بایستی انجام بدهند. من حالا یک اشاره ای به این وظایف میکنم. 
اوّلاً این را همه توجّه داشته باشند که بهبود حال جامعه ی کارگری تأثیر بزرگی در 
بهبــود حال کلّ جامعه دارد. آن طور که حالا به من گزارش کرده اند، ما در حدود 
چهارده میلیون کارگر داریم که اگر با خانواده هایشــان حســاب کنیم، بیش از 
چهل وچند میلیون انسان میشوند؛ خب چهل وچند میلیون یعنی نصف جمعیّت 
کشور. اگر تلاشی انجام بگیرد، کاری انجام بگیرد که حال جامعه ی کارگری خوب 
بشود، معنایش این است که حال نصف جامعه ی کشور خوب شده؛ این چیز خیلی 
مهمّی است. حالا این وظایفی که اینجا وجود دارد که من بعضی  از آنها را یادداشت 

کرده ام، عرض بکنم.
مسئله ی اوّل که یکی از مهم ترین نیازهای جامعه ی کارگری است و وزیر 
محترم)۹( هم اینجا هستند، مسئولین کشور هم می شنوند، مسئله ی امنیّت شغلی 
است. »امنیّت شغلی« یعنی اینکه کارگر به آینده ی کاریِ خودش اطمینان داشته 
باشد. ما در یک دوره ای مبتلا شدیم به تعطیلی کارخانه جات بزرگ و احیاناً سابقه دار. 
خب یک کارخانه ی بزرگ که تعطیل میشود، گاهی اوقات چند هزار کارگر بیکار 
میشوند؛ این چیز خیلی مهمّی است. خب حالا بحمدالله در این یکی دو ساله، به 
همّت مسئولین، خیلی از کارگاه های تعطیل شده راه افتاد. آن طور که به من گزارش 
کرده اند، نزدیک به ده هزار کارخانه که تعطیل یا نیمه تعطیل بود، احیا شد، زنده شد؛ 
این کار باید ادامه پیدا کند. انواع و اقسام روشها برای امنیّت شغلی برای کارگران 
بایستی فراهم بشود. بنابراین، مسئله ی امنیّت شغلی یکی از وظایفی است که بر 
عهده ی مسئولین است که کارگری که حالا با قناعت و با نجابت مشغول کارش 
است، لااقل بداند که آینده ی شغلی اش تضمین شده است و مشکلی برایش پیش 

نمی آید.
یک نکته ی دیگر مسئله ی بیمه ها است که وزیر محترم اشاره کردند؛ مسئله ی 
بیمه ها خیلی مهم است. سیاستهای کلّی تأمین اجتماعی که شامل کارگر و غیر 
کارگر میشود، مدّتها پیش ابلاغ شده،)10( رئیس جمهور محترم)11( هم دستور 
داده که آئین نامه هایش تهیّه بشود؛ منتها آن طور که به بنده گزارش کرده اند، تا حالا 

کارهایی که باید انجام بگیرد، درست و کامل انجام نشده.
یک مسئله ی مهم، ایمنی نیروی کار است؛ نیروی کار بایستی در محیط کار 
دچار آسیب نشود. ایمنی نیروی کار خیلی مهم است. یکی از نیازهای مهمّ کارگر 
که وظیفه ای را در مقابل مسئولین دولتی و صاحبان کارگاه ها و بیشتر، دولت و امثال 
اینها قرار میدهد، نیاز به مهارت است. کارگر آماده است کار کند، ]منتها[ یک جاهایی 
احتیاج دارد به مهارت بیشتر. این مهارت افزایی و دانش افزایی در مورد کار، خیلی به 
پیشــرفت کار کمک میکند؛ هم به نفع کارگر است، هم به نفع کشور است. این 
 ـنیروی انسانی از لحاظ مهارت  مهارت افزایی هم که توانمندسازی نیروی کار است ـ

 ـیکی از ]وظایف[ اینها است. کاری توانمند بشود ـ
از همین باب، مسئله ی جستجوی استعدادهای درخشان است. در بین 
جامعه ی کارگری، گاهی استعدادهای برجسته ای وجود دارد که ابتکارهایی به 
ذهنشان میرسد؛ اگر چنانچه دستگاه های ذی ربط اینها را شناسایی کنند، استعدادها 
را پیدا کنند، به اینها میدان بدهند، مجال بدهند که بتوانند نوآوری و خلّاقیّت بکنند، 
به نظر من وضع جامعه ی کارگری و وضع کار در کشور بسیار پیشرفت خواهد کرد.

البتّه بعضی از این وظایفی که عرض کردیم، بر عهده ی دستگاه های دولتی 
است، مثل وزارت کار یا حتّی دستگاه های آموزشی و مراکز آموزشی. بنده مکرّر به 
وزارت آموزش وپرورش در مورد آموزش فنّی وحرفه ای توصیه کرده ام؛)12( این به 
نیروی کار و مهارت افزایی آنها خیلی کمک میکند. حالا نظر بعضی ها این است که 
شاید لازم باشد و ممکن باشد که در دانشگاه ها، در مدارس، در آموزش وپرورش، در 
کنار درسهای نظری، آموزشهای عملی هم داده بشود و حتّی شناسه بدهند، مدرک 
تحصیلی بدهند تا شایستگی و صلاحیّت کار در یک کارگر، در یک جوان که اینجا 
مثلاً تحصیل فنّی کرده، معلوم بشود و بتواند کار کند. این هم یک مسئله ی دیگر 
است که عرض کردیم بعضی از اینها بر عهده ی دولت است، بعضی هم بر عهده ی 
خود مدیران بنگاه های تولیدی است. اگر چنانچه این وظایف انجام بگیرد، به نظر ما 
جامعه ی کارگری ارتقاء پیدا میکند؛ اینها وظایفی است در قبال جامعه ی کارگری.

خود جامعه ی کارگری هم وظایفی دارند. در اسلام این جوری است دیگر؛ هر 
کسی که حقّی بر شما دارد، شما هم حقّی بر او دارید؛ حقوق، متقابلند. حقّ بر شما 
مستلزم این است که شما هم حقّی داشته باشید؛ اگر شما بر کسی حق دارید، او هم 
بر شما حقّی دارد. این حقوق، متقابل است. یک وظیفه ی کارگر این است که کار را 
ارزش بداند. توصیه ی جدّی  من به جامعه ی کارگری این اســت: شما که کارگر 
هستید، مشغول کار هستید، بدانید که دارید ارزش آفرینی میکنید. مسئله فقط این 
نیست که »کار میکنیم، نان حلال سر سفره میبریم«؛ البتّه این هست، امّا فقط این 
نیست. شما کار که میکنید، دارید کشور را آباد میکنید. کار شما موجب آبادی کشور 
است. کشور که آباد شد، آبرو و سرافرازی به وجود می آید، کشور قدرتمند میشود. 
خواندم روایت را که اگر کار انجام گرفت، کار برای کشور قوّت می افزاید. بنابراین، کار 
شما دو جنبه دارد: یک جنبه ی شخصی، یک جنبه ی عمومی؛ خب این خیلی ارزش 

دارد. خود شما به ارزش کار توجّه کنید.
دوّم اینکه کار را امانت بدانید؛ این وظیفه ای که به شما سپرده شده، امانتی 
است دست شما. سوّم اینکه کار را محکم انجام بدهید، متقن انجام بدهید، کار 
سرهم بندی نشود، که البتّه بنده روی این مسئله بارها در گذشته تکیه کرده ام، 
مثالهای متعدّدی زده ام، ]لذا[ نمیخواهم تکرار کنم.)13( انضباط در محیط کار، 

احساس مسئولیّت نسبت به کار، اینها همه وظایف کارگری است.
اینکه میگوییم »کار را ارزش بدانیم«، مخصوص خود جامعه ی کارگری 
نیست؛ همه ی مردم باید کار را ارزش بدانند. ]این کار[ دو فایده دارد: یک فایده 
این است که ]جامعه[ به کارگر به چشم یک موجود ارزشمند نگاه میکند. وقتی 
 ـهر کارگری؛ کارگری که روی ماشین  که جامعه کار را ارزش دانست، کارگر را ـ
کار میکند، کارگری که روی زمین کار میکند، کارگری که در ساختمان کار 
 ـیک موجود ارزشمند به  میکند؛ آن که اصطلاح »کارگر« بر او صادق اســت ـ
حساب می آورد. دوّم اینکه خود آن آدم هم میل به کار پیدا میکند. ما یک تعداد 
جوان داریم در کشور، متأسّفانه جوانند امّا هیچ میلی به کار ندارند، دنبال کار هم 
نمیروند؛ نه آموزشِ کار می بینند، نه جستجوی کار میکنند. بعضی ها را هم داریم 
که دنبال کار هستند، منتها کار را فقط پشت میزنشینی میدانند، دنبال آن هستند؛ 
در حالی  که پشت میزنشینی اولّاً همیشه کار نیست، بعضی اوقات بیکاری است، 
وانگهی حالا آنجایی هم که کار محسوب بشود، منحصر به پشت میزنشینی نیست. 
بنابراین، جوانها باید در فرآیند تولید در کشور نقش بیافرینند، نقش آفرینی کنند؛ 

این، آن وقتی انجام میگیرد که احساس بشود که کار ارزشمند است.
یک نکته ی دیگر در مورد مسئله ی مشارکت مردم در تولید است که خب 
ما گفتیم »جهش تولید با مشــارکت مردم«. »مشارکت مردم« چه جوری 
]حاصل[ میشود؟ این سؤال است دیگر. حالا یک نفری فرض کنید که مایل است 
در جهش تولید شرکت کند؛ چه جوری شرکت کند؟ چه کسی باید به او یاد 
بدهد؟ حرف من این است. یکی از وظایف مهمّ مسئولین این است که بنشینند 
زمینه های حضور مردم و مشارکت مردم در تولید را، در کار تولیدی را تبیین کنند 
 ـایجاد شرکتهای تعاونی  و زمینه ها را آماده کنند. حالا مثلاً یکی اش تعاون است ـ
 ـیکی اش کمک به کارهای خانگی است؛ یکی کمک به کارهای دستی  تولید ـ
است؛ یکی کمک به ایجاد شرکتهای دانش بنیان است. البتّه دولت میتواند از 
صاحب نظران اقتصادی که در دولت بحمدالله هســتند و در خارج دولت هم 
هستند، استفاده کند؛ اینها میتوانند راه های فراوان دیگری را ارائه بدهند که 

]موجب[ مشارکت مردم باشد؛ مشارکت در زمینه ی مسائل صنعتی، مسائل 
خانگی، صنایع دستی، مسئله ی کشاورزی، مسئله ی دامداری؛ در همه ی اینها 
مردم میتوانند مشارکت کنند؛ راهش باید به مردم نشان داده بشود، زمینه ی 

مشارکت مردم فراهم بشود، بحث مشارکت مردم آسان سازی بشود.
البتّه یک نکته ی دیگر هم هست که مربوط به دولت است، ]و آن اینکه[ 
اعتبارات بانکی هم به سمت تولید هدایت بشود، که امروز البتّه این جور نیست. 
اعتبارات بانکی و تســهیلات بانکی باید بیشتر به سمت تولید هدایت بشود؛ 

مسئولین بانکی باید به این توجّه کنند.
نکته ی آخر مربوط به تحریمها است. خب ما وقتی راجع به مسائل اقتصادی 
صحبت میکنیم، نمیتوانیم راجع به تحریمها بی تفاوت باشیم. ما سالها است با 
تحریمهای شدید مواجهیم؛ تحریمهایی که خود تحریم کننده ها، یعنی عمدتاً 
آمریکایی ها و به تبع آنها بعضی از اروپایی ها، گفتند این تحریمهایی که نسبت به 
ایران انجام گرفته در تاریخ بی سابقه است! خودشان گفتند. خب، اوّلاً هدف از این 
تحریمها چیست؟ آنها یک اهدافی را ذکر میکنند، ]ولی[ دروغ میگویند؛ هدف، 
اینها نیست. بحث انرژی هسته ای را مطرح میکنند، بحث سلاح هسته ای را مطرح 
میکنند، بحث حقوق بشر را مطرح میکنند؛ مسئله اینها نیست. ]میگویند[ ما 
ایران را تحریم میکنیم به  خاطر اینکه از تروریسم حمایت میکند! »تروریسم« 
کیست؟ مردم غزّه! مردم غزّه از نظر آن حضرات تروریستند! یک دولتِ خبیثِ 
جعلیِ غاصبِ بی رحمی، در ظرف شش ماه، نزدیک چهل هزار آدم را که چند 
هزار نفرشان کودکند، به قتل میرساند، قتل عام میکند، ]امّا[ او تروریست نیست، 
و آن مردمی که زیرِ بمبارانِ او هستند تروریستند! پس این بهانه ها، بهانه های 

دروغین است؛ هدف از تحریم، این مسائل نیست.
هدف از تحریم در تنگنا گذاشتن ایران اسلامی است.  میخواهند جمهوری 
اسلامی ایران را با تحریم در تنگنا بگذارند؛ که چه بشود؟ که از خطوط استعماری 
و اســتکباری آنها تبعیّت کند، تســلیم خواســته های زورمدارانه و توقّعات 
قدرت طلبانه ی آنها بشود، سیاستهایش را تابع سیاستهای آنها بکند؛ هدف این 
 ـمدام   ـنظرشان خیرخواهی است ان شاءالله ـ است. حالا بعضی خیرخواهانه ـ
توصیه میکنند که »خب آقا با آمریکا مثلاً فلان]توافق را[  کنید، یک چیزی 
میگویند گوش کنید«! خب توقّعات آنها که  تمامی ندارد؛ توقّعات آمریکا که تمامی 
ندارد. چند سال قبل از این، همین جا داخل حسینیّه راجع به مسائل هسته ای 
صحبت بود، بنده در صحبت عمومی)14( گفتم آمریکایی ها مشخّص کنند چه 
اندازه عقب نشینی هسته ای اگر انجام بگیرد، آنها قانع میشوند؛ حاضر نیستند 
مشخّص کنند؛ معلوم است. قدم به قدم می آیند تا میرسند به آنجایی که در یک 
کشور آفریقایی شمال آفریقا اتفّاق افتاد؛)1۵( یعنی تمام وسایل هسته ای را جمع 
کنیم. یک کشور احتیاج دارد به انرژی هسته ای ]برای[ مداوای هسته ای و درمان 
 ـاز این پیشرفتهای هسته ای، صدها کارِ لازم در کشور انجام میگیرد  هسته ای ـ
 ـهمه ی اینها باید تعطیل بشود؛ آنها این را توقّع دارند. در زمینه های سیاسی،  ـ
در زمینه های اقتصادی، در تدابیر کلیّ کشور، آنها تبعیّت محض میخواهند. 
میگویند اصلاً در مقابل ما تسلیم بشوید؛ همان وضعی که بعضی از دولتها دارند 
که می بینید، میدانید؛ ثروتشان در اختیار آنها، آبرویشان در دست آنها، سیاستشان 
دنباله روَی از آنها؛ آنها این را میخواهند. خب معلوم است که نظام اسلامی، غیرت 
اســلامی، ملّت بزرگ و باسابقه ی اسلامی محال است که تسلیم یک چنین 

زورگویی ای بشود. بحث تحریم ها این است.
البتّه بله، تحریمها به اقتصاد کشور صدمه میزند؛ در این شکّی نیست، 
در این تردیدی نیست؛ یعنی بخشی از مشکلات اقتصادی ناشی از تحریمها 
است؛ در این تردید نیست؛ لکن یک نکته ای در کنار این وجود دارد و آن اینکه 
همین تحریمها موجب شکوفایی استعدادها در درون کشور میشود، همین 
تحریمها موجب برُوز ظرفیّتهای کشور میشود. ما امروز بسیاری از چیزهایی 
 ـ  بعضی شان دشمن  را که مجبور بودیم با هزینه ی گزاف از دولتهای خارجی ـ
 ـتهیّه کنیم و وارد کنیم، در داخل کشور میسازیم؛ چرا؟ برای خاطر اینکه  ـ
مجبور شدیم؛ آنها به ما نفروختند، آنها راه را بستند، ما به خودمان مراجعه 
کردیم، در درون خودمان رشــد کردیم. جوان ما و دانشمند ما توانست آن 
وسیله ای را که آنها با منّت و با قیمت گران به ما میفروختند، با قیمت ارزان در 
داخل تولید کند. یک ملتّ زنده این جور است؛ یک ملتّ زنده از دشمنیِ دشمن 

هم برای خودش فرصت درست میکند.
این توصیه ی همیشگی ما اســت به جوانان عزیزمان، به مسئولان 
محترممان، به مردان و زنان غیور و متدینّمان: از دشمنیِ دشمن برای خودتان 
فرصت درســت کنید. حالا یک نمونه اش همین مســئله ی تسلیحات و 
پیشرفتهای تسلیحاتی است؛ دشمنان را متعجّب کرد که ایران در بحبوحه ی 
تحریم بتواند سلاح پیشرفته، آن هم با این تعداد، به وجود بیاورد! بله، میتواند؛ 
بیشتر از این هم میتواند، بهتر از این هم میتواند، ان شاء الله پیشرفته تر از این 
هم میتواند. فقط هم سلاح نیست؛ حالا سلاح، خودش را یک جا نشان داد.

)16( در خیلی زمینه ها همین جور اســت؛ ما امروز در زمینه ی پزشکی، در 
زمینه ی سلامت، با همه ی گرفتاری هایی که وجود دارد، با همه ی تحریمها، 
جزو پیشتازان هستیم. مسئله ی پزشکی ما در منطقه ی خودمان که شاید 
نظیری نداشته باشد، در دنیا هم پزشکی مان جزو موارد برجسته است. در 
زمینه های صنعتی همین جور، در بخشهای گوناگون مهندسی همین جور. 
در یک جاهایی هم البتّه عقبیم؛ ]اگر[ همّت کنیم، در همه ی جاها پیشرفت 

خواهیم کرد.
حالا دشمن با بهانه ی تروریسم و امثال اینها ما را تحریم میکند؛ این 
تحریمها هم اثرش بتدریج دارد کم رنگ میشود؛ چند سال تحریم کردند، دیدند 

فایده ای ندارد. منابع معتبر جهانی میگویند رشد تولید ناخالص ملّی ایران در 
این سال، از سال قبل بیشتر است؛ خب چرا بیشتر است؟ چون بیشتر کار 
میکنند، چون بهتر کار میکنند، چون تحریمها آنها را از پا درنمی آورد، چون 
دل به کمک بیرون از کشور و بیرون از مرزها نمیبندند. این را باید تقویت کرد؛ 

این روحیه را بایستی در کشور افزایش داد.
به این حرفهایی که آنها بگویند »آقا شما طرف دار تروریسم هستید« 
]اهمّیّت ندهید[. به جبهه ی مقاومت میگویند تروریسم! میگویند شما چرا از 
فلسطین حمایت میکنید. حالا امروز همه ی دنیا دارند از فلسطین حمایت 
میکنند؛ در خیابانهای کشورهای اروپایی، در خیابانهای واشینگتن و نیویورک، 
مردم راه می افتند از فلسطین حمایت میکنند و به نفع فلسطین شعار میدهند؛ 
مخصوص ما که نیست. ]میگویند[ از حزب الله ]لبنان[ چرا حمایت میکنید. 
یک موردی را نشان دادند که پرچم حزب الله را در یکی از خیابانهای یکی از 
شهرهای آمریکا بلند کرده اند؛ مردم دارند در دنیا از اینها حمایت میکنند؛ اینها 
مقاومتند، اینها غیرتند، اینها ضدّ ظلمند. فلسطینی دارد از خانه ی خودش 
دفاع میکند؛ خانه ای که غصب شــده، خانه ای که بزور از او گرفته شــده. 
شهرک نشین به پشتیبانی پلیس خبیث رژیم صهیونیستی می آید باغ طرف 
را، مزرعه ی طرف را، خانه ی مسکونی طرف را با بولدوزر صاف میکند، برای 
اینکه آنجا شهرک بسازد، ]در حالی که[ فلسطینی دارد از خانه ی خودش دفاع 
میکند؛ او تروریست است؟ جبهه ی مقاومت تروریست است؟ تروریست آن 
کسی است که اینها را بمباران میکند، در این فاجعه ای که اینها آفریده اند؛ البتّه 

به جایی هم نرسیده اند و به جایی هم نخواهند رسید.
 ـکه   ـو معلوم است برای ملّت ـ علی ایّ حال، برای ملّت ما معلوم باشد ـ
دشمنی با ملتّ ایران، به  خاطر این مسائلی که اینها میگویند و دروغهایی که 
سرِ هم میکنند نیست؛ دشمنی به  خاطر این است که ایران کشور مستقلّی 
است، زیر بار آنها نمیرود، زورگویی شان را قبول نمیکند، حاضر نیست دنباله روِ 
سیاستهای این و آن باشد، آن هم سیاستهای شکست خورده. امروز خود این 
قدرتهای به اصطلاح برجسته ی عالم، اعتراف میکنند که در حال شکستند. 
 ـمال همین دو سه روزه  من یک خبری دیدم از یکی از مجلّات آمریکایی ـ
 ـکه میگوید اعتباری که آمریکا در ظرف دویست سال به دست آورده  است ـ
بود، در ظرف بیست سال دارد از دست میدهد و از دست داده. این را خود آنها 
میگویند؛ مجلّه ی معتبر آمریکایی مینویسد این را؛ ما که نمیگوییم. حالا همین 
سیاستِ عقب مانده ی شکست خورده ی ناکامِ خلافِ فطرتِ بشری و خلافِ 
ـ  همه ی ارزشهای الهی و انسانی، توقّع دارد که یک ملّت مستقلّی مثل ایران ـ
 ـبیاید از سیاستهای او پیروی کند! خب  ملتّی باسابقه ، ریشه دار و متمدّن ـ

معلوم است که نمیشود.
ملتّ ایران ایستاده و محکم است. و این استحکام را در عمل باید نشان 
بدهیم، در کار باید نشان بدهیم، در تحصیل علم باید نشان بدهیم، در تحقیقات 
باید نشان بدهیم، در اتحّاد ملّی مان باید نشان بدهیم. اگر این شد، آن وقت 
سختی ها و گرفتاری ها هم در دل خود، گشایش به ما ارائه خواهند داد. سختی 
 ـدر دل خود، فرصت و   ـآن سختی ای که دشمن تحمیل میکند ـ تحمیلی ـ
گشایش دارد؛ مشروط بر اینکه ما تنبلی نکنیم، مشروط بر اینکه ما کاهلی 
نکنیم. بحمدالله ملتّ زنده است و ظرفیّتِ زنده تر بودن در کشور ما وجود دارد؛ 
اگر ان شاءالله در همین جهت ]پیش[ برویم، به توفیق الهی، افقِ روشنِ آینده 

قابل دسترسی است و ملّت ایران ان شاءالله ]به آن[ خواهد رسید.
امیدواریم خداوند شما ملتّ ایران را و همه ی جامعه ی مؤمن کارگری 
را حفظ کند و شما را بر دشمنانتان پیروز کند و روح شهدا را از ما راضی کند.

والسّلام علیکم و رحمة الله و  برکاته

1 ( در ابتدای این دیدار، آقای سیّدصولت مرتضوی )وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی( گزارشی ارائه کرد.

2 ( از جمله، بیانات در دیدار جمعی از کارگران سراسر کشور به مناسبت 
هفته ی کارگر )1401/2/1۹(

3 ( اسدالغابة، ج 2، ص 18۵
4 ( از جمله، ســوره ی شعرا، آیه ی 227؛ »مگر کسانی که گرویده و 

کارهای شایسته کرده اند ...«
۵(  نهج الفصاحه، ص 30۵

6 ( غررالحکم، ص ۵۹0 )با اندکی تفاوت(
7 ( اشاره به شعار سال 1403: »جهش تولید با مشارکت مردم«؛ ر.ک: 

بیانات به مناسبت آغاز سال جدید )1403/1/1(
8 ( شعار حضّار: »مرگ بر آمریکا«
۹ ( وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

10 ( ابلاغ سیاستهای کلیّ تأمین اجتماعی )1401/1/21(
11 ( حجّت  الاسلام والمسلمین سیّدابراهیم رئیسی

12 ( از جمله، بیانات در دیدار معلّمان )1402/2/12(
13(  از جمله، بیانات در ارتباط تصویری با مجموعه های تولیدی به 

مناسبت هفته ی کارگر )13۹۹/2/17(
14(  بیانات در دیدار جمعی از دانشجویان و دانش آموزان به مناسبت 

روز ملیّ مبارزه با استکبار )13۹2/8/12(
1۵(  دولت لیبی )به رهبری معمّر قذّافی( به خاطر آنچه عادی سازی 
روابــط خود با غرب و آمریکا عنوان میکرد، اعلام کرد که تمامی توانمندی 

هسته ای خود را کنار میگذارد و این کار را انجام داد.
16 ( اشاره به عملیّات »وعده ی صادق«
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هفته نامه اقتصادی ایران

حضرت آیت ا... جوادی آملی در دیدار مدیرعامل بانک ملی ایران و هیئت همراه گفت: اگر اقتصاد نتواند رضایت مردم را تامین کند و مردم گرفتار فقر بشوند، دین نیز از بین خواهد رفت، این دعای پیغمبر است که 
عرض کرد خدایا، اگر اقتصاد ما ضعیف باشد دینداری سخت است؛ لذا بانکداری اولین وظیفه اش باسواد شدن است که ما چه نیاز داریم؟ چه داریم؟ چگونه حل بکنیم؟ کار علمی این است که در اقتصاد هم بفهمید و هم 
بفهمانید که چگونه می شود که قیمت یک نان را در چندین سال یک جا نگهداشت؟ لذا باید بدانیم که ما چه داریم، چه نیازی داریم، چگونه این را به خواست، تبدیل بکنیم و چگونه تولید داشته باشیم تا با رونق اقتصاد، به 
بیگانه نیاز نداشته باشیم،باید بانک ها جلوی اختلاس ها را بگیرندغالباً اختلاس ها از راه بانک ها می گذرد، و لذا شما باید بیش از پیش نسبت به این امر حساسیت داشته باشید تا جلوی کسانی که می خواهند سوء استفاده 
کنند، گرفته شود البته کسی که دین داشته باشد اختلاس و از این کارها نمی کند.اگر اقتصاد نتواند رضایت مردم را تامین کند و مردم گرفتار فقر بشوند، دین نیز از بین خواهد رفت، این دعای پیغمبر است که عرض 
کرد خدایا، اگر اقتصاد ما ضعیف باشد دینداری سخت است؛ لذا بانکداری اولین وظیفه اش باسواد شدن است که ما چه نیاز داریم؟ چه داریم؟ چگونه حل بکنیم؟ خطر ربا هم باید از بانک ها گرفته بشود. بانک باید این 
غیرت را داشته باشد که اقتصاد مملکت را حفظ بکند. بانک انباردار نیست و لذا با سفارش هم حل نمی شود، بلکه آنجا فکر و دقت و بررسی و برنامه ریزی باید انجام گیرد، تلاش شود تا اقتصاد و تولید رونق بگیرد و 
مسائل حل شود، این برنامه علمی می خواهد که که چه داریم؟ یک؛ چقدر مصرف داریم؟ دو؛ چکار بکنیم که این نیازها تامین بشود؟ سه؛ این می شود اقتصاد.اساس و وظیفه همه مسئولین این است که آبروی این مملکت 
را حفظ کنند، هیچ کسی با دست خالی به خانه اش نرود و این به تولید وابسته است. تولید هم سفارشی نیست. تولید نصیحت نیست، تولید خواهش نیست، تولید علم است و علم است و علم است و علم./روابط عمومی

تولید
علماست،
سفارشی
نیست

رهبر  معظم  انقلاب اسلامی  در دیدار هزاران نفر از کارگران تاکید کردند:

خوب شدن حال کارگر یعنی خوب شدن حال کشور

پیام تسلیت رهبر انقلاب درپی 
درگذشت دکتر پرویز داودی

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت دکتر 
پرویــز داودی عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام و از 

مدیران مومن و انقلابی و دانشمند را تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرّحمن الرّحیم
درگذشــت مرحوم مغفور جناب آقــای دکتر پرویز 
داودی از مدیران مومن و انقلابی و دانشــمند را به خاندان 
محترم ایشــان و به جامعه ی علمی کشور تسلیت عرض 

میکنم.
خدمت مخلصانه و بی شائبه در مسئولیت های بزرگ 
در طول ســالیان طولانی، چهره ی یک مدیر با اخلاص و 
کارآزمــوده و پرتلاش از آن مرحوم را نشــان داد و این در 

محاسبات الهی ارزشی والا است.
رحمت و مغفرت الهی را برای ایشان مسألت میکنم.

سیّدعلی خامنه ای
1403/02/01
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خبریاد با حرف زدن مشارکت مردم محقق نمی شود؛ سنگ 
را از پیش پای مردم برداریم کار پیش می رود انتصاب  سخنگوی قوه قضاییهچرا توبه انسان در دنیای دیگر قبول نیست؟

اولا چون در آن دنیا انسان همه چیز را معاینه کرده و می بیند.
در آنجا هم وقتی که ادعای توبه می کند و می گوید خدایا پشیمانم، 
آن اظهار پشیمانی انقلاب مقدس درونی نیست، انقلاب آزاد نیست.

ثانیا انسان همین که از این دنیا رفت، درحکم میوه ای است که روی 
یک درخت بوده و پس از آن که رسیده یا به صورت کال و نیم رس)به 

هر شکلی(ازدرخت جدا شده و افتاده است.
میوه تا روی درخت اســت تابع نظام درخت است؛ اگر رشد 
می کند از طریق درخت رشــد می کند، اگر آب به آن می رسد از 
طریق ریشــه  های درخت است، اگر ماده غذایی به آن می رسد از 
طریق درخت می رسد، اگر از هوا استفاده می کند از طریق درخت 
استفاده می کند، اگر طعمش شیرین می شود به دلیل فعل و انفعالی 
است که در درخت صورت می گیرد. اگر رنگش تغییر می کند باز 
به وسیله درخت است. همین که میوه از درخت افتاد، تمام امکاناتی 
که برای آن موجود بود از بین می رود. تا ساعتی قبل که مثلا سیبی 
که روی زمین افتاده است روی درخت به صورت نیم رس و کال بود، 
این امکان وجود داشــت که رسیده شود، یک مرحله جلو بیاید، 
رنگش تغییر کند، حجمش بیشتر شود، طعمش مطبوع  تر شود، 
شیرین  تر شود، معطرتر شود ولی همین که از درخت افتاد، تمام 
امکانــات از بین می رود؛ یعنی آخرین فعلیتش، آخرین حالتش، 
درهمان لحظه ای است که از درخت می  افتد.انسان میوه درخت 
طبیعت اســت، میوه درخت دنیاست. تمام امکاناتی که برای ما 
انسان ها موجود است، در طبیعت و در دنیا موجود است. برای ما 
خوب شدن در دنیا امکان دارد، وسایل بد شدن و بدتر شدن هم باز 
در دنیا موجود است. ما که در این دنیا هستیم، روی درخت طبیعت 

و دنیا هستیم، میوه این درخت هستیم.
این جهان همچون درخت است  ای گرام 

ما بر آن چون میوه های نیم خام 
تا ما روی درخت طبیعت هســتیم، همه امکانات برای مان 
هست؛ اگر عبادت کنیم، مثل میوه ای که می رسد رسیده می شویم؛ 
اگــر گناه کنیم، ماننــد میوه ای که آفت زده می شــود آفت زده 
می شــویم، مثل این که کرمی یا شته  ای از راه درخت به این میوه 
برسد. توبه هم یکی از امکانات است، مثل آب و غذایی است که از 
راه درخت طبیعت باید به ما برســد.لذا وقتی مردیم دیگر به ما 
نمی رســد،چرا؟چون عرض کــردم توبه یک انقــلاب مقدس 
است وهمه تغییرهاوانقلاب ها وحرکت ها مال این دنیاست،همه 
تغییرمســیردادن ها و تغییرجهت دادن ها مال این دنیاســت، 
بالارفتــن و پایین رفتن در این دنیاســت. همین که پابه آن دنیا 
گذاشــتیم، درهرحد و درجه ای که هستیم، در هر مسیری که 
هستیم، به ســوی هرچیزی که هســتیم، درهمان جا متوقف 
می شویم.آخرین حد فعلیت تمام شده است.یک مثال دیگر؛ یک 
طفل تا در رحم مادر اســت وابسته به وجود مادر است،غذایش از 
ناحیه مادر است، مایع وآب بدنش از وجود مادر است، سلامت و 
بیماری اش از ناحیه مادر است اما همین که ازمادر متولد شد، دیگر 
وابســتگی اش به او تمام می شــود، یک نظام دیگر بر زندگی او 
حکومت می کند و دیگر یک لحظه نمی تواند با نظام پیشین که 
نظام رحم است زندگی کند. انسان پس ازآن که از این دنیا رفت، 
نظام زندگی اش به کلی تغییر می کند وعوض می شود وامکان ندارد 
کوچک ترین اســتفاده  ای از نظاماتی که در این دنیا هست بکند.
عمل و توبه، پیشــروی و پسروی، بالارفتن و پایین رفتن و تغییر 
مســیر و جهت دادن، همه مال این دنیاست./شهید دکتر استاد 

مطهری
 آزادی معنوی، ص134

 دکتر اصغر جهانگیر، معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه با حکم حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، با حفظ سمت به 
عنوان سخنگوی دستگاه قضا منصوب شد.در متن حکم رئیس قوه قضاییه 
آمده است: نظر به توانمندی و سوابق ارزشمند جنابعالی در مناصب مختلف 
قضایی، به موجب این ابلاغ و با حفظ سمت به عنوان سخنگوی قوه قضاییه 

منصوب می شوید.
امید است با استعانت از خداوند متعال و همفکری و همدلی همکاران 
در انجام امر خطیر اطلاع رسانی و برقراری تعامل مناسب میان جامعه و 

دستگاه قضایی و پاسخگویی به افکار عمومی موفق و موید باشید.
به گزارش  مرکز رسانه قوه قضاییه، جهانگیر دانش آموخته رشته 
حقوق جزا و جرم شناسی از دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران 
است. علاوه بر تخصص در رشته حقوق جزا و جرم شناسی، در رشته مدیریت 
استراتژیک نیز در مقطع PHD تحصیل کرده و دارای دکترای مدیریت 

استراتژیک و استادیار دانشگاه است.
از جملــه فعالیت های علمی دکتر جهانگیر علاوه بر شــرکت در 
کنفرانس ها و داشتن تالیفات علمی، استاد داور و راهنما و استاد مشاور ده ها 
رساله در مقطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری در دانشگاه های 
دولتی و استاد مدعو دانشگاه های تهران از جمله علوم قضایی خدمات اداری 
در مقطع کارشناسی، خوارزمی در مقطع کارشناسی، شهید مطهری در 
مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد، دانشگاه عالی دفاع ملی در مقاطع 
دکتری از سال 7۹ تاکنون بوده است.از مهم ترین سوابق قضایی اجرایی وی 
می توان به قاضی دیوان عالی کشور، سرپرستی دادسرای کارکنان دولت، 
مشاور رئیس قوه قضاییه، ریاست دفتر بازرسی ویژه قوه قضاییه و معاونت 

اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه اشاره کرد.

هفته نامه اقتصادی ایران

رئیس قوه قضاییه گفت: باید بستر های مشارکت مردم در 
امــر رونق اقتصاد و جهش تولید را فراهم آوریم؛ با صرف گفتن 
اینکه می خواهیم مردم را مشارکت دهیم، کار به جلو نمی رود 

بلکه باید سازوکار های این مقوله را مشخص کنیم
بــه گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، حجت الاســلام و 
المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، طی سخنانی در نشست 
با منتخبانِ دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، افزود: از 
همان ابتدا که مسئولیت ریاست دستگاه قضا را بر عهده گرفتم 
به مدیران قضایی تاکید کردم که باید نگاه خود را به نمایندگان 
مجلس تغییر دهید و پیگیری های آنان را به مثابه دخالت و اعمال 

نفوذ در نظر نگیرید.
تعامل مســتمر با نمایندگان مجلس برای ما مســئولان 
قضایی بسیار مفید است و وقتی که با نمایندگان مجلس نشست 
و برخاست می کنیم به معنی دیدار با کلیه اقشار مردم در سراسر 

نقاط کشور است.
تاکید داریم که شما نمایندگان مجلس بیایید و از نزدیک 
ببینید کــه آیا ما در مراکز و مراجــع مختلف قضایی از جمله 
دادگســتری ها، ســازمان زندان ها، سازمان بازرســی و... و در 
حکمرانی ای که داریم آیا قوانین وضع شده توسط شما در مجلس 
را به درستی اجرا می کنیم یا خیر؟ تاکید داریم که شما زندان ها 
را از نزدیک ببینید و اگر مشکلی مشاهده کردید به من منتقل 
کنید و یا آن را در پشت تریبون مجلس بگویید؛ اگر آن مسئله و 
مشکل، وارد است باید رفع کنیم و اگر وارد نیست، آن را توضیح 

دهیم و تبیین کنیم.
در برخــی نقاط ما از اولیات کار نیز محرومیم و با توجه به 
این حجم کار، قاضی و کارمند و امکانات کافی نداریم. در نتیجه 
همین تعاملات و بازدید های نمایندگان مجلس از مراکز مختلف 
قضایی، شاهد بودیم که بعضاً در صحن علنی مجلس و از پشت 
تریبون مجلس، نمایندگان به بیان مسائل و مشکلات دستگاه 
قضایی پرداختند و گفتند چگونه توقع داریم که دستگاه قضایی 
با این میزان امکانات و بودجه بتواند یک کار متقن و بدون عیب 

انجام دهد.
رئیس عدلیه بیان داشــت: طی دو سال اخیر، دو نشست 
مشــترک در هر سال میان قوه قضاییه و نمایندگان مجلس به 
صورت سراسری برگزار شد؛ همچنین من به عنوان رئیس قوه 
قضاییه، 16 نشست را با کمیسیون های تخصصی مجلس داشتم 
و با تعدادی از فراکسیون های مجلس نیز نشست برگزار کردم. 
قابل ذکر است که طی مدت اخیر 34 بازدید توسط هیات های 
نمایندگان از زندان ها صورت گرفت و بالغ بر 1۵0 نشســت نیز 
میان مسئولان قوه قضاییه با نمایندگان مجلس برگزار شد. علاوه 
بر اینها، دفتر امور مجلس قوه قضاییه طی مدت اخیر 620 مورد 
با نمایندگان مردم جلسه برگزار کرد و من شخصاً با تعداد قابل 

توجهی از نمایندگان مجلس، جلسات خصوصی داشتم.
تفاهم نامه ای برای نحوه تعامل میان قوه قضاییه و مجلس 
تدوین شد و توانستیم به موجب این امر، نحوه تعاملات را تسهیل 
کنیم و به واســطه این کار در تهران و کلیه استان های کشور، 
کارگروه هایی تشکیل شده که هر سه ماه یکبار جلساتی را برگزار 
می نماینــد و در آن کارگروه ها تعدادی از نمایندگان اســتان 

مربوطه حضور دارند.
در این جلسه ازسوی یکی از منتخبین، درخصوص میزان 
نتیجه بخش بودن رسیدگی های قضایی به گزارشات کمیسیون 
اصل ۹0 مجلس، مطالبی مطرح شد؛ در اینجا باید توجه داشت 
کــه میان آن طومار و گزارشــی که فاقد مســتندات و ادلهّ، از 
کمیسیون اصل ۹0 به قوه قضاییه فرستاده می شود با گزارشات 
متقن و مستند، تفاوت وجود دارد؛ فرض کنید یک طوماری برای 
کمیسیون اصل ۹0 می آید که از فلان شخص ناراضی هستیم و 
آن طومار را برای قوه قضاییه می فرستند؛ این غیر از آن گزارش 
مســتند و مستدلی اســت که کمیســیون اصل ۹0 براساس 
وظیفه اش که نظارت بر عملکرد قواست، تنظیم و ارسال کرده 

است.
رئیس دستگاه قضا افرود: در قضیه تحقیق و تفحص ها نیز 
باید به برخی نکات قانونی و سلسله مباحثی عنایت داشت؛ طبق 
آیین نامه داخلی مجلس که به منزله قانون است، وقتی پیرامون 
موضوعی در مجلس، تحقیق و تفحص می شــود، قوه قضاییه 
موظف است ظرف مدت مشخصی به موضوع ورود کند و موضوع 

را مورد رسیدگی قرار دهد.
در مقطعی، ما در قوه قضاییه، فهرست گزارشات واصله از 
کمیسیون اصل ۹0 را به مجلس ارائه کردیم و مشخص کردیم 
که کدامیک از آن گزارشــات، مستند هستند و کدامیک صرفاً 
مطالبی هستند که به کمیســیون اصل ۹0 واصل شده و این 
کمیسیون نیز به قوه قضاییه ارسال کرده است. تاکید می کنیم 
که هیــچ مانعی وجود ندارد که نماینــدگان مجلس بصورت 
مشــخص و موردی اعلام کنند که اقدام مرجع قضایی در منع 
تعقیب پرونده مرتبط با فلان گزارش کمیسیون اصل ۹0، غلط 
اســت؛ اگر لازم باشد، من در آن خصوص اعمال ماده 477 هم 
می کنم. همچنیــن هیچ مانعی وجود نــدارد که نمایندگان 
مجلس، از طرز کار ما در دستگاه قضایی ایراد بگیرند؛ اما این امر 

باید براساس قانون باشد.
رئیس قوه قضاییه گفت: در سال ۹7 در زمان ریاست آقای 
آملی در قوه قضاییه، که یک شورای عالی هماهنگی اقتصادی با 
حضور سران قوا تشکیل می شــد، دولت اعلام کرد در شرایط 
جنگ اقتصادی، اختیاراتی می خواهد؛ قوه قضاییه نیز اعلام کرد 
که برای مبارزه اثرگذار با فســاد و در جریان قرار دادن مردم در 
این خصوص، اختیاراتی می خواهد؛ در آن شــورا، با این صدور 
اختیارات برای قوه قضاییه موافقت نشد؛ متعاقباً رهبر انقلاب 
اجازه دادند که یک سری از پرونده ها بصورت علنی رسیدگی و 
منتشر شوند؛ در سال ۹۹ در زمان ریاست آقای رئیسی در قوه 
قضاییه، زمان محاکمه برخی از متهمان فساد که پروند های آن ها 
در سال های قبل تشکیل شده بود، آغاز شد؛ در این مقطع، در 
جریان تمدیدِ آن اجازه صادر شده در سال ۹7، چند نکته حذف 
شد که یکی از آن ها برگزاری و انتشار علنی رسیدگی ها بود؛ چرا 
که بسیاری از صاحبنظران گفتند که برگزاری دادگاه ها به این 
طریق و انتشار آنها، برای کشور مضر است و باید طبق قانون عمل 
شود. اینکه شما منتخبان و یا نمایندگان مجلس می گویید چرا 
برخی موارد در قوه قضاییه شفاف اعلام نمی شود باید اعلام کنم 
که دلیل این امر به سبب قانونی است که خودِ شما نمایندگان 
مجلس مصوب کرده اید؛ من همیشه طرفدار این بوده ام که غیر 
از مواردی که قانون اساســی اجــازه نمی دهد، دادگاه ها علنی 

برگزار شوند و بصورت علنی هم منتشر شوند.
همواره تاکید من به مسئولان قضایی آن است که یکی از 

وظایف اصلی ما در قوه قضاییه، مبارزه با فساد است؛ اما باید توجه 
شــود که اولاً، این فساد چیست؟ دوماً، چگونه باید با این فساد 
برخورد کرد؟ ثالثاً، اگر نحوه مبارزه با فســاد، آسیب هایی دارد، 
چگونه می توان از آن ها جلوگیری کرد؟ رابعاً، آیا با صرف گفتن 
اینکــه در فلان ســال، فلان میزان اختلاس داشــتیم و تکرارِ 
پرونده های فساد در سال های مختلف، می توان جلوی فساد را 
گرفت؟ یا اینکه باید با فساد و مفسد، مبارزه مجدانه و حرفه ای 

و به دور از شعار کرد و بستر های فسادزا را خشکاند.
رئیس دســتگاه قضا گفت: طی سال های اخیر، بصورت 
مجدانه، به مقوله خشــکاندن ریشه ها و بســتر های فسادزا و 
جلوگیری از تضییع حقوق عامه ورود کرده ایم؛ نمی گویم کاملًا 
در ایــن قضیه به توفیق رســیده ایم امان قدم هــای بلندی را 
برداشته ایم؛ شما به رودخانه چالوس بروید و مشاهده کنید که 
در رفــع تصرف از بســتر و حریم این رودخانــه و تبدیل آن به 
تفرجگاه ها برای انتفاع عموم، چه اقداماتی با همکاری همه قوا و 
دستگاه ها صورت گرفته است؛ ما تخریب و قلع و قمع در آن نقطه 
را خودِ بنای متعلق به دستگاه قضا شروع کردیم و آن را به سایر 
دســتگاه ها نیز که در آن منطقه دارای بنا های غیرمجاز بودند 

تسری دادیم.
در قضیه ساماندهی انبار های بنادر و گمرکات و اموال های 
تملیکی و توقیفی نیز قدم های بلندی برداشــتیم؛ پیش از آن 
مشاهده می کردیم که با تخصیص ارز ترجیحی، مقادیر زیادی 
از کالا های مورد نیاز، وارد کشــور می شوند، اما چندین ماه در 
کشتی ها و یا انبار ها می ماندند و فاسد می شدند؛ به گونه ای که 
برای امحای آن ها نیز باید مبالغ معتنابهی صرف می شد و یا حتی 
قابل امحاء نیز نبودند. من از شــما منتخبان مجلس دوازدهم 
درخواســت دارم که این موضوعات را بصورت میدانی مشاهده 
کنید و بر اســتمرار آن هــا تاکید ورزیــد و در این خصوص، 

پیگیری های مجدانه را داشته باشید.
رئیس دســتگاه قضا در پایان تصریح کرد: باید بستر های 
مشارکت مردم در امر رونق اقتصاد و جهش تولید را فراهم آوریم؛ 
با صرف گفتن اینکه می خواهیم مردم را مشارکت دهیم، کار به 
جلو نمی رود بلکه باید سازوکار های این مقوله را مشخص کنیم؛ 
باید مشخص کنیم چگونه می خواهیم از مردم حمایت کنیم و 
گره ها را برای آن ها باز کنیم و کجا ها مردم را کنار گذاشــته ایم. 
در یک جا هایی اصلًا نیاز نیســت که به مردم کمک کنیم بلکه 
صرفاً باید سنگ هایی را که جلوی پایشان گذاشته ایم برداریم و 

اگر چنین شود مردم کار خودشان را می کنند.
پیش از ســخنان رئیس قوه قضاییه، 23 نفر از منتخبین 
دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی به بیان دیدگاه ها و 

نقطه نظرات خود در حوزه های مختلف پرداختند.

حجت الاسلام محمدجعفر منتظری ، رئیس دیوان عالی کشور گفت: رسیدگی به پرونده های اقتصادی را در جهت تحقق شعار سال در اولویت قرار دهید و در این راستا با روسای دادگستری ها 
مکاتبات و جلسات لازم را برگزار کنید تا چنانچه یک شرکت تجاری یا سرمایه گذار گره حقوقی داشت؛ هرچه زودتر این مشکل مرتفع شود چراکه این امر می تواند در رونق اقتصادی تاثیرگذار 
باشد.وی با اشاره به ابلاغ برنامه های تحولی قوه قضاییه در روزهای پایانی اسفند ماه سال 1402 که به تایید رئیس قوه قضاییه رسیده است، افزود: مجموعه اقدامات در دیوان عالی کشور براساس 
برنامه تحولی سال 1403 و برنامه ابلاغی تحول قوه قضاییه با جدیت هر چه بیشتر پیگیری خواهد شد.منتظری با تشکر از خدمات ارزنده معاونین در سال گذشته بر شناسایی نقاط ضعف و قوت 
عملکرد سال 1402 تاکید کرد و اظهار امیدواری کرد که برنامه های عملیاتی 1403 با جدیت هرچه تمام در سال جدید اجرایی شود.تحول در دیوان عالی کشور، نیازمند مساعدت و تلاش مضاعف 
همکاران و ریل گذاری برنامه ها در جهت کاهش ورودی پرونده ها و افزایش کیفیت کار شعب خواهد بود.وی با تاکید بر لزوم اصلاح ساختار در مجموعه دیوان عالی کشور، اضافه کرد: نوسازی 
در نیروهای دیوان عالی کشور در سال جدید در دستور کار خواهد بود و مقدمات آن فراهم شده است که نیروهای جدید و توانمند در مجموعه به کار گرفته شود. ان شاءالله خداوند به همه 

شما توفیق دهد که بتوانیم در این مجموعه به بهترین شکل ممکن ادای وظیفه کنیم و بروز و ظهور بهتری از دیوان عالی کشور در مجموعه دستگاه قضایی داشته باشیم. / میزان

تاکیدرئیس
دیوانعالی
کشوربر

رسیدگیبه
پروندههای

اقتصادی

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496

وزیر امور خارجه در مصاحبه با سی ان ان گفت: بیش از 20 
کشور و از جمله تعدادی از اعضای ناتو در منطقه در حال استقرار 
هستند، برای اینکه موشک ها و پهپادهای ایران را منحرف یا محدود 
کنند تا به اسرائیل نرسد؛ اما موشک ها و پهپادهای ما به دو هدف 
مورد نظر اصابت کرد.»حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران ، در گفت وگو با شبکه تلویزیونی سی ان ان 
آمریکا تصریح کرد: امیدوار هستیم آمریکا رژیم اسرائیل را متوقف 
کنــد و اجازه ماجراجویی جدید به این رژیم ندهد؛ اما در صورت 
ماجراجویی جدید رژیم اسرائیل، شرایط و پاسخ بعدی ایران متفاوت 

خواهد بود.
 ما به دنبال تنش نیستیم؛ 

امیدواریم اسرائیل خطای قبلی را تکرار نکند
مجری سی ان ان از وزیر خارجه ایران سؤال کرد: اسرائیل 
متعهد شده که حمله ایران را تلافی کند. آیا فکر می کنید می تواند 

همین امشب حمله کند؟
وزیر امور خارجه ایران پاسخ داد: شنبه شب هفته جاری، ما 
به اقداماتی که در ماه های گذشــته به ویژه دو هفته پیش، رژیم 
اسرائیل با حمله به ساختمان سفارت جمهوری اسلامی ایران در 
دمشق انجام داد، پاسخی دادیم. پاسخ ما به رژیم اسرائیل به شکل 
محدود و حداقلی انجام شد. این در حالی بود که می توانستیم پاسخ 

سخت تری به رژیم اسرائیل بدهیم.
امیرعبداللهیان افزود: اعلام کردیم که پاسخ ما در چارچوب 
دفاع مشروع انجام شد و منطبق با حقوق بین الملل بود. ما به پاسخ 
خود ادامه نخواهیم داد اما درصورتی که رژیم اسرائیل مجدداً دست 
به ماجراجویی بزند و اقدامی علیه منافع ما بکند، پاسخ بعدی ایران 

فوری، حداکثری و قاطع خواهد بود.
وزیر خارجه ایران اضافه کرد: پس از اقدام به دفاع مشروع، از 
طریق سفارت سوئیس به عنوان حافظ منافع آمریکا در تهران به کاخ 

سفید و دولت ایالات متحده آمریکا پیامی ارسال کرده  و طی آن 
تاکید شد که اگر رژیم اسرائیل بخواهد مجددا مرتکب خطایی شود، 
پاسخ ما سریع، قاطع و پشیمان کننده خواهد بود. ما به دنبال این 
نیستیم که تنش و بحران در منطقه خاورمیانه توسعه پیدا کند؛ 

امیدواریم رژیم اسرائیل خطای قبلی را تکرار نکند.
حمله ما در قالب دفاع مشروع  حداقلی بود

سی ان ان ســؤال کرد: هنگامی که می گویید پاسخ تان 
حداکثری خواهد بود، از کلمه خطوط قرمز استفاده کرده اید. این 
خطوط قرمز چیست؟ حداکثر سطح چقدر است؟ شما از بیش از 
300 پهپاد و موشک های کروز در حمله استفاده کردید، سطح 

بالاتر چقدر است؟
وزیــر امور خارجه ایران پاســخ داد: خط قرمزی که رژیم 
اســرائیل از آن عبور کرد، حمله به ساختمان سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در دمشق بود. در این حمله 7 مستشار نظامی رسمی 
ایرانی مبارزه با تروریسم با حمله موشکی رژیم اسرائیل به شهادت 
رسیدند، کنوانسیون های شناخته شده وین نقض شد. رژیم اسرائیل 

از خطوط قرمز در مصونیت اماکن دیپلماتیک عبور کرد.
امیرعبداللهیان ادامه داد: بلی حمله ای که ما در قالب دفاع 
مشروع انجام دادیم حداقلی بود، چرا که تنها به دو مرکز نظامی، 
یعنی پایگاه هوائی نواتیم و یک مرکز استخباراتی و امنیتی که از این 
دو مرکز علیه سفارت ما حمله موشکی رژیم اسرائیل صورت گرفت، 
پاسخ دادیم. ما غیرنظامیان را هدف قرار ندادیم، مراکز اقتصادی 
رژیم اسرائیل را هدف قرار ندادیم، فقط دو مکان که از آنجا هواپیما 
اف 3۵ پرواز کردند و از بلندی های جولان، سفارت ما را مورد حمله 
موشکی قرار دادند. این هدف حداقلی ما بود. اما این که در حالت 
تکرار ماجراجویی رژیم اسرائیل، اقدام حداکثری ما چه خواهد بود، 
می توانم بگویم یک اقدام حداکثری پشیمان کننده؛ جزئیات اقدام 
حداکثری را نیروهای مسلح کشورم طراحی کرده اند. اما امیدوارم 

رژیم اسرائیل دچار خطا در محاسبه نشود.
موشک ها و پهپادهای ایرانی خیلی سنجیده و 

دقیق دو هدف صرفاً نظامی اسرائیل را هدف گیری کردند
سی ان ان پرسید: جزئیاتی در مورد اینکه حداکثر سطح چه 
خواهد بود، دارید؟ شما اشاره کردید که در پاسخ حداقلی ایران، 
مراکز اقتصادی، مالی و غیرنظامیان مورد هدف قرار داده نشدند. 

پاسخ حداکثری شما این سه مورد را مورد هدف قرار می دهد؟
وزیر خارجه ایران پاسخ داد: پهپادها و موشک های ایرانی، 
خیلی سنجیده و دقیق، بر روی دو هدف صرفا نظامی مورد نظر ما 
در درون سرزمین های اشغال شده توسط رژیم اسرائیل هدف گیری 
شد. ارزیابی ها و اطلاعات ما نشان می دهد که توانستیم به اهداف 
خود برسیم: اولا: اراده خود را نشان دادیم، دوم: پایگاه های نظامی 
که حمله از آنجا علیه سفارت ما صورت گرفته بود را هدف قرار دادیم، 
و سوم: عملیات ما حداقلی و محدود بود زیرا به دنبال زدن اهداف 

متعدد و گسترده در خاک فلسطین اشغالی نبودیم.
10 روز پیش اعلام کرده بودیم 

که تصمیم ما برای پاسخ به اسرائیل قطعی است
مجری سی ان ان پرسید: جان کربی، سخنگوی شورای 
امنیت ملی آمریکا، حمله شــما به اسرائیل را شکستی شرم آور 

توصیف کرده است. نظر شما چیست؟
امیرعبداللهیان پاسخ داد: ببینید، خیلی شفاف و روشن باید 
بگویم. اولا عملیات ما روی رژیم اسرائیل غافلگیرانه نبود. بیش از 
10 روز پیش اعلام کرده بودیم که تصمیم ما برای پاسخ به رژیم 
اسرائیل قطعی است. چرا که این رژیم با حمله به سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در دمشق، به حاکمیت ما تعرض کرد و ثانیا حاکمیت 
و تمامیت ارضی سوریه را نقض کرد. ما پیش از عملیات، به آمریکا 
اعلام کردیم که حمله ایران بر روی رژیم اسرائیل قطعی است. این 
را از طریق برخی وزرای خارجه که با من تماس داشتند، و پیش از 

آن از طریق سفارت سوئیس اعلام کردیم.
وزیر خارجه ایــران تصریح کرد: البته ما کاملا در منطقه 
مشاهده می کردیم که آمریکا و بیش از 20 کشور و از جمله تعدادی 
از اعضای ناتو در منطقه در حال اســتقرار هســتند، برای اینکه 
موشک ها و پهپادهای ایران را منحرف یا محدود کنند تا به اسرائیل 
نرسد؛ اما موشک ها و پهپادهای ما به دو هدف مورد نظر اصابت کرد. 
حمله ما غافلگیرانه نبود و طرف های مقابل ما، اگرچه از ساعت و 
زمان حمله اطلاع نداشتند، اما می دانستند که به زودی این اتفاق 
خواهد افتاد. ما عملیاتی موفق، پاسخی صریح و پیامی روشن به 

رژیم صهیونیستی دادیم.
هدف ما هشدار دادن بود؛ 

 نتانیاهو حیات سیاسی خود را در توسعه 
تنش و درگیر کردن دیگران  در جنگ می بیند

سی ان ان سؤال کرد: یعنی شما قصد داشتید که نتایج پاسخ  
کشورتان به همان نحوی که مشاهده شده باشد؟ یعنی، ۹۹ درصد 
پرتابه های شما رهگیری شدند و آسیب قابل توجهی وارد نشد. آیا 

این پاسخ مورد نظر بود؟
وزیر امور خارجه ایران پاسخ داد: هدف ما هشدار دادن بود. 
اقدام نیروهای مســلح ما روی دو مرکز نظامی مورد نظر در درون 
سرزمین های اشغالی فلسطین موفق بود. هدف ما این بود که یک 
اقدام متناسب انجام بدهیم. هدف ما این بود که رژیم اسرائیل این 
پیام را بگیرد که ما اراده لازم برای پاسخ دادن داریم. تکرار می کنم؛ 
ما هیچ گاه به دنبال توسعه تنش و دامنه جنگ در منطقه نبوده و 
نیستیم. بلکه این نتانیاهو و رژیم اسرائیل است که حیات سیاسی 
خود را در توســعه تنش و تداوم درگیر ساختن دیگران در جنگ 

می بیند.
پاسخ حداکثری یعنی اگر اسرائیل خطا کند، پاسخ فوری و 

قاطع  و پشیمان کننده خواهیم داد

مجری ســی ان ان از وزیر خارجه ایران 
پرسید: جو بایدن رئیس جمهور آمریکا دیروز 
سخنرانی کرد. او درباره اسرائیل و اوکراین صحبت 
کرد و گفت: »ما در کنار دوســتانمان هستیم و 
نمی گذاریم ایران یا روســیه موفق شوند.« اگر 
آمریکا دوباره به اسرائیل کمک کند، از آنجایی که 
اسرائیل گفته اســت که حمله می کند و شما 
گفته اید پاسخ حداکثری می دهید، آیا به اهداف 

آمریکایی ضربه می زنید؟
وزیــر خارجه ایران پاســخ داد: وقتی می گوییم پاســخ 
حداکثری، یعنی اگر رژیم اسرائیل خطا کند، پاسخ فوری، قاطع و 
پشیمان کننده حداکثری در سرزمین های اشغالی خواهیم داد. ما 
در همین عملیات اخیر هــم از پیش به آمریکا اعلام کردیم که 
پایگاه ها و منافع آمریکا در منطقه را هدف قرار نخواهیم داد، مگر در 
شرایطی که آمریکا در حمایت از رژیم اسرائیل، خود را در کنار جنگ 
این رژیم قرار بدهد. در این صورت، هیچ تعارفی نخواهیم داشت و 

منافع آمریکا نیز نمی تواند مصون بماند.
 آمریکا محاسبه خواهد کرد؛ 

امیدواریم آمریکا اسرائیل را متوقف کند
مجری ســی ان ان در ادامه پرسید: اگر آمریکا مجدداً به 
اسرائیل برای دفاع در برابر موشک های ایران کمک کند، اهداف 

آمریکایی را در فهرست اهدافی شما قرار می گیرد؟
امیرعبداللهیان در پاسخ گفت: تصور می کنیم که آمریکا 
محاسبه خواهد کرد. آمریکا بر اساس پیام هایی که در شش ماه 
گذشته بین ما تبادل شده، معتقد است که از توسعه دامنه جنگ 
در منطقه استقبال نمی کند. آمریکا می داند که این موضوع نه به 
نفع خودش است و نه به نفع منافعی که آمریکا در منطقه دنبال 
می کند. امیدوار هستیم آمریکا رژیم اسرائیل را متوقف کند و اجازه 

ماجراجویــی جدید به این رژیم ندهد. اما در صورت ماجراجویی 
جدید رژیم اسرائیل، شرایط و پاسخ بعدی ایران متفاوت خواهد بود.

ســی ان ان در ادامه سؤال کرد: یک فرمانده نظامی ایرانی 
)فرمانده سپاه حفاظت و امنیت مراکز هسته ای( گفته است که اگر 
اســرائیل به حمله به ســایت های هســته ای ایران ادامه دهد، 
سیاست های هسته ای ایران ممکن است تغییر کند. این حرف به 

چه معناست؟
وزیر امور خارجه ایران در پاســخ گفت: ببینید در موضوع 
هسته ای، موضع رسمی جمهوری اسلامی ایران بارها اعلام شده 
اســت. ما در این رابطه فتوای شرعی و دینی رهبری بزرگ ایران، 
حضرت آیت الله خامنه ای )رهبر معظم انقلاب اسلامی( را داریم. 
بارها هم اعلام کرده ایم که برنامه جمهوری اسلامی ایران در حوزه 
هسته ای تماما صلح آمیز است. ما بر این نگاه و تعهد خود تمرکز 
ویژه ای داریم. اما از طرف دیگر شاهد بوده ایم در ماه های گذشته، 
بارها برخی مقامات رژیم اسرائیل اعلام کرده اند که برای پیروزی در 
غزه، باید از بمب هسته ای استفاده کرد. به نظرم آمریکا باید بر روی 
رژیم ماجراجوی اسرائیل تمرکز کند که مبادا یک بحران هسته ای 
در غزه به وجود بیاورد. نتانیاهو نشان داد که به هیچ خط قرمزی 

پایبند نیست؛ لذا باید او را مهار کرد.

20 کشور تلاش کردند تا موشک ها و پهپادهای ما به هدف نرسد اما آنها به اهداف اصابت کرد
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در »طرح نور« رفتار و پوشش خود را 
اصلاح و با پلیس همکاری کرده اند

فرمانده کل انتظامی کشور گفت: به لطف خداوند متعال و تلاش و 
جدیت همکاران، پیامدهای طرح نور بسیار مطلوب و قابل قبول بوده است.
به گزارش خبرگزاری پلیس، سردار احمدرضا رادان در قرارگاه طرح 
نور، که به صورت ویدئو کنفرانس با سراسر کشور برگزار شد، ضمن تشکر 
ویژه از مردم، ریاســت محترم جمهور، قوه قضائیه، مجلس، دادســتان، 
صداوسیما و همکاران انتظامی اظهار داشت: من با قاطعیت اعلام می کنم 
که در قلمرو انتظامی هیچ ماموریتی حساس تر از این ماموریت وجود ندارد 
و خوشبختانه آن گونه که نشان می دهد به لطف خداوند متعال و تلاش و 
جدیت همکاران، پیامدهای طرح بسیار مطلوب و قابل قبول بوده است. 
رادان افزود: وظیفه و تکلیف قانونی و شرعی ما حکم می کند که این ماموریت 
را با جدیت و دقت و هوشــمندانه استمرار بخشــیم.پلیس در موضوع 
خودروهای توقیفی که در طرح نور دستور توقیف دارند اصراری به انتقال با 
جرثقیل ندارد.برابر گزارش های دریافتی ۹0 درصد تذکر گیرندگان رفتار و 
پوشش خویش را اصلاح و با پلیس همکاری نموده اند.پلیس در کنار اجرای 
طرح نور، هیچ گاه از دیگر ماموریت های خود از جمله مبارزه با مواد مخدر، 

سرقت و اراذل و اوباش غافل نخواهد شد.
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سلامت و تغذیه4
سیدحیدر محمدی رئیس سازمان غذا و دارو با اشاره به تولید 2۵0میلیون عدد مکمل و فرآورده گیاهی در ایران، رقم صادرات محصولات و فرآورده های طبیعی و هفته نامه اقتصادی ایران

طب سنتی را 13میلیون دلار اعلام کرد.او در حاشیه سیزدهمین همایش طلای سبز گفت: در حال حاضر بیش از 12هزار محصول مکمل و بیش از دو هزار فرآورده 
طب سنتی داریم. سالانه 2۵0میلیون عدد از این مکمل ها و فرآورده های گیاهی را شناسه گذاری می کنیم.وی درباره اقدامات سازمان غذا و دارو برای تسهیل صادرات 
اقلام دارویی گیاهی و میزان صادرات این فرآورده ها اظهار داشت: براساس فرمایش رهبر معظم انقلاب و در راستای جهش تولید با مشارکت مردم، بسیاری از 
فرآیندها را تسهیل و تسریع و بخشی از فرآیندهای زائد را حذف کرده ایم. زمان صدور پروانه تولید این فرآورده ها بسیار کاهش پیدا کرده به حدی که در بهار امسال 
هیچ پروانه ای در انتظار زمان بررسی نخواهیم داشت و همه مجوزها را به سرعت صادر خواهیم کرد.در سال 1402 مجموع صادرات فرآورده های گیاهی و مکمل ها 
13میلیون دلار بوده است که انتظار داریم این عدد امسال رشد داشته باشد. کشور ما یکی از زیست بوم های مهم گیاهان دارویی است و امیدواریم با بازاریابی خوبی 

که تولیدکنندگان این محصولات انجام می دهند، امسال جهش خوبی را در صادرات نیز داشته باشیم./تسنیم 

صادرات۱۳میلیون
دلاریداروهای
سنتیدرسال

گذشته

توصیه هایی برای در امان ماندن از حساسیت های فصلی

دردسرهای آلرژی در زیباترین فصل سال!

صدای عطسه های پشت سر همش در مترو پیچیده است. دستمالی 
را جلوی دهان و بینی اش گرفته اما در عین حال تجربه دو ســال کرونا و 
آسیب هایش موجب شــده تا مردم و به خصوص آنهایی که در اطرافش 
ایســتاده اند، چپ چپ نگاهش کنند. بعضی های دیگر هم می کوشند تا 

خودشان را از او دور کنند و در جایی دیگر بایستند.
با تمام اینها او کرونا نداردوسرما هم نخورده است؛بلکه حساسیت فصلی 
دارد! حتما شما هم آدم هایی را دیدید که شاید ده ها بار پشت سر هم عطسه 
بزنند. سوزش چشم، آبریزش بینی،خستگی وعلائمی شبیه به سرماخوردگی 
ممکن است برای افراد ناآشنا به آلرژی ها و حساسیت های فصلی این ذهنیت 
را ایجاد کند که با فردی بیمار مواجهند. اما اگر در فصل بهار با این علائم مواجه 
شدید یا با فردی که چنین علائمی را دارد، روبه رو شدید، زیاد نگران نباشید؛ 

چراکه احتمالا شما هم با یک حساسیت فصلی مواجهید!

بهار و آلرژی اش 
فصل بهار همان قدر که زیبا، دل انگیز و رویایی است، می تواند برای 
بعضی از افراد به کابوس تبدیل شود. افرادی که به گرد گل ها و گیاهان آلرژی 
دارند در این فصل به واســطه گرده افشانی گل ها وگیاهان چندان حال 
وروزخوبی ندارندوعلائمی شبیه سرماخوردگی و حتی برخی اوقات علائم 
شدیدتر پیدا می کنند. طبق آمارها در حدود یک پنجم افراد به نوعی از آلرژی 
مبتلا هستند و حدود 8 درصد جمعیت عادی دچار آلرژی فصلی است. 
عطسه، آبریزش بینی، گرفتگی بینی، خارش گلو، بروز قرمزی روی پوست، 
تنگی نفس و سایر علائم در همه ساعات شبانه روز با شدت و ضعف همراه 

فرد مبتلا هستند.
شما بیمار نیستید!

اگر ما نمی توانیم به راحتی نفس عمیق بکشیم، یا شب ها دچار سرفه 

می شویم، آبریزش بینی و گاهی چرک بینی به سراغ مان آمده، چشمان مان 
می خارد، شاید یکی از علل آن آلرژی باشد. اگر ما در زمان های خاصی از 
سال، عطسه و سرفه  خشک )سرفه  بدون خلط( داریم یا دچار خارش بینی، 
خارش چشم و آبریزش بینی می شویم، ممکن است بدین معنا باشد که 
دچار حساسیت فصلی شده ایم. گرده  گل ها، درختان و علوفه شایع ترین 
عوامل حساسیت فصلی هستند. در مواجهه با حساسیت فصلی و آلرژی 
خیلی وقت ها لازم اســت به پزشک مراجعه کرده و از داروهایی که دکتر 
برای مان تجویز می کند، استفاده کنیم تا بتوانیم کیفیت زندگی بهتری را 
در فصل های آلرژی زا تجربه کنیم. با وجود این با برخی تغییرات کوچک 
درسبک زندگی مان هم می توانیم تاحد زیادی حساسیت های فصلی را 

کنترل کنیم. 
علت و علائم آلرژی فصلی 

وقتی موادی مانند گرده گیاهان وارد بدن ما می شوند، قرار نیست 
دستگاه ایمنی ما واکنش نشان دهد؛ زیرا این مواد خطری برای بدن ندارند 
اما در برخی افراد حساسیت بالای دستگاه ایمنی، باعث تحریک و واکنش 
نسبت به این مواد بدون خطر می شود. این واکنش التهابی، مجموعه ای از 
علائم را در بدن ایجاد می کند که به آن آلرژی می گوییم. حساسیت فصلی 
یا آلرژی فصلی مانند دیگر حساسیت ها زمانی بروز می کند که سیستم 
ایمنی بدن در مقابل برخی عوامل موجود در محیط اطراف حساس شده 
و واکنش نشــان می دهد. غالبا این حساسیت ها مشکل خاصی ایجاد 

نمی کنند.
راهکارهایی برای زندگی مسالمت آمیز با حساسیت فصلی 

1- استفاده از ماسک
وقتی از خانه خارج می شویم یا در خانه مشغول استفاده ازجاروبرقی 
هستیم، باید ازماسک استفاده کنیم.ماسک N۹۵  بهترین ماسک برای این 
مورد اســت. این ماســک ازعبور۹۵درصد از ذرات معلق در هوا از جمله 

گرده های گیاهان پیشگیری می کند.
2- دوری از محیط های آلرژی زا

افراد مبتلابه آلرژی بایدبپذیرندکه نمی توانندمانند افراد عادی درفصل 
بهار به دشت وصحرا ومکان هایی که گرده های گل ها و گیاهان زیاد هستند، 
بروند و از حضور در این محیط ها لذت ببرند. حضور در چنین فضایی به 
معنی آن است که باید عطسه ها و سرفه های ناشی از ورود این گرده ها به 

مجاری تنفسی مان را تحمل کنیم.  
3- تغذیه سالم

تردیدی نیست که تغذیه سالم برای سلامت بدن ضرورت دارد.جالب 
است بدانید در پژوهش های پزشکی مشخص شده مصرف غذاهای مفید 
مانند سبزی ها، میوه ها و مغزیجات مانند بادام در مجموع باعث کنترل بهتر 

علائم آلرژی می شوند.
4- شست وشوی گلو و بینی

وقتی مواد آلرژی زا به مخاط بینی یا گلو می چسبند،مدتی طول 
می کشد تا واکنش دستگاه ایمنی بدن ما را تحریک کنند وعلائم آلرژی 
ظاهر شــوند. شست وشوی گلو )غرغره( و شست وشوی بینی با محلول 
نمکی)سرم شست وشو( می تواند با کاهش تعداد این عوامل در مخاط حلق 
و بینی، به کاهش علائم آلرژی منجر شود. برای افراد مبتلا به آلرژی، به ویژه 

شست وشوی بینی و گلو هنگام ورود به خانه توصیه می شود. 
5- نوشیدن مایعات فراوان

آلرژی باعث تحریک مخاط و تولید ترشحات بیشتر در بینی و پشت 
حلق می شود. نوشیدن آب و آبمیوه  بیشتر باعث رقیق شدن و دفع راحت تر 
این ترشــحات می شود.مایعات گرم مانند چای و سوپ یا بخور گرم نیز 

می تواند در این مورد مفید باشد.
۶- دوری از شوینده های شیمیایی و مواد آلرژی زا

وجود مواد شیمیایی قوی، به ویژه شوینده های قدرتمند در خانه 
می تواند مخاط بینی راآزرده کرده و علائم آلرژی را بیشــتر کند. برای ما 
مبتلایان به آلرژی، شاید تهیه محلول های شوینده خانگی با مقداری سرکه 
یا جوش شیرین نسبت به مواد شوینده تجاری موجود در فروشگاه ها بهتر 

باشد.
۷- استعمال دخانیات ممنوع

هرگونه آلودگی هوا از جمله دود قلیان وسیگار، علائم آلرژی فصلی 
را وخیم تر می کند.دود دخانیات، آبریزش و خارش بینی و چشم را تحت 
تاثیر منفی خود قرارمی دهد.حتی گاهی اسپری ها مانند اسپری عطریا دود 
ناشی ازشومینه نیز علائم آلرژی ما را تشدید می کند.با رعایت این نکات 
کوچک شایدآلرژی شما به طور کامل درمان نشود اما اطمینان داشته باشید 
علائم شما کنترل می شود و می توانید از زیبایی های فصل بهار لذت ببرید. 

/مریم زاهدی 

طب ایرانی در کنار طب رایج سلامت 
جامعه را تضمین می کند

رئیس اولین کنگره ملی طب ایرانی با بیان اینکه همراهی دانش طب ایرانی 
با طب رایج می تواند در ارتقای سلامت جامعه تأثیر بسزایی بگذارد، امروزه اهمیت 
طب سنتی و مکمل در ارتقای سلامت بیش از هر زمان دیگری مورد توجه بوده 
تا جایی که سازمان بهداشت جهانی در استراتژی های مکتوب خود، کشورهای 

عضو را به نهادینه کردن طب سنتی در نظام سلامت توصیه می کند.
به گزارش انجمن علمی طب ســنتی ایران، روشنک مکبری نژاد در 
خصوص اهمیت طب ایرانی گفت: یکی از ظرفیت های مغفول طبی در کشور، 
مکتب غنی طب ایرانی بوده که پیشینه تاریخی و فرهنگی آن بر کسی پوشیده 
نیست و امروزه با توجه به اقبال جامعه پزشکی و عموم  مردم به این طب، بهره گیری 
صحیح از آموزه های طب ایرانی در کنار طب رایج همواره دغدغه متخصصین 
این رشته است. به همین منظور اولین کنگره ملی طب ایرانی را با هدف معرفی 
صحیح و به دور از افراط و تفریط این مکتب طبی و همچنین ارتباط بیشتر بین 
متخصصان رشته های مختلف و متخصصان طب ایرانی و داروسازی سنتی برگزار 
خواهیم کرد،امروزه اهمیت طب سنتی و مکمل در ارتقای سلامت بیش از هر 
زمان دیگری مورد توجه است و امیدواریم این رویداد علمی بتواند به ارتقای دانش 

و توسعه طب سنتی ایرانی و طب مکمل در ایران بیش از پیش کمک کند.

خبـــر

زیره یکی ازادویه های معطر است که به دو صورت زیره سبز و 
زیره سیاه یا زیره ایرانی در طبیعت یافت می شود. فواید زیره بی شمار 

است. همچنین از زیره در آشپزی و پزشکی استفاده می شود.
انواع زیره

زیره ســبز دارای مقادیر بالایی فیبر است وبا کاهش اشتها 
وافزایش متابولیسم بدن به لاغری وکاهش وزن سریع افراد کمک 
می کنند. همچنین مقادیر بالای فیبر موجود در زیره برای کاهش 
چربی شــکم مفید است.این نوع زیره هم به صورت پرورشی و هم 
خودرو یافت می شود.در ایران نوعی پرورش زیره سبز وجود دارد که 
از اجزای اصلی پودرکاری است وبرای تقویت طعم غذاها مورد استفاده 
قرارمی گیرد.همچنین در داروهای سنتی ازسال ها قبل استفاده 
می شود.زیره سیاه معروف به زیره کرمانی نیزخواص فراوانی دارد  که 
یکی از سوغاتی های معروف این استان است و در مناطق کوهستانی 

به صورت خودرو رشد می کند. 
تفاوت زیره سبز و سیاه

جنس، گونه، نوع اسانس و ترکیبات گیاه خواص زیره سبز با 
خواص زیره سیاه کاملا متفاوت است واثرات دارویی آنها نیز در بعضی 

نگاهی به خواص دارویی و درمانی زیره

زیره ریزه میزه خاصیت ازش می ریزه !
موارد تفاوت دارد به همین دلیل میزان مصرف آنها نیز متفاوت خواهد 
بود.مقدارمصرف خواص زیره سیاه که در بسیاری از غذاها مصرف 
می شود، می تواند 10برابرخواص زیره سبز باشد. بوی متفاوت این دو 
نوع زیره )سبز و سیاه( نیز به دلیل متفاوت بودن ترکیبات اصلی اسانس 

آنهاست. 
فواید زیره سیاه

طبع  زیره  ســیاه  خیلی  گرم  و خشک  است . زیره  سیاه  دارای  
خواص  مدر، بادشکن ، مقوی ، زیادکننده  شیر، قاعده آور، نیرودهنده ، 
ضد کرم ، هضم  کننده ، ضد تشنج ، قابض ، معرق ، مقوی  معده  و قاطع  
اسپرم  اســت .زیره  سیاه  در موارد بلع  هوا، نفخ  شکم ، برطرف  کردن  
سوءهاضمه ، تسهیل  هضم  غذا، دل  پیچه  کودکان ، انگل  معده  و روده ، 
دفع  بادهای  کلیه  و مثانه ، تنگی  نفس  و سکسکه  نفخی  به کار می رود. 
زیره  یک  داروی  سنتی  برای  رفع  سوءهاضمه  خصوصا نفخ  شکم  است .
عرق زیره  یا روغن  آن  دررفع  سوءهاضمه  و دل  دردهای  کودکان  مفید 
است .زیره  خاصیت  ضدگرفتگی  دارد وبرای  رفع  گرفتگی های  دوران  
قاعدگی  مفید اســت .مقوی  بدن  است .معده  را  گرم  و تقویت  وکرم  
تنیارادفع  می کندواثر قابل  ملاحظه ای  درجلوگیری  ازایجاد بادهای  
اضافی  درروده  ودرمان اســهال  دارد.دم کرده  یک  قاشق  مرباخوری  

زیره  سیاه  در نیم  لیتر آب  جوش  برای  تنبلی  اعمال  گوارشی ،بی اشتهایی ،باد یا دردروده  مصرف  می شود.مصرف دم کرده زیره سیاه یا جویدن 
آن در رفع وکاهش دردهای ناشی ازقاعدگی،دردهای روده و بی اشتهایی بسیار مؤثر است. /فریده تهرانی 

۴ عامل مؤثر در کند شدن روند پیشرفت آلزایمریک توت فرنگی و این همه خاصیت!
توت فرنگی برای کاهش 
بیماری هــای قلبــی توصیه 
می شــود و بــه علــت وجود 
آنتی اکسیدان و پلی فنرها و ویت
امین K،پتاسیم،فسفر،کلسیم

،ویتامیــن C و فیبر،خاصیت 
دارویــی دارد. ازاین رو باعث 
ســلامت پوســت و موشده و 
می تواندبه کاهش وزن و بهبود 
هضم غذا کمک کند.این میوه 
باعــث تنظیــم میــزان قند 
خون،افزایش سیستم ایمنی و 

کاهش کلسترول می شود.

تقویت استقلال در مراقبت از خود، برآوردن 
نیاز به روابط اجتماعی و صمیمیت، تقویت و تغذیه 
کافی و تقویت تعادل بین فعالیت و استراحت ازجمله 

عوامل کندشدن روند پیشرفت آلزایمر است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای ملی 
سالمندان، بیماری آلزایمر در نتیجه آسیب سلول های 
مغزی اتفاق می افتد که به مجموعه ای از اختلالاتی 
که به از دست دادن حافظه می انجامد و می تواند به 
حدی شــدید شــود که بر توانایی فرد برای انجام 
فعالیت های روزانه تاثیر بگذارد، منجر می شود؛ این 

شایع ترین نوع زوال  عقل به شمار می رود. 
راهکارهایی هم برای کند شدن روند بیماری 
آلزایمر پیشنهاد شده است که از جمله آنها می توان به 
تقویت استقلال در مراقبت از خود، برآوردن نیاز به 

روابط اجتماعی و صمیمیت، تقویت و تغذیه کافی و... اشاره کرد.
تقویت استقلال در مراقبت از خود:تغییرات مغزی بیمار باعث می شود توانایی حفظ استقلال فیزیکی بیمار مبتلا به آلزایمر مختل شود. بنابراین باید تلاش کرد تا عملکرد بیمار برای مدت 
طولانی تری مستقل بماند. برای تحقق این موضوع پیشنهاد می شود که کارهای روزانه به نحوی سازمان داده شوند که گام ها کوتاه و قابل انجام تقسیم شوند تا بیمار با انجام هر گام احساس کند 
که در اجرای فعالیت موفق است. باید توجه داشت حفظ استقلال فردی و عزت بیمار مبتلا به آلزایمر بسیار اهمیت دارد. این موضوع باعث می شود بیمار تا حد امکان تشویق شده و در مراقبت از 

خود مشارکت کند.
برآوردن نیاز به روابط اجتماعی و صمیمیت: ارتباط با دوستان قدیمی می تواند آرامش بخش باشد. بنابراین ملاقات ها، نامه ها و تماس تلفنی با دوستان باید مورد تشویق قرار گیرد؛ ولی بهتر 
است که هر بازدید به یک یا حداکثر دو نفر محدود شود. از آنجا که سرگرمی اهمیت دارد، باید بیمار را تشویق کرد تا فعالیت های ساده ای مثل پیاده روی، ورزش و معاشرت اجتماعی را انجام دهد.
انجام فعالیت های ورزشی گروهی نیز در جهت جلب انگیزه بیمار و الگوبرداری می تواند کمک کننده باشد. برای تحقق این موضوع بیمار می تواند آرامش و رضایت را در دوستی با یک حیوان خانگی 
)گربه( بیابد. مراقبت از حیوان خانگی توسط فرد مبتلا به آلزایمر یک فعالیت رضایت بخش و وسیله ای برای صرف انرژی است. بیمار آلزایمر نیاز به صمیمیت را از بین نمی برد و معمولا انجام 

کارهای ساده ای مثل بغل کردن، نوازش و... می تواند در بهبود حال او مؤثر باشد.
تقویت و تغذیه کافی :زمان صرف غذا می تواند یک فرصت خوشایند باشد. بنابراین باید به صورت ساده و آرام و بدون برخورد انجام شود. بیمار غذاهای آشنایی را که دارای ظاهر اشتهاآور و 
طعم خوب است را ترجیح می دهد. بنابراین باید سعی کنیم در هر وعده یک نوع غذا برای او استفاده کنیم تا جلوی بازی کردن بیمار با غذا گرفته شود. برای پیشگیری از خفگی باید غذا را به 
تکه های کوچک تقسیم کرد. مایعات نیز اگر به صورت ژله باشد بلع آسان تر می شود.بعضی از بیماران می توانند به خوبی با دست غذا بخورند ولی با پیشرفت بیماری ممکن است غذا دادن به بیمار 

ضرورت یابد. بنابراین در زمان غذا خوردن و بعد از آن باید به فراموشکاری، بی علاقگی، بهداشت دهان و دندان و گیر کردن لقمه در گلو توجه کافی داشت.
تقویت تعادل بین فعالیت و استراحت : بسیاری از بیماران مبتلا به آلزایمر دچار اختلال خواب، سرگردانی و رفتارهای دیگر هستند که به نظر نامناسب می رسند. تشخیص نیازهای بیماری 
که چنین رفتارهایی از او سر می زند توسط مراقب ضروری است. زیرا اگر منشأ این مشکل برطرف نشود ممکن است بیمار بدتر شود. خواب کافی و ورزش و فعالیت ضروری هستند و در صورت 
مختل شدن خواب استفاده از موسیقی، شیر گرم و ماساژ پشت می تواند آرامش بخش باشد. همچنین استفاده از یک الگوی منظم فعالیت و ورزش در طی روز می تواند به خواب شبانه کمک کند.

ارزش غذایی توت فرنگی
توت فرنگی یکی ازمیوه های محبوب، سالم وخوشمزه تابستانی است.این میوه به دلیل برخورداری از انواع ویتامین، 
موادمعدنی، آنتی اکسیدان و...فواید فراوانی برای بدن دارد.به همین سبب ارزش غذایی این میوه بسیاربالا ست وبرای کنترل 

ودرمان بسیاری از بیماری ها مناسب است.
خواص توت فرنگی برای سرماخوردگی

در صورت ابتلا به سرماخوردگی، تب، گلودرد و سرفه به عنوان شایع ترین بیماری ها می توانید روی خاصیت توت فرنگی 
حساب کنید. این میوه سرشار از ویتامینC بوده و باتقویت سیستم ایمنی بدن موجب بهبودسریع سرماخوردگی و همچنین 
درمان ســرفه و تب می شــود. از طرف دیگر با خوردن مداوم توت فرنگی، بدنی مقاوم خواهید داشــت وهمواره از گزند 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا درامان هستید. شایان ذکر است که به واسطه مصرف این میوه علاوه بر بهبود عملکرد ایمنی بدن، 

میزان قابل توجهی کلسترول خون از بین می رود و درپی آن از ابتلا به بیماری های قلبی - عروقی نیز مصون خواهید بود.
خواص توت فرنگی برای استخوان

با ورود به دوره میانسالی به خصوص انجام کارهای سخت و طاقت فرسا شاهد درد در مفاصل و استخوان ها خواهید 
بود به علاوه این که عوامل ژنتیکی، رژیم غذایی، شرایط زندگی و سن نیز بی تأثیر نیست و موجب بروز مشکلات استخوان و 
مفاصل می شود.البته شدت و میزان آن درافراد با یکدیگر متفاوت است وهرکدام ازآنها بایدتدبیرخاصی برای این مشکل 
اساسی بیندیشند.ازطرف دیگر پوکی استخوان وسرطان مغزاستخوان نیز به این موضوع دامن زده و موجب افزایش اهمیت 
پیشــگیری و درمان این اختلال شــایع و مهم شده است. در این خصوص باید گفت خاصیت توت فرنگی به لحاظ داشتن 

آنتی اکسیدان فراوان، موجب کاهش رادیکال های آزاد در استخوان ها و مفاصل می شود.

www.etebar.net
۴مراقبت برای بهبود اگزمای کودکان

1- خنکی
کودک خود را خنک نگه دارید؛ گرما می تواند اگزما در پای کودکان و 

سایر قسمت های بدن را تحریک کند.
2- حمام

یک دوش کوتاه مدت با آب خنک برای کودک کافی است؛ حمامی 
که طولانی نباشد و از آب بسیار گرم یا سرد استفاده نشود. 

3- لباس سبک
از پوشاندن لباس های چندلایه به کودک یا قراردادن پتوهای بیش 

از حد روی تخت او خودداری کنید.
4- ناخن کوتاه

ناخن هایش را کوتاه و تمیز نگه دارید یا از دستکش های نخی استفاده 
کنید تا خود را خیلی نخاراند.

www.etebar.net
خداحافظی با لباس های زمستانی

راهکارهایی برای بسته بندی،  انبار و نگهداری لباس های زمستان تا زمستان 
بعدی

خداحافظی با لباس های زمستانی
با رسیدن فصل بهار و گرم شــدن هوا کم کم وقت جمع کردن لباس های 
زمســتانی فرا می رسد؛ لباس هایی که اغلب از الیاف طبیعی و پشمی است و برای 
نگهداری،  بسته بندی و انبار کردن آنها باید تدابیری را به کار گرفت تا وقتی زمستان 
ســال آینده می خواهیم دوباره آنها را بیرون بیاوریم و بپوشیم با لباس هایی کهنه، 

 مندرس و احتمالا پاره و بیدزده مواجه نشویم.
لباس های زمستانی را چگونه بسته بندی کنیم؟ این سؤالی است که احتمالا 
این روزها که هوا گرم تر شــده و دیگر به لباس های زمستانی نیاز نداریم به آن فکر 
می کنیم. برای انبار کردن لباس های زمستانی، حتی اگر به نظر شما تمیز هستند، بهتر 
است همه لباس ها را بشویید. به این دلیل که لکه های کوچک می توانند در گذر زمان 
قابل توجه و دائمی شود و همچنین بوی باقیمانده در لباس ها می تواند حشرات و آفاتی 
مانند پروانه را جذب کند.پس از شست وشو، بهتر است لباس های زمستانی را به طور 
کامل خشک کنید، به خصوص اگر قصد انبار کردن آنها را دارید. لباس های نمدار و 
مرطوب در فضای تاریک و رطوبتی مستعد کپک زدن است که می تواند باعث آسیب 
و خرابی لباس های شما شود. در نهایت، لباس های خود را در جای خشک و خنکی 
نگهداری کنید که از نور مستقیم آفتاب و رطوبت دور باشد. همچنین بهتر است قبل 
از انبار کردن لباس ها، آنها را به دسته هایی طبقه بندی کنید تا در آینده برای استفاده 
آسان تر باشد. همچنین برای انبار کردن کفش های زمستانی بهتر است ابتدا آنها را 
تمیز و سپس به خوبی خشک کنید، سپس آنها را در جای خشک و خنکی نگهداری 
کنید که از رطوبت، گرد و غبار و نور مستقیم آفتاب دور باشد.تعمیر لباس  های زمستانی 
قبل از بسته بندی و انبار کردن می تواند از خراب شدن و خرابی بیشتر آنها جلوگیری 
کند و مانع از تلف شدن پول و زمان شما شود. برای مثال دکمه های شل، زیپ های 
شکسته، سوراخ و هرگونه خرابی دیگری را تعمیر کنید تا از لباس های خود در آینده 
استفاده کاملی ببرید. همچنین اگر لباسی دارید که به دلیل اندازه نامناسب یا مشکلات 
دیگری نمی توانید آن را بپوشید، بهتر است آن را تعمیر کنید تا بتوانید در آینده از آن 

استفاده کنید. 
دسته بندی لباس های زمستانی

دسته بندی لباس های زمستانی به صورت صحیح می تواند به نگهداری و حفظ 
شکل و کیفیت لباس های شما کمک کند. برای دسته بندی لباس های زمستانی بهتر 

است به شیوه زیر عمل کنید:
1- ژاکت ها و پالتوها: ژاکت ها و پالتوهارا تاکنید و درقفسه  هایی که برای این 
منظور طراحی شده  ، قراردهید. دراین صورت لباس  ها کشیده نمی شود و فرم خود 
راحفظ می کند.همچنین می توانید ازیک بسته بندی مناسب برای نگهداری این 

لباس  ها استفاده کنید.
2- دامن های زمستانی، کت های پشمی و لباس های کلاسیک: این لباس  های 
زمستانی را بهتر است آویزان کنید تا از چین و چروک خوردن آنها جلوگیری شود. 
برای آویزان کردن این لباس  ها، از آویزهای مناسب استفاده کنید و مطمئن شوید که 
دکمه  ها بسته شده و زیپ  ها به سمت بالا کشیده شده تا از کشیده شدن لباس  ها 

جلوگیری گردد.
3- شــال و روسری: تا اینجای مطلب نکاتی برای این که بدانیم لباس های 
زمستانی را چگونه بسته بندی کنیم گفته شد. برای بسته بندی شال و روسری، آنها 
را در قفسه  هایی با قابلیت آویزان کردن قرار دهید. این کار به جلوگیری از چین و خراب 

شدن شال و روسری کمک می کند.
استفاده از کاور برای لباس  ها می تواند به حفظ و نگهداری درست لباس  های 
زمستانی شــما کمک کند. برای محافظت از لباس هایی که باید آویزان شوند، از 
کاورهایی با کیفیت استفاده کنید. این کاورها می توانند از لباس ها در برابر گرد و غبار، 
نور، آلودگی ها و آفات محافظت کنند. همچنین با اســتفاده از کاورهای مناسب، 
می توانید از تماس مستقیم لباس ها با همدیگر جلوگیری کنید و از خراب و چین 

شدن لباس  ها به دلیل تماس با یکدیگر جلوگیری کند. /لیلا ونکی 
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افزایش زمان گارانتی
عباس علی آبادی، وزیر صنعت و معدن، تجارت گفت 
: در حال حاضر به ســمتی می رویم که اساســا دغدغه 
خــودرو را از دوش مــردم برداریم و مردم مســتقیم با 
خودروساز در ارتباط باشــند. در بحث ایمنی خودروها 
شرایطی برای خودروسازان تعیین کردیم که مهم ترین 
آنها، افزایش مدت گارانتی و انجام تست های مربوط است.

 زنگ خطر افزایش سن معادن
 در ایران به صدا درآمد

 علیرضا شــهیدی معاون وزیر صمت ضمن هشدار 
درباره این که ذخایر معادن سطحی در کشور رو به اتمام 
است، گفت: معادنی که در سطح هستند به لحاظ ذخیره 
محدودیت هایــی دارند و هماننــد معادنی که در عمق 
هســتند، ذخایر بسیار بزرگ ندارند؛ ضمن اینکه در دنیا 
اصولا معادن خیلی بزرگ، زیرزمینی اند و از عمق صد متر 

به پایین وجود دارند.
رئیس سازمان زمین شناســی و اکتشافات معدنی 
کشور افزود: سن اکثر معادن در ایران زیاد شده و ممکن 
اســت از یک معدن 30 سال استخراج انجام شده باشد؛ 
بنابراین ذخایر روزی به اتمام می رسد و ما باید مانند تمام 
کشــورهای دیگر رویکردمان این باشــد که به اکتشاف 
ذخایر پنهانی یا ذخایری که در عمق وجود دارد بپردازیم.
براساس اعلام سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشــور، معاون وزیــر صمت ادامــه داد: در ســازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور حدود 20 سال 
اســت که از لایه ژئوفیزیک هوابرد برای اکتشاف ذخایر 
پنهان اســتفاده می کنیم و امیدواریــم که از این روش 
عملیاتی در جهت افزایش ذخیره مواد معدنی بهره مند 

شویم.
دو بالگرد داریــم و روش ژئوفیزیک هوایی و روش 
مغناطیــس برای اکتشــاف مواد معدنی فلــزی انجام 
می دهیم و این کار داخلی سازی و بومی سازی شده؛ اما با 
توجه به وســعت کشــور نیازمند این هستیم که از ابزار 
بیشــتری اســتفاده کنیم تا در زمان کوتاهتری بتوانیم 
اطلاعات خودمان را نســبت به وجود یا عدم وجود مواد 

معدنی به ویژه فلزی در زیرزمین داشته باشیم.
وی در خصوص این موضوع که گفته می شــود ۹0 
درصد معادن کشــور هنوز کشف نشده و به بهره برداری 
نرسیده اســت، گفت: به دلیل این که فناوری روز به روز 
درحال پیشرفت است و خیلی از مواد معدنی که امروزه 
اقتصادی هستند در گذشته غیراقتصادی بودند و حتی 

ممکن اســت تشخیص داده نشده باشــند، نمی توان با 
قاطعیت گفت که چند درصد از معادن کشف شده و چند 

درصد کشف نشده است.

شــهیدی، با بیان این که با فنــاوری روز که پیش 
می رویم می توانیم حتی مواد معدنی جدیدی را اکتشاف 
کنیم، گفت: در طرح تحول زمین شناســی و اکتشــاف 
ذخایر معدنی که در استان خراسان جنوبی انجام شد برای 
اولین بار در شرق کشور نیکل را کشف کردیم. وی در مورد 
برنامه های این سازمان برای سال جاری نیز گفت: سازمان 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشــور طرح تحول 
زمین شناســی و اکتشاف ذخایر معدنی را از سال 1400 

آغاز کرده که امسال نیز ادامه خواهد داد.
 واردات ۸ تا 10 هزار خودروی برقی

 به کشور تا 3 ماه آینده
حسن کریمی سنجری مدیر طرح خودروهای برقی 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت از واردات 8 تا 10 هزار 
خودروی برقی به کشور طی 3 ماه آینده خبر داد. وی در 
مصاحبه با رادیو گفــت: در حال حاضر 2۵00 خودرو و 
تاکســی برقی از گمرک ترخیص شده که در 3 ماه آینده 
8 تــا 10 هزار خودروی برقی که بخشــی از آنها در حال 
حمل و ترخیص است در معرض واگذاری قرار می گیرد. 

مجموع خودروهای ســواری که تا 3 مــاه آینده به بازار 
عرضه می شود بین 8 تا 10 هزار خودرو است که به دنبال 
ایجاد شــرایط تحویل آن به ناوگان عمومی هســتیم. 
خودروی برقی نسبت به خودروی بنزینی سالانه حدود 
8 تا 10 هزار لیتر بنزین صرفه جویی می کند، زیرا برق را 
می توان از منابع تجدید پذیر به دست آورد ولی نمی توان 
بنزیــن را از منابع دیگــر تامین کرد. اگر قرار باشــد با 
ســوخت های فســیلی برق تولید کنیم می توانیم منشأ 
آلودگی را به خارج از شــهرها ببریم و دیگر تاکسی ها در 
شهر تولید آلودگی نمی کنند. در اینجا باید به رانندگان 
تاکسی یارانه و کمک ارائه کنیم و بخشی از سودی را که 
دولت ناشــی از صرفه جویی به دســت می آورد به شکل 
بلاعوض به رانندگان تاکسی بدهد. وزارت صمت همیشه 
به دنبال فرهنگ سازی و نهادینه کردن این امر است ولی 
وقتی ناوگان حمل و نقل عمومی را به خودروی برقی مجهز 
کنیم نیازمند توســعه ایستگاه های شــارژ هستیم. اگر 
شرایط شــارژ فراهم باشــد مردم ما علاقه مند هستند 
خودروی برقی ســوار شوند. عده ای از مردم علاقه دارند 
خودروی وارداتــی بخرند ولی می توانیم ایــن کار را با 
خودروی برقی انجام دهیم. بخــش مهمی از خودروی 
برقی باید تامین کننده حمل و نقل عمومی باشد و بخشی 

از آن باید به مردم اختصاص یابد./شاتا

در بحث ایمنی خودروها شرایطی برای خودروسازان تعیین کردیم

صنعت، معدن
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وزیر آموزش و پرورش گفت: رتبه بندی باید مبتنی بر مأموریت معلمان تنظیم شود. معلم قرار نیست مقاله نویس مجلات باشد، معلم کسی است که از گوهر وجود کودکان این مرزوبوم انسان های بزرگ  می سازد 
و علمدار میدان تعلیم و تربیت است.به گزارش وزارت آموزش و پرورش، رضامراد صحرایی در نشست صمیمی با فرهنگیان و جامعه نخبگانی استان سمنان تأکید کرد: مشکل اشتغال، اقتصاد، آسیب های اجتماعی 
و فرهنگ درست نمی شود مگر با بازگشت به مدرسه. جامعه ای بانشاط، سالم، بافرهنگ و بسیار فعال است که پایه گذاری آن از مهدکودک شروع شود. بدون مدرسه قوی، جامعه، دانشگاه، فرهنگ و اجتماع 
قوی نخواهیم داشت. دست اندرکاران اگر قدرت، پیشرفت و ارتقا می خواهند به مدرسه بیایند و همه به مدرسه برگردیم و این پیام سند است.سال گذشته مصوبه تأثیر قطعی امتحانات نهایی در کنکور را داشتیم، 
نگارش برنامه هفتم در دستور کار بود و مواردی دیگر، اما از دل آن چالش ها و بحران ها ده ها دستاورد بیرون آمده است. علاوه بر موارد ذکر شده مجموعه سیاست های کیفیت بخشی در دانشگاه فرهنگیان 
تصویب شد و سیاستی مانند کنکور اختصاصی تربیت معلم و همچنین مصوبه تأثیر قطعی امتحانات نهایی اجرا شد. همچنین سازمان ملی تعلیم و تربیت رسماً مستقر شد و کودکستان ها ساماندهی شدند. 
شایستگی های پایه دانش آموزان را تدوین کردیم و سیاست توسعه متوازن شتاب گرفت؛ درحال حاضر بیش از 40 درصد از دانش آموزان متوسطه دوم در هنرستان ها تحصیل می کنند.وی با بیان اینکه در سفر 

رئیس جمهور به استان سمنان هزار میلیارد تومان برای تقویت زیرساخت های آموزش و پرورش اختصاص یافته است، اذعان کرد: سال 1403، سال نهضت ملی توانمندسازی همه جانبه معلمان در کشور است.

آییننامه
رتبهبندی
معلمان
اصلاح

میشود

 رشد درآمد ۶8۴ شرکت بخش عمومی
 بیش از نرخ تورم است

محمد عنبری مدیرکل دفتر امور شــرکت های دولتی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی گفت: براســاس سامانه سماب از نظر درآمدزایی، رشد 

درآمد 684 شرکت بخش عمومی بیش از نرخ تورم است.
اگر در ابتدای دولت از اطلاعات شرکت  های دولتی سؤال می شد نهایت 
جزئیاتی که ارائه می شد مربوط به پیوست سه قانون بودجه بود یعنی عنوان 
حدود 300 تا 360 شــرکت وجود داشت که یک صورت مالی داشتند اما 
تصویر منسجمی از شرکت  ها تحت کنترل دولت وجود نداشت به طوری که 
در عمل برخی وزرا نمی دانستند که چه شرکت  هایی در زیرمجموعه خود 
دارند اما اکنون وضعیت متفاوت شــده و علاوه بر انتشار صورت های مالی 
شرکت های دولتی، از امروز در سامانه شرکت های دولتی نیز وضعیت مالی 
و روند عملکرد آنها بارگذاری شــده است. وی درباره این که گفته می شود 
حدود 60 درصد بودجه کشور یعنی حدود سه هزار میلیارد تومان مربوط 
به شرکت  های دولتی است، تصریح کرد: تعداد شرکت  های دولتی مورد نظر 
در گذشته بیش از 300 شرکت بود اما اکنون به حدود 2000 مورد رسیده 
است که لازم بود  روی شاخص  ها و ضعف  های نظارتی آنها نظارت صورت 
گیرد. به گفته وی، تفکیک شرکت ها نشان می دهد که 308 مورد دولتی، 
36۹ زیرمجموعه بانک ها و بیمه ها و 36 مورد زیرمجموعه دبیرخانه های 
مناطق آزاد و سازمان های مناطق آزاد، 783 مورد سایر نهاده ها و موسسات 
عمومی غیردولتی، 474 تحت نظارت و حاکمیت دولت که دولتی نیستند 
و 3۵ مورد فدراسیون هاســت. ایمیدرو، شازند، شرکت ملی پتروشیمی، 
شرکت تولید مواد معدنی، شرکت فرودگاه ها، مجتمع گاز پارس جنوبی، 
آلومینیوم ایران، طلای زرشوران، اموال تملیکی و ایدرو از جمله سودده ترین 
شرکت  ها هستند. زیان ده ترین شرکت  های دولتی که  سال 1401 سودده 
شدند نیز بانک ملی، بانک کشاورزی، بانک توسعه تعاون، شرکت چاپخانه های 
ایران، ســازمان مجری ساختمان های دولتی، مجتمع گاز پارس جنوبی، 
مناطق نفتی، انرژی پارس، مهندســی و توسعه گاز و مدیریت شبکه برق 
براســاس صورت مالی ســال 1401 بوده  اند که دولت عزم بر انتشار این 

گزارش ها داشت.
کاهش حقوق کارگر تخلف است

محمدرضا چکشیان معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در باره 
اعلام خانه صمت مبنی بر کاهش 10 درصدی حقوق کارگران با تعطیلی 
پنجشنبه ها گفت: این حرف نمی تواند اجرایی شود چون تخلف است و کسی 
نمی تواند حقوق کارگر را کم کند و خلاف قانون کار اقدام کند لذا در صورتی 
که چنین تخلفی صورت گرفت باید جلوی آن گرفته شود. افزایش حقوق 
دستمزد در شرایط تورمی ممکن است مطلوب جامعه کارگری نباشد ولی 
باید دقت داشته باشیم که افزایشی که در حوزه دستمزد کارگری در سه سال 
دولت سیزدهم صورت گرفته بسیار بیشــتر از افزایشی بوده که در حوزه 
کارمندی صورت گرفته است، تلاش وزارت کاراین است که درچند ماه آینده 
رویکردجدید و بسته های اختصاصی و رویکرد جدیدی در مسکن کارگری 
داشته باشیم، این رویکردها در ماه های آینده اعلام خواهد شد. جلساتی با 
تشکل ها برگزار شده و در حال رفع موانع هستیم و امیدواریم اقدامات خوب 
ومتفاوت از گذشــته رخ بدهد.اولین اقدام، تشــکیل قرارگاه مسکن بود و 
دبیرخانه موظف شدسناریوهای مختلف را بررسی و بسته پیشنهادی را ارائه 

دهد تا درسال 1403تغییررویکرد متفاوتی را رقم بزنیم./شادا

خبرخبر

 برگزاری دهه تولید و تجارت
 از یکم تا دهم تیرماه 1۴۰3

پنجمین نشست بزرگداشت دهه تولید تجارت با حضور 
فرشــاد مقیمی رئیس ستاد، برگزار و مهمترین اولویت های 
وزارت صمت جهت گرامیداشــت این ایام مورد بررسی قرار 

گرفت.
به گــزارش روابط عمومی ســازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
صمت، »فرشاد مقیمی« در این نشست با اشاره به برنامه ریزی 
وزارت صمت از یکم تا دهم تیرماه در سطح ملی و استانی برای 
گرامیداشت و معرفی توانمندی ها در بخش های مختلف در 
»دهه تولید و تجارت« اعلام کرد: امسال نیز »ستاد گرامیداشت 
دهه تولید و تجــارت« وزارت صنعت، معدن و تجارت برای 
اجرای هرچه بهتر این مراســم در ســال 1403، با رویکرد 
امیدآفرینی، ارتقای انگیزه و تلاش فعالان این عرصه، تدابیری 
را برنامه ریزی کرده تا به وســیله بخش های ذی ربط در ستاد 

وزارت مطبوع و ادارات کل استانی به ثمر بنشیند.
به گفته وی تدوین شیوه نامه تعیین منتخبان واحدهای 
صنعتی و معدنی، تشــکیل کمیته هــای تخصصی از دیگر 

موضوعات مطروحه در این نشست بود.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل  سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران با اشاره به قدمت بیش از ربع قرن 
این رویداد افزود: روز صنعت و معدن بزرگترین رویدادی است 
که در آن تقدیر و تشکر از فعالان بخش صنعتی انجام می شود 
و بیش از 27 ســال قدمت دارد و این قدمت نشان از اهمیت و 

اصالت این رویداد ملی است.
مقیمی با اشاره به تاکید ویژه وزیر صمت برای برگزاری 
این رویداد با رویکرد شــعار سال »جهش تولید با مشارکت 
مردم« خاطرنشــان کرد: ما این دهــه و این روز را متفاوت از 

سنوات گذشته برگزار خواهیم کرد.
وی بیان کرد: وزیر صمت با ریاست جمهوری مکاتبه ای 
مبنی بر برگزاری نشست هایی در حوزه تولید با حضور وزرا و 
همچنین معاونان محترم ریاست جمهوری که مرتبط با تولید 
انجام شد تا از محل برگزاری نشست های تخصصی چالش های 
حوزه تولید مورد بحث و بررسی قرار بگیرد و راهکارهای اجرایی 
دستگاه ها اعلام شــود تا هم شرایط برای تولید فعالیت های 
صنعتی فراهم شــود و هم بحث مربوط به شعار سال را پیش 

برده شود.
معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت همچنین گفت: 
جلسه ای با معاون اول رئیس جمهور در خصوص تدوین بسته 
حمایتی دولت برای فعالان اقتصادی در حوزه تولیدی کشور 
برگزار خواهد شــد تا در روز برگزاری این رویداد، به شــکل 
نمادین توسط رئیس جمهوری رونمایی شود و به نوعی دولت 
بتواند مجموعه فعالیت ها و بسترهای لازم برای جهش در حوزه 
تولیــد را رونمایی کند و امیدواریــم این مجموعه اقدامات و 
فعالیت هایی که صورت می گیرد، بتواند توسعه فعالیت ها و 

اجرای دقیق فرامین رهبری را فراهم کند.
افتتاح طرح توسعه شرکت پاسارگاد صنعت 
باطری و واحد تولید برق شرکت پاك سمن سان

طرح توسعه واحد تولید باطری شرکت پاسارگاد صنعت 
باطری )سهامی خاص ( با حضور دکتر علی آبادی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و معاونان وی، نماینده منتخب مردم شهرستان 
گرمســار و آرادان در مجلس شورای اسلامی، سایر مسؤلان 
استانی و مدیر اســتانی بانک صنعت و معدن در شهرستان 
گرمسار استان سمنان به بهره برداری رسید، این طرح جهت 
تولید باطری خودرو با تســهیلات سرمایه ثابت این بانک به 
مبلغ 200 میلیارد ریال افتتاح شد و با بهره برداری از خطوط 
جدید این شرکت که در مجموع ظرفیتی به میزان ۹00 هزار 

عدد در سال دارد، برای 70 نفر شغل ایجاد شد.
 طــرح احداث واحد تولید برق )نیروگاه خورشــیدی ( 
شرکت پاک سمن سان به ظرفیت 6 مگاوات نیز با حضور دکتر 
علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت و معاونان وی همزمان 
با سفر رییس جمهوری به شهرستان سمنان به بهره برداری 

رسید.
این طرح جهت تولید برق با مشارکت ۵00 میلیارد ریالی 
این بانک افتتاح شد و با بهره برداری از آن زمینه اشتغال جدید 
برای10 نفر فراهم شــد، در حاشیه سفر رییس جمهوری به 
اســتان سمنان و بهره برداری از طرح های یاد شده، با حضور 
عباس شــوقانی معاون راهبری شعب و توسعه کسب و کار و 
مریم شاهی مدیر استانی این بانک در محل میز خدمت، مسائل 
و مشکلات تعدادی از واحد های صنعتی استان سمنان مورد 
بررسی قرار گرفت و راهکارهای لازم جهت حل مشکلات آنان 

ارائه گردید./روابط عمومی 

کارگران ایران خــودرو با همراهی 
حوزه بســیج ۵02 امام علــی)ع( این 
شرکت در کنار دیگر کارگران شرکت های 
تولیدی و صنعتی، هم زمان با هفته بسیج 
کارگری، ضمن تجدید پیمان با آرمان 
هــای بنیان گذار جمهوری اســلامی، 
یک بار دیگر پای بندی خود را به اهداف 
والای نظام جمهوری اســلامی و مقام 
معظم رهبری نشان دادند و در سالی که 
به فرمــوده مقام معظم رهبری ســال 
جهش تولید با مشارکت مردم نام گذاری 
شــده، بر تلاش و کوشــش بیش تر در 
راســتای تحقق برنامه ها و اهداف گروه 
صنعتی ایران خــودرو و وزرات صمت 

تاکید کردند.
در پایــان این مراســم، کارگران 
ایران خودرو با حضور در گلزار شــهدا با 
قرائــت فاتحه ، با آرمان های شــهدای 

گرانقدر تجدید میثاق کردند.
کارگران و کارفرمایان 

مهم ترین ارکان تولید و توسعه 
هستند

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
مراســم تجدید میثاق کارکنان وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با آرمان های 
امام خمینی )ره(، با بیان این که در سال 
رشد تولید و مهار تورم اقدامات ارزنده ای 
انجام شد و در تمام بخش ها رشد تولید 
داشتیم، گفت: امسال سال جهش تولید 
با مشارکت مردم است که یکی از ارکان 
اصلی جهش تولید کارگران و کارفرمایان 

هستند.
ســید صولت مرتضوی با اشاره به 
شــعار امســال اظهار کرد: امسال سال 
جهش تولید با مشارکت مردم است. یکی 
از ارکان اصلی جهش تولید که امروز گرد 
هم آمدند کارگران و کارفرمایان هستند. 
در سال رشد تولید و مهار تورم اقدامات 
ارزنده ای صورت گرفت و در تمام بخش ها 
ما رشد تولید داشــتیم و این را نه تنها 
مراکز داخلی بلکه مراکز خارجی مانند 
بانک جهانی نیز به آن اذعان دارند،نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران هم به کار 
و هم به کارگر ارج می نهد و من به عنوان 
کوچک ترین کارگزار در وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی بــا تمام افتخار به 
دست کارگران بوسه می زنم. تمام تلاش 
دولت این اســت که بتوانیم معیشــت 

جامعه کارگری را ارتقا دهیم.

از نخبگان جامعه کار و تولید 
استان تهران تجلیل شد

علی حسین رعیتی فرد معاون روابط 
کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
ســی و پنجمین جشــنواره امتنان از 
نخبگان جامعه کار و تولید استان تهران، 
با گرامی داشــت یــاد و خاطره 14هزار 
شــهید جامعه کارگری گفت: شهدای 
جامعــه کار و تولیــد تــلاش کردند تا 
استقلال و امنیت کشور پایدار بماند و باید 
نسل فعلی کارگران ادامه دهنده این راه 
باشند تا امنیت کشور دچار خدشه نشود.

برای توسعه و ارتقای هر شرکت و بنگاه 
لازم است،کارفرمایان و کارگران توجه 
ویژه ای به استمرار آموزش و به روز بودن 
دانش کنند تا امکان رقابت در ســطح 

جهانی نیز وجود داشته باشد.
اگر در حوزه کار و تولید به آموزش 
مســتمر و افزایش مهــارت نرم افزاری 
توجه نشود، امکان رشد و توسعه وجود 
نخواهد داشت که لازم است کارفرمایان 

از این مهم غافل نباشند.
وی با اظهار امیدواری برای پیروزی 
در جنگ اقتصادی کشور با تکیه بر توان 
و ظرفیت های موجود و با مشارکت مردم، 
اظهار کرد: در ســال جهــش تولید با 
مشــارکت مردم، با تلاش متخصصان و 
کارگران عزیز شــاهد جهش واقعی در 
تولید باشیم و نتایج آن را در سفره مردم 

ببینیم.
هر سال وزرات کار با توجه به ماده 
1۹۵ به برگزاری جشــنواره امتنان در 
راستای شناسایی افراد نخبه در حوزه کار 
تولید و تشویق افرادی که نقشی در تولید 
دارند اقدام می کند تا از ایده های آنان در 
شرایط سخت تحریم، فرصت برای رشد 
و توسعه ایجاد کند و شاهد رشد صنایع 

در کشور باشیم.
امیدوارم در سال جدید با تلاش و 
همکاری، موضوع معیشــت کارگران و 
قدرت خرید آنان با افزایش مزد و کاهش 
تورم حفظ شود تا این قشر زحمتکش 
بدون دغدغه به حوزه کار و تلاش خود 

بپردازد.
رعیتی فرد با تقدیر ایران خودرو و 
برگزارکنندگان این جشــنواره گفت: 
امیدوارم در پایان سال بتوانیم شعار سال 
را تحقق بخشیم و شاهد جهش واقعی 
تولیــد باشــیم، در این جشــنواره، از 
صنعتگــران و کارگران شــرکت های 
حاضر، با اهدای تندیس قدردانی شد و 
از 1۹ نفر از کارگران نمونه گروه صنعتی 
ایــران خودرو به عنــوان نخبگان کار و 
تلاش نیز در قالب  پنج پروژه برتر تقدیر 
به عمل آمد.بنا به اعلام اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان تهران، امسال 
62۵ پروژه در جشنواره امتنان ثبت نام 
کردند که از این تعداد، 110 پروژه توسط 
ارزیابان اداره کل تعاون، سازمان فنی و 
حرفه ای و وزارت صمت در سطح استان 
تهران مورد بازدید و ارزیابی قرارگرفتند 
که در پایان با 11 پروژه برتر، 31 نفر در 
سطح استان تهران به عنوان برترین ها 

معرفی شدند.
از تعداد 11 پروژه برتر استان تهران، 
پنج پروژه به گروه صنعتی ایران خودرو 
اختصاص یافت که به تفکیک، ســهم 
شــرکت مهندســی خدمات صنعتی 
ایران خودرو )ایسیکو( یک پروژه و سهم 

شرکت ایران خودرو چهار پروژه است.
در حاشیه این جشنواره، نمایشگاه 
تخصصی پیشــنهادات کارکنان گروه 
صنعتی ایران خودرو برپا و پیشنهادات 

کارکنان ارایه شد ./ روابط عمومی

تجدید میثاق کارگران ایران خودرو با آرمان های بنیان گذار جمهوری اسلامی ایران

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496
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تفاهم شرکت ملی صنایع مس و بانک شهر 
در راستای تامین مالی و توسعه صادرات

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران از تفاهم این شرکت با بانک شهر 
در راستای توسعه صادرات و همکاری در زمینه تامین مالی ارزی با هدف واردات 

ماشین آلات و تجهیزات مورد نیاز معادن مس خبر داد.
سیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل بانک شهر به همراه جمعی از 
معاونان و مدیران این بانک با حضور در شرکت ملی صنایع مس ایران، با حسین 

مدرس خیابانی مدیرعامل شرکت دیدار و گفتگو کرد.
مدیرعامل بانک شهر در این دیدار با اشاره به ظرفیت های این بانک به 
منظور تامین مالی پروژه های توسعه ای شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: با 
بهره گیری از همه ظرفیت های موجود، آماده همکاری در زمینه توسعه صادرات 
محصولات و در مقابل واردات تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز صنعت مس 
هستیم.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران هم با اشاره به تفاهم حاصل 
شده با بانک شهر با هدف توسعه صادرات محصولات تولیدی این شرکت گفت: 
این تفاهم به منظور افزایش صادرات و کمک به رشد درآمدهای ارزی کشور به 
عنوان یک اقدام مثبت با جدیت پیگیری خواهد شد.مدرس خیابانی افزود: 
واردات تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز شرکت ملی صنایع مس ایران از طریق 
تسهیلات صندوق توسعه ملی و با استفاده از ظرفیت های بانک شهر به عنوان 

یکی دیگر از محورهای همکاری دنبال می شود./روابط عمومی 

سرمقاله
مجلس یازدهم و لایحه بودجه 1۴۰3)1۴(

ادامه از صفحه یک
اصلاح تبصره یک و 2 ماده 12:تبصره یک- پس از اســتقرار بستر 
اجرایی موضوع ماده 16 مکرر قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه 
مودیان، صدور صورتحساب الکترونیکی تنظیم وکالت بلاعزل با موضوع 
انتقــال دارایی های موضوع بندهای یک و 2 این ماده در این قانون در 
حکم انتقال است و مشمول مالیات موضوع این فصل می  شود و موکل 
اصلی یا موکلان بعدی وکالت بلاعزل مسؤول پرداخت مالیات متعلق 
هستند. مبلغ درج شده در صورتحساب  الکترونیکی موضوع ماده 16 
مکرر قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان، مبنای محاسبه 

عایدی سرمایه دارایی های موضوع این تبصره است.
آیین نامه اجرایی این تبصره حداکثر یک ســال پس از لازم  الاجرا 
شدن این ماده، توسط سازمان با همکاری سازمان ثبت اسناد و املاک 

تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد.
تبصره 2- در این قانون و قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مؤدیان، صدور صورتحســاب الکترونیکی تعویض شــماره انتظامی 
)پلاک( دارایی  های مشمول مقررات شــماره گذاری، در حکم انتقال 

دارایی های مذکور تلقی می شود.

مدیرعامل بانک ســینا از رشــد 64 
درصدی منابع بانک ســینا در دو ســال 

گذشته خبر داد.
غلامرضــا فتحعلی در هم اندیشــی 
سراســری مدیران بانک ســینا با اشاره به 
توفیقات مطلوب در عملکردها گفت: در این 
مــدت به میزان 32 همــت )هزار میلیارد 
تومان( جذب منابع رقم خورده است،این 
رقم در مدت فعالیت بانک ســینا اقدامی 
بی سابقه است که جای تقدیر دارد،بانک در 
سال 1402 شاهد تحقق رقم پوشش 14۵ 
درصدی بودجه بودیم،دیگر اتفاقات خوب 
در بانک را تولید و بهره برداری از پلتفرم های 
بانکداری برشمرد،با اجرای طرح راهبردی 

کسب وکار بانک سینا که با محوریت توسعه 
محصولات، خطوط بانکداری و بانکداری 
دیجیتــال با هدف تأمین نیاز و پوشــش 
ســلایق مختلف جامعه رقم خورد، ســه 
پلتفرم ســیبانک، ســیپات و ســیمارت 
راه اندازی شد که تسهیل در ارائه خدمات به 
مشتریان را به صورت غیرحضوری به همراه 

داشته است.
بانــک در تحقق ارقــام ترازنامه نیز 
هیچ گونه تخطّی بر اساس استانداردهای 
بانک مرکزی نداشته و در این راستا مبلغ ۹ 
هزار میلیارد ریال جایزه خوش حسابی در 
ســپرده قانونــی را نصیــب خــود کرده 
اســت،بانک ســینا علی رغم تحریم های 

ظالمانــه، طی ســال های 
گذشته عملکرد خوبی را در 
حوزه بین الملل رقم زده است.

وی افزایش سرمایه بانک 
سینا را از دیگر اقدامات مهم 
در سال گذشــته برشمرد و 

گفت: با پیشینه طولانی بانک سینا در نظام 
بانکی، ضرورت افزایش سرمایه بانک بیش 
از پیش احساس می شد که خوشبختانه با 
جدیــت و پیگیری های صــورت گرفته، 
ســرمایه ثبتی بانک به چهار هزار میلیارد 
تومان رســید و طبــق برنامه سه ســاله 
امیدواریم به استانداردهای بانک مرکزی 
مبنی بــر ثبت ســرمایه 20 همتی )هزار 

میلیارد تومانی( دست پیدا کنیم.
کســب عنوان اول جایــزه نظارت و 
تطبیق شــرعی از سوی بانک سینا در بین 
بانک های خصوصی از دیگر افتخاراتی است 
که سال گذشــته به همت همکاران رقم 
خورد و امیدواریم روند موفقیت های بانک 
با همت و تلاش همــکاران در بخش های 
مختلف تداوم داشته باشد./روابط عمومی 

رشد 64 درصدی منابع بانک سینا در دو سال گذشته
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مالکان جدید استقلال و پرسپولیس خبـــر
مشخص شدند

آیین واگذاری مالکیت استقلال و پرسپولیس به 
بخش خصوصی با حضور سیداحسان خاندوزی وزیر امور 
اقتصاد و دارایی و کیومرث هاشمی وزیر ورزش و جوانان 

برگزار شد.
در این مراســم بطور رسمی 8۵ درصد از سهام 
باشگاه استقلال به شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
و شــرکت های تابعه آن شــامل پتروشیمی بندر امام، 
پتروشیمی بوعلی سینا، پتروشیمی شهید تندگویان، 
پتروشیمی پارس و شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
واگذار شد و همین مقدار از سهام باشگاه پرسپولیس هم 
به بانک های شهر)30 درصد(، ملت )20 درصد(، تجارت 
)20 درصد(، صادرات )۵ درصد(، رفاه )۵ درصد( و اقتصاد 

نوین )۵ درصد( انتقال پیدا کرد.
سید احســان خاندوزی وزیر اقتصاد در ابتدای 
جلسه با تاکید بر اینکه دولت نسبت به اصل مشارکت مردم 
و بخش غیردولتی در اقتصاد اراده جدی دارد، گفت: دولت 
سیزدهم دولت خاتمه پروژه های ناتمام است و واگذاری 
باشگاه های پرسپولیس و استقلال به عنوان یکی از این 
پروژه ها حاصل همراهی جمعــی بدنه دولت و خانواده 

ورزش کشور است.
در اسفند 1400 یعنی همان 6 ماه ابتدایی دولت 
ســیزدهم موضوع بورسی شدن این دو باشگاه، افزایش 
سرمایه آنها و مشارکت چند صد هزار نفری مردم برای در 
اختیار گرفتن سهم 10 درصدی دو باشگاه که خروجی آن 
شفافیت در عملکرد و انضباط مالی است، پیگیری شد که 
این گام نخست دولت سیزدهم برای خصوصی سازی 
استقلال و پرسپولیس بود.همکاری و همیاری ملی رمز 
غلبه بر موانع غیرقابل حل است و روح همدلی که در فضای 
ورزش ایران وجود دارد، ســرایت کرد و خودش را در دل 
یک اقدام سیاستی و یک تدبیر ملی قرار داد و اتفاق به ظاهر 
ناشدنی 20 سال گذشته امروز تحقق یافته است.در موضوع 
واگذاری پرســپولیس و اســتقلال خیلی ها به دولت 
می گفتند گوشمان از این حرف ها پر است و دولت ها در 
ایران اراده واگذاری این دو باشــگاه را ندارند، اما امروز در 
اردیبهشت 1403 با همت و همدلی جمعی این امر محقق 

شد.
در وزارت اقتصاد تاکید داریم که بخش های دیگری 
مانند پالایشــگاه ستاره خلیج فارس که جایش در بازار 
سرمایه خالی است را عرضه کنیم؛ البته موضوع دیگر، 
مساله واگذاری بر اساس اهلیت و تخصص است که اصرار 
داریم اگر واگذاری صورت می گیرد، این موضوع رعایت 

شود.
در دولت سیزدهم، واگذاری های چندانی نداشتیم، 

اما امروز اصرار دولت این است که واگذاری ها را با چشم انداز 
بلندمدت انجام دهیم.یعنی خریدارانی که توانایی اداره 
حرفه ای، اقتصادی و مالی این دو باشگاه را داشته باشند تا 

باشگاه ها بتوانند کار حرفه ای خود را انجام دهند.
وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه نکته دیگر، بحث 
واگذاری  مدیریت علاوه بر واگذاری مالکیت است که با 
واگذاری فعلی ایــن اتفاق رخ می دهد،گفت: همچنان 
کمک حال وزارت ورزش هستیم تا بتوانیم با حل و فصل 
موضوع حق پخش تلویزیونی و مواردی که می تواند تامین 
پایدار درآمدهای این دو باشگاه را محقق کند، اجرایی شود. 
در سال آینده برای این موضوع هم یک گردهمایی برگزار 
می کنیم تا دغدغه ی میلیون ها طرفدار را که هر سال با 
شروع هر فصل نگرانی هایی دارند، حل شود،دولت نسبت 
به اصل مشارکت مردم و بخش غیردولتی در پروژه ها اراده 
جدی دارد، به دنبال این هستیم که از ظرفیت مدیریتی 
بخش های غیر دولتی برای مدیریت این باشگاه ها استفاده 
کنیم تا این موضوع آرام آرام به سایر بخش ها سرایت پیدا 
کند. کیومرث هاشمی وزیر ورزش و جوانان  هم در این 
جلسه اظهار داشت: از پیشکسوتان دو تیم تشکر می کنم. 
۵ درصد از ســهام این دو باشگاه در اختیار وزارت ورزش 
است که با همکاری این عزیزان این ۵ درصد هم واگذار 
خواهد شد تا واگذاری این دو باشگاه به صورت کلی انجام 
شود تا مشــکلی برای حضور در رقابت های بین المللی 
نداشته باشند.وی با ابراز خرسندی از واگذاری دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس گفت:اگر تاکیدات رئیس جمهوری 
نبود، شاید امروز این اتفاق نمی افتاد. یکی از ظرفیت های 
خوب مردمی که در کشــور ایجاد شده، این دو باشگاه 
هستند و من باید از همه عزیزانی که برای تحقق این اتفاق 
کمک کردند، تشکر کنم. به خصوص از شخص اول دولت 
دکترسید ابراهیم رئیسی،همکاری سازمان خصوصی  
سازی، فدراسیون فوتبال و وزرات ورزش هم اگر نبود این 
اتفاق رخ نمی داد.دو باشگاه استقلال و پرسپولیس مورد 
توجه مردم است و همیشه شرایط این دو تیم دغدغه آن ها 
بوده و با آن ها زندگی کرده و می کنند. از همه کسانی که 
باعث این اتفاق بزرگ شدند تشکر می کنم. مطمئن هستم 
با مالکان جدید دو باشگاه، ما شاهد رشد فوتبال خواهیم 
بود. جا دارد از سهامداران این دو باشگاه تقدیر کنم. این 
انتقال به صورت رسمی انجام می شود اما نگاه نظارتی وزارت 
ورزش و اقتصاد و دارائی و فدراسیون فوتبال از امروز شروع 
خواهد شــد. هر زمان حال این دو تیم خوب باشد، حال 
فوتبال ما خوب اســت و هر وقت فوتبال ما حال خوبی 

داشته، حال ورزش کشور خوب است.
 ابراهیم بازیان سرپرست سازمان خصوصی سازی 

گفت: در این مرحله از برگزاری مزایده که به صورت شفاف 
در فرابورس برگزار شد، در یک عرضه عمومی و با تأمل و 
نظارت سهام دو تیم واگذار شد. در این دوره از واگذاری، 
بعد از برگزاری 8 بار مزایده بالاخره وزارت اقتصاد و سازمان 
خصوصی سازی به نمایندگی از مجموعه دولت در امر این 
واگذاری در تعامل نزدیک با وزارت ورزش و در یک نگاه 
همگام و همه جانبه در یک بازه زمانی 2 ماهه به ثمر رساند.
در گام نخســت پذیرش این دو باشگاه در بازار 
فرابورس ایران، 10 درصد از سهام این باشگاه ها به مردم 
واگذار شده بود. اگر این اتفاق نمی افتاد شاید به این زودی 
توان واگذاری این دو تیم را نداشتیم. در سال جهش تولید 
با مشــارکت مردم و تأکیدات رهبری بر زمینه ســازی 
مشارکت همه جانبه مردم در اقتصاد، سازمان خصوصی 
سازی توانست در طلیعه سال 1403 این امر مهم و مورد 
تاکید ریاست جمهوری، هیأت دولت و وزارت ورزش و 
اقتصاد در عرضه سهام دو تیم فوتبال تهرانی را به سرانجام 
برســاند. در واقع واگذاری سهام عمده دولت اعلان اراده 
حداکثری دولت در واگذاری تصدی گری های دولت در 

اول سال است.
معاون وزیر اقتصاد عنوان  کرد: سوم اردیبهشت 
مزایده در بازار فرابورس برگزار و دو کنسرسیوم پتروشیمی 
و بانکی تشکیل شد و در نهایت هلدینگ پتروشیمی خلیج 
فارس داوطلبی خود را برای خرید باشگاه استقلال اعلام 
کرد و در حال حاضر 8۵ درصد سهام این باشگاه متعلق به 

این هلدینگ است،کنسرسیوم دوم هم کنسرسیوم بانکی 
با حضور بانک شهر، بانک تجارت، بانک ملت، بانک رفاه و 

بانک اقتصاد نوین برگزار شد .
دریافت 40 میلیون یورو بازپرداخت جدید 

از بانک توسعه اسلامی برای تکمیل پروژه ها
سید احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصاد و دارایی 
گفت: از ابتدای دولت ســیزدهم اولویت ما حل و فصل 
پرداخت اقســاط کشــور بود تا بدهی های جمهوری 
اســلامی ایران برای اقساط گذشــته به صفر برسد و 

توانستیم این را با موفقیت عملیاتی کنیم.
وی با اشاره به پنجاهمین سالگرد تاسیس بانک 
توسعه اســلامی که درعربستان سعودی باحضور ۵7 
کشور عضو برگزار خواهد شد، تصریح کرد: متاسفانه از 
زمان تحریم ها به دلیل اینکه اقساط جمهوری اسلامی 
ایران پرداخت نشده بود، تمام این پروژه های متوقف شد 
و تامین مالی از ســوی بانک توســعه اسلامی صورت 
نمی گرفت،مســیر دور زدن تحریم هــا را در موضوع 
پرداخت بدهی جمهوری اســلامی به بانک توســعه 
اسلامی پشت سر گذاشتیم و نه تنها بدهی ها مربوط به 
ســال 1400 را پرداخت کردیم بلکه تمام بدهی را در 
1402 به صفر رساندیم،سازوکار دور زدن تحریم ها را در 
موضوع پرداخت بدهی ها به بانک توسعه اسلامی، پشت 
سرگذاشتیم، نه تنها بدهی ها تا سال 1400 را پرداخت 
کردیم بلکه تمام بدهی های جمهوری اسلامی در سال 

1402 که سررســید شــده بودند، به صفر رساندیم و 
خوشبختانه فرآیند بازپرداخت سایر پروژه های عمرانی 
که در استان های مختلف در حال انجام است و تامین 
مالی آن بر عهده بانک توسعه اسلامی است، آغاز شده 
است،بیش از 40 میلیون یورو بازپرداخت جدید برای 
تکمیل پروژه هایی از بانک توسعه اسلامی دریافت شده 
اســت، امیدواریم در نشستی که هفته آینده در ریاض 
برگزار خواهد شد، مجوز پرداخت های بیشتری را دریافت 
کنیم و برای سه پروژه جدید دیگری که معرفی کردیم و 
رئیس بانک توسعه اسلامی هم این سه پروژه را تعریف 
کردند، برای امسال خبررسانی کنیم.خاندوزی درباره 
نشست مشترک مجلس و دولت و تصمیماتی که در این 
باره گرفته شده است، بیان کرد: جلسه بسیار مفصلی با 
حضور کمیسیون های تخصصی مجلس از جمله اقتصاد، 
برنامه و بودجه، جهش تولید، صنعت و معدن با رئیس 
کل بانک مرکزی برگزار شد تا همگرایی بین دو قوه در 
حوزه اقتصاد و سیاست های ارزی بیش از گذشته انجام 
شود. البته امروز هم دومین جلسه با موضوع سیاست های 
ارزی در مجلس شــورای اسلامی برگزار خواهد شد و 

بزودی نتیجه آن جلسه اطلاع رسانی خواهد شد.
وی درباره اقدامات لازم برای افزایش مشارکت 
مردم در طرح ها و پروژه های اقتصادی طبق »شعار سال«، 
توضیح داد: غیر از سیاست های جلب مشارکت مردم در 
اقتصاد که پیش از این در سال های گذشته وجود داشته 

و باید تسریع شود، تدابیر جدید برای سال 1403 آغاز 
شده که به عنوان نوآوری های مشارکتی مردم قلمداد 
می شــود، امروز جلسه ای برای آن تدابیر جدید برگزار 
خواهد شــد و بعد از پایان جلسه محتوای نشست در 
خصوص افزایش مشارکت مردم در حوزه تولید و مدیریت 
اطلاع رسانی می شود.او درباره حق پخش تلویزیونی 
سرخابی ها بیان کرد: امیداریم این موضوع و مواردی که 
می تواند منجر به درآمدهای پایدار دو باشــگاه شود به 
سرانجام برسانیم و دغدغه میلیون ها هوادار این دو باشگاه 

برطرف شود.
وصول 110 همت مالیات معوقه از 

ابربدهکاران مالیاتی
وزیر اقتصاد اعلام کــرد: از محل ابربدهکاران 

مالیاتی 110 همت وصول شد.
سیداحسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در حاشیه آیین واگذاری مالکیت باشگاه های استقلال 
و پرسپولیس به بخش خصوصی در جمع خبرنگاران 
اظهارکرد: سال گذشته از محل شناسایی ابربدهکاران 
مالیاتی 110 هزار میلیارد تومان مالیات معوقه وصول 
کردیم،این رقم شامل شرکت های کوچک نمی شود، 
مالیات معوقه ابربدهکاران شامل برخی شرکت های 
زیرمجموعه بانک ها و مالیات خود بانک ها بود که واصل 
شد. از این طریق فشار به مودیان مالیاتی کوچک کاهش 

پیدا کرد./شادا 

عیسی زارع   پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در اولین جلسه 
بررسی پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها در سال 1403 گفت: برای 
به سرانجام رساندن و نهایی کردن پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها 
در سال جاری باید با حداکثر سرعت حرکت کرد و امسال سال طلایی برای 
این پروژه است. تاکنون برای تحقق اهداف تعیین شده در پروژه فیبر نوری، 
مسیر پرفراز و نشیبی را پشت سرگذاشته   ایم که خوشبختانه با پیگیری و 
همراهی همه جانبه مسائل و مشکلات یکی پس از دیگری حل شده است؛ 
به طوری که اکنون می توانیم بگوییم که این پروژه به نقطه مطلوبی رسیده 

است.
عمده سختی   ها و ناهمواری   ها پشت سر گذاشته شده است و مسیر 
پیش روی این پروژه اکنون هموار شــده اســت. مصوبات حمایت از پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها در قانون بودجه کشور اقدام مثبتی است که 
مهم ترین آن، الزام قانونی به صدور مجوز حفاری و نصب تجهیزات توسط 
شهرداری   ها و ادارات کل راهداری ظرف 1۵ روز برای اپراتورهای مورد تایید 
وزارت ارتباطات است.انتظار داریم تمامی اپراتورها و مدیران استانی تمام قد 
و تمام وقت پای کار بیایند تا پوشش فیبر نوری در سال جاری حداقل به دو 
برابر یعنی 14 میلیون برسد که بتوانیم به اهداف تعیین شده برای اتصال 
3میلیونی فیبرنوری برسیم. این اقدام منجر به شش برابر شدن مشترکان 
فیبرنوری خواهد شد که این امر نیازمند بازنگری در طراحی و مدل اجرایی 
پروژه است.برای افزایش آمار اتصال کاربران به فیبر نوری نیز باید پوشش از 
300 متر به 100 متر کاهش پیدا کند، اپراتورها توجه داشته باشند که باید 
امکان ارائه سرویس اینترنت با سرعت تا هزار مگابیت برثانیه )یک گیگابیت 
برثانیه( را برای مشترکان فراهم کنند زیرا، همان طور که در پروانه   های صادره 
و توافقات آمده است اگر منطقه   ای در نقشه سامانه iranfttx.ir سبز شد 
حتما اپراتور مربوطه باید در کمترین زمان ممکن و حداکثر ظرف یک ماه، 
ســرویس فیبرنوری را برای متقاضی راه   اندازی کند.   در این جلســه امیر 
لاجوردی-قائم مقام وزیر در امور ارتباطی و رئیس سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی- گزارشی از میزان پیشرفت این پروژه و مشکلات پیش رو 
ارائه کرد. طبق این گزارش، تعداد شهرهایی که در آن پروژه فیبرنوری منازل 
و کسب و کارها آغاز یا نهایی شده به 430 شهر و میزان حفاری به بیش از 7هزار 
کیلومتر رسیده و میزان پوشش از 2میلیون و 400 هزار در ابتدای سال گذشته 

به بیش از 7 میلیون پوشش در ابتدای سال 1403 رسیده است./ایسنا 

امسال سال طلایی پروژه فیبر نوری است

آغاز فعالیت سامانه جدید تسهیلات غیرحضوری بانک کشاورزی با نام »آسان« بالغ بر 43 هزار فقره تسهیلات به مبلغ 55 هزار 
میلیارد ریال از طریق این سامانه پرداخت شده است.در مرحله اول راه اندازی سامانه »آسان«، امکان پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزندآوری توسط این سامانه میسر شد،پرداخت سایر تسهیلات نیز توسط سامانه »آسان« امکانپذیر شده است، محاسبه میانگین 
حساب، بررسی مجوزها، استعلام های آنلاین از سامانه سمات، ثبت احوال، ثبت اسناد، سپاد و ... مراحل معرفی ضامن و تکمیل مدارك 
ضامن، مدیریت اسناد وبارگذاری مدارك، امکان مکاتبه و تبادل پیغام متنی با شعبه و قابلیت اتصال به همراه بانک کشاورزی، از جمله امکانات 
سامانه آسان بانک در فاز نخست اجرای آن است و به زودی امکانات جدیدی از جمله ثبت امضای دیجیتال، ثبت وثیقه، استفاده از امکانات 
چک و سفته و ... نیز به سامانه »آسان« افزوده می شود.در راستای حمایت از اشتغالزایی و بهبود معیشت خانوارها، تسهیل شرایط ازدواج، 
تحکیم بنیان خانواده و جوانی جمعیت، حمایت ازکشاورزان خسارت دیده و . شعب این بانک در سراسر کشور طی سال 1402 بیش از 12۶ 
هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه جمعا به مبلغ 145 هزارو ۶10 میلیارد ریال به متقاضیان و واجدان شرایط پرداخت کرده اند.از مجموع 
تسهیلات قرض الحسنه پرداختی توسط بانک کشاورزی در مقطع یاد شده، بالغ بر ۸3 هزار میلیارد ریال در قالب بیش از 40 هزار فقره 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و 2۸ هزار میلیارد ریال در قالب 42 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری به متقاضیان پرداخت 
شده و الباقی در قالب تسهیلات اشتغالزایی مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی، ودیعه مسکن مدد جویان کمیته 

امداد و بهزیستی، تسهیلات قرض الحسنه مشاغل خانگی، کمک به کشاورزان خسارت دیده و ...  بوده است./روابط عمومی 

پرداخت55هزارمیلیاردریال
تسهیلاتغیرحضوریازطریق
سامانه»آسان«بانککشاورزی

 بانک کشاورزی

در راستای عمل به تعهدات و الزامات بانک مرکزی، در ماه نخست سال1403، بانک کارآفرین بیش از 300 میلیارد ریال تسهیلات 
ازدواج و فرزندآوری اعطا کرد، این بانک به منظور ترویج سنت حسنه ازدواج، از یک ماهه نخست سال 1403 به ۷5 نفر از متقاضیان دریافت 
وام ازدواج تسهیلات قرض الحسنه ازدواج معادل 24۶میلیارد و 300میلیون ریال پرداخت کرد، در خصوص ارائه تسهیلات فرزندآوری در 
یک ماهه نخست سال جاری، به ۷0نفر متقاضی تسهیلات فرزندآوری معادل 54میلیارد و 100میلیون ریال تسهیلات دریافت کردند.بر 
اساس بخشنامه ابلاغی بانک مرکزی به بانکها، ارائه تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری در دستور کار بانک کارآفرین قرار گرفته است، 
بانک ها مکلفند مبتنی بر اعتبارسنجی متقاضیان، با أخذ سفته از متقاضی و یا یک ضامن معتبر، اقدام به پرداخت تسهیلات موصوف به شرح 
توضیحات ذیل کنند.بر اساس قانون، برای فرزندانی که از سال 1400 به بعد در خاك کشور ایران به دنیا آمده اند و پدرانشان نیزدارای تابعیت 
کشور جمهوری اسلامی ایران دارند، تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری، به ازای فرزند اول  30میلیون تومان، به ازای فرزند دوم ۶0میلیون 
تومان، به ازای فرزند سوم ۹0 میلیون تومان، به ازای فرزند چهارم 120 میلیون تومان و به ازای فرزند پنجم به بعد 150میلیون تومان پرداخت 
می شود. تسهیلات فرزندآوری به افرادی تعلق می گیرد که نرخ باروری شهرستان محل زادگاه پدر یا فرزند بالای 2.5 نباشد.تسهیلات 
فرزندآوری بدون الزام به ســپرده گذاری و با شش ماه دوره تنفس برای شروع اقساط پرداخت می شود. ولیکن در صورت توثیق سپرده 
سرمایه گذاری مدت دار، متقاضی از معرفی ضامن و یا ارائه سفته معاف خواهد بود.تسهیلات فرزندآوری با کارمزد 4 درصد به صورت سالانه 
پرداخت می شود و در مورد تولد فرزندان دوقلو و بیشتر به ازای هر فرزند یک وام تعلق می گیرد و ترتیب تولد لحاظ می  شود./روابط عمومی 

پرداختبیشاز۳۰۰میلیاردریال
تسهیلاتازدواجوفرزندآوری
دریکماههسال۱۴۰۳

بانک کارآفرین

همزمان با حضور دکتر سید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونان این وزارتخانه، مدیران، روسا و کارکنان سازمان 
های تابعه؛ دکتر اسماعیل للـه گانی و هیئت همراه و جمعی از کارگران، کارفرمایان و جامعه کار و تولید با حضور در مرقد مطهر معمار کبیر 
انقلاب و قرائت فاتحه و نثار تاج گل با آرمان های شهدا و امام شهدا تجدید بیعت کردند.   مدیرعامل بانک رفاه کارگران طی سخنانی در 
حاشیه مراسم به نقش کارگران در تحقق اهداف شعار سال “جهش تولید با مشارکت مردم” اشاره کرد و گفت: بدون شک کارگران به عنوان 
ستون فقرات حوزه تولید، یکی از ارکان اساسی در تحقق اهداف شعار سال محسوب می شوند،امروز ایران اسلامی در عرصه های مختلف 
به ویژه دستیابی به خودکفایی در تولید بسیاری از محصولات، کاهش وابستگی اقتصادی و گسترش محسوس مبادلات تجاری و اقتصادی 
سرآمد و توفیقات بسیار ارزشمندی در بخش های گوناگون اقتصادی و تولیدی حاصل شده است،اقتدار در عرصه اقتصادی کشور مدیون 
جامعه کارگری و بخش عمده ای از مسئولیت تحقق شعار سال که ناظر بر جهش تولید است، بر دوش کارگران سختکوش کشورمان قرار 
دارد،بانک رفاه کارگران همواره سعی داشته به سهم خود حامی تولید ملی و کارگران ایران اسلامی باشد، حمایت های این بانک از حوزه 
تولید در سال های اخیر از رشد قابل توجهی برخوردار و به عنوان بانک مزین به نام کارگران عزیز، اقدامات و خدمات گسترده ای درراستای 
حمایت ازواحدهای تولیدی کشورداشته است.  وی انتشار اوراق گواهی سپرده مدت دار ویژه سرمایه گذاری )خاص( را به عنوان یکی از 
خدمات کلیدی و ارزشمند این بانک در راستای حمایت از تولید ملی برشمرد و گفت: این اوراق با هدایت نقدینگی عمومی کشور به سمت 

واحدهای تولیدی ضمن کاهش نرخ تورم، بستر پیشبرد برنامه های توسعه ای این واحدها را فراهم می کند./ روابط عمومی 

اقتداردرعرصهاقتصادی
کشورمدیونجامعه
کارگری

علیرضا جلالیان ، مدیر مجتمع معدنی خراسان جنوبی گفت: این مجتمع با سرلوحه قراردادن شعار »جهش تولید با مشارکت 
مردم« و با همت و تلاش   های سرمایه گذاران بخش خصوصی به عنوان شرکای تجاری خود، گام   های مهمی در جهت عمل به منویات مقام 
معظم رهبری و تحقق شعار سال برمی دارد. در سالی که گذشت عملیات اجرایی طرح توسعه کارخانه طلای هیرد با اعتبار 5 هزار میلیارد 
ریال آغاز شد که با بهره برداری کامل از این طرح، ظرفیت تولید کارخانه به 400 کیلوگرم در سال افزایش خواهد یافت، برنامه تولید سال 
گذشته این کارخانه 13۶ کیلوگرم شمش طلا پیش بینی شده بود، خوشبختانه با همت سرمایه گذار و با ثبت رکوردهای جدید در تولید 
ماهانه، بیش از  14۷ درصد این برنامه محقق شد.او شتاب گرفتن فعالیت   های اکتشافی و انجام 3 هزار متر حفاری مغزه گیری را یکی دیگر 
از دستاوردهای این مجتمع در سال 1402 دانست و گفت: با آغاز فعالیت 4 پیمانکار حفاری، جبهه   های کاری در بیشتر محدوده   های 
اکتشافی این مجتمع تقویت و تلاش شد بیشترین سهم فعالیت   های اکتشافی شرکت تهیه و تولید را به خود اختصاص دهیم. وی به 
بهره برداری از فاز نخست طرح انتقال آب به مجموعه معادن هیرد اشاره و تصریح کرد: این طرح یکی از مهم ترین پروژه   های زیرساختی 
این مجتمع بود که با اجرای آن در فاز نخست، آب مورد نیاز صنایع فرآوری طلا در منطقه هیرد تامین شد.او  تحقق 100 درصدی برنامه 
تولید در معدن روی ملوند، بهره برداری از نخستین انبار نگهداری مغزه   های حفاری اکتشافی با اعتبار ۹۸ میلیارد ریال، دریافت 3 فقره 
پروانه اکتشاف، آغاز عملیات اجرایی ساختمان پایگاه فعالیت   های اکتشافی و ساختمان نگهبانی هیرد و پیشرفت ۹0درصدی ساخت 
دومین انبار نگهداری مغزه   های حفاری را از دیگر فعالیت   های انجام شده از سوی این مجتمع در سال گذشته اعلام کرد./ روابط عمومی

عملیاتاجراییدومین
کارخانهتولیدشمشطلا
درخراسانجنوبی

علیرضا جلالیان

محمد شیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه تعاون گفت : سرمایه انسانی با ارزش ترین و مهم ترین رکن هر سازمان است، 
به ویژه نیروی انسانی با کیفیت، متعهد، متخصص، پاسخگو و مسئولیت پذیر عامل رشد، بالندگی و پیشرفت سازمان و همچنین 
مزیت رقابتی پایدار آن است.در دوره جدید مدیریت در بانک توسعه تعاون توجه ای ویژه به سرمایه انسانی داشته ایم و برنامه 
ریزی برای توسعه، انگیزش، حمایت مادی و معنوی و صیانت از کارکنان را به عنوان یکی از راهبردهای اصلی و وظیفه خطیر خود 
قلمداد نموده ایم، پرداخت های مستمر و غیر مستمر را با رویکرد مساوات برای تامین و بهبود معیشت و هم با رویکرد عدالت 
توزیعی به منظور ایجاد انگیزه در تحقق برنامه های عملیاتی و ارتقای بهره وری صورت پذیرفته است، تدابیر و امکانات رفاهی 
نیز با رویکرد پرهیز از تبعیض و توزیع و دسترسی عادلانه برای تمامی کارکنان از ستاد تا صف در حال ارائه است.در این دوره 
مدیریت ارشد بانک در حوزه های مرتبط با امور مالی ، پشتیبانی، حمایت از شعب، پرسنلی، کارگزینی و رفاه کارکنان؛ اقدامات 
و تدابیر مناسبی در راستای ارتقای سطح معیشت ،انگیزه آفرینی، کار تیمی و مشارکت ، شایسته سالاری ، عدالت در توزیع، 
صورت گرفته که از مهمترین دست آوردهای آن رضایت مندی کارکنان، اعتماد سازی و افزایش سرمایه اجتماعی و در نهایت 
خروجی اصلی آن عملکرد عالی بانک در تحقق اراهبردها سیاست های درست و اهداف و برنامه های عملیاتی بانک می باشد.

وی با اشاره به انتصاب حسن بابایی به عنوان سرپرست جدید مدیریت امور سرمایه انسانی بانک گفت: این تغییر و به تبع آن 
بروز توان و تجربه و انرژی جدید مدیریتی در این حوزه می تواند باعث تحول و پویایی در این حوزه شود. /روابط عمومی 

سرمایهانسانیباارزش
ترینومهمترینرکنهر
سازماناست

محمد شیخ حسینی

مسعود بادین نایب رئیس هیات مدیره و مدیر عامل بیمه آسیا با قدردانی از تلاش ها و همت تک تک نمایندگان شرکت در 
اقصی نقاط کشور ، زحمات این عزیزان در خدمت به مردم را موجب افزایش اعتبار و اعتماد به صنعت بیمه در سطح جامعه توصیف 
کرد،خوشبختانه عملکرد بیمه آسیا در سال گذشته، بسیار خوب بود و ما توانستیم ضمن ارائه خدمات مناسب به مردم، و پرداخت 
خسارت های متعدد و بزرگ به زیاندیدگان و واحد های صنعتی و اقتصادی کشور، با تولید قریب به 300هزار میلیارد ریال پرتفوی، 
اهداف عملیاتی شرکت را در سال1402 محقق سازیم.این گزارش می افزاید، فرامرز خجیر، عضو هیات مدیره و معاون فنی بیمه 
های اشخاص و مسئولیت بیمه آسیا نیز ضمن قدردانی از تلاش شبکه فروش، تاکید کرد که رمز موفقیت در فروش، توسعه بیمه 
های خرد در سطح کلان به ویژه بیمه های زندگی است، و از نمایندگان خواست تا با برنامه ریزی دقیق و همگام با سیاست های 
شرکت، فعالیت های خود را بر این موضوع متمرکز کنند.مسعود بادین، در نشست با مسئولان سرپرستی استان اصفهان، در 
سخنانی ضمن توصیف شرایط کلان صنعت بیمه، راهبردهای بیمه آسیا در سال 1403 در حوزه های متنوع کسب و کار و رشته های 
بیمه ای را تشریح کرد،مدیریت اثربخش و مبتنی بر هدف  همراه با جلب رضایت بیمه گذاران و مشتریان، کنترل و ارزیابی صحیح 
ریسک در نقطه شروع بیمه نامه و در طی  اجرای قرارداد، مدیریت خسارت ها، توانمندسازی بدنه کارشناسی شعب، اصلاح فرآیندها 
و چابکی در عملیات اجرایی از جمله مولفه هایی است که باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.  وی رشد پرتفوی همراه با افزایش 

حاشیه سود را به عنوان راهبرد ارتقای پایداری و استمرار خدمات با کیفیت به مردم و مشتریان توصیف کرد./روابط عمومی 

تلاششبکهفروش،اعتبارو
اعتمادبهصنعتبیمهرادر
جامعهافزایشمیدهد

مسعود بادین

 درحالی که در سال 1402 حدود 4۹ هزار میلیارد تومان از حقوق بگیران بخش خصوصی مالیات وصول شده، کل درآمد 
وصولی از عملکرد و عوارض خام فروشان حدود 20 هزار میلیارد تومان بوده است.بر اساس آمار عملکرد سازمان مالیاتی کشور 
میزان مالیات عملکرد وصولی از شرکت های صادرکننده مواد خام و نیمه در سال قبل حدود 11 هزار و 500 میلیارد تومان بوده است.

براساس حکم بند ن تبصره ششم قانون بودجه، در گمرك ایران نیز حدود 10 هزار میلیارد تومان عوارض صادراتی از خام فروشان 
وصول گردیده است. بر این اساس مجموعا 20 هزار میلیارد تومان از خام فروشان در سال قبل وصول گردیده است.

این میزان مالیات وصولی از شرکت های بزرگ خام فروشی فاصله قابل توجهی با مالیات وصولی از کارکنان بخش خصوصی 
دارد که در سال قبل نزدیک به 50 هزار میلیارد تومان مالیات پرداخت کرده اند.شاهین مستوفی، سرپرست مرکز بازرسی، مبارزه 
با فرار مالیاتی و پولشویی سازمان امور مالیاتی هم از شناسایی 100 مؤدی فاقد پرونده مالیاتی در استان خراسان رضوی خبر داد و 
گفت: در مجموع بالغ بر  سه هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در این زمینه شناسایی و برگ تشخیص صادر شد. با بررسی بارنامه های 
صادره از مبدأ استان خراسان رضوی در سنوات 13۹۷ تا 1401 و با لحاظ بیشترین بارنامه صادره برای یک نفر، تعداد 100 مؤدی فاقد 
پرونده مالیاتی شناسایی و برای این تعداد مودی، 403 فقره برگ تشخیص مالیاتی بالغ بر یک هزار و 2۷۷ میلیارد ریالی )12۷ 
میلیارد تومان( صادر شده است.همچنین یک هزار و ۷۶ فقره برگ مطالبه مالیات بر ارزش افزوده با مبلغ 31 هزار و ۶2۷ میلیارد 

ریال )3 هزار و 1۶2 میلیارد تومان( مالیات و عوارض قابل مطالبه از مؤدیان یادشده در مرحله صدور است./ تسنیم

وصول۲۰هزارمیلیارد
تومانمالیاتاز
خامفروشان

شاهین مستوفی

امیرسرتیپ خلبان رضا خدایی، مدیرعامل شرکت هواپیمایی ساها ضمن تشکر از حضور دکتر  حجت بهاری فر مدیرعامل 
شرکت بیمه حکمت صبا و هیئت همراه گفت : این شرکت آمادگی لازم برای توسعه همکاری ، مشاوره و فراهم نمودن بستر مناسب 
برای همکاری در راستای هم افزایی و ارزش افزوده برای ساها و بیمه حکمت صبا را دارد . انتظار می رود طرح های نو و مورد نیاز ما 
در راستای بیمه های باربری قطعات تعمیری ، سایر تجهیزات هواپیماها و ... در دستور کار شرکت بیمه حکمت قرار بگیرد تا خدمات 
بیمه ای و نیازهای بیمه ای شرکت تامین شود.دکتر بهاری فر با اشاره به بیانات مدیرعامل شرکت ساها تاکید کرد : ما به دنبال آن 
هستیم تا با نوآوری و خلاقیت در ارائه پوشش های مناسب و مورد نیاز جهت شرکت ساها و سایر شرکت های زیر مجموعه ارتش 
جمهوری اسلامی ایران ، خدمات خوب و شایسته ای برای آنان فراهم نماییم . خوشبختانه مسئولان و فرماندهان ارتش و سازمان 
اقتصاد مقاومتی هم پشتیبان خوبی برای این شرکت بوده و هستند، ماموریت اصلی شرکت بیمه حکمت صبا خدمات دهی خوب 
و مناســب به مردم عزیز کشور بخصوص کارکنان ارتش و خانواده های محترم آنان است و در همین راستا ما همیشه به دنبال 
راهکارهای خوب و مناسب برای تحقق برنامه های جدید به منظور خدمات دهی بیمه ای و جبران هزینه ها و تامین منابع و درآمدها 
هستیم.در پایان در رابطه با همکاری فی مابین هرچه بیشتر در راستای استفاده از ظرفیت های شرکت ساها برای تبلیغات بیمه ای 
وکمک بیشتر در خصوص ارائه خدمات بیمه ای برای کارکنان و مجموعه ساها و همکاری و دادن مشاوره و راهکارهای تخصصی 

برای اجرایی نمودن بهتر برنامه ها توافق گردید./روابط عمومی 

بهدنبالخلقایدهونوآوری
درارائهخدماتومحصولات
هستیم

حجت  بهاری فر

 اسماعیل للـه گانی

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی ابراز امیدواری کرد با ادامه روند افزایش تولید، ایران به مرز خودکفایی گندم برسد. علیرضا مهاجر به مناسبت 
نامگذاری 31 فروردین به عنوان روز گندم و نان، درباره روند کشــت و تولید این محصول اظهار کرد: سطح زیر کشت اراضی آبی گندم در سال زراعی جاری 
نزدیک به 2 میلیون هکتار و اراضی دیم حدود 4 میلیون هکتار است و ما در اراضی دیم طرح جهش تولید را نیز با مشارکت ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، مردم، 
کارشناسان و محققان در سراسر کشور برای محصولات اساسی همچون گندم در حال اجرا داریم. وی با بیان اینکه خرید تضمینی گندم روند افزایشی را در 2 
سال اخیر طی کرده است، تصریح کرد: سال 1400 خرید تضمینی گندم 4 میلیون و ۵00 هزار تن بود اما سال 1401 این عدد به 7.۵ میلیون تن و در سال 1402 به 10.4 
میلیون تن رسید. بنا بر اعلام وزارت جهاد کشاورزی، مهاجر افزود: لازمه خودکفایی گندم این است که کشاورزان بویژه در مناطق گرم و معتدل مانند خوزستان 
و ایلام، مازندران، گیلان و خراسان شمالی مراقب اراضی خود باشند و با توجه به افزایش بارندگی و درجه حرارت، به موقع با آفات و بیماری ها مبارزه کنند. به 

گفته وی، در ابتدای دولت سیزدهم برنامه ای را تدوین کردیم که بتوانیم تولید گندم را در هر سال افزایش دهیم./ روابط عمومی

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496



مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی برآورد کرد ؛  13 میلیون و ۵00 هزار تن گندم در سال زراعی جاری تولید و حداقل 10 میلیون و ۵00 هزار تن خرید تضمینی انجام شود.به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، »سهراب سهرابی« به مناسبت نامگذاری روز 31 فروردین با عنوان »روز ملی گندم و نان« افزود: هماهنگی های لازم با شرکت بازرگانی دولتی 
ایران و مجموعه وزارت جهاد کشاورزی انجام شده و بیش از 1100 مرکز خرید تضمینی، آماده تحویل گندم کشاورزان است.وی میزان خرید تضمینی گندم در سال زراعی گذشته را 10 میلیون 
و 400 هزار تن عنوان و اظهارکرد: با این روند در یک برنامه دو تا سه ساله به خودکفایی پایدار گندم خواهیم رسید. گندم مورد نیاز کشور سالانه 12 میلیون تن است. وی درباره برداشت 
گندم در سال زراعی جاری گفت: برداشت نخستین خوشه های طلایی گندم از روزهای هفتم، هشتم و نهم فروردین در استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان و جنوب کرمان آغاز شد 
و همچنان ادامه دارد.سهرابی با بیان این که در حال حاضر عملیات برداشت گندم در استان هایی مانند سیستان و بلوچستان، هرمزگان، بوشهر، جنوب کرمان، جنوب استان فارس، ایلام و 
خوزستان آغاز شده و برداشت این محصول در کشور تا پایان شهریور ادامه خواهد داشت.وی با اشاره به این که بیش از 21 هزار دستگاه کمباین آماده ارائه خدمات به کشاورزان است، 

www.etebar.netگفت: کشاورزان در برداشت محصول از کمباین هایی که معاینه فنی برایشان صادر شده است و ریزش کمتری دارند، استفاده کنند و در شب گندم برداشت نکنند.

هفته نامه اقتصادی ایراناقتصاد کلان7

خبـــر افزایش رضایتمندی و خدمت رسانی حداکثری به مردم 
شریف ایران اسلامی با معرفی محصولات بانکی- بیمه ای

امضاء تفاهم نامه همکاری بانک مسکن و بیمه مرکزی؛ با حضور دکتر سید 
عباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن و دکتر علی استاد هاشمی رئیس کل 
بیمه مرکزی ایران، تفاهم نامه  همکاری های مشــترک درخصوص توســعه 
خدمات رسانی به مشتریان منعقد شد،این تفاهم نامه با هدف توسعه همکاری 
های فیمابین در زمینه های ســرمایه گذاری، ارائه محصولات بیمه ای به ویژه 
محصولات جدید و نوآورانه بیمه ای به متقاضیان، ارائه انواع تسهیلات و خدمات 
بانکی و ســپرده گذاری وجوه بیمه مرکزی در بانک مسکن با رعایت قوانین و 

مقررات مربوط به امضا رسید.
مدیرعامل بانک مسکن در خصوص قرارداد همکاری فوق گفت: پس از 
بررسی های به عمل آمده و برگزاری جلسات کارشناسی متعدد در راستای افزایش 
رضایتمندی مشتریان، ارتقاء سطح کمی و کیفی خدمت رسانی به ملت شریف 
ایران اسلامی و توسعه و گسترش تعاملات و همکاری های مشترک فیمابین نظام 
بانکی و صنعت بیمه کشور، تفاهم نامه ای درخصوص خدمت رسانی حداکثری 
به مردم شریف کشورمان از طریق ارائه محصولات بانکی - بیمه ای منعقد شد.

وی با اشاره به تاثیر مثبت توسعه بخش مسکن بر رونق اقتصادی کشور 
گفت: توسعه بخش مسکن، تاثیر بسزایی بر رشد اقتصادی کشور دارد و ضرورت 
برنامه ریزی برای تحول و پیشرفت بخش مسکن در جهت تحقق شعار سال و 
منویات مقام معظم رهبری)مد ظله العالی( بر کسی پوشیده نیست. در واقع توجه 
به این بخش می تواند موتور محرکه بسیاری از بخش های اقتصادی و به حرکت 
درآمدن چرخ توسعه بسیاری از کسب و کارها و در نهایت اشتغالزایی برای جوانان 
این مرز و بوم باشد،در تفاهم نامه مشترک فیمابین بانک مسکن و بیمه مرکزی، 
حوزه های همکاری بســیاری به ویژه در ارائه بســته های بانکی – بیمه ای به 
هموطنان در نظر گرفته شده است تا فرصت خدمت رسانی به مردم عزیز در این 
دو صنعت با کیفیت بهتر و سرعت بیشتری فراهم شود،ظرفیت های متنوع بانک 
مسکن و توانمندی ها و مزیت های رقابتی شــرکت های تابعه در حوزه های 
تخصصی مختلف، تفاهم نامه همکاری بانک مسکن و بیمه مرکزی دارای ابعاد 
مختلفی است و این همکاری ها در بخش های مختلف از جمله: بازار سرمایه، 
نظامات کارگزاری مالی، تنوع و نوآوری در محصولات و به طور کلی گسترش 

فعالیت و تعامل دو صنعت بانک و بیمه است.
بانک مسکن با اتکا به شعار قرآنی خود )آیه 80 سوره مبارکه نحل(، سعی 
بر ساخت مسکن به عنوان محلی امن، آرام و مقدس برای مردم عزیزمان دارد و 
رویکرد همه همکاران گرامی بانک مسکن این است که ما خادمان مردم هستیم 
و کار و خدمت ما به مردم، یک وظیفه و تکلیف الهی است.امیدوارم به موجب این 
تفاهم نامه و عزم و اراده  طرفین بر توسعه همکاری های مشترک، بتوانیم با ایجاد 
هم افزایی میان دو حوزه اقتصادی مهم بانک و بیمه و ارائه محصولات نوین در این 
دو صنعت، شرایط و امکانات خوبی را برای خدمت به هموطنان عزیزمان فراهم 
کنیم.او به تشریح اهداف عالی بانک مسکن و اقدامات اخیر در حوزه ساخت و ساز، 
شهرسازی با رویکرد تمدن  سازی و استفاده از الگوی معماری ایرانی - اسلامی 

در کشور پرداخت و بر برنامه های این بانک در ساخت 100 هزار واحد مسکونی 
در کشور و ساخت شهرهای ساحلی در بندرعباس با بهره گیری از به روزترین 

فناوری و معماری اصیل ایرانی تاکید کرد.
 افزایش ضریب نفوذ بیمه با ارائه

 محصولات بانکی- بیمه ای به آحاد مردم
دکتر علی استادهاشمی مدیرعامل بیمه مرکزی گفت: بانک مسکن 
ظرفیت های بسیار خوبی برای صنعت بیمه کشور و بیمه مرکزی دارد. این بانک 
وظیفه محور با تعدّد مشتریان، فرصتی است که بتوانیم خدمات بیمه ای را به 
مشتریان این بانک ارائه کنیم و افزایش ضریب نفوذ بیمه و بهره گیری مردم از 
خدمات بیمه ای را رقم بزنیم،در این تفاهم نامه، مباحثی اعم از محصولات بیمه ای 
– بانکی، سرمایه گذاری برای تامین مسکن کارکنان بیمه مرکزی و همچنین 
افزایش میزان سرمایه گذاری در بانک برای ارائه محصولاتی جهت کمک به آحاد 
مردم مطرح است.ارائه محصولات به اقشار مردم یکی از جهات مهم این همکاری 
مشترک خواهد بود که در این حوزه، محصولات نوین بانکی - بیمه ای و سایر 
محصولات موجود بیمه به متقاضیان ارائه می شود و آنها می توانند از این خدمات 
بهره مند شوند،از سوی دیگر، همکاری با بانک مسکن به دلیل فعالیت در حوزه 
تخصصی مسکن، ضریب استفاده از محصولات بیمه در بخش ساختمان اعم از: 
بیمه آسانسور، بیمه عیوب پنهان ساختمان و بیمه های مسئولیت برای سازندگان 
را افزایش خواهد داد،همکاری بیمه مرکزی و صنعت بیمه کشور و بانک مسکن 
می تواند راه های زیادی را برای خدمت رسانی به مردم ایجاد کند. تلاش ما بر این 

است که این برنامه ها در کوتاه مدت به نتیجه برسد و امیدواریم که با پیگیری و 
اقدام به موقع، بتوانیم ظرف چند ماه آتی، این خدمات و محصولات را به مردم 
معرفی کنیم./روابط عمومی ادبیات مشترک رسانه ها و صنعت بیمه به توسعه 

فرهنگ بیمه منتهی خواهد شد
نگاه رسانه ای به اتفاقات صنعت بیمه و تلفیق آن با تخصص گرایی به تثبیت 

امر بیمه گری و توسعه فرهنگ بیمه منتهی می شود.
دکتر علی استادهاشــمی که در جمع مدیران مســئول، سردبیران و 
خبرنگاران تخصصی حوزه بیمه سخن می گفت با اعلام این مطلب افزود: نگاه 
ســطحی و نگرش منفی با رویکرد اتهام زنی های بی پایه و اساس از آفت های 
رسانه ها به شمار می رود که خوشبختانه فضای رسانه ای صنعت بیمه در این 
خصوص قابل دفاع اســت.رئیس کل بیمه مرکزی بــا تاکید بر این نکته که 
قانونمداری، تعقل گرایی و شفاف سازی از مهمترین سیاست های نهادناظر 
صنعت بیمه به شمار می رود، خاطرنشان کرد: انعکاس دستاوردهای صنعت بیمه 
و اطلاع رسانی در خصوص خدمات نوین و محصولات جدید، افزایش ضریب 
نفوذ بیمه را به دنبال خواهد داشت.وی نگاه کلان به عملکرد صنعت بیمه را راهگشا 
توصیف کرد و اظهار داشــت: تمامی راهبردهای نظارتی، هدایتی و حمایتی 
نهادناظر صنعت بیمه در راستای ایجاد فضای رضایتمندی بیمه گران و بیمه 
گذاران طراحی شده و این روند ادامه خواهد داشت.رئیس کل بیمه مرکزی بر 
ضرورت راه اندازی شورای اطلاع رسانی صنعت بیمه تاکید کرد و برای تحقق آن 

خواستار مشارکت سازنده رسانه های تخصصی شد. / روابط عمومی 

پیشبینی
تولید۱۳/5
میلیونتن

گندمدرسال
جاری

 محمد علی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی از طرح ساخت سیلوی 
100 هزار تنی در گرمسار به عنوان بزرگترین سیلوی ذخیره گندم در 
شرق کشور بازدید کرد. وی در قالب سفر استانی دولت سیزدهم، وارد 
شهرستان گرمسار در غرب استان شد و از طرح ساخت بزرگترین سیلو 
شرق کشور که بیش از ۹0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، بازدید کرد.

ســیلوی گرمســار یکی از مهم ترین طرح هــای عمرانی این 
شهرستان است که از سال 13۹3 قرارداد این طرح آغاز شد و اکنون در 
آســتانه بهره برداری قرار دارد. رضا خانی فرماندار گرمسار درباره این 
طرح ملی گفت: شروع قرارداد طرح ملی سیلو گرمسار سال 13۹3 با 
ظرفیت 100 هزار تن است که در زمینی به مساحت 10 هکتار بنا شده 
است،مبلغ اولیه قرارداد 417 میلیارد ریال به علاوه 4.47 میلیون یورو 
بود، مبلغ قرارداد با احتساب تغییر مقادیر به 43۵ میلیارد ریال به علاوه 
7.68میلیون یورو افزایش یافت. وی با اشــاره به اینکه این قرارداد به 
مدت ســه سال منعقد شده بود، تا کنون بیش از ۹0 درصد پیشرفت 

فیزیکی داشته است.
علی جورابلو رئیس جهاد کشــاورزی گرمســار نیــز در مورد 
مشخصات فنی طرح ســیلوی این شهر گفت: نوع سیلو بتنی قائم با 
ارتفاع برج کار 60 متر بنا شده است. 36 کندو با ارتفاع 4۵ متر در این 
بنا ساخته شــده است، هر کندو 2 هزار و ۵00 تن ظرفیت دارد و این 
طرح دارای 16 ســتاره با ظرفیت هر ستاره 600 تن است،سالانه 30 
هزار تن گندم در شهرســتان های گرمسار و آرادان تولید می شود، با 
بهره برداری از این طرح ملی علاوه بر ایجاد فضایی مناسب برای ذخیره 
گندم کشاورزان این شهرســتان می توان از ظرفیت مازاد سیلو برای 
ذخیره ســازی گندم کشاورزان در شهر های اطراف به ویژه شهر های 
شــرقی پایتخت اســتفاده کرد،این طرح ملی برای 70 نفر به صورت 
مستقیم اشتغال ایجاد می کند، بهره برداری از این طرح علاوه بر اینکه 
ظرفیتی مطلوب برای ذخیره ایمن و مطمئن گندم کشاورزان است، 
بخش مهمی از هزینه حمل و نقل و ذخیره ســازی گندم را در غرب 

استان کاهش می دهد./ایرنا

 ساخت بزرگترین سیلوی شرق 

کشور در گرمسار

 مجید مشعلچی قائم مقام رئیس کل بیمه مرکزی گفت: به شکل کامل کاغذ را از کروکی ها تا پایان خرداد با همکاری فراجا 
حذف می کنیم. کروکی برخط پروژه بین دستگاهی است که سال هاست موارد مختلف آن از عقد قرار داد، تهیه سخت افزار، آزمایش 
این پروژه در قم دنبال می شد. حدود دو ماه است که به فاز نهایی خود نزدیک می شود. 5 تا ۶ استان حدود ۹0 درصد تحت پوشش 

کروکی برخط هستند.
مراکز بزرگ عمدتا تحت پوشش کروکی برخط هستند به جز تعداد محدودی از قسمت ها که منتظر تبلت  هستند. طرح 

کروکی برخط درحال عمومی شدن است و حدود ۷0 درصد کروکی برخط در کشور برقرار است.
اکنون امکان تبادل داده میان پلیس راهور و مرکز داده بیمه مرکزی وجود دارد و شرکت های بیمه هم کاملا ابزار ها و نرم افزار های 
خود را بروز کردند و مطابق با کروکی برخط ارزیابی و پرداخت خسارت صورت می گیرد یعنی تقریبا می توان گفت کروکی برخط 

عمومیت دارد و یکسری موارد نقص کوچک وجود دارد که به سبب کمبود سخت افزار ها است که آن را هم تکمیل خواهیم کرد.
وی درپاسخ به این پرسش که چه زمانی کروکی برخط صددرصدی اجرا می شود؟گفت:این مسئله بستگی به خرید دستگاه ها 
دارد ولی حتما پایان خرداد به شکل کامل کاغذ را از فرآیند کروکی حذف خواهیم کرد. زمانی که کروکی کاغذی حذف و تمام موارد 
شفاف، ساختارمند و سامانه محور شود دیگر بحث های حاشیه ای و تقلب را نخواهیم داشت همچین کروکی برخط با توجه به داده 

محوری بودن به شناسایی نقاط حادثه خیز، رانندگان پرخطر و... هم بسیار کمک خواهد کرد./ باشگاه خبرنگاران جوان

حذفکاملکروکیهایکاغذی
تاپایانخردادماه

 مجید مشعلچی

بررسی  شبکه اطلاع رسانی کدال نشان می دهد که وپست اولین بانکی بوده است که صورت های مالی 12 ماهه خود را منتشر 
کرده است. پست بانک صورت های مالی تلفیقی )حسابرسی نشده( خود را در کدال بارگزاری کرد و با این حسابی اولین بانکی لقب 
گرفت که صورت های مالی 12 ماهه خود رو منتشر می کند. با این حساب باید انتظار داشت که صورت های مالی حسابرسی شده بانک 
نیز زودتر از سایر بانک ها در اختیار فعالان بازار سرمایه قرار گیرد. پست بانک در سال گذشته صورت های مالی 12 ماهه منتی به 2۹ 
اسفند 1401 خود را منتشر کرده بود. انتشار صورت های مالی جدید وپست، حکایت از پیشرفت دو هفته ای در سرعت انتشار اطلاعات 
دارد؛ رشد محسوس مانده سپرده ها ؛بررسی ترازنامه پست بانک ایران نشان از آن دارد که این بانک موفق شده در سال 1402 بیش از 
1۸هزار و 500 میلیارد تومان ســپرده جدید دریافت کند. مانده سپرده ها مهم ترین ابزار بانک ها برای ایجاد منابع جدید و افزایش 
تسهیلات دهی )افزایش عملیات بانکی( به حساب می آید. این میزان از دریافت منابع جدید به معنای رشد 2۸ درصدی مانده سپرده ها 
و مانده سپرده های سرمایه گذاری بانک است. این در حالی است که در مدت 12 ماهه سال 1402، نقدینگی تقریبا 24 درصد رشد کرده 
است. پست بانک ایران برای پنجمین سال متوالی موفق شده است منابع سپرده ای خود را بیشتر از رشد نقدینگی افزایش دهد. این 
موضوع نشان از رشد حقیقی منابع پست بانک دارد، متوسط نرخ رشد مانده سپرده ها در بانک های بورسی در سال 1402 تقریبا 2۷ 
درصد بوده است. در واقع پست بانک ایران نه تنها در سال گذشته رشدی حقیقی )بیشتر از رشد نقدینگی( در منابع خود تجربه کرده، 

بلکه توانسته عملکرد بهتری نسبت به سایر بانک های بورسی داشته باشد و سهم جدیدی از بازار دریافت کند. /روابط عمومی

رونماییازپستبانکمتحولشده؛اززیان

۱۱۰۰میلیاردتومانیتاقابلیتتقسیمدو

هزارمیلیاردتومانسودنقدیدرمجمع

 پست بانک ایران

مدیر شعب بانک توسعه تعاون گفت: بانک توسعه تعاون و بیمه تعاون مکمل همدیگر هستند.به گزارش روابط 
عمومی بیمه تعاون  مسعود کردستانی در دیدار با مدیر بیمه تعاون در آذربایجان شرقی افزود: این دو صنعت دو بال 
اقتصاد بخش تعاون هستند و خوشبختانه بانک توسعه تعاون و بیمه تعاون با یک رویکرد مشارکتی و تعاون محور 
در مسیر اعتلای این بخش گام های بلندی نیز برداشته اند.وی با اشاره به ضرورت تقویت فرهنگ بیمه در کشور 
تاکید کرد: سهم بیمه در سبد خانوارهای ایرانی در مقایسه با سایر کشورها بسیار پایین است و این امر نیاز به جریان 
سازی و فرهنگ سازی در صنعت بیمه دارد.کردستانی با اشاره به رسالت های مشترك بانک و بیمه در بخش تعاون 
تصریح کرد: این امر فرصتی مغتنمی است تا با افزایش همکاری ها و تعامل دو سویه بستر حمایت از واحدهای تولیدی 
و صنعتی استان به ویژه در بخش تعاون را فراهم کنیم.مدیر شعب بانک توسعه تعاون ضمن تبریک احداث ساختمان 
اداری بیمه تعاون استان در یکی از بهترین نقاط کلان شهر تبریز افزود: بانک توسعه تعاون آمادگی دارد تا در قالب 
های مختلف با بیمه تعاون همکاری مشترکی داشته باشد.این گزارش می افزاید، صابر قدس مدیر بیمه تعاون در 
آذربایجان شرقی نیز در این دیدار بر همکاری های مشترك تاکید کرد و اذعان داشت: در حوزه تبلیغات و فرهنگ 
سازی آماده تعامل مشتترك با بانک توسعه تعاون هستیم.وی با اشاره به صنعتی و اقتصادی بودن آذربایجان شرقی 

تصریح کرد: با هم افزایی مشخص می توان از این ظرفیت بالقوه موجود در استان بهره لازم را برد.

بانکوبیمهتعاونمکمل
همهستند

شرکت بیمه تعاون

سید مرتضی ذکاوت،عضو هیات مدیره بانک توسعه صادرات ایران گفت:عملکرد چند ماه اخیر بانک نشان می دهد 
که در مسیر جهش تولید، درست گام موثر برمی داریم و امیدوارم در ادامه راه، تحول بزرگی برای این بانک رقم بخورد، 
تغییر سیاست های مدیریتی و حضور نیروی متخصص را فرصت مناسبی برای یک شروع دوباره بانک عنوان کرد،بانک  
در بدو تاسیس در دهه هفتاد تا سال 13۸۶، با بهره مندی از نیروی انسانی جوان و سرمایه قابل توجه ارزی و ریالی مسیر 
بالندگی را طی کرد.در دهه اول فعالیت بانک  ، عمده سرمایه بانک شامل منابع ارزی بود که با تکیه بر این منابع ارزی غنی، 
دایره فعالیت های بین المللی بانک، نیز گسترده و قابل توجه بود، از سال ۸۸ به بعد فعالیت بانک تحت تاثیر تحریم ها قرار 
گرفت که موجب ایجاد تنگناهایی در مسیر نیل به مقاصد و اهداف بانک گردید،از سال 1402 با حضور مدیر عامل بانک 
دکتر خانی، روح تازه  ای به کالبد بانک دمیده شد که نوید تغییرات مثبت در روندهای بانک را می دهد، وی دوران جدیدکه 
از میانه سال 1402 آغاز شده است را دوره احیاء و خیزش بانک نامید . او با بررسی نمودار رشد صادرات غیرنفتی و اعطای 
تسهیلات در بازه زمانی 13۸3 تا 1400، گفت: شباهت این دو نمودار نشان می دهد که انباشت تسهیلات ارزی بالا و گردش 
پایین است که تحریم ها آن را تشدید کرده است.وی با بیان اینکه در رویکرد جدید بانک، هدف افزایش گردش تسهیلات 
ریالی است، گفت: در سیاست- های جدید، جذب منابع در دستور کار قرار گرفته و این فرصت بسترساز ظرفیت های 

جدید برای بانک تا بتواند جایگاه خود را در شبکه بانکی به عنوان یک بانک توسعه ای بازیابی کند./روابط عمومی 

بانکتوسعهصادرات
درمسیرجهشتولیدگام
موثربرمیدارد

علی رضا یزدان دوست در نشست هم اندیشی معاونین، تشریح عملکرد شرکت در سال 1402 گفت: با وجود برخی چالش ها، به بسیاری 
از اهداف ترسیم شده در سال گذشته دست یافته ایم.او به اهمیت پروژه کامتینای این شرکت در جزیره کیش برای تمامی ذی  نفعان شرکت 
اشاره کرد و گفت: در سال جدید شاهد پیشرفت های قابل توجهی در این پروژه خواهیم بود و تلاش می کنیم تا این پروژه به نفع ذینفعان 
شرکت به سرانجام برسد.مدیرعامل بیمه ملت به تشریح 3 موضوع کلیدی در برنامه های آتی شرکت پرداخت و اضافه کرد: اولین اصل تاکید 
و توجه بر ارزش های سازمانی است. در این اصل، شفافیت در همه عرصه ها، ایفای تعهدات، چابک سازی فرایندهای عملیاتی، صداقت و 
احترام مورد تاکید است،پایبندی به این ارزش ها به پویایی هر سازمانی کمک می کند، با همین ارزش ها قطعاً می توان بیمه گزاران را حفظ 
کرد. صداقت و شفافیت سرلوحه همه امور است و می تواند تک تک ذی نفعان شرکت را بهره مند کند.وی دومین اصل را دستیابی به اهداف 
استراتژیک عنوان کرد و افزود: توسعه فروش، ایجاد نظام راهبردی پایش عملکردی، ارتقای نظام مالی، سرمایه گذاری، توسعه سیستم 
منابع انسانی و توسعه فناوری از مهمترین رویکردها در این اصل است.اودرخصوص اهمیت توسعه فناوری در آینده شرکت، گفت: امیدوارم 
با همه زحماتی که در معاونت برنامه ریزی و نوآوری کشیده می شود، این ارتقا با همت همه بخش های شرکت محقق شود.وی سومین اصل 
را  تمرکز بر مشتری مداری، سودآوری، مدیریت ریسک و خرده فروشی دانست و ابراز کرد: امیدوارم در همایش بعدی تک تک شعب جزو 
بهترین ها حداقل در یکی از این بخش ها باشند و صد البته شعب می توانند در چند حوزه، عملکرد قابل قبولی ارائه کنند،امیدوارم با تلاش 

جمعی نه تنها برای تحقق پرتفوی 10 همتی،همه اهداف ترسیم شده در برنامه استراتژیک افق 1405 دست یابیم./روابط عمومی

توجهبهاهدافاستراتژیک،ارزشهای

سازمانیوتحولدیجیتال،۳اصل

کلیدیدربرنامههایبیمهملتاست

علی رضا یزدان دوست

علیرضا قیطاسی، سرپرست بانک دی در نشستی با حضور کارکنان معاونت حقوقی و وصول مطالبات این بانک، عملکرد مناسب بانک 
دی در وصول مطالبات غیرجاری را نشان دهنده اثربخشی اصلاحات ساختاری در بخش حقوقی دانست، عملکرد مناسب بانک دی در وصول 
مطالبات غیرجاری را نشان دهنده پیاده سازی درست ساختارها در بخش حقوقی، تقویت بدنه کارشناسی و مدیریتی این حوزه و همت جهادی 
کارکنان در تحقق اهداف دانست،حوزه حقوقی بانک یکی از فعال ترین حوزه ها در سال گذشته بود که نتیجه فعالیت های همکاران این معاونت 
در شاخص های عملیاتی بانک مشهود است.قیطاسی ضمن قدردانی از حمایت های همه جانبه دکتر قاضی زاده هاشمی، معاون رییس جمهور 
و رئیس بنیادشهید و امور ایثارگران و مدیران بنیاد شهید در سطوح مختلف، از بانک دی گفت: با حمایت های این عزیزان و برنامه ریزی و اهتمام 
جدی مدیران بانک، در سال گذشته علاوه بر رشد مناسب منابع در نظام بانکی، در واگذاری املاك مازاد، به ویژه املاك بزرگ مقیاس و تعیین 
تکلیف پرونده های حقوقی و وصول مطالبات غیرجاری عملکرد مناسبی رقم خورد،در پیگیری و تعیین تکلیف پرونده های حقوقی باید از تمام 
ظرفیت های موجود و پتانسیل رؤسای شعب و مشاوران حقوقی استفاده کرد.اسماعیل عباسی، معاون حقوقی و وصول مطالبات بانک، ضمن 
قدردانی از حمایت های مدیریت ارشد بانک از اقدامات حوزه حقوقی به ارائه گزارشی از عملکرد این معاونت پرداخت و تصریح کرد: توجه ویژه 
مدیریت ارشد بانک به امور حقوقی و وصول مطالبات حاکی از اهمیت استراتژیک این حوزه در تحقق اهداف بانک است،در دو سال گذشته با 
یک برنامه منسجم و مستمر در حوزه های مختلف معاونت حقوقی و وصول مطالبات و تلاش همکاران این حوزه شاهد رشد و بهبود مناسبی در 
وصول مطالبات، پیگیری پرونده های دعاوی و حقوقی، برگزاری مزایده ها و بهبود تصویر برند بانک نزد مراجع بالادستی بودیم./روابط عمومی 

کاهشمطالباتغیرجاریدر
بانکنتیجهاثربخشیاصلاحات
درحوزهحقوقیاست

علیرضا قیطاسی

داوود قاسم پور، رئیس هیئت مدیره بیمه ملت، در نشست هم اندیشی معاونین، مدیران و رؤسای شعب بر نقش کلیدی نوآوری 
و فناوری در تحول صنعت بیمه تاکید کرد و گفت: هر دو ماه یکبار عملکرد همه شعب تحت رصد قرار خواهد گرفت و این روند بررسی، 
پایدار خواهد بود. دستیابی به پرتفوی 10 همتی در سال جاری دور از انتظار نیست و این میسر نمی شود مگر با تلاش تک تک کارکنان، 
نمایندگان و مدیران شرکت.محمدتقی چراغی نایب رئیس هیئت مدیره گفت: در تابستان سال گذشته تصور می  کردیم دست یابی 
به پرتفوی 10 همتی رویای بزرگی است اما این عدد، دیگر برای این شرکت بزرگ نیست و در همین ماه های ابتدایی سال رقم های 
خوبی به پرتفوی شرکت اضافه خواهد شد. نقش شبکه فروش و کارگزاران در این هدف نادیده گرفتنی نیست و  تلاش نمایندگان 
در کنار رؤسای شعب و مدیران ستادی، ما را به هدف نزدیک می کند.به گزارش روابط عمومی بیمه ملت،مهدی کشاورز بهادری، دبیر 
و عضو هیئت مدیره بیمه ملت، ضمن تشریح دستاوردهای چشمگیر شرکت در سال 1402، از جایگاه ممتاز بیمه ملت در میان 
شرکت های برتر صنعت بیمه از نظر جذب پرتفو، رشد سود و کاهش نسبت خسارت خبر داد.ابراهیم نوروزی عضو هیئت مدیره نیز 
اظهار داشت: نشست پرباری در ابتدای سال 1403 برگزار شد که امیدواریم با تلاش همه به اهداف ترسیم شده دست یابیم و در 
جلسات آتی از نتایج آن مطلع شویم. همه شعب باید با تلاش مضاعف به آنچه که در بودجه امسال هدف گذاری شده، دست یابند. 

با همدلی و تعاملی که بین عوامل صف و ستاد وجود دارد ان شاالله بتوانیم به بالاتر از بودجه مصوب نیز دست یابیم.
در پایان ، سیدهاشم نژاد فاضل به عنوان سرپرست جدید مدیریت مالی شرکت بیمه ملت معرفی شد.

دستیابیبهپرتفوی۱۰
همتیدرسالجاریدوراز
انتظارنیست

داوود قاسم پور

محسن احمدی مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان از واریز 31 هزار و 3۹1 میلیارد ریال به حساب فرهنگیان بازنشسته عضو 
صندوق در سال 1402 با رشد 35 درصدی نسبت به سال 1401 خبرداد،صندوق به تعهدات خود در قبال اعضا عمل کرده و طبق وعده و 
برنامه، سهم الشرکه بازنشستگان در سریع ترین زمان ممکن و کمتر از یک ماه پس از دریافت اطلاعات بازنشستگی به حساب آنها واریز 
گردیده است.احمدی درخصوص زمان واریز سود سال مالی 1402 به حساب بازنشستگان بیان داشت: فرهنگیان بازنشسته سال 1402 
علاوه بر دریافت سهم الشرکه، مشمول دریافت سود سال مالی منتهی به 31 شهریور 1402 خواهند بود که این مبالغ نیز طبق روال و پس از 
برگزاری مجمع عمومی صندوق به حساب این عزیزان واریز خواهد شد.وی از واریز 35۸ میلیارد و 515 میلیون ریال به حساب بازنشستگان 
اسفند ماه 1402 خبر داد و افزود: این مبلغ به عنوان جدیدترین پرداخت صندوق به حساب هزار و ۶۸5 نفر از فرهنگیان بازنشسته واریز 
شد، سال گذشته بیش از 2500 میلیارد ریال، سود سال مالی منتهی به 31 شهریور 1401 به حساب بازنشستگان واریز شد.در سال گذشته 
در مجموع ۷۶ هزار و 45۹ نفر از فرهنگیان بازنشسته عضو صندوق در کمترین زمان و قبل از برقراری مستمری بازنشستگی، سهم الشرکه 
خود را از صندوق ذخیره دریافت نمودند، این تعداد شامل فرهنگیان بازنشسته، بازخریدی، فوتی و انصرافی عضو صندوق ذخیره فرهنگیان 
از فروردین تا اسفند 1402 می باشند.وی با اشاره به رشد 35 درصدی میزان واریزی در سال 1402 نسبت به سال 1401 گفت: با افزایش درصد 
پرداخت حق عضویت توسط فرهنگیان عزیز، منابع بیشتری در اختیار صندوق قرار می گیرد و با بهبود سودآوری ناشی از فعالیت های 

اقتصادی شرکت های تابعه صندوق، سهم الشرکه بیشتری به فرهنگیان عضو تعلق خواهد گرفت./روابط عمومی

واریز۳۱هزارمیلیاردریالبه
حساببازنشستگانعضوصندوق
فرهنگیاندرسال۱۴۰۲

محسن احمدی سید مرتضی ذکاوت

خبر

دکتریعقوب علی نظری،استاندار خراسان رضوی ضمن قدردانی از حضور 
مؤثر بانک سپه در عرصه اقتصاد و حمایت از اجرای طرح های ملی و کلان و 
همچنین محرومیت زدایی در کشور گفت: برای کمک به تحقق اهداف شعار 
سال »جهش تولید با مشارکت مردم« و استفاده از ظرفیت های استان، گسترش 
همکاری سازمان ها و نهادهای دولتی و به خصوص تعاونی های بزرگ خراسان 
رضوی با بزرگترین بانک ایران جزو برنامه های استانداری است،بانک سپه با 
وجود فعالیت در فضای رقابتی در کمال سلامت، سرعت و دقت به مشتریان 
خود خدمات رسانی می کند و سابقه درخشانی در صنعت بانکداری کشور دارد.
وی با اشاره به تجربه بانک سپه در حمایت از نیروگاه ها پیشنهاد کرد: بانک 
سپه برای افزایش ظرفیت تولید نیروگاه های بادی و خورشیدی استان خراسان 

رضوی با فعالان این عرصه تعامل بیشتری داشته باشد.
در این دیدار دکتر مصطفی پرتوافکنان عضو هیئت مدیره بانک سپه ضمن 
اشاره به حضور دیرینه و مؤثر این بانک در رونق اقتصادی استان خراسان رضوی 
گفت: این بانک در حمایت از تولید، کمک به اشتغال زایی و توسعه عمران و 
آبادانی استان کارنامه مطلوبی دارد و آماده است با همکاری و مشارکت فعالان 
اقتصادی نقش محوری در توسعه استان داشته باشد،منابع بانک سپه عمدتاً در 
طرح هــای ملی و کلان نظیر معادن چادرملو، گل گهر، گوهرزمین، صنعت 
سیمان، ذخیره سازی نفت خام، انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی و صنایع 
تولیدکننده محصولات استراتژیک اختصاص می یابد،این بانک جهت تامین 
مالی برای سرمایه ثابت و در گردش واحدهای تولیدی بزرگ، متوسط و کوچک 
اقتصادی اقدامات موثری انجام داده است. تأمین مالی در پروژه های نیروگاهی، 
سیمان، فرش و صنایع وابسته به آن و سایر واحدهای تولیدی در استان خراسان 
رضوی از دیگر اقدامات بانک سپه در این استان است.وی به پرداخت 300 هزار 
میلیارد تومان تسهیلات توسط بانک سپه در کلیه بخش های اقتصادی در سال 
1402 اشاره و تأکید کرد: در نخستین بانک ایرانی تلاش می شود از منابع در 
اختیار بانک تمام اقشــار جامعه به  ویژه فعالان اقتصادی در تمامی خطوط و 
کسب وکاری بهره مند شوند.طی توافق میان استانداری خراسان رضوی و بانک 
سپه مقرر شد در طرح های خاص مردم نهاد و کارگاهی تخصصی همکاری 
های دو طرفه انجام شود. درخصوص گسترش تامین مالی ارزی برای واحدهای 
تولیدی و فعالان اقتصادی استان خراسان رضوی کارگروه ویژه ای تشکیل و 
این موضوعات به صورت ویژه پیگیری،تاسیس بانک سپه شعبه  استانداری 

خراسان رضوی اقدام شود./روابط عمومی 

گسترش همکاری سازمان ها و نهادهای 
دولتی و به خصوص تعاونی های بزرگ 

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496
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 نخســتین رویداد کارآفرینی دانش آموزان تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی)ره( با حضور معاون اول رئیس جمهور 

برگزار شد.
محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور در این رویداد، با تاکید 
بر اینکه نیروهای نخبه، خلاق و کارآفرین سرمایه اصلی کشور 
هستند، تصریح کرد: نقطه تحول اقتصادی کشور و تحقق شعار 

سال با تکیه بر کارآفرینان و نسل جوان کشور محقق می شود.
وی با قدردانی از اقدامــات و تلاش های کمیته امداد امام 
خمینی)ره( در راستای توانمندسازی و حمایت از مددجویان و به 
ویژه با تمرکز بر دانش آموزان و نســل جوان تحت پوشش این 
سازمان، گفت: کشور ما از ظرفیت های خدادادی و منابع طبیعی 
بســیاری برخوردار است اما مزیت بزرگ تر و ارزشمند تر حضور 
همین نیروی جوان و تحصیلکرده اســت که به عنوان یک قوه 

پیشران ظرفیت های کشور را شکوفا می سازد.
با توجه به تغییر رویکرد اقتصاد جهان به ســمت اقتصاد 
دیجیتال امروزه شاهد هستیم برخی از کارآفرینان و سرمایه داران 
بزرگ جهان از نسل نوجوان هستند و مقتضیات اقتصاد دیجیتال 
چنان اســت که سن و تحصیلات نمی شناسد و با بهره گیری از 

خلاقیت فردی می توان به نتایج بزرگ دست یافت.
مخبر با تاکید بر اهمیت تربیت نیروی کارآفرین، مستعد و 
خلاق در کشــور، افزود: در جلسه ای با اتاق بازرگانی بر این مهم 
تاکید شد که باید هنرستان ها در کنار کارخانه های بزرگ کشور 
تأسیس شوند تا دانش آموزان ضمن تحصیل، در محیط واقعی و 

عملی هم آموزش های لازم را در کارخانه ها و صنایع فراگیرند.
وی خطاب به دانش آموزان هنرستانی و کارآفرینان جوان، 
تاکید کرد: شما می توانید نقطه تحول کشور باشید و قطعا جهش 
تولید با فعالیت بخش خصوصی و نخبگان محقق می شود.تلاش ها 
و حرکت چند سال گذشته کمیته امداد با توجه به منویات مقام 
معظم رهبری، تمرکز بر توانمند سازی مددجویان بوده است و در 
این مسیر، تبدیل مددگیرنده به مددکننده الگویی است که باید 

در سرتاسر کشور دنبال شود.
مخبر تاکید کرد: دولت سیزدهم و رئیس جمهور اعتقاد و 
ایمان محکمی به فعالیت های کمیته امداد دارند و دولت خود را 
موظف به پشتیبانی از این سازمان مردمی در راستای کاهش فقر 

و محرومیت در کشور می داند.
 وی در ادامه چابکــی،  انقلابی بودن و عدالت محوری را از 
ویژگی های کم نظیر کمیته امداد امام خمینی)ره( برشــمرد و 
خاطرنشان کرد: اعتماد مردم به کمیته امداد بزرگ ترین سرمایه 
این سازمان است و این مجموعه با بدنه اداری و مدیریتی متعهد 
خود همواره در طول سالیان گذشته مشغول خدمت رسانی به 

طبقه آسیب پذیر جامعه بوده است.
اوبا اشاره به اقدامات و تلاش های دولت برای رفع مشکلات 

اساسی در کشوردر دو سال گذشته ادامه داد: دولت توانست به 
دستاوردهای مهم اقتصادی از جمله نیل به رشد نقدینگی 24 
درصدی، کاهش بیکاری و تورم و همچنین رشد اقتصادی مثبت 
پس از چندین دوره رشدمنفی،دست یابد و معتقدیم کشوردر 
وضعیتی است که چشم اندازروشنی برای توسعه دارد.به گزارش 
مرکز اطلاع رسانی معاون اول ریاست جمهوری،مخبر در ابتدای 
سخنان خود نیز با اشاره به راهبردهای منبعث از قرآن و دین مبین 
اسلام در اندیشه های امام راحل و بنیانگذار جمهوری اسلامی، 
گفت: امروز کشورهای قدرتمند و نظام سلطه در دنیا نه تنها جرات 
مقابله نظامی با ایران را ندارند بلکه حتی از سخن گفتن درباره آن 
هم عاجز هســتند و جمهوری اسلامی ایران با پایه گذاری امام 
خمینی)ره(  و رهبری مقام معظم رهبری در تمام مسائل سیاسی،  
امنیتی و روابط بین الملل می درخشــد و قدرت ها و کشورهای 
منطقه و جهان بدون گرفتن نظر جمهوری اسلامی ایران قدرت 
تصمیم گیری در منطقه ما را ندارند.  خدمات توانمندســازی، 
مهارتی و تحصیلی دانش آموزان هنرســتانی در سال 1402 با 
تلاش های کمیته امداد امام خمینی)ره( با برگزاری 32 اردوی 
راهیان پیشرفت در 31 استان، 10 هزار ساعت مشاوره شغلی، 
تشکیل هزار پرونده شغلی و اعطای وام کارگشایی به بیش از 6۵ 
هزار مددجوی هنرستانی تحت پوشش کمیته امداد انجام شده 

است.
برای تحقق شعار سال باید در تمامی دستگاه های 

اجرائی و استان ها تقسیم کار انجام شود
معاون اول رئیس جمهور اظهار کرد: برای تحقق شعار سال 
جاری باید در تمامی دستگاه های اجرائی و استان ها تقسیم کار 

انجام شــود و برنامه ریزی دقیقی برای عمــق دادن به تولید تا 
شهرستان ها و روستاها و فعال شدن همه آحاد جامعه انجام شود.

جلسه هیئت دولت به ریاســت محمد مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور برگزار شد.

او با اشاره به سفر اخیر رئیس جمهور به استان سمنان که 
بلافاصله پس از رویارویی با رژیم اشغالگر قدس انجام شد، گفت: 
معمــولا رویدادهایی با این درجه از اهمیت که ابعاد گســترده 
بین المللی دارد باعث می شود که مقامات کشورها سفرهای کاری 
خود را لغو کنند و یا به تاخیر بیندازند اما رئیس جمهور کشورمان 
با آرامش کامل سفر به سمنان و دیدار با مردم این استان را انجام 

داد.
وی با اشاره به سفر رئیس جمهور به کشورهای پاکستان و 
سریلانکا گفت: در شــرایطی که جمهوری اسلامی ایران طی 
روزهای اخیر پاسخی محکم به رژیم صهیونیستی که نماد سلطه 
جهانی است داد، اما رئیس جمهور کشورمان هم اکنون در سفر 
خارجی و انجام ملاقات های بین المللی هستند که این اقتدار ناشی 
از اعتماد و اتکای نظام به مردم در مواجهه با دشمنان است،تحقق 
شعار سال نیازمند راه اندازی نهضت تولید در کشور است، برای 
تحقق شعار ســال جاری باید در تمامی دستگاه های اجرائی و 
استان ها تقسیم کار انجام شود و برنامه ریزی دقیقی برای عمق 
دادن به تولید تا شهرستان ها و روستاها و فعال شدن همه آحاد 
جامعه انجام شود.برای تحقق جهش تولید با مشارکت مردم لازم 
است از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها و نخبگان 
حداکثر استفاده صورت گیرد و آموزش های بروز و کاربردی به 

نیروهای کار ارائه شود. 

هفته نامه اقتصادی ایران

کشور در وضعیتی است که چشم انداز روشنی برای توسعه دارد

مهران سالاریه ، رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل شرایط و تسهیلات جدید اسقاط خودروهای فرسوده در سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو(  گفت : اواخر سال گذشته هیئت وزیران آیین نامه 
ماده 10 قانون ساماندهی صنعت خودرو را که مربوط به ضوابط و تسهیلات جدید خروج و اسقاط خودروهای فرسوده است، برای اجرا ابلاغ کرد.در این آیین نامه که در نوع خود بسیار پیشرفته و با درنظرگرفتن 
همه جوانب تدوین شده، شرایط خروج خودروهای فرسوده تسهیل و تلاش شده تا واقعیات قیمتی موجود در بازار در آن لحاظ شود تا مردم از نظر اقتصادی و قیمتی ترغیب به نوسازی خودروی خود شوند.

از جمله مهم ترین تدابیر در حوزه سلبی، منع تردد خودروهای فرسوده درکلانشهرهاست. همچنین امکان تغییر پلاک این خودروها به پلاک کلانشهرها وجود نخواهد داشت.در بخش تدابیر تشویقی هم 
تسهیلات بانکی کافی برای نوسازی خودروهای فرسوده پیش بینی شده و همچنین مالکان خودروهای فرسوده در صورت ثبت نام درسایت و آغاز مراحل اسقاط تا زمان به نتیجه رسیدن اسقاط خودرو می توانند 
درکلانشهرها تردد داشته باشند. همچنین خودروسازان موظف شده اند 20 درصد تولیدات خود را به طرح اسقاط خودروهای فرسوده اختصاص دهند و دولت هم یارانه غیر مستقیم خود را به این طرح 300 
درصد افزایش داده است. او با اشاره به این موضوع که با توجه به افزایش بهای خودرو در بازار، اسقاط و تحویل خودروهای فرسوده برای مردم اقتصادی نبود، اظهار داشت: این نقص در آئین نامه جدید رفع 

شده به گونه ای که از طریق افزایش گواهی اسقاط تخصیص یافته به خودروهای فرسوده و محاسبه قیمت لاشه، ارزش این خودروها با بهای بازار تطبیق داده شده است./ روابط عمومی

اعلامشرایط
وتسهیلات
جدیداسقاط
خودروهای
فرسوده

تناسب سازی نرخ سود سپرده های بانکی 
با تورم، انحرافات بازار را کاهش می دهد

طهماسب مظاهری، رییس کل اســبق بانک مرکزی گفت : یکی از 
گزینه های اصلی مردم برای مدیریت دارایی های خود، سپرده گذاری در بانک 
خواهد بود. اگر فاصله بین سود سپرده های بانکی و تورم موجود در کشور بسیار 
زیاد شــود، بی انضباطی در گــردش مالی و پولی کشــور رخ خواهد داد و 

خسارت های بزرگی را شاهد خواهیم شد.
به گفته وی، امروز که تورم 4۵ درصد یا بیشتر است و سود بانکی حدود 
23 درصد است، کسانی که دارایی خود را در بانک سپرده گذاری می کنند، در 
انتهای سال مشاهده می کنند که بخشی از دارایی ها و قدرت خرید خود را از 

دست داده اند. 
او با اشاره به اینکه علاقه مندی به حفظ ارزش دارایی و سرمایه، یک انگیزه 
طبیعی و فطری انسان است، گفت: فرد اگر مشاهده کند با سپرده گذاری در 
بانک، بخش  بزرگی از دارایی خود را از دســت خواهد داد، به فکر استفاده از 
روش های دیگر خواهد افتاد و روش های جایگزین برای هر فرد یا ســازمان، 
متناسب با ذوق و سلیقه و دانش و تجربه وی انتخاب می شود. این امری است 

که برای جامعه خسارت زا و فساد انگیز است. 
اقدامی که بانک مرکزی به عنوان یک اقدام در مقیاس کوچک انجام داد، 
نشان داد که اگر مسیر نرخ سود سپرده های بانکی با نرخ تورم متناسب شود، به 

کاهش انحرافات در بازار کمک خواهد کرد.
در وضعیت تورم حدود 4۵ درصد، سود سپرده بانکی 30 درصد با معافیت 
از مالیات و بدون ریسک، گزینه مناسب برای مردم خواهد بود و بانک مرکزی 
نرخ صحیحی را انتخاب کرده است. با بهره گیری از این تجربه کوچک، به نظر 

می رسد که می توان برای اصلاح سود سپرده های بانکی تصمیم گیری کرد.
با اصلاح نرخ سود بانکی، بخشی از تقاضای ارز و به تبع آن بخشی از نوسان 
نرخ ارز که برای حفظ ارزش دارائی افراد است، از بازار خارج می شود و بازار ارز تا 

حدودی آرام تر خواهد شد. 
مظاهری با اشاره به اینکه به بانک مرکزی به خاطر این شجاعتی که داشت 
تبریک می گویم و توصیه می کنم این کار را برای کل سپرده های بانکی دنبال 
کند، افزود: به اعضای شورای پول و اعتبار هم تا زمانی که شورا با ترکیب فعلی 
فعالیت دارند، توصیه می شود تصمیمی بگیرند که برای اقتصاد کل کشور مفید 
باشد و کمک کنند این شجاعت و اقدام درستی که بانک مرکزی انجام داده، 
ترویج شود تا سال آینده بتوانیم در یک اقتصاد سالم تری زندگی کنیم./ایسنا 

گفتگو-۳ گفتگو-۲
دولت باید از خودروسازان بخش 
خصوصی و دولتی برنامه بگیرد و 

برنامه ها را پایش کند

سعید مدنی ؛ کارشناس ارشد صنعت خودرو       
مشکلات موجود در بازار خودرو و حل آن ها نیازمند چند پرسش 
مهم است. نخست این که دولت دست از سر خودروسازان بر دارد. اگر 
قرار هم باشد مالکیت و اعمال قدرتی داشته باشد، باید به صورت منطقی 
باشد. یعنی باید اجازه بدهد که مجامع طبق قانون تجارت برگزار شود. 
ســهامداران، مدیرعامل و هیات مدیره را انتخاب کنند. اگر سهامدار 
تشخیص دهد، هیات مدیره عملکرد مناسبی ندارد، بعد از یک سال او 
تغییر ایجاد می کند و همانند شرایط کنونی نیست که یک نفر با وجود 
کارایی یا عدم کارایی، به صرف حمایت دولت حفظ شود. دولت باید از 
خودروسازان بخش خصوصی و دولتی برنامه بگیرد و برنامه ها را پایش 
کند. تفاوتی ندارد در هر دو حوزه دولت می توان اعمال نفوذ کند؛ چراکه 
قدرت دولت در زمینه کســب استاندارهای ایمنی، کیفیت، محیط 
زیست و... قابل اعمال است. اما زمانی که خود دولت به صورت مستقیم 
وارد گود شده باشد، ارگان های نظارت و کنترل نیز عملا نمی توانند 
مدیریتی داشــته باشند. بر این باور هستم که باید در صنعت خودرو 
خصوصی ســازی در معنای واقعی آن صورت بگیرد. اما باید دولت 
نظارت های لازم را برای انجام کار و بالا بردن کیفیت ها در ســطوح 

مختلف داشته باشد.
صرف وارد کردن خودرو مشکلات این حوزه حل نخواهند شد

به هیچ عنوان؛ با تغییر شیوه مدیریت شاید مشکلات حوزه صنعت 
خودرو حل شود، اما صرف وارد کردن خودرو مشکلات این حوزه حل 
نخواهند شد. تا زمانی که خصوصی سازی صورت نگیرد و ارتباطات 
خارجی ما در حوزه خریدهای فنی و مشــارکت در تولید، به سطح 
حسنه ای نرسد، نمی توان به تغییر محسوس امیدوار بود. با سیاست 
فعلی دولت که تنها کشور چین مرجع واردات قرار گرفته  است، نمی توان 
تحول ایجاد کرد. چینی ها خود در بسیاری از زمینه ها از جهان عقب تر 
هستند، اما اتکای صرف به چین نیز نمی تواند اثرگذار باشد. در گذشته 
مدیران قوی  داشته ایم که با ایده و برنامه خاص وارد شده اند، اما به محض 
تغییر دولت از کار برداشته شده اند. اما متاسفانه همه امور به سیاست 
گره خورده است. همین داستان در بسیاری از مسائل دیگر نیز در جریان 

است.
واردات خودروهای دست دوم که در شأن شهروندان ما نیست

اگر واردات خودروهای نو ســالی به تعداد 70 تا 80 هزار خودرو 
ادامه پیدا کند، به تنظیم بازار بیشــتر کمک می کند تا خودروهای 
دســت دوم که در شأن شهروندان ما نیست. اگر از روی ناچاری برای 
تنظیم بازار این کار انجام شود، آن هم در تیراژ انبوه و در کوتاه مدت، 
شاید مقداری عطش بازار فروکش کند؛ اما در درازمدت نقش زیادی 
برای توسعه صنعت خودرو ما نخواهد داشت. اگر معادل 10درصد تولید 
داخل را به واردات خودروهای نو اختصاص می دادیم، چهره بازارمان 
به روزتر و فضای آن رقابتی تر می شد و اثرات مثبت تر آن به چشم می آید.

مواجهه ۲.۴۲ درصدی خانواده های 
ایرانی با هزینه های سلامت

 بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های مجلس ضمن برشــمردن 
راهکارهایی برای محافظت مالی از خانواده ها در برابر مخارج کمرشکن سلامت، 
گفت: در سال 1400، خانواده های ایرانی به میزان 2.42 درصد با این هزینه ها 

مواجه شده اند.
وی در حاشیه نشست دبیرخانه دائمی مقابله با فقر، فساد و تبعیض، به 
راهکارهایی برای محافظت مالی در برابر مخارج کمرشکن سلامت در ایران اشاره 
و اظهار کرد: این مخارج به دلیل بالا بودن سهم پرداخت هزینه های سلامت از 
جیب مردم، پایین بودن ظرفیت درآمدی خانوار، ضعیف بودن سازوکارهای پیش 
پرداخت و تجمیع ریسک در تأمین مالی مراقبت های سلامت، ایجاد می شود. 
کشورها می توانند از طریق گسترش طرح های  مبتنی بر پیش پرداخت و 
کاهش سهم پرداخت از جیب، احتمال بروز هزینه های کمرشکن خدمات سلامت 
را کاهش دهند. البته در کنار آن نیاز است که بسته مزایای بیمه های سلامت و 
عمق پوشش خدمات نیز مورد توجه قرار گیرد،برخی خانواده ها، به دلیل نداشتن 
درآمد کافی، در زمان مناسب برای دریافت خدمات سلامت مراجعه نمی کنند، 
به همین دلیل ممکن است که با مخارج کمرشکن سلامت مواجه نشوند که این 
موضوع در محاسبات مخارج کمرشکن سلامت در نظر گرفته نمی شود؛ بنابراین 
موضوع مهم در هنگام بررسی روند مواجهه با مخارج کمرشکن سلامت، روند 
بهره مندی از خدمات سلامت است. براساس آمار منتشر شده، در سال 1400، 
خانواده های ایران به میزان 2.42 درصد با هزینه های کمرشکن سلامت مواجه 
شده اند که این میزان با هدف تعیین شده در برنامه ششم توسعه یک درصد فاصله 
دارد بنابراین، با وجود تأکید بر محافظت مالی از خانوار در برابر مخارج کمرشکن 
سلامت در قوانین برنامه های توسعه و سیاست های کلان، سلامت کشور طی 
سال های گذشته این هدف محقق نشده است،دلیل اصلی عدم تحقق سلامت 
در کشور، بالا بدون سهم پرداخت از جیب خانوار در هزینه های سلامت است، 
پایداری و افزایش منابع مالی در دسترس عاملی مهم جهت کاهش پرداخت از 
جیب هزینه های ســلامت است. همچنین سیاســت گذاری برای کاهش 
هزینه های این بخش، نیازمند راهبردهایی برای بهبود همکاری بین بخش های 
مرتبط از طریق تعیین اهداف و ایجاد چشم انداز مشترک است در این راستا لازم 
است که نقش متولی گری وزارت بهداشت تقویت شده و سازوکارهای نظارت و 
ارزیابی سیاست های حمایتی طراحی شود. وی با اشاره به نقش رسانه ها و اراده 
مسئولان برای کاهش هزینه های سلامت، گفت: ارائه دهندگان خدمات باید در 
امر سیاست گذاری در این زمینه مشارکت داشته باشند تا سیاست ها و تصمیمات 
کلان، در جامعه هدف، اثرگذار باشد. پیش بینی تغییرات آینده بخش سلامت و 
برنامه ریزی برای مراقبت های سلامت مورد نیاز و آگاهانه تصمیم گرفتن درباره 
این موضوعات، از دیگر ملزومات برای کاهش هزینه های سلامت در کشور است. 
او با اشــاره به اهمیت بازنگری و بازتعریف سیاست های حمایتی برای کاهش 
هزینه های سلامت گفت: در این زمینه باید مداخلات هدفمند برای افزایش 
محافظت مالی از گروه های کم درآمد و آسیب پذیر در برابر هزینه های کمرشکن 
سلامت صورت گیرد. ایجاد نظام داده ای پویا و به  روز جهت ارزشیابی شاخص های 
تأمین مالی نظام سلامت کشــور و آگاهی از تغییرات آینده بخش سلامت و 

مراقبت های سلامت نیز در این زمینه اهمیت ویژه ای دارد./ایسنا

مرتضی ترک تبریزی رییس هیات مدیره بانک 
تجارت با تاکید بر اینکه وزارت امور اقتصادی و دارایی 
اهداف بزرگی را دنبال می کند، همگرایی ایجاد شده 
در نشست های شــورای اطلاع رسانی را زمینه ساز 
به وجــود آمدن راهکارها و تحقــق اهداف عالی این 
وزارتخانه عنوان کرد و گفت: سیستم بانکی در شرایط 
خاص و بعضاً دشواری به سر می برد که بخشی از این 
شرایط به جهت تحریم هاست و بخشی دیگر به واسطه 
ظهور شبکه های اجتماعی در سال های اخیر؛ تحریم ها 
سیاست گذاری در حوزه عملکرد بانک ها را مورد هجوم 
قرار داده اند و ظهور شبکه های اجتماعی هم باعث شده 

تا هیچ موردی از نگاه کسی دور نماند.
به رغم این شرایط، همه کارکنان نظام بانکی در 
کنار هم تلاش کردند تا با همه محدویت ها، سیستم 
بانکی به عنوان یکی از تاثیرگذارترین بخش های حوزه 

اقتصاد به نقش آفرینی خود ادامه دهد.

از اوایل دهه ۹0، با ظهور شبکه های اجتماعی، 
تغییرات زیادی در کسب وکار بانک ها ایجاد شد. شبکه 
اجتماعی همانند یک روابط عمومی و ابزار اطلاع رسانی 
عمل می کند و همین دلیل ضرورت داشته و دارد تا 
بانک ها در این بخش ماهرانه تر عمل کرده تا در معرض 

آسیب قرار نگیرند.
وی به نقش حســاس حوزه روابط عمومی و 
حراست سازمان ها برای مدیریت فضای رسانه ای اشاره 
کرد و افزود: روابط عمومی به عنوان مدیریت کننده 
افکارعمومی و اذهان مخاطب و حوزه حراست به عنوان 
پشتیبان در این بخش نقش آفرینی می کنند و هر دو 

باید در خدمت سازمان باشند.
در حال حاضر بانک ها بیشتر از آنکه از اختلال 
در سیستم یا سامانه خدمت رسانی دچار مشکل شوند، 
ممکن است از اظهارنظرهایی که افراد در شبکه های 
اجتماعی دارند، دچار ضربه شوند و در چنین شرایطی 

نیازمنــد یــک 
روابط عمومــی 
متخصص، فنی و 
با اطــلاع کامل 
هستیم.او با ابراز 
تاسف از اینکه در 
سال های گذشته، 
اخبار  بیشــتر، 
بانک ها  منفــی 

بازنشر شده و به اخبار مثبت کمتر پرداخته می شود 
افزود: مــا در بانک تجارت با یک تیم، متشــکل از 
روابط عمومی و حوزه IT، دائماً اخبار را رصد می کنیم 

و در مقابل آنها عکس العمل نشان می دهیم.
وی تلاش برای دفاع غیرمستقیم از عملکرد 
بانک ها را ضروری دانست و گفت: انتشار اخبار منفی، 
ریسک پذیری بانک ها پایین را می آورد، این در حالی 

اســت که بانکها باید دائماً درصدد طراحی محصول 
جدید و سودسازی برای سهامداران وذینفعان خود 
باشند.برند سازمان  را روابط عمومی ها حفظ می کنند و 
کار در این حوزه به صورت شــبانه روزی است؛ باید 
شرایطی را فراهم کنیم که بانک ها با کمترین آسیب 
مواجه باشند و برای این منظور، روابط عمومی  بانک ها 
باید همسو با بانکداری دیجیتال به سمت دیجیتالی 

شدن حرکت کنند./روابط عمومی 

روابط عمومی ها برند سازمان را حفظ می کنند

 بانک مرکزی در ادامه برنامه های خود جهت توسعه ابزارهای تامین 
مالی زنجیره ای و با هدف تسهیل تامین مالی بنگاه های اقتصادی نسبت 
به طراحی و عملیاتی سازی »برات الکترونیکی تامین مالی زنجیره تامین« 

از طریق بانک های صادرات و تجارت اقدام کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی؛ به منظور گسترش تامین 
مالی زنجیره تولید و اجرایی ســازی شیوه نامه اجرایی استفاده از برات 
الکترونیکی )که طی بخشنامه شماره 283۹62  /00 مورخ 2۹  /0۹  /1400 
به شبکه بانکی کشور ابلاغ شــده است( با تلاش های صورت گرفته و 
فراهم سازی الزامات سامانه ای و فناورانه و با همکاری بانک های صادرات 
ایران، تجارت و ملی ایران و همچنین وزارت امور اقتصادی و دارایی بهره 
برداری تجاری از این ابزار در تاریخ چهارم اردیبهشــت ماه سال جاری 
عملیاتی شد و اولین برات الکترونیکی توسط دو بانک صادرات ایران و 

تجارت صادر شد.  
در چارچوب این ابزار اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند به منظور 

تامین سرمایه در گردش مورد نیاز فعالیت اقتصادی خود اقدام نمایند. لازم 
به ذکر است برات الکترونیکی سندی غیر کاغذی است که با درخواست 
برات دهنده )براتکش( یعنی خریدار در وجه یا به حواله کرد دارنده برات 
یعنی فروشنده و بر اساس اعتبار خریدار صادر می شود. سررسید این ابزار 
یک تا دوازده ماهه است و بانک عامل به عنوان رکن براتگیر، بازپرداخت 

مبلغ در سررسید را تقبل می کند.
 برخــی از مزایای برات الکترونیکی عبارتند از:    قابلیت انتقال در 
زنجیره های فعالیت های اقتصادی  ؛ امکان صدور برات الکترونیکی  تا 
سقف 200 فروش سال گذشته بنگاه خریدار  ؛ امکان تنزیل توسط شبکه 
بانکی در صورت گذشته یک چهارم از عمر برات یا دو بار گردش در زنجیره 
؛با توسعه استفاده از این ابزار برای کل شبکه بانکی ظرفیت مناسبی جهت 
تامین مالی بنگاه های اقتصادی در طول زنجیره های فعالیت آنها فراهم 
شده است. لازم به ذکر است که بر اساس بخشنامه مورخ 1403/1/26 
بانک مرکزی به شبکه بانکی امکان صدور  80 هزار میلیارد تومان برات 

الکترونیکی توسط شبکه بانکی در سال 1403 پیش بینی شده است که 
می تواند در کنار سایر ابزارهای تامین مالی اعم از اوراق گام و تسهیلات 

نقش موثری در تحقق اهداف شعار سال ایفا کند.

در ادامه توسعه ابزارهای تامین مالی زنجیره ای و در راستای تحقق شعار سال:

نخستین برات الکترونیکی تامین مالی زنجیره تامین توسط شبکه بانکی صادر شد

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496

 پایان انحصار امریکا در گرده افشانی 
 با پهپاد های ایرانی

امین طلایی زاده، مدیر عامل این شرکت دانش بنیان گفت: این 
شرکت  موفق به طراحی و ساخت پهپاد گرده افشان شد. این ماژول 
را کــه قابلیت نصب روی انواع پهپاد های ایرانی و خارجی دارد، به 
صورت هوشمند می تواند باغ ها را گرده افشانی کند. تکنولوژی ساخت 
این پهپاد تنها در انحصار کشور امریکا بوده است. شرکت دانش بنیان 
کشاورزیار رباتیک شریف )شریف اگربات( مستقر در پارک علم و 
فناوری دانشگاه صنعتی شریف موفق به طراحی و ساخت ماژول 
گرده افشان هوایی )پهپاد گرده افشان( شد. این ماژول را که قابلیت 
نصــب روی انواع پهپاد های ایرانی و خارجی دارد، به صورت کاملًا 
هوشــمند می تواند در حالت های نقطه ای و پیوســته، باغ ها را 
گرده افشانی کند. ماژول گرده افشان هوایی )پهپاد گرده افشان( برای 
نخســتین بار در کشــور ارائه شــده و مبنای کاری آن به صورت 
پودرپاشی است. تاکنون این ماژول روی دو نوع پهپاد DJI T16 و 
پهپاد شریف اگربات S20 تست شده و از مهم ترین ویژگی های این 
ماژول آن است که می تواند به صورت کاملاً مستقل و بدون اتصال 
هیچ گونه سیم، با باتری و سنسور های مختص خود کار کند و اپراتور 
پهپاد برای اســتفاده از آن به سادگی کافی است که مخزن پهپاد 
ســمپاش خود را برداشته و ماژول گرده افشان را به جای آن نصب 
کند. گرده افشــانی با سرعت بالا )1۵ هکتار در ساعت(، دو حالت 
گرده افشانی به صورت نقطه ای و پیوسته، گرده افشانی خودکار بر 
پایه مکانیزم پودرپاش از دیگر ویژگی های ماژول گرده افشان هوایی 

)پهپاد گرده افشان( است. 
گرده افشانی یکی از مراحل مهم در باغبانی بسیاری از درختان 
اســت. در بعضی از باغ ها در صورتی که گرده افشــانی به صورت 
مصنوعی انجام شــود، میزان محصول برداشــت شده به صورت 
چشمگیری افزایش می یابد. استفاده از این ماژول برای باغ ها نخل، 

گردو، کیوی، بادام، سیب وگلابی توصیه شده است. 
در حال حاضر تکنولوژی ساخت این پهپاد تنها در انحصار کشور 
امریکا بوده و ایران به عنوان دومین کشور ارائه دهنده این تکنولوژی 
در حال عرضه این محصول است. البته ماژول ارائه شده توسط این 
شرکت از تکنولوژی و هوشمندی بیشتری نسبت به نمونه امریکایی 

برخوردار است. 
شرکت دانش بنیان شریف اگربات مرکز تخصصی رباتیک 
کشاورزی، فعال در حوزه تولید و ارائه خدمات پهپاد های کشاورزی 
است که از شرکت های موفق دوره رشد پارک علم و فناوری دانشگاه 

شریف است./ جوان آنلاین
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خبر

جلسه معارفه مدیر و معاون اداری مالی مدیریت 
شــعب منطقه اســتان های اصفهان، قم، مرکزی و 
چهارمحال بختیاری با حضور عضو هئیت سرپرستی و 
مدیر امور شعب بانک ایران زمین برگزار شد.به گزارش 
روابط عمومی؛ در این جلسه قدرت اله عبداللهی ضمن 
تقدیر از خدمات وحید علیزاده مدیر امور شعب که پیش 
تر مسئولیت این منطقه را بر عهده داشت، مهمترین 
برنامه بانک در سال جاری را افزایش کیفیت خدمات، 
مشتری مداری و تقویت بانکداری دیجیتال بیان کرد و 

گفت: کلیه همکاران باید با مشارکت و فعالیت تیمی در 
جهت ارائه خدمات و سرویس های مطلوب به مشتریان 

تلاش کنند.
علیزاده انتصاب مهدی تورکی و قاسم محمد 
زمانــی را به عنوان مدیر و معاون اداری مالی مدیریت 
منطقه اصفهان تبریک گفت و اظهار امیدواری کرد: با 
تخصص، تجربه و توانمندی هــای بالایی که این دو 
همکاران دارا هســتند، جایگاه بانک ایران زمین را در 
منطقه اصفهان بیش از پیش ارتقاء خواهند داد،بانک 

بابت اعتماد به نیروهای جوان، 
خواســتار تلاش مضاعف و 
حداکثری کلیه همکاران در 

راســتای جلب و جذب منابع بر ضرورت دستیابی به 
جایگاه واقعی بانک بین سایر رقبا شد.مهدی تورکی مدیر 
منطقه گفت: شرایط نظام بانکی کشور به گونه ای است 
که برای رقابت و حضور فعال در آن باید ضمن برنامه 
ریزی و تکیه بر پتانســیل نیروهای انسانی توانمند، 
شرایطی را فراهم کرد تا بانک سهم خود را از بازار مالی 

کشور افزایش دهد.وی دســتیابی به اهداف بانک را 
مســتلزم کار تیمی منسجم همه مسئولین شعب و 
همکاران ســتاد و کارکنان منطقه دانســت و از تمام 
مسئولین شعب خواست تا نقش مهم و حیاتی خود را 
در راهبری و مدیریت و هدایت کارکنان در جهت حرکت 

هدفمند و اثربخش و نتیجه گرا به خوبی ایفا کنند.

تلاش ارائه خدمات و سرویس های مطلوب به مشتریان 
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هفته نامه اقتصادی ایرانایران زمین9
دادستان کل کشور با بیان اینکه ما بنا نداریم برای نوامیس این مملکت پرونده قضائی درست کنیم و بعد از تذکر و تعهد و اصلاح پوشش فرد به منزل برمی گردد گفت: 
اکثر بانوان بعد از تذکر نسبت به اصلاح وضعیت پوشش خود اقدام می کنند.حجت الاسلام محمدکاظم موحدی آزاد در مراسم تودیع و معارفه رئیس کل دادگستری 
خراسان جنوبی با اشاره به اینکه بی حجابی جرم مشهود است اظهار داشت: از این نظر نیروی فراجا در راستای اجرای قانون عفاف و حجاب انجام وظیفه می کند؛ لذا به 
نیروهای فراجا تاکید می کنم که در اصلاح وضعیت عفاف و حجاب بکوشند ولی در این موضوع مراعات حد و حدود و حریم ها را داشته باشند.دادستان کل کشور بیان کرد: 
بسیاری از بانوان که حجاب شرعی را مراعات نمی کنند فرزندان همین سرزمین و دختران و خواهران ما هستند که دچار اشتباهاتی بوده و فریب خورده اند.موحدی آزاد 
با بیان اینکه ما بنا نداریم برای نوامیس این مملکت پرونده قضائی درست کنیم و بعد از تذکر و تعهد و اصلاح پوشش فرد به منزل برمی گردد گفت: اکثر بانوان بعد از 
تذکر نسبت به اصلاح وضعیت پوشش خود اقدام می کنند.وی با بیان اینکه نظام جمهوری اسلامی از ابتدای پیروزی تلاش برای احیای حقوق مادی و معنوی انسان ها داشته 
است یادآور شد:میزان بانوان باسواد بعد از انقلاب اسلامی 439 درصد افزایش پیدا کرده و شرایط برای تحصیل در دورترین مناطق کشور فراهم شده است./میزان 

بهنیروهایفراجا
تاکیدمیکنمکهدر
اصلاحوضعیتعفافو

حجاببکوشند

سپاه پاسداران نشان داد که در دفاع از انقلاب و 
آرمان های آن همچنان باقدرت پای کار است

اگر رژیم صهیونیستی دست از پا خطا 
کند این بار سخت تر تنبیه می شود

به مناسبت سالروز تأسیس سپاه پاســداران صورت گرفت ؛ دیدار 
شهردار و مدیران شهرداری با فرمانده سپاه نبی اکرم )ص( کرمانشاه

 همزمان با سالروز تأسیس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران دکتر 
نوروزی شهردار و مدیران شهرداری با سردار ریحانی فرمانده سپاه نبی اکرم 
)ص( و سردار قنبری جانشین فرماندهی سپاه نبی اکرم )ص( دیدار و گفتگو 

نمودند.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
شهرداری کرمانشاه،دکتر نادر نوروزی در این دیدار با تبریک سالروز تأسیس 
ســپاه و انجام عملیات غرورآفرین علیه رژیم غاصب اسرائیل گفت: سپاه 
پاسداران نشان داد که در دفاع از انقلاب و آرمان های آن همچنان باقدرت 
پای کار است و برای دفاع از دین و وطن از هیچ رژیم و کشوری ترس به خود 
راه نمی دهد،عملیات غرورآفرین اخیر هیمنه و ترس از قدرت پوشالی رژیم 
صهیونسیتی را در دیدگاه مردم جهان در هم شکست و خوشبختانه همه 

مردم ایران از انجام این عملیات دفاع کرده و به آن افتخار می کنند.

سردار ریحانی فرمانده سپاه نبی اکرم )ص( کرمانشاه نیز در این دیدار 
گفت: کشورهای حامی اسراییل هر چه داشتند را آوردند تا این عملیات با 
شکست مواجه گردد اما جمهوری اسلامی ایران نشان داد از هیچ قدرتی 
ترسی ندارد و برای دفاع از اسلام و مردم غزه و حق خود ذره ای کوتاه نخواهد 

آمد.
وی افزود: مطمئن باشید آنچه که به سمت اسرائیل شلیک شد همه 
قدرت موشکی ایران نبود ایران شجاعانه اسرائیل را زد و این میسر نبود مگر 

با کمک خداوند متعال. 
ســردار مسعود قنبری جانشین فرماندهی ســپاه نبی اکرم )ص( 
کرمانشاه هم در دیدار با شهردار و مجموعه مدیران شهرداری گفت: هدف 
همه ما خدمت به مردم و اسلام است ، دشمن به دنبال انشقاق در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران می باشد اما مردم ما پای کار نظام هستند مشکلات 
را لمس می کنند اما امنیت را میخواهند،ادارات و ارگانها دولتی باید بیشتر 
تلاش کنند که به مردم خدمت رسانی کنند چرا که لیاقت این مردم خیلی 
بیشتر است، در این راستا حضور شهردار محترم در مساجد حرکت خوبی 
بود که به رفع مشکلات مردم کمک می کند،حمله اخیر وفاق ملی را در کشور 
ایجاد کرده و باعث شده همه با تلاش مضاعف برای آبادانی ایران تلاش کنند.

امیر سرتیپ کیومرث حیدری، فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران، پیش خطبه های نماز جمعه طی ســخنانی با اشــاره به 
دستاوردهای تاریخی عملیات »وعده صادق«، گفت: اولین دستاورد عملیات 
»وعده صادق« تحقق آیات قرآن در ســوره عنکبــوت و آیه 41 آن بود که 
می فرماید خانه ای سســت تر از خانه عنکبوت وجود ندارد.وی توضیح داد: 
رزمندگان اسلام در سپاه پاسداران، ستاد کل نیروهای مسلح و ارتش مقدس 
جمهوری اسلامی ایران این وعده الهی را محقق کردند و موشک ها و پهپادهای 
دورزن و نقطه زن نیروی هوافضای ســپاه با کمک همرزمان شان در ارتش 
توانستند از گنبد آهنین عبور کنند و لرزه ای تاریخی بر اندام دشمن بیندازند.
از دیگر دستاوردهای »وعده صادق« محقق کردن فرامین امام انقلاب و رهبر 
عزیزمان بود که فرمودند دوران بزن در رو گذشته است و رژیم صهیونیستی 
باید تنبیه شــود.رزمندگان عزیز اســلام در ســپاه و ارتش بودند که رژیم 
صهیونیستی را تنبیه کردند و رژیم صهیونیستی باید بداند اگر دست از پا خطا 

کند، این بار سخت تر و کوبنده تر تنبیه خواهد شد.
امیر حیدری دستاورد دیگر این عملیات را تغییر معادله قدرت در منطقه 
به نفع جمهوری اسلامی ایران و تثبیت قدرت برتر نیروهای مسلح ایران عنوان 
کرد و گفت: کشورهای منطقه بارها مخاطب قرار گرفته اند که حضور بیگانگان 
نمی تواند تأمین کننده امنیت و اهداف ملی آنها باشد و وحدت و متمرکز بودن 
بر مؤلفه های همگرا است که می تواند امنیت را در منطقه حاکم سازد و عملیات 
وعده صادق نشــان داد که جمهوری اسلامی دست برتر را در منطقه دارد و 
می تواند امنیت را بدون دخالت هیچ قدرت خارجی حاکم سازد.او با اشاره به 
فرارســیدن روز ارتش جمهوری اســلامی، گفت: نیروی زمینی محوری 
جمهوری اسلامی ایران توانسته در سال های اخیر تغییراتی در ساختار، سازمان، 
هویت و ماهیت یگان های خود ایجاد کند که این تغییرات او را به یک نیروی 
متحرک هجومی و واکنش سریع بدل کرده که آماده است به هر تهدیدی در 
هر زمان و مکان پاسخ کوبنده و قاطع دهد.وی با اشاره به هدف قرار گرفتن 
چند شی ء توسط پدافند هوائی کشور در استان اصفهان، عنوان کرد: امروز 
آسمان این مرز و بوم توسط قرارگاه پدافند خاتم الانبیاء)ص( حفاظت می شود 
و اگر اشیای پرنده مشکوکی همانند حادثه پنجشنبه شب در آسمان کشور 

عرض اندام کند، از آماج پدافند قدرت ما بی نصیب نخواهد بود./مهر

نشست مشترک کمیسیون اقتصادی مجلس و جمعی از مدیران عامل 
هلدینگ های سرمایه گذاری با موضوع بررسی مشکلات شرکت های بورسی 
با حضور دکتر محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی برگزار شد.

به گزارش اعتبار به نقل از فولاد مبارکه ، محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه در این نشست با بیان اهمیت تحقق راهبردهای رشد 
تولید و نقش آن در توسعه اقتصادی کشور گفت: متأسفانه برخی مواقع شاهد 
این هستیم که سیاست گذاری ها با اهداف تعیین شده سال در تعارض است. 
امسال سال »جهش تولید با مشارکت مردم« نام گذاری شده و قطعاً اعمال 
سیاست هایی که کاهش حاشیه سود شرکت ها و افزایش هزینه های تولید را 
به دنبال داشته باشد با این هدف کلان در تعارض است؛ آن هم در شرایطی 
که شاهد افزایش قابل توجه قیمت نهاده ها هستیم. قیمت انرژی در اواخر 
سال قبل افزایش قابل توجهی داشته، افزایش نرخ تسهیلات و تأمین مالی به 
حدود 40 درصد رسیده و کسری نقدینگی موجب کُند شدن اجرای طرح های 
در دست احداث شده است. در چنین فضایی افزایش سهم مالیات پرداختی 
شرکت ها و حذف معافیت های مالیاتی که هریک از سوی قانون گذار حجت 
و دلیلی داشته ضربه به اعتماد مردم و مشارکت آن هاست که بخش دوم شعار 

سال را تشکیل می دهد.
 برخی تصور می کنند سود شرکت های بزرگ

 ارقام بالایی است که باید از تحقق آن ممانعت به عمل آید
وی گفت: قطعاً تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی تأیید می کنند که 
امروز قیمت نهاده ها و هزینه های نیروی انسانی و تولید رشد داشته و اغلب در 
مناقصات و فرایندهای خرید، نرخ مواد اولیه و تجهیزات و قطعات بر اساس 
نرخ ارز آزاد تعیین می شود؛ سال گذشته قیمت گاز و برق 100 درصد رشد 
داشته و از سوی دیگر انتظار این است که قیمت پایه محصولات بر اساس ارز 

نیمایی در بورس تعیین شود.
برخی تصور می کنند سود شرکت های بزرگ ارقام بالایی است که باید 
از تحقق آن ممانعت به عمل آید. این سود حاصل سرمایه گذاری چند ده 
میلیارد دلاری و سنگین طی چندین دهه است و این سود در مقایسه با این 

حجم سرمایه گذاری اعداد قابل توجهی نیست.
 سال گذشته سود حاصل از تلفیق فولاد مبارکه 

 حدود ۸۹ همت بوده و 50 همت آن مستقیماً 
بین سهام داران توزیع شده است

نکته قابل توجه چگونگی مصرف این سود است. سال گذشته سود 
حاصل از تلفیق فولاد مبارکه حدود 8۹ همت بوده و ۵0 همت آن مستقیماً 
بین سهام داران توزیع شده که عمدتاً سهام عدالت و صندوق های بازنشستگی 
و تأمین اجتماعی و... را شامل بوده که عملاً مشمولان آن بیش از 60 میلیون 
ایرانی بوده اند. حدود 30 هزارمیلیارد تومان ســرمایه گذاری در توسعه و 
اقدامات زیرساختی برای کشور همچون ساخت نیروگاه ۹14 مگاواتی سیکل 
ترکیبی، نیروگاه 600 مگاواتی خورشیدی، خرید لوکوموتیو و طرح های 
زنجیره فولاد بوده و مابقی هم در قالب مالیات مستقیم و ارزش افزوده پرداخت 

شده است.
حذف معافیت های مالیاتی باید با بررسی بیشتر تک تک آن 

 معافیت ها و با در نظر گرفتن آثار حذف هر معافیت 
طی سال های بعد صورت پذیرد

به هرحال هر بخش از معافیت های تخصیصی بر مبنای دلیلی صورت 
گرفته و جهت گیری شرکت های بزرگ نشان می دهد معافیت های مالیاتی 
سال های گذشته بی دلیل نبوده اســت؛ لذا باتوجه به اینکه هریک از این 
معافیت ها بر اساس مطالعه و بررسی های زیاد توسط قانون گذار در قوانین 
دائمی کشور قرار گرفته، حذف آن هم می بایست با بررسی بیشتر تک تک آن 
معافیت ها و اثرات حذف هر معافیت طی سال های بعد صورت پذیرد؛ در غیر 
این صورت حذف مشوق های مالیاتی تبدیل به تنبیه مالیاتی یا بی عدالتی 

مالیاتی خواهد شد.
 کمتر از نیم درصد مردم مشمول 

قانون مالیات بر سوداگری می شوند
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت :  کمتر از نیم درصد مردم مشمول 
قانون مالیات بر سوداگری می شوند، در گذشته به اشتباه گفته می شد مالیات 
بر سوداگری به دنبال اخذ مالیات از ۹0درصد مردم است اما واقعیت این است 

که این قانون فقط سوداگران را دنبال می کند.
محمد باقر قالیباف در نشست علنی مجلس در جریان بررسی طرح 
مالیات بر سوداگری و سفته بازی اعاده شده از شورای نگهبان ادامه داد: یعنی 
اگر فردی دارای دو واحد مسکونی بود و قصد فروش یک واحد آن را داشت 
گفته می شد که مشمول سوداگری است درحالی که سوداگر کسی است که 
با نیت سوءاستفاده وارد بازار شود  و پیش بینی کند که سه ماه بعد به عنوان 
مثال قیمت طلا، ارز و خودرو افزایش یابد و حجم زیادی را خرید  و سه ماه 

بعد سود آن را دریافت کند که البته  این قانون از این اقدام جلوگیری خواهد 
کرد.

رئیس قوه مقننه افزود: مطمئن باشــید ایــن قانون یکی از قوانین 
افتخارآمیز مجلس در مبارزه با افرادی است که هر روز بازار را متحول می کنند 
و سودهای هنگفتی را به دست می آورند  و مالیات نمی دهند و از این شرایط 

سخت و تورمی سوء استفاده می کنند.
رئیس مجلس در پاســخ به تذکر نماینده مردم شاهین شهر درباره 
استنکاف دستگاه ها از وظایف خود که سبب اشکالات توزیع دارو شد هم 
گفت: مسئولیت کمبود و گرانی دارو بر عهده سه دستگاه وزارت بهداشت، 
سازمان برنامه و بانک مرکزی است و قطعاً بانک مرکزی در تأمین ارز دارو 
تأخیر داشته است.وی با بیان اینکه بعد از بررسی ها و جلسات برگزار شده 
درباره دارو، جلسه جداگانه ای با بانک مرکزی و وزارت بهداشت داشتم، گفت: 
قطعا بانک مرکزی در واگذاری ارز در اواخر بهار و ابتدای تابستان تأخیر داشته 
است و این موضوع اشکالاتی را در توزیع دارو به وجود آورد که البته در پایان 
ســال 1402 توانســت به تعهدات خود عمل کند امــا به هر حال تأخیر 
داشت،موضوع کمبود و گرانی دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی در این جلسه 
بر اساس ماده 234 قانون آیین نامه داخلی مجلس به رأی گذاشته می شود تا 
مجلس تشخیص خود را درباره آن اعلام کند اما به هرحال موضوعات دیگر 
در حوزه ارزی و بودجه را پیگیری خواهیم کرد.حسینعلی حاجی دلیگانی 
نماینده مردم شاهین شهر اصفهان در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون 
بهداشت درباره کمبود و گرانی دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی با اشاره به 
دو اتفاقی که قرار بــود در حوزه دارو رخ دهد، اضافه کرد: بنا بود 70 درصد 
هزینــه دارو را بیمه ها و 30 درصد آن را مردم پرداخت کنند اما اکنون این 
هزینه بین بیمه و مردم نصف شده است،از سوی دیگر بیش از وزارت بهداشت، 
سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی مسئول این قضیه بودند به نحوی که 
بانک مرکزی باید بموقع منابع ارزی را تأمین می کرد که این اتفاق صورت 
نگرفت و به جای آن شاهد ارزپاشی برای سفرهای خارجی و افزایش ۵00 
دلار به هزار دلار بودیم . عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اضافه کرد : 
سازمان برنامه و بودجه 70 هزار میلیارد تومان طلب داروسازان و دارو فروشان 
را نداده است. سازمان تأمین اجتماعی هزینه های دانشگاه های علوم پزشکی 
را پرداخت نکرده و این در حالی است که مجلس حکیمانه و به صورت مقبول 

این موضوع را دنبال کرده است./خانه ملت 

حذف مشوق های مالیاتی تبدیل به تنبیه مالیاتی یا 
بی عدالتی مالیاتی خواهد شد

مدیرعامل فولاد مبارکه در نشست مشترک کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی : خبـــرخبـــر

محمدجواد براتي
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه

فولادسازان و صنعتگران ایران اسلامی در 
یکی دو سال گذشته با اراده و همت خود توانستند 
بیشترین رشد تولید سالانه فولاد در ده کشور برتر 
جهــان را از آن خود کننــد و در جایگاه دهمین 
تولیدکننده فولاد قرار بگیرنــد و در این میان از 
مجموع فولاد تولیدشده در کشــور، گروه فولاد 
مبارکه  در سال 1402 نیز با تولید  10.2 میلیون 
تن، بزرگ ترین تولیدکننده فولاد خام در ایران و 

رکورددار تولید در کشور است.
دستاوردها و افتخارآفرینی های فولاد مبارکه 
در ســال های اخیــر در خلــق دانــش، ثروت و 
ارزش افزوده برای ایران اســلامی، بهترین آزمون 
ارزیابی عملکرد این بنگاه اقتصادی است؛ بنگاهی 
موفق که مولود انقلاب اسلامی و صنعتی پیشرو و 
پیشــران اســت و بیش از ۵ هزار واحد صنعتی 
تأمین کننده و خریدار محصولات آن هســتند و 
زمینه اشتغال قریب به 380 هزار نفر از هم میهنان 

را فراهم کرده است.
افزایــش کمی و کیفی تولید و تنوع هر چه 
بیشتر در تولید محصولات خاص باارزش افزوده و 
تسریع در اجرای پروژه های توسعه، راهبرد و دغدغه 

صنعتگران فولاد مبارکه در سال های  اخیر بوده و 
خوشبختانه کارنامه فولاد مبارکه مؤید این نکته 
اســت که این شرکت در دســت یابی به اهداف و 

چشم انداز خود موفق عمل کرده است.
تولید 12 محصول ویژه و جدید ازجمله تولید 
انبوه تختال های فولاد زنگ نزن و تولید فولادهای 
مورداستفاده در محیط نفت و گازترش مهم ترین 
دستاوردهای فولاد مبارکه در سال گذشته بوده که 
به سبد محصولات این شرکت اضافه  شده و با توجه 
به نام گذاری سال جدید به نام سال جهش تولید با 
مشارکت مردم، پیش بینی می شود با مشارکت و 
همدلی کلیه همکاران، تأمین کنندگان و پیمانکاران 
این گروه، شــاهد دســتاوردهای کمّی و کیفی 

بیشتری در سال جاری باشیم.
پیش بینی وضعیت فولاد در سال جدید نشان 
از آن دارد که با وجود افزایش نرخ حامل های انرژی 
و نهاده ها، شاهد کاهش قیمت جهانی بوده ایم و در 
ایــن زمینه دولت در خصوص تأمین ارز موردنیاز 
صنعــت و ارائه مشــوق های صادراتی به فعالان 

صنعتی و بازرگانی قول همکاری داده است.
فولاد مبارکه در سال جدید اجرای پروژه های 
بزرگ احداث نورد گرم شــماره 2 و نیروگاه های 
خورشیدی و بادی را در دستور کار دارد و با اجرای 

اقدامات خودتأمینی و توسعه متوازن، بهره برداری 
از فاز دوم نیروگاه سیکل ترکیبی ۹14 مگاواتی را 
در دســتور کار خود دارد و به دنبال ارتقای سطح 
فعالیت های مربوط به مسئولیت های اجتماعی 

شرکت در سراسر ایران اسلامی است.
در این مسیر که آرمان اصلی آن خلق آینده ای 
بهتر برای ایران اسلامی است، تنوع تولید محصولات 
خاص باارزش افزوده بیشــتر و تسریع در اجرای 
پروژه های توســعه، افزایــش ارزآوری، مدیریت 
بهره وری، مدیریت هزینه، کاهش ضایعات، استفاده 
بهینه از منابع، افزایش کمّی و کیفی تولید باصرفه 
اقتصادی بیشتر، در زمره مهم ترین دغدغه های این 

شرکت در سال جاری است.
دست یابی به اهداف و چشم اندازهای مدنظر 

گروه فولاد مبارکه، در ســایه اتکا به اراده و همت 
پولادمردان و برنامه ریزی و تدبیر سیاست گذاران و 
مدیران شرکت میسر بوده و همواره این شرکت شاکر 
و قدردان ازجان گذشتگی و فداکاری بزرگ مردانی 
است که درصحنه های مختلف انقلاب اسلامی، با 
ایثار جان و مــال و اعتبار خود، هویت و آرمان این 
انقلاب را پاس داشتند. شایسته است در این نوشتار، 
به خاک سپاری دو تن از شهدای گمنام دوران دفاع 
مقدس در 26 فروردین سال 13۹2 در شرکت فولاد 
مبارکه اشاره شود که این اقدام، حرکتی ستودنی 
برای تکریم و یادآوری جهاد میلیون ها ایرانی برای به 
ثمر نشســتن این انقلاب اســت و نشان می دهد 
فرزندان این میهن در تمامی عرصه ها آماده و مشتاق 
ایثار و مجاهدت برای عظمت ایران اسلامی هستند.

فولاد مبارکه؛ رکورددار در تولید کمّی و کیفی 

www.etebar.net
انتصاب مدیرعامل بانک پارسیان

با تصویب هیات مدیره بانک پارســیان دکتر جواد شــکرخواه 
به عنوان مدیرعامل این بانک معرفی شد.

به گزارش روابط عمومی؛در جلســه ای که برگزار شد، با توجه به 
خداحافظی دکتر کورش پرویزیان، هیات مدیره بانک با تکریم خدمات 
شایسته و ماندگار، حضور او در بانک پارسیان را منشأ اقدامات مفید و 
سازنده برای بانک دانست و از زحمات و تلاش های خالصانه وی در یک 

دهه گذشته قدردانی و برای او آرزوی توفیق روزافزون کرد.
گفتنی اســت؛ جواد شکرخواه دکترای حسابداری و عضو هیات 
علمی دانشگاه علامه طباطبایی است که ضمن تدریس دروس مختلف 
حسابداری و مالی از اعضای فعلی هیات مدیره بانک می باشد و سابقه 
سال ها عضویت در هیات مدیره بانک های کارآفرین و پارسیان را دارد.

پروانه فعالیت شــرکت تعاونی نوآوران لوتوس پیروزی به عنوان 
اولین شرکت تعاونی ثبت شده دارای مجوز توکن سازی مسکن از سوی 

اتاق تعاون صادر شد.
پروانه فعالیت این شــرکت که با گرایش فعالیت خدمات اداری، 
مالی و پشتیبانی )توکن سازی دارایی( با اعتبار 2 ساله صادرشده است، 
تأثیر قابل توجهی در توســعه فعالیت و ارائه خدمات تعاونی به ســایر 
اشخاص حقیقی، حقوقی و نهادهای دولتی و حاکمیتی را خواهد داشت؛ 
بانک پارسیان با حمایت از تشکیل اولین شرکت تعاونی توکنایز مسکن 
بانام »نوآوران لوتوس پیروزی« به عنوان بانکی پیشرو با به کارگیری این 
ابزار نو و فناورانه در زمینه واگذاری املاک در قالب مشــارکت عمومی 
قدم پیش گذاشته است. استفاده از فناوری بلاکچین امکان تبدیل یک 
دارایی بزرگ به واحدهای کوچک با امکان مدیریت آسان و شفافیت بالا 

را فراهم می کند.
شایان ذکر است؛ اولین شرکت تعاونی ثبت شده دارای مجوز توکن 
سازی مسکن در قالب اوراق سهام برای گروه های هدف پارسیان بر بستر 
بلاکچین با ضمانت سرمایه توسط بانک پارسیان توانسته است مجتمع 
مسکونی، تجاری واداری لوتوس پیروزی واقع در خیابان پیروزی را برای 
نخستین بار در کشور توکنایز کند و نسبت به جذب سرمایه گذاری خرد 

به گروه های هدف در حوزه مسکن گامی مهم بردارد.

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496
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3 ماهواره ایرانی در 1۴۰3  پرتاب می شود

 حســن سالاریه، رئیس سازمان فضایی ایران از پرتاب ماهواره های 
»ناهید 2«، »سامان 1« و »پارس 1« در سال جاری خبر داد. 

وی درباره دستاورد های پژوهشگاه در سال 1402 گفت: سالی که 
گذشت برای پژوهشگاه فضایی ایران سالی پرکار و پر دستاورد بود. از جمله 
دستاورد های شاخص پژوهشگاه در این سال، پرتاب موفق و در مدار قرار 
گرفتن ماهواره های ثریا، مهدا و پارس یک و عملکرد صحیح این ماهواره ها 
در مدار بود که باعث افتخار و مایه دلگرمی متخصصان این پژوهشگاه شد. 
سالاریه از دیگر دستاورد های پژوهشگاه به تکمیل پروژه ماهواره ای ناهید 2 
تا مرحله تجمیع و تست نمونه پروازی این ماهواره؛ پروژه بلوک انتقال مداری 
تا مرحله تجمیع نمونه پروازی، ارائه خدمات اینترنت به زائران اربعین توسط 
بالن مقید مخابراتی، عقد قرارداد ماهواره پارس 2 و راد، عقد قرارداد پروژه 
کپسول زیستی با پژوهشگاه هوافضای وزارت علوم؛ عقد قرارداد ماهواره های 
پژوهش 1 و پژوهش 2 با بخش خصوصی، برگزاری مناقصه ماهواره پژوهش 
4 و اعلام برنده مناقصه، عقد قرارداد مسابقه طراحی و ساخت ماهواره های 
مکعبی با دانشگاه صنعتی شریف، طراحی مفهومی ماهواره های ناهید 3، 
پارس 3، ســامان 2 و محموله ماهواره سار 20 متری اشاره کرد. سرپرست 
پژوهشگاه فضایی ایران درباره دســتاورد های بخش توسعه زیرساخت 
پژوهشگاه افزود: آغاز پروژه مرکز یکپارچه سازی ماهواره های یک تنی به 
عنوان پیشــرفته ترین و منحصربه فردترین مرکز آزمون کشور، یکی از 
مهم ترین اقدامات زیرساختی پژوهشگاه بود که بحمدالله پیشرفت قابل قبولی 
داشت. استفاده از تمام ظرفیت های کشور برای طراحی و ساخت ماهواره و 
نیز توسعه زیست بوم بخش خصوصی و واگذاری سیستم سازی به این بخش، 
یکی از مهم ترین سیاست ها و برنامه های کلان بخش فضایی کشور در سال 
1403 است که در این بین، پژوهشگاه باید نقش راهبری و نظارت را ایفا کند 
و در تعامــل حداکثری با بخش خصوصی و شــرکت های دانش بنیان، 
نقش آفرینی جدی داشته باشد. اتمام نمونه دوم ماهواره پارس 1، تکمیل 
تست های نهایی ماهواره ناهید 2 و سامان 1 و آماده سازی آن ها برای پرتاب 
و نیز تجاری سازی دستاورد ها در سطح بین المللی از دیگر برنامه های مهم 

پژوهشگاه در سال 1403 است./جوان آنلاین

فرصت برای افتتاح و یا افزایش موجودی 
جهت شرکت در قرعه کشی جشنواره حساب 
های قرض الحســنه پس انداز بانک ملت تا 

پایان 1403/3/31 تعیین شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک ملت، با 
توجه به اســتقبال گســترده مشــتریان از 
جشنواره حســاب های قرض الحسنه بانک 
ملت و ایجاد شرایط ویژه برای سپرده گذاران 
و دارندگان این حساب، برگزاری این جشنواره 

تداوم دارد.
بر این اســاس دارندگان حســاب های 

قرض الحسنه با افزایش موجودی و یا افتتاح 
حســاب قرض الحســنه می توانند علاوه بر 
جوایز این جشــنواره که شامل 1001 جایزه 
نقدی و هر یک به ارزش 2۵0 میلیون تومان 
و صدها هــزار جایزه نقدی دیگر اســت، از 

شــرایط ویژه ای که برای دریافت تسهیلات 
این گونه از حســاب ها فراهم شده بهره مند 

شوند.
شایان ذکر است علاقه مندان می توانند 
با حداقل موجودی حساب های قرض الحسنه 

پس انداز به میزان 200هزار تومان و حساب 
های ارزی 100 یورو یا معادل آن به سایر ارزها 

در این قرعه کشی شرکت کنند.
بر اساس این گزارش هر سپرده گذار به 
شــرکت در قرعه کشــی و هر حساب دارای ازای هر 100 هزار تومان در هر روز یک امتیاز 

موجودی بیشــتر با مدت زمان طولانی تر، از 
شــانس بالاتری در قرعه کشــی برخوردار 

خواهد شد.

پایان خردادماه آخرین مهلت افتتاح حساب یا تکمیل موجودی 

جشنواره حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک ملت
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10 هفته نامه اقتصادی ایران

خبـــــر خبـــر

محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور در حکمی سید محمود حسینی پور را به عنوان »رئیس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی« منصوب کرد.متن حکم مخبر به شرح زیر است: جناب آقای 
سید محمود حسینی پور ؛ نظر به تعهد، شایستگی و تجارب ارزنده جنابعالی، به موجب این حکم به سمت »رئیس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی« منصوب می شوید.امید است با اتکال به 
الطاف خداوند متعال و با رعایت اصول »عدالت محوری«، »انقلابی گری«، »مردم داری«، »پاکدستی و فسادستیزی« و »قانون مداری« دولت مردمی، در انجام مسئولیت محوله موفق و مؤید باشید، پیش از 
این سردار محمدرضا یزدی ریاست دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی را برعهده داشت که به تازگی در دبیرخانه شورای  عالی امنیت ملی عهده دار مسئولیت شده است.سید محمود 
حسینی پور که از آبان 1400 تاکنون به عنوان استاندار مازندران مسئولیت داشت، دارای مدرک فوق لیسانس حقوق عمومی و با بیش از 2۵ ماه حضور در جبهه های حق علیه باطل به کسب افتخار مدال جانبازی 
نائل آمده است.تدریس در دانشگاه های امام باقر )ع(، دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه پیام نور و مرکز آموزش مدیران و عضویت در شورای امنیت کشور و شورای فرهنگ عمومی کشور از جمله سوابق او 
است.معاون وزیر اطلاعات و دستیار ویژه وزیر، ریاست مرکز پیگیری های ویژه دادستانی کل کشور، ریاست دفتر ویژه سازمان بازرسی و دبیری شورای راهبردی این سازمان، دبیری شورای هماهنگی 
دستگاه های نظارتی کل کشور و عضو هیئت تخلفات اداری دیوان محاسبات بخشی از سوابق اجرائی و مسئولیت های رئیس جدید دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی است./ روابط عمومی

انتصابرئیس
دبیرخانهستاد
هماهنگی
مبارزهبامفاسد
اقتصادی

حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای رئیس قوه قضائیه، طی 
حکمی حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی را به عنوان معاون اول قوه 

قضائیه منصوب کرد.
حجت الاسلام والمسلمین خلیلی متولد سال 1342 دارای مدرک 
فوق لیســانس جزا و جرم شناســی از دانشگاه تهران اســت. شروع به کار 
حجت الاسلام والمسلمین خلیلی در دستگاه قضائی از آذرماه سال 1374 به 
عنوان قاضی تحقیق در استان تهران بود و مسئولیت دادیار تهران و دادرس 
تهران نیز برعهده داشت. وی سابقه رئیس کل دادگستری کرج، رئیس کل 
دادگستری استان گلســتان، رئیس کل دادگســتری استان قم، رئیس 
دادگستری استان گیلان و رئیس دادگستری خراسان استان رضوی را دارد.

حجت الاسلام والمسلمین خلیلی در زمان ریاست مرحوم آیت ا... یزدی 
نیز در قوه قضائیه به مدت 10 سال در دفتر نظارت و پیگیری قوه قضائیه فعالیت 
و عملکرد مؤثری را برعهده داشت،وی همچنین کتب مختلفی را تألیف کرده 
است.به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، رئیس قوه قضائیه در نشست فصلی 
اعضای شورای عالی قوه قضائیه با رؤسای کل دادگستری و دادستان های مراکز 
استان ها با اشاره به انتصاب حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی به سمت 
معاون اول قوه قضائیه، گفت: مدتی پیش معاون اول قوه قضائیه از سمت خود 
در این مسئولیت استعفا داد و پس از پذیرش این استعفا به دلیل همان استدلالی 
که خودشان مطرح کردند، به سبب سلسله اختیارات، وظایف و مسئولیت هایی 
که برعهده معاون اول عدلیه چه در داخل و چه در خارج از دستگاه قضا، از حیثِ 
عضویت و حضور در جلسات و تصمیم گیری ها است، پس از مشورت های بسیار 
و جمع بندی هایی که منطبق با شاخص های مربوطه داشتیم، حجت الاسلام 

والمسلمین خلیلی را به سمت معاون اولی منصوب کردیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به سوابق قضائیِ ارزنده 
حجت الاسلام والمسلمین خلیلی معاون اولِ تازه منصوب شده قوه قضائیه در 
استان های تهران، گلستان، قم، گیلان و خراسان رضوی، افزود: حجت الاسلام 
والمسلمین خلیلی به لحاظ سوابق، مدیریت، خلاقیت و ابتکار، شخصیتی 
توانمند است و اهل کار میدانی و تعامل می باشد. وی سالیان زیادی در استان 
قم در سمت ریاست دادگستری، مشغول خدمت بود و با مراجع عظام تقلید و 
مســئولان و مقامات در مرکز در ارتباط بود؛ در مدت کوتاهی هم که وی در 
استان خراسان رضوی حضور داشت، منشأ اثر بود، به گونه ای که مسئولان 
اســتان خراسان رضوی اصرار داشــتند که آقای خلیلی در سمت ریاست 

دادگستری استان باقی بماند.

انتصاب معاون اول قوه قضائیه 

 امین حسین رحیمی، وزیر دادگستری در سی و ششمین نشست شورای 
هماهنگی مرجع ملی حقوق کودک ضمن تقدیر و تشکر از فعالیت ها و برنامه های 
انجام شده در حوزه حقوق کودک، تلاش های دستگاه های ذیربط را عبادت و 
فراتر از یک وظیفه صرف اداری عنوان کرد و اظهار داشت: فعالیت در حوزه مدیریت 
و رفع آسیب های اجتماعی نیازمند اعتقاد درونی و ایمانی است تا با نگاه به افراد و 
به ویژه کودکان درگیر این آسیب ها به عنوان بخشی از خانواده خود، اقدامات 
حمایتی و پیشگیرانه را انجام داد.وجود آسیب های اجتماعی زیبنده نظام اسلامی 
نیست، توفیقات به دست آمده نتیجه وحدت کلمه و همصدایی است که در این 
زمینه بین دستگاه های متولی به وجود آمده که این امر باید تقویت شود و ادامه 
یابد تا به سر منزل مقصود که رفع آسیب های اجتماعی و پیشگیری از بروز آن 
است، دست یابیم. رئیس مرجع ملی حقوق کودک اظهار داشت: سال گذشته با 
وجود توفیقات خوبی که در زمینه صیانت از حقوق کودکان داشــتیم، سال 
برنامه ریزی و آماده سازی بستر و مقررات و آیین نامه و شیوه نامه های لازم بود که 
در نشست ها و کارگاه های مختلف و متنوع پیگیری شد، سال جدید سال اجراست 
و همه مقدمات کار و فعالیت هم در حوزه کودکان بی سرپرست و بدسرپرست و 
هم در حوزه آســیب های اجتماعی فراهم آمده تا برنامه ها را به صورت جدی 

پیگیری کنیم. 
وزیر دادگستری با اذعان به اینکه امسال، موعود ثمردهی برنامه ریزی های 
دولت است، افزود: باید جدی تر از قبل و با حفظ وحدت کلمه و هماهنگی نسبت 
به اجرای برنامه ها اقدام کنیم، مرجع ملی باید با فعالیت و تحرک بیشتر، با قدرت 
و دقت تمام برنامه های تعیین شده را پیگیری کند. رحیمی با تأکید بر اینکه مرجع 
ملی حقوق کودک، متولی حقوق همه کودکان کشور است، اظهار داشت: هر چند 
شرایط ویژه کودکان در معرض آسیب های اجتماعی، رسیدگی به وضعیت آنان 
را در اولویت قرار داده و بخش گسترده ای از امکانات سخت افزاری و نرم افزاری این 
مرجع و دستگاه های عضو شورای هماهنگی آن را به خود اختصاص داده، اما 
مرجع ملی حقوق کودک بر اساس قانون وظیفه حفظ و صیانت از حقوق همه 
کودکان کشور را به عهده دارد،آسیب های اجتماعی موجود به ویژه در حوزه زنان 
و کودکان زیبنده نظام اسلامی نیست و لازم است با وجود همه اقدامات ارزنده و 
بزرگ صورت گرفته با همت مضاعف و تلاش بیشتر این موضوع را به بهترین 

شکل ممکن مدیریت و برطرف کنیم./میزان 

امسال موعود ثمردهی برنامه ریزی ها 
در حوزه حقوق کودکان است

هاله حسین زاده معاون بین  الملل بانک سامان گفت: به منظور معرفی خدمات خود به صادرکنندگان کشور، بانک حضوری 
پررنگ در نمایشگاه ایران اکسپو دارد، در حال حاضر با توجه به شرایط و محدودیت های بین المللی، یکی از بزرگترین دغدغه های 
صادرکنندگان ایرانی نحوه وصول عواید صادراتی است. از این رو بانک با توجه به شبکه گسترده و قوی کارگزاری از یک سو و از 
سویی دیگر تیم حرفه ایی و توانمند خود، توانسته نقش موثر و بسزایی در راحتی، سرعت و امنیت صادرات و وصول درآمدهای 
حاصله در حوزه های مختلف داشته باشد.در همین حال باید گفت که با توجه به جایگاه بسیار خوب بانک سامان در شبکه بانکی 
کشور، که طی چندین سال گذشته همواره در میان سه بانک اول کشور از لحاظ حجم عملیات ارزی در حوزه واردات بوده، »بازار 
تقاضای« خوبی برای خرید ارز حاصل از صادرات در اختیار دارد که صادرکنندگان با اتکا بر توانمندی بانک در این حوزه می توانند 
با سرعت و راحتی، تعهدات صادراتی خود را از طریق بانک ایفا کنند.با توجه به سیاست بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و 
سایر ارگان های متولی مبنی بر ایجاد ابزارهای تشویقی و حمایتی در توسعه صادرات کشور و ایجاد بستری امن و راحت از طریق 
سیستم بانکی به منظور هدایت منابع ارزی واصله به سمت واردات مورد نیاز کشور، در آینده نزدیک نقش بانک ها به عنوان 
بازوهای اجرایی بانک مرکزی در این فرایند پررنگ تر خواهد شد. از این رو، بانک سامان همانند گذشته، با تمام توان و قدرت 
آماده است تا در کنار فعالان اقتصادی کشور اعم از واردکنندگان و صادرکنندگان به عنوان حلقه واسط تسهیل گر حضور داشته 

باشد تا با شنیدن دغدغه ها و نیازهایشان به ارائه راه حل و راهکارهای متناسب با آنها بپردازد./روابط عمومی 

امکانایفایتعهدات
صادراتی،ازطریقبانک
سامان

هاله حسین زاده

محمدرضا رضایی کوچی، رییس کمیسیون عمران مجلس گفت: طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی ساخت بیش از 2 میلیون و 
500 هزار واحد مسکونی از پروژه نهضت ملی مسکن آغاز شده و این میزان مسکن در مراحل مختلف از ساخت هستند، اما پس از گذشت 
سه سال از عمر دولت تعداد واحدهای تحویل شده از این پروژه بسیار جزیی بوده و آنچه هم تحویل شده مربوط به پروژه اقدام ملی 
مسکن دولت قبل است. در واقع آنچه از پروژه نهضت ملی مسکن تا به امروز آنجام شده تامین زمین است که طبق گزارش های رسمی 
تا کنون 51 هزار هکتار زمین برای این پروژه تامین شده است.       وی با اشاره به پیگیری های مجلس درباره آخرین وضعیت اپن پروژه و 
علت عقب ماندن آن از زمان اعلام شده در وعده های رییس جمهور اظهار داشت: ساخت بیش از دو میلیون واحد مسکونی از پروژه 
نهضت ملی مسکن آغاز شده  است.  پیش از این ساخت 1.۸ میلیون واحد مسکونی با پیشرفت فیزیکی 25 درصد در حال اجرا بود اما 
پیشرفت فیزیکی پروژه در حد 25 درصد مانده است،در مجموع سرعت پیشرفت فیزیکی پروژه  نهضت ملی مسکن ضعیف است، البته 
دلیل این کاهش سرعت پیشرفت فیزیکی هم این است که در حال حاضر قیمت تمام شده ساخت مسکن افزایش پیدا کرده است. همین 
روند افزایش نرخ دلار بر پیشرفت فیزیکی تمام پروژه ها از جمله ساخت مسکن و نهضت ملی مسکن تاثیر می گذارد.قیمت ها آنقدر 
مواج شده که قیمت تمام شده ساخت مسکن دیگر قابل پیش بینی نیست چراکه این افزایش نرخ دلار بر تمام بازارها اثرگذار است.
قاعدتا در قراردادهای نهضت ملی مسکن باید نرخی برای تعیین قیمت تمام شده قید شود و قیمت ها مشخص باشند اما مشکل این 

است که قیمت ها به شدت شناور هستند و انبوه سازان نمی توانند یک قیمت ثابت و غیرقابل انعطاف قرارداد منعقد کنند./خانه ملت 

قیمتساختمسکندیگر
قابلپیشبینینیست!

محمدرضا رضایی کوچی

برنامه ریزی برای احیای قنوات در دستور کار وزارت جهاد کشاورزی قرارداد. محمد حسن نامی، رئیس سازمان مدیریت 
بحران کشور درباره فرونشست در استان تهران برنامه های پیش بینی شده در خصوص کاهش فرونشست در تهران گفت: 
فرونشست در تهران وجود دارد و به ویژه در جنوب استان تهران و دشت هایی مانند ورامین تا قیام دشت و در جنوب شهر تهران 
فرونشست وجود دارد و تلاش می کنیم تا این امر کم شود. در جنوب تهران زمین هایی وجود دارد که در آنجا سبزی کاری می شود 
که به آب زیادی برای آبیاری نیاز دارد، اگر بتوانیم تسهیلات کم بهره در اختیار کشاورزان قرار دهیم تا کشت درختانی را که برای 
تولید چوب استفاده می شود، انجام دهند، بهتر است. وی با اشاره به کاشت درختان تجاری تصریح کرد: کشور ما سالانه حدود 
50 تا 55 میلیون مترمکعب چوب نیاز دارد و ما حدود 15 تا 20 میلیون متر مکعب در کشور تولید داریم، ما اگر بتوانیم در دشت های 
جنوب، کشت درختانی را که به سرعت رشد می کنند، توسعه دهیم، این کار باعث می شود هم به فضای سبز تهران افزوده شود 
و همچنین هوای بهتری را برای تهران ایجاد خواهد کرد و از سوی دیگر می تواند درآمدزایی برای کشاورزان داشته باشد و هم آب 
کمتری مصرف خواهد شد. ما باید برای این موضوعات کار کنیم و برنامه داشته باشیم و در همین خصوص ان شاءالله جلسه ای با 
شهردار تهران خواهیم داشت. وی درباره احیای قنوات به ایلنا گفت: خوشبختانه وزارت جهاد کشاورزی برنامه های خوبی برای 
احیای قنوات دارد، منابعی برای احیای قنوات از سال های بسیار دور از آن استفاده می شده و هنری بوده است که در آن زمان از 

آن بهره می بردند؛ در حال حاضر وزارت جهاد درخصوص احیای قنوات برنامه دارد.

قنوات
احیامیشود

محمد حسن نامی

در این جلسه، که با حضور اکثریت اعضا برگزار شد، برنامۀ عملیاتی شورا در سال جدید تبیین و راهکارهای تحقق برنامه توسط 
اعضا بررسی شد. همچنین بر مشارکت، همدلی و همسویی شرکت های بیمه به عنوان مهم ترین ابزار تحقق برنامه های تدوین شده 
تأکید شد.لزوم اتخاذ رویه های یکسان در مناقصات بیمه ای استان از دیگر موارد موردبحث شورا بود، همچنین در این جلسه بررسی 
ساختارهای تشکیل کمیتۀ فنی و مناقصات در دستور کار قرار گرفت. جهت استفاده  از  ظرفیت های شبکۀ فروش استان و رسیدگی 
به درخواست های صنفی و مشکلات ایشان، بر تشکیل جلسات هیئت رئیسۀ شورا به صورت فصلی با مسئولین انجمن صنفی 
نمایندگان تأکید شد.مروری بر عملکرد شرکت بیمه سرمد در سالی که گذشت. اما مهم ترین خبری که در میانه سال 1402 کام 
سهام داران و سرمایه گذاران شرکت بیمه سرمد را شیرین نمود، انتشار خبر رسیدن به آستانه سوددهی و پایان دوران زیان در 
صورت های مالی شرکت بیمه سرمد بود. این شرکت، که سال1400را با مبلغی در حدود 4۷۹0 میلیارد ریال زیان به انتها رسانده بود، 
در سال 1401 به تحقق 2۸۸ میلیارد ریال سود رسید. این اما پایان داستان نبود، چون روند سودسازی و تولید ثروت در شرکت بیمه 
سرمد به بخش های هیجان انگیز نزدیک شده و در ابتدای مهرماه سال  جاری با رشدی معادل 35۶ درصد سود خالص نسبت به دوره 
مالی قبل مبلغ ۸40 میلیارد ریال سود حاصل کرد. سود ناخالص نیز با ۸۷ درصد افزایش نسبت به دوره مالی قبل منجر به تحصیل 
31۹0 میلیارد ریال سود گردید.اما نکته جالب توجه این بود که شرکت بیمه سرمد در تولید حق بیمه در شش ماهه نخست امسال 

با ۷1 درصد سود رکوردشکنی کرد و 21 هزار میلیارد ریال تولید سود نمود./روابط عمومی 

بیمهسرمدمیزبانجلسۀعمومی
شورایهماهنگیشرکتهای
بیمۀاستاناصفهان

شرکت بیمه سرمد

در مراسمی با حضور اعضای هیأت مدیره و مدیردفتر مدیرعامل، علیرضا مقرب رسماً کار خود را به عنوان معاون نوآوری 
و برنامه ریزی آغاز کرد.قائم مقام بیمه البرز ضمن اظهار رضایت از از فعالیت های انجام شده در این حوزه در سال های اخیر گفت: 
بدون شک با حضور افراد با تجربه در این عرصه و پیگیری سیاست ها، اهداف و همچنین نظارت دقیق و لحظه ای بر تهیه و تدوین 

برنامه های راهبردی و کلان شرکت شاهد تکرار و تداوم موفقیت های چشمگیری در شرکت بیمه البرز خواهیم بود.
مدیرعامل بیمه البرز در حکمی، علیرضا مقرب رئیس شورای فنی بیمه البرز را بعنوان عضو هیات عامل و معاون نوآوری و 
برنامه ریزی منصوب کرد.مدیریت بیمه های اشخاص، خودرو، زندگی، آتش سوزی و ریاست شورای فنی از جمله سوابق معاون 
جدید نوآوری و برنامه ریزی شرکت بیمه البرز است.چهل و چهارمین دوره مسابقات بین المللی کشتی فرنگی جام جهان پهلوان 
تختی که با مشارکت بیمه البرز برگزار شد با معرفی قهرمانان به کار خود پایان داد.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل، بیمه 
البرز بعنوان حامی ورزش ایران توانست نقش بسزایی در افزایش کیفیت برگزاری مسابقات ایفا نماید که این موضوع تقدیر 
فدراسیون کشتی کشورمان را نیز به همراه داشت.یادآور می شود فضای تبلیغاتی سالن این دوره از مسابقات که بصورت زنده 
از شبکه های سه سیما،ورزش و شبکه استانی خوزستان روی آنتن رفت در اختیار بیمه البرز بود که به معرفی طرح شوکا و شلر 
اختصاص داده شد. رقابت های بین المللی جام تختی هر ساله با حضور تیم های داخلی و خارجی و با هدف انتخابی تیم ملی ایران 

برای مسابقات مهمی مانند المپیک برگزار می شود.

درخششنامالبرزدردایره
طلایی

 وحیدرضا صفی خانی مدیر روابط عمومی شرکت بیمه دی، در خصوص خدمت رسانی به خانواده ی بزرگ ایثار و شهادت گفت: علیرغم 
تلاش های صورت گرفته وحمایت های دکتر قاضی زاده ریاست بنیاد، حدود 2 هزار میلیارد تومان منتهی به پایان فروردین ماه 1403 مطالبات 
بیمه دی از بنیاد شهید است.ولی این موارد، مانع از ارائه ی خدمات مطلوب بیمه دی به عزیزان ایثارگر در سراسر کشور نشده است. به 
طوری که درســال 1402جامعه هدف روزانه ۷0 هزار و سالانه 24 میلیون بار مراجعه به مراکز درمانی داشته اند. ضمن اینکه بهبودی در 
پرداخت ها صورت گرفت. به طوری که کلیه ی مطالبات مراکز درمانی تا اول دی ماه 1402 پرداخت شده است.وی با تأکید بر تسریع در روند 
پرداخت خسارت به خانواده های ایثارگری نیز بیان داشت: اسناد درمانی مستقیم ایثارگران ظرف مدت 25 روز پرداخت گردیده است و 
تعداد مراکز درمانی طرف قرارداد به 10۷00 مرکز افزایش داشته که نسبت به سال ما قبل آن بیش از 30 درصد افزایش یافته است. حسب 
دیدار اخیری که با ریاست بنیاد داشتیم، ایشان از عمکلرد بیمه دی قدردانی و اعلام نمودند که رضایت مندی عمومی جامعه هدف به طور 
محسوسی افزایش یافته است؛ تأیید بیمه مرکزی نسبت به افزایش سرمایه ی بیمه دی؛به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بیمه دی؛ 
بیمه مرکزی ج.ا.ا به عنوان نهاد ناظر صنعت بیمه ی کشور با توجه به صورتجلسه ی مجمع عمومی فوق العاده بیمه دی که در تاریخ 1402/11/1 
برگزار شده بود، موافقت خود را با موضوع این مجمع درخصوص افزایش سرمایه ی شرکت بیمه دی اعلام نموده و آن را، در صورت رعایت 
قانون تجارت و سایر قوانین مربوطه بلامانع  دانست؛ افزایش سرمایه ی شرکت بیمه دی، از محل سود انباشته و اندوخته ی سرمایه ای تأمین 

خواهد شد و به میزان 5۹٫۷ درصد سهام جایزه، به هریک از سهامداران این شرکت اعطاء خواهد شد.

بنیادشهیدتاپایانفروردین
۱۴۰۳،حدود۲هزارمیلیارد
تومانبهبیمهدیبدهیدارد

 وحیدرضا صفی خانی

ابوالفضل نجارزاده مدیر عامل بانک ملی ایران در همایش ارزیابی عملکرد سال ضمن ارزیابی مثبت عملکرد بانک ملی در سال 1402، 
مهم ترین سیاست ها و اولویت های جدید پیش روی بانک در سال جدید را تبیین کرد و گفت: از مهمترین رویکردها و سیاست های بانک 
ملی در سال جدید بازگشت به جایگاه گذشته و تثبیت آن، حفظ موقعیت کنونی بانک، ورود به طرح های توسعه ای صنعت نفت و حضور 
در بازارسرمایه است،تکیه بر کارِ گروهی و توان همکاران در تمامی ارکان بانک، توانستیم در سال 1402 سهم خوبی از بازار کسب کنیم، 
طبق برنامه ریزی های صورت گرفته و هماهنگی های به عمل آمده، امسال می توانیم با اقدامات و فعالیت های مؤثر و مهم، سهم بیشتری از 
بازار بدست آوریم.اوبا اشاره به شعار سال؛ با طراحی و تولید محصولات مناسب، استفاده از تمامی ظرفیت ها، برنامه ریزی منسجم و دقیق 
و حضور فعال در تمامی عرصه ها تلاش می کنیم در تحقق شعار سال 1403 نقشی مؤثر داشته باشد.وی افزایش سرمایه 25 همتی، کسب 
سهم از بازار، رشد منابع، فروش 3۶ همتی دارایی های بانک، انتقال مؤسسه نور، توسعه زیرساخت های فناوری، ارائه طرح مهربانی ملی، 
ارائه ارز اربعین و ارائه خدمات بانک کارگشایی را بخشی از مهمترین اقدامات بانک در سال گذشته برشمرد و اظهار امیدواری کرد که امسال 
نیز با اجرای اقدامات مناسب دستاوردها و تحولات خوبی رقم زده شود،بانک ملی بعد از سال ها توانست با برنامه ریزی های منسجم در 
ابتدای سال سهم بازار را حفظ کند، ما در 1۷ استان کشور بانک نخست هستیم و با این رویکرد اگر تمام استان ها با کارِ گروهی، هم افزایی 
و تلاش مضاعف از سایر بانک ها پیشی بگیرند بانک را در رفع ناترازی کمک خواهند کرد،قیمت تمام شده پول و نرخ مؤثر تسهیلات در 

سال جاری،امسال باید برای ارائه تسهیلات خرد به آحاد جامعه محصولات ویژه ای را طراحی و تولید کنیم./روابط عمومی 

تحققشعار“جهشتولیدبا
مشارکتمردم”باطراحیو
تولیدمحصولاتجدید

ابوالفضل نجارزاده

عباس شفیعی رئیس هیأت مدیره بانک ملی ایران در همایش ارزیابی عملکرد سال با تکیه بر اهداف یکپارچه، زمینه نقشه راه 
دقیق و برنامه ریزی منسجم بانک فراهم شد، افزود: همکاران سراسر کشور با تلاش و زحمات بی وقفه و بی دریغ و با تکیه بر اهداف بانک 
و نقشه راه موجود، توانستند در سال گذشته کارنامه ای درخشان و منحصر به فرد را در بانک محقق کنند.  وی خدمات دهی مطلوب را 
یک اقدام راهبردی دانست و گفت: رشد و توسعه زیرساخت های فناوری یکی از بهترین اقداماتی بود که سال گذشته با دانش و تدبیر 
متخصصان در بانک رقم خورد.شفیعی فروش ارز، اعطای تســهیلات غیر حضوری، واگذاری اموال مازاد بانک و ... را از مهمترین 
عملکردهای بانک در سال گذشته خواند و گفت: در سال جاری برای جذب منابع پایدار و عدم استفاده از سیاست های انقباضی باید 
محصولات مناسبی را طراحی، تولید و عرضه کنیم.وی حفظ و تثبیت موقعیت کنونی را راهکاری مناسب در راستای موفقیت های 
پیش روی بانک عنوان کرد؛ عملکرد مطلوب بانک ملی ایران در شبکه بانکی؛محمود شایان دیگر عضو هیأت مدیره بانک ملی ایران به 
نامگذاری شعار سال توسط مقام معظم رهبری اشاره کرد و یادآور شد: نامگذاری شعار سال بیانگر توجه به تولید ملی و توسعه کشور 
است که همه باید برای تحقق این عنوان قدم های مناسبی بردارند و ما هم در بانک وظیفه داریم با برنامه ریزی های مناسب و دقیق به 
تحقق شعار سال کمک کنیم.وی واگذاری اموال و دارایی ها را از اقدامات مهم و مؤثر بانک در سال گذشته دانست و تصریح کرد: واگذاری 
سهام پتروشیمی شازند به پالایشگاه تهران یکی از مهمترین و بزرگترین واگذاری های تاریخ کشور را در حوزه مولدسازی دارایی های 

دولت رقم زد،تشکیل شرکت تعاونی مسکن در راستای خانه دار شدن همکاران جدید را خواستار شد./روابط عمومی 

عباس شفیعی
توسعهبانکازمسیرتولید
محصولاتفناورانه

شرکت بیمه البرز

 باید همه تلاش  مردم و مسوولان بر تولید
 و افزایش مشارکت مردم متمرکز باشد

امام جمعه موقت اصفهان گفت: لازمه استقلال اقتصادی در عرصه جهانی 
جهش تولید است که به استقلال  سیاسی و فرهنگی نیز منجر می شود.

به گزارش اعتبار به نقل از اعتبارپرس ؛ آیت ا... سید ابوالحسن مهدوی در خطبه 
های نماز جمعه،اصفهان که در مصلای بزرگ این شهر برگزار شد، افزود: در صورتیکه 
کشوری به واردات از کشورهای دیگر وابسته باشد نمی تواند استقلال فرهنگی، 

نظامی و سیاسی داشته باشد.
وی با اشاره به نامگذاری امسال به »جهش تولید با مشارکت مردم« توسط 
رهبر معظم انقلاب، اضافه کرد: برای تحقق شــعار سال، باید همه تلاش  مردم و 

مسوولان بر تولید و افزایش مشارکت مردم متمرکز باشد .
عضو مجلس خبرگان رهبری، با اشاره به دیدار رهبر معظم انقلاب اسلامی با 
کارگران گفت: در این دیدار نکاتی مطرح شد که در راستای تحقق شعار بود، زیرا اگر 
بخواهیم شعار “جهش تولید با مشارکت مردم” محقق شود باید تمام حرکت ها و 

تلاش ها بر این مولفه ها متمرکز شود.
آیت ا... مهدوی اظهار داشت: رهبرمعظم انقلاب فرمودند نقش اصلی در تولید 
را کارگران ایفا می کنند و ضرورت دارد کارگران نسبت به ارزش کاری خود توجه 
داشته باشند، لازمه خنثی سازی کامل تحریم ها، ارزش نهادن به کار کارگر و حمایت 

از این قشر است.
امام جمعه موقت اصفهان با بیان اینکه کارگران نیازمند دانش تخصصی 

هستند، تصریح کرد: در این راستا توانایی کارگران وابسته به دانایی است، همان طوری 
که در قرآن آمده است علم موجب توانایی خواهد شد.

او ضمن گرامیداشت یازدهم اردیبهشت »روز جهانی کار و کارگر« ادامه داد: 
کارگران باید واقف به ارزش ذاتی کار خود باشند و نظام اسلامی نیز با ارائه تسهیلات 
به آنها و بهبود وضعیت استخدام و حقوق آنها، شرایط مشارکت مردم و کارگران را 
در تولید بیش از پیش فراهم کند،کشور ما با تحریم های ظالمانه مواجه است، لازمه 
خنثی سازی کامل تحریم ها، ارزش نهادن به کار کارگر و حمایت از این قشر است،کارِ 
کارگر وابسته به دانش و دانایی است و کارگر باید به طور مستمر ابتکار و نوآفرینی 

داشته باشد، تا حرف اول را بزند، کارش کیفیت بالائی داشته باشد.
 تحقق شعار جهش تولید

 با مشارکت مردم نیازمند توجه به مسئله کار و کارگران است
وی با اشاره به هفته کار و کارگر و شعار سال، گفت: تحقق شعار جهش تولید 
با مشارکت مردم نیازمند توجه به مسئله کار و کارگران است، زیرا نقش اصلی تولید 
بر عهده کارگران است،جهش تولید باعث استقلال اقتصادی می شود و استقلال 

اقتصادی نیز زمینه ساز استقلال سیاسی و فرهنگی است.
از دانش بنیان ها، مخترعان و گروه های جهادی حمایت کنید

امــام جمعه موقت اصفهان گفت: امروز ضروری اســت از دانش بنیان ها و 
دانشگاه های مهندسی حمایت شود و استفاده از جوانان متدین و همچنین حمایت 

از ابتکارات، مخترعان و گروه های جهادی در دستور کار مسئولان قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه نظام اسلامی باید مراکز دانش بنیان را مورد حمایت جدی 
قرار دهد، گفت: دانشگاه هایی که کارهای مهندسی انجام می دهند باید با مراکز کار 
و کارگری مرتبط شوند تا بتوان از علم آنها استفاده کرد و کارهای با کیفیت تری انجام 
داد.عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: امروز ضروری است که آموزش و پرورش، 
دانش آموزان دختر را به رعایت حجاب برتر تشویق کند. باید توجه داشت که پیش 
از دین اسلام بانوان ایرانی حجاب کامل داشتند و از این رو این هویت ایرانی است که 

زمینه هویت اسلامی شده است.
 در حکم شرعی و عقلانیت حجاب 

تردید وجود ندارد، قانون کشور برای همه الزام آور است
آیت ا... مهدوی تاکید کرد: همان طوری که رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند 
رعایت حجاب حکم شرعی، قانونی و موضوعی سیاسی است، در این راستا قانون 
کشور برای همه الزام آور است همچنین در حکم شرعی و عقلانیت حجاب تردید 

وجود ندارد.
وی ادامه داد: مقدمه هر عملی علم و دانش است که در آیه 40 سوره قصص 
نیز برای بیان قدرت از علم استفاده کرده است امروز قدرت وابسته به توان علمی است.
او با تشویق همگان به مطالعه کتاب های شهید مطهری، افزود: در آستانه روز 
معلم و روز کارگر هستیم این دو روز می توانند مکمل یکدیگر باشند، امروز دولت باید 

از دانش بنیان ها حمایت و با پیوند مراکز کار و کارگر بتواند از علم آنها استفاده کند.
وی با اشاره به اجرای طرح نور توسط نیروی انتظامی بیان کرد: سال گذشته 
در خرداد در تریبون نماز جمعه تاکید کردیم که انتظار داریم مسئولان استان اصفهان 
با پشتیبانی مردم، فکری برای این مسئله کنند، قطعاً اگر همه دستگاه های مسئول 
وظایف خود را درخصوص حجاب انجام دهند بلافاصله شاهد آثار مطلوب آن در 
جامعه خواهیم بود.امام جمعه موقت اصفهان با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی 
در کشتار بی رحمانه مردم غزه، تصریح کرد: عملیات های طوفان الاقصی و وعده صادق 
باعث شد موج اعتراض های مردمی در قبال جنایت های رژیم منحوس صهیونیستی 
به درون کشورهای اروپایی و حتی خود آمریکا راه پیدا کند، به طوری که دانشگاه های 
این کشورها محل اعتراض دانشجویان نسبت به جنایت های رژیم صهیونیستی شده 

است.
رهبرانقلاب چند ماه پیش فرمودند خسارات عملیاتی طوفان الاقصی قابل 

جبران برای رژیم غاصب نیست
آیت ا... سید ابوالحسن مهدوی،افزود: در حدود 7 ماه رژیم صهیونیستی بیش 
از 3۵000 نفر در غزه را به شهادت رسانده است، اما متأسفانه برخی مدعیان امروز 
این جنایت رژیم صهیونیستی را حمایت می کند،یکی از برکات طوفان الاقصی و وعده 
صادق این اســت که امروز دانشگاه های اروپایی و آمریکایی به محل اعتراض علیه 
جنایات رژیم صهیونیســتی شده است، این ها خســارات جبران ناپذیری رژیم 
صهیونیستی است که رهبر انقلاب چند ماه پیش فرمودند خسارات عملیاتی طوفان 

الاقصی قابل جبران برای رژیم غاصب نیست.

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496
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مجید زاغری مدیر شعب استان تهران بانک گفت: به یاری خداوند، با تلاش همکاران و با برنامه ریزی و هدف گذاری صحیح، 
منابع بانک در استان تهران با افزایش نزدیک به  203هزار میلیارد ریال در سال گذشته،  به 3۹1هزار میلیارد رسید،در حال حاضر این 
استان با 2۷ شعبه به ارائه خدمت به هموطنان عزیز می پردازد که با توجه به برنامه توسعه شعب در سال جاری با کیفیت بیشتری در 
خدمت هموطنان عزیز خواهیم بود.با گذشت بیش از 1۶ سال از تأسیس بانک ، با توجه به پیش گامی این بانک در ارائه خدمات بانکداری 
هوشمند، این بانک از استقبال بی نظیر اقشار مختلف جامعه برخوردار است که سبب افزایش چشم گیر تعداد مشتریان بانک شده 
است،مدیریت شعب استان تهران در صدر جدول درصد رشد منابع استان های کشور قرار دارد. سهم درصد منابع این استان نسبت 
به منابع کل بانک، از 12 درصد در پایان سال 1401 به بیش از 14 درصد رسیده است. سهم درصد استان تهران از قدر مطلق رشد منابع 
بانک در سال 1402 معادل 1۷ درصد بوده و سرانه منابع در استان نیز 21۷5 میلیارد ریال است.تعداد تسهیلات پرداختی استان در 
سال 1402 قریب به 500هزار فقره با مبلغی نزدیک به 300هزار میلیارد ریال و تعداد تسهیلات تکلیفی ۶۶۷0 فقره با رقمی بالغ بر 12هزار 
میلیارد ریال بوده است. نسبت مطالبات به مصارف استان نیز 0.2 )دو دهم( درصد است،بانک همواره در ارائه خدمات بانکداری هوشمند 
و دیجیتال پیشگام بوده است. در سال 1402 نیز با افتتاح بیش از  22۸هزار فقره حساب و پرداخت بیش از 115هزار فقره وام از طریق 
پیشخوان مجازی ،ارائه طرح های جذابی همچون مهریار، کالاکارت، اعتبار در حساب و پرداخت وام هایی با کارمزد حداکثر 4 درصد 

به مشتریان و پیش گامی در بانکداری نوین، سبب ترغیب هموطنان به استفاده از خدمات بانک شده است./روابط عمومی 

منابعبانکقرضالحسنه
مهرایراندراستانتهران
۲برابرشد

مجید زاغری

محمدرضاکشاورز مدیرعامل و رییس هیات مدیره بیمه ایران در نشستی به تبیین راهبرد سال 1403 در پنج محور الکترونیکی 
کردن فرآیندهای بیمه گری با اولویت حوزه خسارت، رشد و توسعه بیمه های زندگی با رویکردی نوآورانه در حوزه سرمایه گزاری، 
طراحی و معرفی محصولات جدید بیمه ای به بازار، افزایش توانمندی و قابلیتهای نمایندگان از طریق تعریف بسته های آموزشی، 
رفاهی و تسهیلاتی و معرفی بهتر  دست آوردها و خدمات بیمه ایران از طریق رسانه های جمعی پرداخت.بیمه ایران دارای تمدن 
سازمانی است و همه ما موظفیم این امانت را به خوبی حفظ، تقویت و به آیندگان منتقل کنیم. معتقدم قانونا و اخلاقا و شرعا  باید از 
نگاه تمام ذینفعان برای حفظ این تمدن سازمانی، کوشش کنیم.همه خودمان را مدیون شرکت میدانیم و به نظر من برای اداره شرکت 
بزرگ بیمه ایران باید روی چند موضوع توافق کنیم. برقراری نظم و انضباط در همه امور، تعامل و برقراری ارتباط با همه ذینفعان با 
رعایت احترام و سرعت بخشی توام با کیفیت در انجام امور. همه همکاران در سطوح حکمرانی، مدیریتی و عملیاتی باید به دنبال 
نهادینه کردن این مولفه های رفتاری باشیم.بهترین جلسات من دیدار با مدیران استانها است چون کار اصلی و اجرایی را همکاران 
من در شعب  و نمایندگی ها انجام می دهند. هدف از تشکیل نشست، دریافت نقطه نظرات و دیدگاه های مدیران استانها است و 
همه دغدغه های مطرح شده را صحیح میدانم و از معاونین توقع دارم موضوعات را در حوزه خودشان اولویت بندی کنند و از مدیران 
ستادی نیز  انتظار دارم انتظارات و درخواست های استانها را سریع پاسخ دهند چرا که مشتری در شعبه منتظر تصمیم گیری ما 

نخواهد ماند. کسب و کار ما بیمه گری است و همه واحدها باید به یکدیگر کمک کنند./روابط عمومی 

تبیینراهبردسال۱۴۰۳درپنج
محورالکترونیکیکردن
فرآیندهایبیمهگری

محمدرضاکشاورز

محسن سیفی مدیرعامل بانک صادرات ایران در حاشیه رونمایی از نخستین برات الکترونیک کشور توسط این بانک که با حضور سید 
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی، مدیران ارشد این وزارت خانه، معاون فناوری اطلاعات بانک مرکزی، خزانه دار کل کشور، 
نمایندگان قوه قضائیه، مدیران عامل بانک ها، مدیران ارشد بانک صادرات ایران و اصحاب رسانه در محل تالار جهاد اقتصادی ساختمان 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد، با تشریح قابلیت های نوین بانک صادرات ایران در زمینه تکمیل بسته تامین مالی غیر نقدی، برای 
حمایت از بخش های مختلف تولیدی اعلام آمادگی کرد.او با بیان اینکه خوشحالیم که امروز در بانک صادرات ایران موفق شدیم به عنوان 
اولین بانک بسته اسناد تجاری را تکمیل و از آنها  در جهت تامین مالی زنجیره تأمین در بخش تولید استفاده کنیم، افزود: در سال هایی که 
تأمین مالی نقدی در نظام بانکی کشور اشباع شده  و در عین حال بانک ها موظف به تأمین مالی بخش های مختلف تولیدی هستند، بانک 
صادرات ایران با استفاده از ابزارهای مختلف تامین مالی غیر نقدی از تولید حمایت خواهد کرد و برات الکترونیک سهم مهمی از این ماموریت 
را بر عهده خواهد داشت. او افزود: امروز برات الکترونیک بانک صادرات ایران در کنار چک الکترونیک )چکنو( و در کنار سفته الکترونیک 

و همچنین سامانه توثیق الکترونیک دارایی )ست(، بسته کاملی برای تامین مالی زنجیره تولید فراهم کرده است.
 سیفی از عبور تعداد چکنوهای صادره از مرز 4 میلیون برگه و صدور بیش از ۹0 هزار برگ سفته الکترونیک  در بانک صادرات ایران 
خبر داد و افزود: با عملیاتی شدن برات الکترونیک  که حداقل سررسید آن یک ماه و حداکثر 12 ماه است، زنجیره کاملی از ابزارهای تامین 

مالی غیر نقدی در بانک صادرات ایران فراهم آمده که در خدمت شبکه تولید کشور قرار خواهد گرفت./روابط عمومی 

بستهتأمینمالیغیرنقدی
زنجیرهتأمینبانکصادرات
ایراندرخدمتتولیداست

محسن سیفی

مهدی چمران رئیس شورای شهر تهران گفت: ورود واگن های مترو امسال منتفی نیست و شرکت سازنده مقداری از کارها 
را آغــاز کرده؛ زمانی را برای طراحی می خواســت که اقدامات لازم در این حوزه را شــروع کرده اســت. وی پیش از آغاز 
دویست وبیست وهفتمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: حرکت بزرگ و حماسی نیروهای 
مسلح و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را به ملت ایران و همه آزادی خواهان جهان بویژه فلسطینیان عزیز و خانواده شهدای 
کنسولگری کشورمان در دمشق تبریک می گویم و خدا را شاکرم که چنین قدرتی به نیروهای مسلح ما داده که دشمن متجاوز را 
تنبیه کنند و امیدوارم این تنبیه ها موثر باشد و در نهایت به نابودی این دشمن متجاوز ختم شود. چمران در پاسخ به سوالی درباره 
تفیض اختیار تایید واگن های وارداتی مترو از سوی وزارت کشور به متروی تهران نیز گفت: علاوه بر نامه نگاری، ملاقات های حضوری 
نیز در این باره انجام شد و این موضوع مطرح شده و امیدواریم با دستور مستقیم وزیر کشور مساله حل شود، چرا که حتی اگر یک 
روز موضوع به تعویق بیفتد، ضرر خواهیم کرد. از سوی دیگر شهردار تهران نیز در هیات دولت تلاش می کند این کار را به سرانجام 
برساند. سیستم های اداری کند هستند اما انتظار داریم موضوع، جهادی و در سریع ترین زمان ممکن حل و فصل شود. وزارت 
کشور باید تایید نهایی را انجام دهد. وزارت کشور اعلام کرده نیروهای تخصصی این کار را ندارد؛ موضوعی که قبلا هم توسط مترو 
انجام می شد، لذا امیدواریم هر چه زودتر این کار انجام شود. ورود واگن ها برای امسال منتفی نیست. شرکت سازنده مقداری از 

کارها را آغاز کرده و زمانی را برای طراحی می خواستند که اقدامات لازم در این حوزه را شروع کرده اند./شهر

ورودواگنهایمتروامسال
منتفینیست

مهدی چمران

طرحتوسعهپروژه»تبادل
الکترونیکنسخدارویی«
بیمهتجارتنوعملیاتیشد

منا عروجی

تقدیرازخدماتبیمهدانادر
قبالمجروحینوشهدای
حادثهتروریستیکرمان

 رضا جعفری

 معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران با اشاره به حجم سرمایه گذاری در سال جدید، گفت: حداقل 100هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری خارجی خواهیم داشت.لطف الله فروزنده در این باره افزود: در حوزه سرمایه گذاری 2کار عمده انجام شده است؛ در نخستین 
قدم، تکلیف 50پروژه که سال ها بر زمین مانده و قفل شده بودند، تعیین شد  و در حال حاضر ۷0درصد از مشکلات این پروژه ها حل شده و 
این سرمایه گذاری ها و مشارکت ها با بخش خصوصی داخلی صورت گرفته که برای تداوم این مسیر فرایندها نیز اصلاح شده است.؛فراهم شدن 
بستر سرمایه گذاری؛ به گفته معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران، در دومین قدم، زمینه برای سرمایه گذاری خارجی ایجاد شد که 
نمونه بارز آن در توافق با طرف چینی جهت تأمین ناوگان برقی حمل ونقل عمومی است. علاوه بر این در زمینه زباله سوز، ساخت هتل، ساخت 
مسکن صنعتی، شهربازی، ورزشگاه و یک مرکز بین المللی تجاری مذاکرات بسیار مناسبی با سرمایه گذاران خارجی انجام شده  و تمامی 
این موارد در حال نهایی شدن هستند.؛برنامه های آتی؛ فروزنده گفت: برنامه ما این است که در سال آینده حداقل 100هزار میلیارد تومان 
جذب سرمایه گذاری خارجی داشته باشیم که با اجرای این اقدام، اعتماد برای سرمایه گذاری در ایران بیشتر خواهد شد و میزان سرمایه گذاری 
خارجی با توجه به بسترهایی که فراهم شده است، افزایش می یابد. کشور ایران از ظرفیت های بالایی برخوردار است، لذا در جاهایی که 
ظرفیت وجود دارد، نگاهمان به داخل و توانمندی های داخلی اســت.در شهرداری بایستی تولید منبع کنیم، ضمن اینکه بستر حضور 
سرمایه گذاران داخلی را بیش از پیش فراهم کنیم. به عنوان مثال، می توان به اتفاقات خوبی که در شهر آفتاب روی داده، اشاره کرد. شهر آفتاب 

به دلیل برخورداری از زیرساخت های مناسب و فراوان می تواند به قطب منطقه تبدیل شود./شهر

۱۰۰هزارمیلیاردتومان
سرمایهگذاریخارجیدر
تهران

لطف الله فروزنده

عرضه سهام باشگاه فرهنگی ورزشی استقلال ایران، متعلق به وزارت ورزش و جوانان توسط سازمان خصوصی سازی از طریق 
کارگزاری بانک صنعت و معدن نهایی شد.به گزارش روابط عمومی کارگزاری بانک صنعت و معدن ، رامین ملماسی مدیر عامل کارگزاری 
در خصوص عرضه سهام باشگاه فرهنگی ورزشی استقلال ایران گفت: بیش از ۹ میلیارد سهم به ارزش هر سهم 304۶ ریال )معادل 
۸5 درصد از سهام باشگاه فرهنگی ورزشی استقلال( متعلق به وزارت ورزش و جوانان از طریق سازمان خصوصی سازی و توسط 
شرکت کارگزاری بانک صنعت و معدن در بازار پایه فرابورس به صورت عمده عرضه و معامله گردید.امیدواریم با تحقق این رویداد 
مهم و حضور مالکان جدید در این باشگاه بزرگ شاهد تحولات و رویداد های برجسته تری در بخش اقتصادی این باشگاه باشیم.

محمود قامت معاون سازمان خصوصی سازی کشور درباره جزئیات فروش بلوك ۸5 درصدی سهام باشگاه های استقلال و پرسپولیس 
گفت: امروز متقاضیان خرید دو باشگاه از طریق فرا بورس اجازه حضور در رقابت پیدا کردند و ۸5 درصد از سهام باشگاه استقلال 
ایران توسط کنسرسیومی از هلدینگ شرکت های صنایع پتروشیمی معامله شد و ارزش کلی مبلغ آن حدود 2 هزار و ۷۹3 میلیارد 
تومان بود،برای سهام شرکت پرسپولیس هم کنسرسیومی از بانک ها اقدام به خرید کردند؛ قیمت هر سهم پایه 35۸0 ریال اعلام 
شد که ۸5 درصد از سهام بود و رقمی در حدود 3 هزار و 200 میلیارد تومان شد،با توجه به ضرب الاجلی که AFC تعیین کرده است، 
خریداران باید 10 درصد از مبلغ خرید را واریز کنند و انعقاد قرارداد انجام شود. سپس تشریفات معمول انجام می شود که متعاقباً انتقال 

سهام از وزارت ورزش و جوانان به خریداران جدید صورت می گیرد و با این خرید مطالبه هواداران دو باشگاه پاسخ داده می شود. 

عرضهسهامباشگاهفرهنگی
ورزشیاستقلالایرانتوسط
کارگزاریبانکصنعتومعدن

 رامین ملماسی

خبـــر موزه ملی ایران کم از »لوور« نیست
سید عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی با اشاره به بهای اندک بلیت موزه ها در کشور گفت: موزه ملی 

ایران کم از »لوور« نیست.
وی درباره افزایش ناگهانی نرخ بلیت موزه های کشور از روز اول 
سال گفت: نرخ 30 هزار تومان برای ورود به موزه هیچ رقمی نیست در 
هیچ کجای دنیا 30 هزار تومان ورودی موزه نیست. این هزینه برای 
بهســازی و مرمت و احیای موزه ها صرف می شــود. این نرخ باید در 
سال های گذشته زیاد می شد اما این اتفاق نیفتاد. رقم هم زیاد نبود. با 
این حال برای آژانس هایی که از قبل تور رزرو کرده بودند تخفیف های 

ویژه ای در نظر گرفته شده است.
خیلی از گروه ها هم هســتند که برای ورود به موزه ها تخفیف 
می گیرند. تعداد آنها هم کم نیست و این افزایش درحالی بوده که اکنون 
بلیت سینما 60 تا 80 هزار تومان است. ضرغامی گفت: کاخ سعدآباد 
در سال گذشته 7 میلیارد تومان فقط پول آب داده است. حتی ساماندهی 
رود دربند که از کاخ سعدآباد می گذرد جزو وظیفه ما شده است و باید 
آنجا را هم پاکسازی کنیم. آنجا 300 پرسنل دارد و باید 26 کاخ مدیریت 
شود. اینها رقم های بالایی است افزایش نرخ بلیت بخش کوچکی از این 
هزینه ها را جبران می کند. این نرخ هنوز نسبت به موزه های کشورهای 
دیگر خیلی کم است. البته ما نمی خواهیم با ورودی موزه لوور که 22 
یورو است مقایسه کنیم ولی این کجا و بلیت موزه های ما کجا، درحالی 
که وقتی کســی به موزه ملی ایران می رود می بیند که ما در این موزه 

چیزی از موزه لوور کمتر  نداریم./مهر 
تکذیب خروج ایران از »ایکوم« و »ایکوموس«

ضرغامی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران گفت: 
ایکوموس شورای بین المللی محوطه ها و بناهای تاریخی است و اخبار 
کذبی که منتشــر شد که ایران از ایکوموس و ایکوم خارج شده است 
تکذیب می شود.در دولت سیزدهم فعالیت های بین المللی در حوزه 

میراث فرهنگی به مراتب بیشتر دنبال شده است. 
ایکوموس و ایکوم ماهیت غیردولتی دارند

وزیر میراث فرهنگی، خروج ایران از سازمان های بین المللی ایکوم 
و ایکوموس را تکذیب کرد.این واکنش به دنبال آن مطرح شد که برخی 
سایت ها اخباری مبنی بر انصراف ایران از عضویت در ایکوم »شورای 
بین المللی موزه ها«، ایکوموس »شورای بین المللی محوطه ها و بناهای 
تاریخی« و »شبکه سازمان های علمی جهان سوم« منتشر کرده بودند. 
این درحالی بود که به دلیل ماهیت غیردولتی این نهادها، دولت ایران 
اصلاً عضو این نهادها نیست که بخواهد از آنها خارج شود.  ضرغامی در 
واکنش به این اخبار گفت: ایکوموس، شورای بین المللی محوطه ها و 
بناهای تاریخی است و خبرهای کذب درباره خروج ایران از ایکوموس 
و ایکوم )شورای بین المللی موزه و موزه داری( را تکذیب می کنم. این 
دو حوزه )ایکوموس و ایکوم( ماهیت غیردولتی دارند. به همین دلیل از 
ســال ها قبل پرداخت حق عضویت آنها توسط افراد حقیقی صورت 

می گیرد. بنابراین تنقیح جدیدی که درباره قوانین انجام شد و این اتفاقی 
که سال ها انجام شده بود و این حق عضویت توسط بخش حقیقی و 
خصوصی پرداخت می شــد. این موضوع هیچ ربطی به ادامه یا عدم 
همکاری ما با این دو مجموعه ندارد و به مراتب فعال تر از گذشته، رابطه 
ما با این دو مجموعه ادامه دارد. ضرغامی به گسترده تر شدن فعالیت های 
بین المللی در حوزه میراث فرهنگی در مقایسه با سال های گذشته و 

تداوم این روند در دولت مردمی اشاره کرد.
 عضویت ارگان های غیردولتی
 در ایکوم و ایکوموس با حمایت دولت

مهدی حجت، رئیس مؤسسه فرهنگی ایکوموس ایران دوباره 
شایعه خروج ایران از شورای بین المللی محوطه ها و بناهای تاریخی را 
رد کرد و به نحوه عضویــت در نهادهای بین المللی از جمله ایکوم و 
ایکوموس به دو صورت دولتی و غیردولتی )ارگان ها و ســازمان های 
مردم نهاد( اشــاره کرد،ارگان ها و مؤسســات غیردولتی در ایکوم و 
ایکوموس امور را به خوبی اداره می کنند و نظرات کارشناسی خود را 

مطرح می کنند.
عضویت ایران قبل از انقلاب اسلامی

وی به تاریخ و نحوه عضویت ایران در این سازمان ها که به قبل از 
انقلاب اسلامی بازمی گردد، اشاره کرد و افزود: آن موقع امکان عضویتی 
در باب وزارت میراث فرهنگی وجود نداشت و دولت مجبور به عضویت 
بود. فقط نام ایران آنجا ثبت شده بود و حتی پولی برای پرداخت حق 
عضویت نداشتیم که پرداخت کنیم. پس از انقلاب، اعضای غیردولتی 
وارد شورای بین المللی موزه ها و شورای بین المللی محوطه ها و بناها 
شدند. درحال حاضر هم اعضای غیردولتی ایکوم و ایکوموس ایران حق 
عضویت خود را پرداخت می کنند و ایکوم ایران و ایکوم جهانی همکاری 

و تعاملات خوبی با سازمان های مردم نهاد و اعضای غیردولتی دارند.
عضویت دولت همراه مردم، موازی کاری است

دولت اکنون به این نتیجه رسیده که عضویت در سازمان هایی 

مثل ایکوم و ایکوموس توسط ارگان ها و سازمان های مردم نهاد بسیار 
مؤثرتر از عضویت خود دولت هاست و کاملاً درست است. حجت ادامه 
داد: مؤسســات ایرانی که در این نهادها عضو هستند با پرداخت حق 
عضویت خود حق اظهارنظر و رأی دارند. پس با عضویت آنها دیگر نیازی 
نیست دولت هم به صورت موازی عضو باشد. روند کار در این دو نهاد به 
گونه ای است که غالباً حق غیردولتی ها غالب است.حجت تأکید می کند: 
لغو عضویت دولت ها در این دو نهاد به معنای پایان کار آنها نیست. اتفاقاً 
دولت با عضویت مؤسسات مردم نهاد در ایکوم و ایکوموس حمایت های 
همه جانبه ای را از آنها به عمل می آورد و در نهایت کار و وظایف بسیار 
مؤثرتر انجام خواهد شد. در واقع ایکوموس تنها سازمان غیردولتی جهانی 
اســت که از بدو تأسیس برای تحقق نظریه ها و روش شناسی و فنون 
حفاظت از میراث معماری و باستان شناختی تلاش می کند. ماجرای 
تأسیس آن هم به سال 1۹64 بازمی گردد. زمانی که یونسکو در راستای 
عمل به وظایف فرهنگی خود در زمینه صیانت از میراث فرهنگی، طی 
»دومین کنگره معماران و متخصصان بناهای تاریخی« که در شهر ونیز 
ایتالیا برگزار شــد، یکی از مهم ترین اسناد جهانی حفاظت از میراث 
فرهنگی به نام »منشور ونیز« را منتشر و نهادی غیردولتی را بنیاد کرد. 
ایــن نهاد تحــت عنــوان شــورای بین المللی بناهــا و محوطه ها 
 International Council on Mon)uments and Sites(
 )ICOM( شهرت یافت. ایکوم )ICOMOS( اختصاراً به نام ایکوموس
ســازمان بین المللی موزه ها و متخصصان موزه و در واقع سخنگوی 
متخصصان موزه در صحنه بین المللی است و از طریق شبکه های جهانی 
و برنامه های همکاری، آگاهی فرهنگی را در میان عموم مردم افزایش 
می دهد. این سازمان در راستای تحقیق، حفاظت، پایداری و انتقال میراث 
طبیعی و فرهنگی جهان، حال و آینده، ملموس و ناملموس فعالیت دارد. 
انجمن و سازمانی غیردولتی که استانداردهای حرفه ای و اخلاقی را برای 
فعالیت های موزه ها ایجاد می کند و توصیه هایی را درباره مسائل مربوط 

به میراث فرهنگی ارائه می دهد./ایرنا 

سید صادق سعادتیان ، معاون امور اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور گفت: در حال حاضر حدود 4۹0 اداره ثبت در کشور به مردم خدمت 
ارائه می کنند. بر اساس قانون، کلیه اسناد تنظیمی در دفاتر اسناد رسمی و 
اسناد لازم الاجرا بدون مراجعه به محاکم و دادگاه ها در دوایر اداره ثبت بدون 
اخذ هر گونه هزینه ای قابلیت صدور اجراییه را دارد یعنی اگر کسی در خصوص 
سندی یا قراردادی اختلاف دارد به مرجع قضایی رجوع می کند و در روز اول 
دادخواست باید یک هزینه دادرسی پرداخت کند، ولی به جهت حمایت از 
سند رسمی و اینکه مردم قراردادها و معاملاتشان را به صورت رسمی تنظیم 
کنند قانون گذار پیش بینی کرده اگر فردی معامله و قراردادش را به صورت 
رسمی انجام دهند هیچ ضرورتی به وجود دادگاه ها ندارد می توانند به دوایر 
اجرای ثبت و دفاتر اسناد رسمی رجوع کنند واجراییه خود را بدون پرداخت 
هزینه دادرسی صادر کنند و به عنوان ادارات اجرای اسناد رسمی در وصول 
مطالبات آن ها عمل می کنیم.در این راستا ادارات اجرای سازمان ثبت در 
بخش اسناد رهنی و قراردادهای داخلی بانک ها، اسناد ازدواج و طلاق مانند 
مهریه، چک، اسناد تعهدی مانند شارژ آپارتمان ها را بدون رجوع به مرجع و 
محکمه قضایی اجرا صادر می کنیم در واقع یک دادگستری کوچکی در هر 
واحد ثبتی داریم که مانــع ورود این پرونده ها به مراجع و محاکم قضایی 
می شوند.در همین راستا در 11 ماهه سال 1402، 304 هزار و 747 پرونده 
تشکیل شده است به تناسب فعالیتی که انجام دادیم 282 هزار و ۵68 فقره 
از این پرونده ها را مختومه کردیم. احتمال دارد برخی بیان کنند که بعضی از 
پرونده های اجرای اســناد رسمی رســوب دارد و زمانبر شده است غالب 
پرونده های مربوط به ماده 1۵ قانون عملیات بانکی بدون ربا قراردادهای 
داخلی که بانک ها تنظیم می کنند متاسفانه به جهت این که بانک ها هیچ 
وثیقه مناسب ملکی در پرداخت و تنظیم این قراردادها اخذ نمی کنند غالب 
این قراردادها به وصول نمی رسد بنابراین باید سقفی را تعیین کنند و ارقام 
بزرگ را با قراردادها داخلی تسهیلات پرداخت نکنند قطعاً اگر قراردادهای 
رهنی در دفاتر اسناد رسمی تنظیم کنند و وثیقه مناسبی بپذیرند وصول 

پرونده نخواهیم داشت و به موقع می توانیم وصول کنیم.
در سال 1402 در دوایر اجرای اسناد رسمی حدود 470 هزار میلیارد 
وصولی مطالبات معوقه بانکی را داشتیم و بدون این که محکمه ها و اجرای 
احکام درگیر و حکم قضایی صادر شود اجرای اسناد رسمی وصول و به بانک ها 

پرداخت کردیم./ ایسنا

1۰ هزار دفتر اسناد رسمی الکترونیکی می شوند

دکتر رضا جعفری در نشست مشترکی که با حضور رضا رضایی مدیرکل آموزش وپرورش استان کرمان و همراهان در محل 
ساختمان مرکزی بیمه دانا برگزار شد،مدیرعامل بیمه دانا در این جلسه، قرارداد فی مابین این شرکت و وزارت آموزش وپرورش را 
موهبتی الهی دانســت و افزود: ارائه خدمات به جامعه فرهنگیان، برای ما افتخار بزرگ و ارزشمندی است،ارائه خدمات به جامعه 
فرهنگیان، برای ما افتخار بزرگ و ارزشمندی است، امیدوارم همواره حرکت قطار خدمت رسانیِ بیمه دانا به فرهنگیان و معلمان ادامه 
یابد. نقش خطیر معلم، مهندسیِ نیروی انسانی در جامعه است و اگر در حوزه معیشتی و رفاهی و به ویژه در حوزه سلامت، با آسودگی 
خاطر در کلاس درس حاضر شود، حتماً خروجی آن کلاس، مطلوب تر بوده و اثرات ارزشمند آن در خصوص مسائل کلان نظام و کشور 
نیز نمود خواهد یافت،آنچه تاکنون در خصوص ارائه خدمات به مجروحین و خانواده های شهدای حادثه تروریستی گلزار شهدای کرمان 
از سوی بیمه دانا صورت گرفته است، وظیفه ای ملی و اجتماعی بوده که هیچ انتظاری در قبال آن وجود ندارد و بیمه دانا همواره متعهد 
به انجام  وظیفه قانونی خود در قبال این عزیزان خواهد بود،ضمن اشاره به دیدار با یکایک مجروحین و خانواده های شهدای دانش آموز 
و فرهنگیِ حادثه تروریستیِ کرمان، بیمه دانا روند درمان مجروحان این حادثه را از همان ابتدا تا بهبودی کامل در بیمارستان های کرمان 
و تهران پیگیری کرده است،بیمه دانا در بازه زمانی  مربوط به قرارداد با وزارت آموزش وپرورش که نزدیک به دو سال از آن می گذرد، 
بالغ  بر 1۹ میلیون و چهارصد هزار فقره خدمت به فرهنگیان عزیز ارائه کرده است، افزود: ده میلیون و پانصد هزار فقره از خدمات 
ارائه شده در سال انعقاد قرارداد یعنی سال 1401 بود و الباقی آن در سال دوم قرارداد و در مدت ده ماه، ارائه شده است. /روابط عمومی 

منا عروجی، معاون فنی اشخاص شرکت بیمه تجارت نو بیان داشت این شرکت موفق شده است پروژه »تبادل الکترونیک 
نسخ دارویی« و حذف »نسخه های کاغذی دارویی« را عملیاتی کند و در این امر در صنعت بیمه کشور پیشگام باشد .

در خبرها آمده بود که بیمه تجارت نو به عنوان نخستین شرکت بیمه، پروژه نسخه الکترونیک را عملیاتی کرده است، اما گویا 
شرکت های دیگری هم در این زمینه فعالیت می کنند.بیمه تجارت نو نخستین شرکتی است که این پروژه را به طور کامل عملیاتی 
کرده است. البته برخی شرکت ها، بخشی از این روند را پیاده سازی کرده اند، اما در شرکت ما، فرآیند صدور و ثبت نسخه در داروخانه 
تا پرداخت سهم بیمه شده، کاملا الکترونیکی شده است.بر اساس فرآیندی که ما عملیاتی کرده ایم، وقتی بیمه شده به داروخانه 
مراجعه می کند، در صورتیکه نسخه الکترونیک برای او صادر شده باشد ، داروخانه نسخه بیمار را دریافت و اطلاعات آن را به سامانه 
سپاس ارسال می کند.این سامانه که نزد بیمه مرکزی است، پس از دریافت نسخه و بر اساس اطلاعات بیمه شده که در آن ثبت شده 
است، جزئیات نسخه را به شرکت بیمه مربوطه ارسال می کند. پس از آن، نوتیفیکشن مربوطه بر روی اپلیکیشن »بنو« برای بیمه 
شده شرکت بیمه تجارت نو ارسال می شود.در این مرحله، بیمه شده می تواند اقلام دارویی خود را روی اپلیکیشن ملاحظه کرده و 
اگر مغایرتی وجود نداشت ، آن را اعلام کند. اگر مغایرتی در نسخه وجود داشته باشد که نسخه به تایید بیمه شده نرسد، این امکان 
وجود دارد که در همان اپلیکیشن، این موضوع اعلام شود.سپس نسخه الکترونیک برای ارزیاب ارسال می شود و پس از نهایی 

شدن فرایند ارزیابی، اسناد به واحد مالی ارسال و سپس اقدام لازم به منظور واریز وجه به حساب بیمه شده انجام می شود.

ذبیح الله خدائیان رئیس سازمان بازرسی کل کشور با عنوان »تبیین سیاست ها، راهبرد ها و برنامه های سازمان بازرسی« درخصوص برخی اقدامات این سازمان در سال گذشته 
گفت: در نتیجه اقدامات سازمان بازرسی از تعطیلی ۵4۸ واحد تولیدی جلوگیری به عمل آمد که نسبت به سال 1401 رشد 13۸درصدی داشته است. با اقدامات همکاران در 
سازمان بازرسی در ۵1۶ واحد تولیدی با افزارش تولید مواجه شده ایم که نسبت به سال قبل 102درصد رشد داشته است. تسریع در اخذ مجوز توسط افراد متقاضی ایجاد 
واحد های تولیدی 713 مورد بوده که نسبت به سال قبل، 7۶درصد رشد داشته و تسهیل در تامین مالی واحد های تولیدی هزار و سه مورد بوده که نسبت به سال 1401، 
۵4درصد رشد داشته است.وی در راستای مهار تورم و کمک به درآمدزایی دولت و پیشگیری از سوء جریان افزود: با ورود مستقیم سازمان بازرسی و همکاری دستگاه های 
اجرائی نسبت به وصول و استرداد وجوه به مبلغ حدود 119هزار میلیارد تومان اقدام شده است. به عنوان مثال مطالبات معوق ناشی از قرارداد های حق السهم ایمیدرو به ارزش 
2۵هزار میلیارد تومان وصول شده است. درخصوص حقوق دولتی معادن که سال ها پرداخت نمی شد و با ورود سازمان بازرسی حدود 13هزار میلیارد تومان از حقوق معادن 
به بیت المال واریز شد. از سوی دیگر با پیگیری سازمان بازرسی طلب مجتمع سنگ آهن سنگان در استان خراسان رضوی به ارزش 12هزار میلیارد تومان وصول شد./میزان

استرداد۱۱۹هزار
میلیاردتومانبه
بیتالمالباورود
سازمانبازرسیکل
کشور

خبـــر

میرهاشم موسوی ، مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی در سخنانی برخی 
بحران نمایی های افراطی در حوزه حکمرانی تأمین اجتماعی را رد کرد و دورنمای آینده 
این حوزه را با استمرار رویکرد تحولی آغاز شده در سازمان تأمین اجتماعی در دولت 
سیزدهم؛ امیدبخش و مثبت دانست و افزود: هرچند تا رسیدن به نقطه آرمانی و ایده آل 
در حوزه حکمرانی تأمین اجتماعی فاصله داریم اما دستاوردهای سازمان تأمین اجتماعی 
در دولت سیزدهم نشان دهنده آن است که اگر توسعه ای بیندیشیم و عمل کنیم و 
رویکرد جهش تحولی آغاز شده را استمرار بخشیم، با ظرفیتی که در کشور و در سازمان 
تأمین اجتماعی وجود دارد، همه مشکلات، محدودیت ها و کاستی ها قابل مدیریت 
است، پرداخت حقوق فروردین بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی از 20 
فروردین آغاز شده است، تلاش می کنیم افزایش حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران 
از اردیبهشت ماه در احکام آنان اعمال و معوقات فروردین ماه هم خردادماه به حساب 
آنان واریز شود، آغاز عملیات ساخت 3 پروژه بیمه ای و درمانی در استان اردبیل شامل 
مرکز رفاهی، بایگانی راکد و درمانگاه تخصصی اتوبوسرانی، یکی از رویکردهای کلان 
سازمان تأمین اجتماعی در دولت سیزدهم، توسعه خدمات و توسعه زیرساخت های 
ارائه خدمات به ویژه خدمات درمانی است که امسال برای تکمیل بیش از 130پروژه 
عمرانی در حال طراحی و احداث در مناطق مختلف کشور در مجموع بیش از 20هزار 
میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است و تلاش خواهیم کرد با تخصیص به موقع 
منابع پیش بینی شده، پروژه های عمرانی حوزه درمان را مطابق با زمانبندی قبلی به 
سرانجام برسانیم .اقدامات خوبی در سال های گذشته انجام شده و اعداد و آمارهای 
رسمی گویای وضعیت سازمان تأمین اجتماعی است.امسال پوشش بیمه ای زنان خانه 
دار و دانشجویان را با اولویت جدی انجام می دهیم. اکنون46میلیون ایرانی زیر پوشش 
تأمین اجتماعی هستند که 16میلیون بیمه شده اصلی و و مابقی هم تبعی هستند. 
موسوی افزود: در یک سال گذشته 1.۵میلیون نفر زیر پوشش بیمه های فراگیر اجباری 
و اختیاری قرار گرفته اند و امســال براساس اصل 2۹قانون اساسی پوشش بیمه ای 
گروه های جدید هم مدنظر است.وی رویکرد این سازمان را  توسعه خدمات زیرساختی 
و تکمیل پروژه های عمرانی به ویــژه در حوزه درمانی اعلام کرد و افزود: 130پروژه 
عمرانی و خدماتی در سراسر کشور در حال اجراست که بالغ بر 20هزار میلیارد تومان 
امسال منابع برای این پروژه ها با اولویت تکمیل طرح های درمانی اختصاص یافته است. 
بدون محدودیت این منابع تأمین خواهد شد تا گله مندی مردم از بابت طولانی شدن 

اجرای پروژه های عمرانی رفع شود و این طرح ها به سرانجام برسد./ مهر

افزایش حقوق بازنشستگان تامین 
اجتماعی از اردیبهشت

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496
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هزینه خرید برق از نیروگاه ها به 
صورت نقدی پرداخت می شود

وعده صادق تأثیرات راهبردی  در منطقه 
و جهان داشت

وزیر نیرو با بیان اینکه وزارت نیرو گام اول اجرای برنامه هفتم 
توسعه را محکم برداشت، گفت: براساس قانون برنامه هفتم و به دنبال 
اصلاح نظام مالی صنعت برق از این پس تمامی شرکت های توزیع 
نیروی برق، انرژی موردنیاز خود را از بورس انرژی خریداری خواهند 
کرد و در قالب این سازوکار هزینه خرید برق از نیروگاه ها به صورت 

نقدی پرداخت می شود.
به گزارش وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان در نشست مشترک 
با مدیران ارشد صنعت برق کشور با تاکید بر لزوم تسریع در فرآیند 
اصلاح نظام مالی و اقتصادی صنعت برق کشور گفت: یکی از مشکلات 
کلیدی صنعت برق کشور در دهه های گذشته نبود نظام مالی مبتنی 
بر نظام بنگاه داری در این صنعت بود که منجر به تولید فراوان بدهی 
می شد و این مسئله فرآیند توسعه در صنعت برق را نیز با اشکالات 

فراوانی رو به رو کرده بود.
با توجه به اختیاراتی که برنامه هفتم توســعه و دیگر قوانین 
بالادستی به وزارت نیرو داده است، باید نظام های مالی شرکت های 
فعال در صنعت برق به گونه ای اصلاح شــود تا شرکت ها براساس 
سازوکار نظام بنگاه داری و اصول حاکمیت شرکتی مسیر توسعه خود 
را طی کنند و از روند های گذشته که موجب انباشت بدهی در این 
شرکت ها می شد، فاصله بگیرند،مطابق با برنامه هفتم توسعه باید 
میزان معاملات خارج از بازار عمده فروشی صنعت برق به 60 درصد 
برسد، وزارت نیرو گام اول را در اجرای برنامه هفتم محکم برداشت و 
در سال 1403 این بند را محقق کرد؛ مطابق این اقدام شرکت های 
توزیع و مشترکان بالای یک مگاوات از این پس باید برق مورد نیاز 
خود را از طریق بورس انرژی و در یک فضای شفاف و کاملا رقابتی 

خریداری کنند.
وزیر نیرو پرداخت نقدی پول به نیروگاه ها در ساز و کار جدید را 
از محاســن اجرای این طرح عنوان کرد و افزود: در گذشته به دلیل 
اینکه پرداخت هزینه فروش برق به نیروگاه ها با تاخیر فراوانی انجام 
می شد، عملا نیروگاه ها در فرآیند توسعه و مدیریت امور جاری با 
مشکلات فراوانی رو به رو می شدند که در روش جدید این مشکل 

برطرف خواهد شد.
اصلاح و توسعه متوازن صنعت برق در نقاط مختلف کشور، 
جبران بدهی های گذشته، استقرار نظام واقعی شرکتی در صنعت 
برق و در عین حال تامین عادلانه منافع خریداران و فروشندگان برق 
کشور از دیگر محاسنی است که با اجرای این قانون محقق خواهد 
شد.وزیر نیرو با اشاره به رویه های گذشته که در آن شرکت های توزیع 
برق در حد اداره امور جاری تنزل پیدا کرده بودند، گفت: شرکت های 
توزیع برق سراسر کشور باید به معنای واقعی کلمه به صورت شرکتی 
اداره شوند و درآمد و هزینه های خود را در یک رقابت سالم و شفاف 

تامین و پرداخت کنند.
در سال های گذشته نبود استقلال کافی در شرکت های توزیع 
برق به ویژه در حوزه مالی، مشکلات فراوانی را به این شرکت ها تحمیل 
کرد که نتیجه آن اخلال در روند توسعه صنعت برق کشور و افزایش 

میزان بدهی شرکت ها با وجود فروش خدمات و انرژی فراوان بود.

 سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل نیرو های 
مسلح با اشاره به اینکه وضعیت منطقه قبل و بعد از اقدام تلافی جویانه 
ایران به مناطق حساس و پایگاه نظامی رژیم صهیونیستی تغییر کرده 
است، گفت: با نشان دادن اراده ملی علیه این رژیم، تأثیرات راهبردی 

در سطح منطقه و جهان رقم خورد. 
او در آیین رونمایی از طرح جامع دانشــگاه عالی دفاع ملی که با 
حضور مقامات لشکری و کشوری برگزار شد، با تأکید بر اینکه در شرایط 
حساس کنونی منطقه، دانشگاه عالی دفاع ملی باید شرایط آینده کشور 
و منطقه را مورد بررسی قرار دهد، اظهار داشت: وضعیت منطقه قبل و 
بعد از اقدام تلافی جویانه و تنبیهی جمهوری اسلامی ایران به مناطق 

حساس و پایگاه نظامی رژیم صهیونیستی تغییر کرده است. 
وی پیروزی های رزمندگان اسلام را در عملیات »وعده صادق« 
که پاســخ محکمی به جنایات اخیر رژیم صهیونیستی انجام گرفت، 
تبریک گفت و عنوان کرد: این پاسخ با نشان دادن اراده ملی علیه رژیم 
رقم خــورد و بحمدالله تأثیرات راهبردی در ســطح منطقه و جهان 
داشت،نیرو های مسلح، احتمالات و سناریو ها را در سطح عملیاتی مورد 
مطالعه و بررسی دقیق قرار می دهند و دانشگاه عالی دفاع ملی باید در 
سطح راهبردی این موضوعات را مورد توجه خود قرار دهد،دانشگاه عالی 
دفاع ملی به عنوان عالی ترین دانشگاه نیرو های مسلح که مسئولیت 
تربیت فرماندهان و مدیران عالی نیرو های مسلح و مدیران عالی کشوری 
را در مباحث راهبردی بر عهده دارد، در مســیر رشد و ارتقا قرار گرفته 
است، دانشگاه عالی دفاع ملی در تربیت فرماندهان، مقامات و سایر نیرو ها 
و همچنین در نظریه پردازی و کرسی ها باید بالاترین سطح مورد نظر و 
توجه قرار دهد و باید دائماً در جهت کیفی سازی و عمق بیشتر مطالب 
و کار های پژوهشی کار کنیم و به پیش برویم، طرح جامع دانشگاه دفاع 
ملی جزو اسناد اساسی و مادر برای دانشگاه محسوب می شود و عالی ترین 
طرحی اســت که در دانشگاه باید مورد اجرا قرار بگیرد، این طرح طی 
بیش از یک سال کار تهیه و محضر مقام معظم رهبری تقدیم شد و توسط 
ایشان مطالعه و مورد نقد قرار گرفت و اصلاحاتی در آن ابلاغ فرمودند و 
نهایتاً به تصویب معظم له رسید که امروز از این طرح رونمایی شد،همه 
ما باید بر اجرای دقیق طرح جامع دانشگاه تلاش کنیم و به طور قطع 

این طرح موجب ارتقای هرچه بیشتر دانشگاه خواهد شد./ایرنا 

محمود کمانی رئیس سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( در 
آیین افتتاح بزرگترین نیروگاه بیوگازســوز 
فاضلاب کشور و غرب آسیا و سومین نیروگاه 
بیوگاز کشور گفت:در این نیروگاه با استحصال 
گاز حاصــل از تصفیه فاضلاب، برق، تولید و با 
ظرفیت 7.2 مــگاوات، ســالانه ۵0 میلیون 

کیلووات ساعت برق تولید می شود.
با بهره برداری این نیروگاه سالانه از انتشار 
معــادل 220 هزارتن گاز دی اکســید کربن 
جلوگیری می شــود که اثر زیســت محیطی 
بالایی دارد و معادل وجود بیش از 3000 هکتار 

جنگل برای جذب دی اکسید کربن است.
معاون وزیــر نیرو با بیــان اینکه تولید 
نیروگاه های بیوگازســوز با گاز استحصالی از 
فاضلاب انجام می شــود، اظهار کرد: با تصفیه 
فاضلاب، گاز متان در هوا منتشر می شود که با 
احداث این نیروگاه ها از انتشار سالانه 220 هزار 
تن گاز دی اکسید کربن جلوگیری می شود؛ 
همچنین با ایــن روش، گاز متان جمع آوری 
شــده و حاصــل از فرایند تصفیــه فاضلاب، 
شیرین ســازی و در نیــروگاه تبدیل به برق 

می شود.
وی بــا برشــمردن انــواع نیروگاه های 

تجدیدپذیر، به اهمیت بالای زیست محیطی 
ســاخت نیروگاه های زیســت توده شــامل 
نیروگاه های زباله سوز و بیوگازسوز در کشور 
اشاره و عنوان کرد:نیروگاه بیوگازسوز فاضلاب 
غرب تهران بــا ظرفیت 7.2 مگاوات به عنوان 
ســومین نیروگاه بیوگاز کشــور و بزرگترین 
نیروگاه در منطقه غرب آسیا، سالانه حدود ۵0 
میلیون کیلووات ساعت برق تولید و از انتشار 
گازهــای گلخانــه ای معــادل 24 میلیون 

مترمکعب جلوگیری می کند.
کمانی از افزایــش ظرفیت نیروگاه های 
زیست توده کشــور به 21 مگاوات خبر داد و 
خاطرنشــان کــرد: این رقم بیــش از 2 برابر 
نیروگاه هایی اســت که در آغاز فعالت دولت 
ســیزدهم وجود داشته اســت،پروژه های در 
دســت اجرای نیروگاه های زیســت توده در 
کشور، حدود 8 نیروگاه دیگر در حال ساخت 
است که از جمله آن می توان به چهار نیروگاه 
بیوگازسوز در شهرهای اصفهان، قم، کاشان و 
شیراز اشــاره کرد و پیش بینی می شود ظرف 
مدت یک ســال و نیم آینده و انتهای فعالیت 
دولت سیزدهم، این نیروگاه ها به بهره برداری 

برسند.
وی با اعلام افزایش نرخ خرید تضمینی 

برق نیروگاه زیست توده در کشور، تصریح کرد: 
برای اینکه برق تولیدی ایــن نوع نیروگاه ها 
اقتصادی شــود، ســاتبا طــی دو مرحله در 
سال های 1401 و 1402 نرخ خرید تضمینی 
برق را افزایش داده اســت. در حال حاضر نرخ 
برق حاصل از نیروگاه های زباله ســوز 3600 
تومان بــه ازای هر کیلووات ســاعت و برای 
نیروگاه های بیوگاز سوز، 2600 تومان تعیین 
شده است،با احداث نیروگاه های زیست توده 

در کشور از انتشار آلودگی بیش از 13 هزار تن 
زباله در سال جلوگیری می شود، خوشبختانه 
با مصوبه شورای اقتصاد، مجوز ساخت 200 
مگاوات نیروگاه زیست توده گرفته شده است، 
بنابرایــن امیدواریم با هماهنگی میان وزارت 
نیرو، وزارت کشور و شهرداری ها، ساخت این 
نیروگاه ها در اکثر کلان شهرها و به خصوص 
شهرهای شمالی و ساحلی کشور، امسال آغاز 

شود./ پاون

پیشگیری از انتشار 220 تن گاز گلخانه ای با احداث نیروگاه بیوگاز غرب تهران

خبـــرخبـــر

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه ستاد مبارزه با مواد مخدر باید 
با تکیه بر تجربیــات حاصل از 4 دهه مبــارزه همه جانبه با این 
آسیب اجتماعی، با نگاه عملیاتی و با هدف مبارزه جدی، اساسی 
و اصولی با این معضل، تحولی جدی در رویکردها، مسئولیت ها و 
عملکرد خود ایجاد کند، اظهار داشت: اگرچه همه آمارها حکایت 
از توفیقات پیشرفت در مبارزه با قاچاق و مصرف مواد مخدر دارد، 

اما به هیچ وجه نباید به این موفقیت ها بسنده کرد.
آیت ا... ســید ابراهیم رئیسی، در جلسه ســتاد مبارزه با مواد 
مخدر ضمن قدردانی از تلاش ها و اقدامات همه دســت اندرکاران 
این ســتاد، مبارزه با مواد مخدر را یکی از مهم ترین مسائل کشور 
عنوان کرد و افزود: مقابله تمام عیار با مواد مخدر از ورود تا توزیع 
و همچنین معضل اعتیاد، با توجه به آسیب های جدی اجتماعی، 
فرهنگی و اقتصادی آن، بــه هیچ وجه نباید دچار آفت روزمرگی 

شده و به امری عادی تبدیل شود.
وی با تاکید بر اینکه ستاد مبارزه با مواد مخدر باید با تکیه بر 
تجربیات حاصل از 4 دهه مبارزه همه جانبه با این آسیب اجتماعی، 
با نگاه عملیاتی و با هدف مبارزه جدی، اساســی و اصولی با این 
معضل، تحولی جدی در رویکردها، مســئولیت ها و عملکرد خود 
ایجاد کند، اظهار داشــت: اگر چه همه آمارها حکایت از توفیقات 
پیشرفت در مبارزه با قاچاق و مصرف مواد مخدر دارد، اما به هیچ 

وجه نباید به این موفقیت ها بسنده کرد.
رئیس جمهور مصوباتی که در این جلســه به تصویب رسید و 
اصلاحاتی که در طول سالیان گذشته در روند و رویه عمل ستاد 
مبارزه با مواد مخدر ایجاد شــده را در اثربخشــی به اقدامات این 
ستاد و دستگاه های مسئول، خوب اما ناکافی دانست و بر اهمیت و 
ضرورت بازنگری در عملکرد گذشته و برخورداری از نگاه فرابخشی 

از سوی این ستاد تاکید کرد.
دکتررئیسی با اشــاره به بخشی از آسیب های ناشی از قاچاق 
مواد مخدر، از جمله تقدیم شــهدای گرانقــدر متعدد در میدان 
مبارزه با قاچاق و ترانزیت مواد مخدر و آســیب های اجتماعی و 
فرهنگی از جمله از هم پاشــیدن خانواده ها و امثال آن، توزیع و 
مصرف مواد مخدر را علاوه بر یک معضل، بستری برای معضلات 
اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی بی شمار دانست که ضرورت مبارزه 

قاطع با آن را بیش از پیش افزایش می دهد.
وی با اشــاره به تعدد دستگاه های مسئول که در امر مبارزه با 
مواد مخدر درگیر و دخیل هســتند و هزینه های مادی و معنوی 
عظیمی که این معضل به کشــور تحمیل می کند، تصریح کرد: 
جمهوری اســلامی ایران از ابتدا پرچم مبــارزه جدی با قاچاق و 

ترانزیت مواد مخدر را برافراشــته نگاه داشته است، اما کشورهای 
دیگر به ویژه کشورهای غربی به هیچ وجه به مسئولیت های خود 
در این رابطه به شــکل شایسته عمل نکرده اند و لازم است ضمن 
مسئول سازی این کشورها، این موضوع برای آنها تبیین شود که 
اگر مبارزه بی امان ایران نبود، مواد مخدر کل اروپا را فرا می گرفت.

رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت تبیین موفقیت های جمهوری 
اسلامی ایران در امر مبارزه با ترانزیت و قاچاق مواد مخدر با وجود 
تحریم های ظالمانه علیه کشورمان، مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر را مکلف کرد، تمرکز اصلی خود را بر مقابله با مبادی 
تولید و توزیع عمده مواد مخدر قرار دهند و علاوه بر هماهنگی با 
دستگاه دیپلماسی کشور در مقابله با تولید مواد مخدر در برخی 
کشورهای همســایه، با همکاری دســتگاه های اطلاعاتی ضمن 
شناســایی منابع مالی شبکه های بزرگ، با قاچاق و ترانزیت مواد 

مخدر نیز برخورد قاطع داشته باشند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری ،دکتر رئیسی 
در ادامــه از شــهرداری تهران و دیگر دســتگاه های همکار برای 
جمع آوری معتادین متجاهر از ســطح شهر قدردانی کرد و گفت: 
متاســفانه معتادین متجاهر پس از ابتلا به اعتیاد تبدیل به یکی 
از شبکه های خرد اما گســترده توزیع مواد مخدر شده و علاوه بر 
آن منشا آسیب های اجتماعی متعددی از جمله سرقت می شوند.

وی بر اهمیت کار رسانه ای برای ارتقای آگاهی جامعه و ایجاد 
تنفر از مواد مخدر به خصوص نزد جوانان تاکید کرد و از رسانه ملی 
و رســانه های مکتوب و مجازی و افــراد صاحب جایگاه و تریبون 

خواست تا برای ایجاد حساسیت و تنفر اجتماعی و عمومی نسبت 
به مصرف مواد مخدر در جامعه تلاش کنند.

رئیس جمهور بر اهمیت مشارکت مردم و نهادهای مردمی به 
خصوص مساجد و تشکل های فرهنگی و اجتماعی مردم نهاد در 
امر مبارزه با مواد مخدر و ایجاد تنفر عمومی نســبت به مصرف 
آن تاکیــد کرد و با بیــان اینکه در هر حوزه ای که توانســته ایم 
مشــارکت مردم را به کار بگیریم، در آن عرصه موفق بوده ایم، از 
همه دستگاه های کشور خواســت میزان، کیفیت و نحوه جذب 
حداکثری مشــارکت مردم در حوزه خود را به شکل دقیق مورد 

بازنگری قرار دهند.
دکتر رئیســی با اشاره به گزارش های ارائه شده در این جلسه 
درباره آسیب های مختلفی که در کمین خانواده معتادین بازداشت 
شده اســت، بر حمایت بیش از پیش از خانواده زندانیان به ویژه 

معتادان زندانی تاکید کرد.
وی در پایان سخنان خود با بیان اینکه آنچه بیان شد به معنای 
نادیده انگاشتن تلاش ها، زحمات و فداکاری های صورت گرفته در 
عرصه مبارزه با مواد مخدر نیست، تاکید کرد: ستاد مبارزه با مواد 
مخدر باید بدون ورود به عرصه اجرا، در جایگاه قوه عاقله و مسئول 
رصد و پایش فرآیند مبارزه با ترانزیت، قاچاق و مصرف مواد مخدر 
با یک نگاه عملیاتی مســئولیت های خود و عملکرد دستگاه های 
مسئول را به طور دقیق پیگیری کند.۵ مصوبه در راستای تقویت 
و اثربخشی بیشتر اقدامات ستاد در امر مبارزه با قاچاق و مصرف 

مواد مخدر به تصویب اعضا رسید.

ضرورت ایجاد تحولی جدی در  رویکردها، مسئولیت ها و 
عملکرد ستاد مبارزه با مواد مخدر

وزیر بهداشت در حکمی، دکترمجید احمدی را به عنوان سرپرست مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت منصوب کرد.در متن حکم بهرام 
عین اللهی، خطاب به سرپرست مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، آمده است: خدمتگزاری در نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران فرصتی 
مغتنم و نعمتی بزرگ است که خداوند متعال به بندگان خویش اعطا فرموده و شکر نعمت است که از این فرصت گرانقدر در جهت خدمت به مردم شریف 
میهن اسلامی نهایت استفاده به عمل آید.در این راستا و با توجه به تعهد، تخصص و سوابق علمی و اجرایی ارزنده جنابعالی، به موجب این ابلاغ به عنوان سرپرست 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی منصوب می شوید تا با رعایت مقررات قانونی و شرعی انجام وظیفه نمائید.امید است با اتکال به خداوند متعال، حمایت و 
پشتیبانی دولت مردمی، فسادستیز و عدالت محور و با استفاده از نیروهای متخصص، متعهد و انقلابی در انجام این رسالت خطیر موفق و موید باشید؛ پاک 
آئین به عنوان سخنگوی وزارت بهداشت ابقاء شد؛  وزیر بهداشت، با صدور حکمی، پدرام پاک آئین را در جایگاه سخنگوی وزارت بهداشت و دستیار رسانه ای 

وزیر ابقاء کرد.  پاک آئین، از اردیبهشت 1401، رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت بود.

سرپرستمرکز
روابطعمومی
وزارتبهداشت

منصوبشد شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496

مصطفــی رجبــی 
مشهدی ، مدیرعامل توانیر 
از افزایش چهــار برابری 
ســهم معاملات بــرق در 
بورس انرژی خبــر داد و 
گفت: افزایــش معاملات 
خــارج از بازار از 1۵ درصد 
به 60 درصد خواهد رسید 
که از اهداف ســال پایانی 
تکالیف برنامه هفتم توسعه 
در بخش برق اســت که از 
امســال در دســتور کار 

صنعت برق قــرار گرفته 
است.

وی اســتقلال مالی 
شرکت های توزیع و انجام 
نقدی معاملات را از مزایای 
سازوکار جدید روابط مالی 
صنعت بــرق عنوان کرد و 
گفت: در فاز دوم و با فعال 
شدن بازار خرده فروشی، 
سهم شــرکت های توزیع 
برق نیز در عملیات خرید و 
فروش برق کاهش می یابد. 

یعنی صرفــا هزینه های 
مربوط به خدمات شرکت 
در بخش های بهره برداری 
را دریافــت می کننــد و 
عملیــات بازرگانی برق به 
خرده فروش  شرکت های 

برق واگذار می شود.
همــه برنامه ریزی ها 
بــرای تامین بــرق پایدار 
کشور به ویژه برای بخش 

صنعت انجام شده است.
بــه گــزارش پایگاه 
اطلاع رسانی توانیر، رجبی 
مشــهدی با بیان این که 
برای این منظور 180 اقدام 
عملیاتی تعریف شده تا از 
این طریــق برق مورد نیاز 
کشور با مشــارکت همه 
تامین شود،  مشــترکان 
خاطرنشــان کــرد: روند 

مصرف برق توسط صنایع 
انرژی بر در طول سه سال 
گذشته همواره رو به رشد 

بوده است.
با تلاش هــای انجام 
شــده و با وجــود افزایش 
تعداد مشترکان صنعتی، 
ســهم صنایع از مجموع 
مصرف برق کشور هیچ گاه 
کمتر از 36 درصد مصرف 
برق کشور نبوده و از سهم 
مشــترکان خانگی پیشی 
گرفته است. برهمین منوال 
نیز تامیــن برق صنایع در 
سال جاری نیز ادامه خواهد 
یافت و برنامه های مدیریت 
مصرف نیز بــا هماهنگی 
خود صنایع و وزارت صمت 
بــرای جابه جایی بــار از 
ساعات اوج با سایر ساعات 

انجام خواهد شد.
براساس ماده 4 قانون 
مانع زدایــی صنعت برق، 
صنایــع انــرژی  بــر بــا 
هماهنگی وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت و وزارت 
نیرو مکلفند تا پایان سال 
1404، حداقــل ۹ هــزار 
مگاوات نیروگاه حرارتی و 
هزار مــگاوات نیــروگاه 
تجدیدپذیر از محل منابع 
داخلی خود احداث کنند. 
در صورت عدم تحقق این 
امر، تأمین برق این صنایع 
در شرایط کمبود برق، در 
اولویت طرح های مدیریت 
مصرف برق وزارت نیرو قرار 
می گیرد. رجبی مشهدی از 
جذب 30 هــزار میلیارد 
تومان اسناد خزانه از محل 

مابه التفــاوت قیمت های 
تکلیفی و تمام شــده برق 
خبــر داد و گفت: با جذب 
ایــن اســناد، مطالبــات 
شــرکت های تولید برق، 
و  ن  ا ر نــکا پیما
تامین کنندگان تجهیزات 

تسویه شد.
مبلــغ چهــار هزار 
میلیارد تومان به حســاب 
شرکت های توزیع نیروی 
برق، ســه هــزار میلیارد 
تومــان تولیدکننــدگان 
مقیاس کوچک و 1۹ هزار 
میلیارد تومان نیروگاه های 
حرارتــی و چهــار هــزار 
میلیارد تومان پیمانکاران و 
کالای  تامین کننــدگان 
شرکت های برق منطقه ای 

واریز شد. 

30 هزار میلیارد تومان بدهی صنعت برق تسویه شد
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    پروژه ای به نام میانکاله

 وجود ندارد

 علی سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
پروژه پتروشیمی میانکاله کاملا لغو شده و منتظریم وزارت جهاد 
کشاورزی زمین هایی که داده، پس بگیرد. اصلاح قانون حفاظت 
و شــکار صید را پس از ۵0 سال در دســتور کار قرار دادیم که 
براســاس پدیده های نوظهور و با مشــارکت مردم است،اصلا 
پروژه ای به نام میانکاله دیگر وجود ندارد چراکه هچ گونه مجوزی 
برای آن داده نشــده است، اصل کار ما مبتنی بر نقشه آمایش 
استان است، در آنجا از لحاظ علمی، اقتصادی و اجتماعی چنین 

پروژه ای قابل اجرا نیست.
هیچ اتفاق خاصی رخ نداده است. تخلف انجام می شود. ما 
از دســتگاه های قضایی اســتان، هم دادستانی و هم مجموعه 
قضایی استان می خواهیم که این کار از بعد قضایی دنبال شود.

وی در پاسخ به این پرسش که مگر پروژه به نتیجه نرسیده 
بــود؟ بیان کرد: نمی خواهم نبش قبر کنم، این پروژه از نظر ما 
تمام شده اســت.در حوزه سد چم شیر و حقآبه آن ما مشکلی 
نداریم. حقابه آن متناسب با محاســبه ای که انجام شده داده 
می شود. بحث هایی پیرامون کیفیت آب آن مطرح است که ما 
جــدای از اینکه وزارت نیرو کار خود را انجام می دهد، ما نیز به 
عنوان دســتگاه ناظر نمونه گیری انجام دادیم. با توجه به تراز 
آبگیری که تاکنون انجام شــده است در آنجا مشکلی از لحاظ 

کیفیت آب وجود ندارد./مهر
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نمایش اقتدار پهپادها و موشک های 

 ایرانی در نمایشگاه بین المللی
 امنیت و دفاع بغداد

وزارت دفــاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح کشــورمان 
دســتاوردهای مختلف صنعــت دفاعی ایران را در نمایشــگاه 

بین المللی امنیت و دفاع بغداد به نمایش گذاشت.
نمایشگاه بین المللی امنیت و دفاع بغداد با حضور نمایندگان 
نظامی22 کشور از جمله وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 

کشورمان برگزار شد.
به گزارش تسنیم، وزارت دفاع کشورمان در این نمایشگاه 
دســتاوردهای مختلف صنعت دفاعی ایــران از جمله خانواده 
پهپادهــای مهاجر، پهپــاد بردبلند غزه، موشــک های ضد زره 
دهلاویه، ســامانه های پدافند هوایی، سلاح های فردی و صنایع 

جنگ الکترونیک را به نمایش گذاشته است.
www.etebar.net

فعال شدن قرارگاه ویژه تامین مسکن
دکترمحسن احمدی مدیرعامل صندوق ذخیره به تشکیل “قرارگاه 
ویژه تامین مســکن معلم” در صندوق اشاره کرد و گفت: این قرارگاه در 
اردیبهشت ماه شروع به کار می نماید و انتظار داریم با چالاکی و سرعت 
عمل بالا در زمینه ساخت و تولید مسکن فرهنگیان طبق برنامه ریزی 
ها، اقدامات موثر و ملموس انجام دهد و در فاز نخست ساخت حدود 1۵ 
هزار واحد مسکونی برنامه ریزی شــده است،بانک سرمایه از پشتوانه 
فرهنگیان و نظام آموزشی برخوردار است ،   اگر اعتمادسازی صورت پذیرد 
و بانک سرمایه مجددا اعتبار واقعی خود را به دست آورد و فرهنگیان بانک 
سرمایه را برای فعالیت های بانکی و دریافت حقوق برگزینند اتفاق های 
مثبت و کم نظیری را شاهد خواهیم بود و می توان با رسوب منابع، عمده 
مشکلات شرکت های تابعه صندوق را رفع نمود.وی یکی از سیاست ها و 
راهبرد های مهم هیات امنا و هیات مدیره صندوق را شفافیت و نظارت بر 
فعالیت های صندوق برشمرد و گفت: امسال با نظام مند کردن سیستم 
نظارت و یکپارچه ســازی در بخش هــای تابعه صندوق و همچنین با 
بکارگیری ابزار هایی نظیر هوش تجاری )BI(، صندوق به سمت نظارت 
هوشــمند گام خواهد داشت.کســانی که با ســلامت، پاکدســتی و 
مسئولیت پذیری مأموریت های اصلی محوله را به انجام می رسانند مشکلی 
برای ادامه فعالیت در صندوق نخواهند داشت، اما انتصاب های سفارشی 
و غیرتخصصی پذیرفته نیست و مدیران شایسته، متخصص و باانگیزه 
جایگزین خواهند شد.او با تاکید بر اجرای صحیح، هدفمند و دقیق طرح 
ارزش مالکانــه، این موضوع را یکی از مطالبات و خواســته های بحق 
فرهنگیان عزیز عنوان نمود.در سال جدید، بورسی شدن شرکت های تابعه 
صندوق به طور جدی در دستور کار قرار گرفته و دنبال خواهد شد.وی 
یکی از دغدغه ها و چالش های اصلی اکثر شرکت ها و پروژه های در دست 
اجرای صندوق را مســئله تامین مالی بیان کرد و گفت در سال جدید، 
استفاده از ابزار ها و روش های گوناگون جهت تامین مالی و بکارگیری منابع 
ارزان قیمت به طور جدی هدف گذاری شــده است. او صندوق ذخیره 
فرهنگیان را صندوقی بین نسلی و متعلق به آحاد جامعه فرهنگیان کشور 
دانســت که باید برای نسل های بعدی به خوبی محافظت شود، لذا باید 
بستر های مناسب برای پرورش مدیران جوان و کارآمد با اولویت جذب 
فرزندان نخبه و تحصیل کرده متخصص از میان خانواده معلمان در دستور 

کار قرار گیرد./روابط عمومی 
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هفته نامه اقتصادی ایرانمسکن و عمران13
رضا باقری اصل، معاون وزیر ارتباطات با بیان اینکه تغییر و تحول در اقتصاد دیجیتال همیشه با مقاومت گروه   های دارای تعارض منافع و شبکه سنتی مواجه می شود، گفت: این دستورالعمل که به 
اشتباه موسوم به فروش اینترنتی دارو شده فقط در خصوص حمل و عرضه دارو از داروخانه به کاربر و نه فروش دارو است.وی در واکنش به بیانیه انجمن داروسازان ایران پیرامون آیین   نامه موسوم 
به فروش اینترنتی دارو اظهار کرد: تغییر و تحول در اقتصاد دیجیتال همیشه با مقاومت گروه   های دارای تعارض منافع و شبکه سنتی مواجه می شود و حتی وقتی این تحولات دیجیتال به نفع مردم 
باشد این گروه   های ذی نفع دست از مقاومت بر نمی   دارند تا حداقل مدت تسلط خودشان را طولانی   تر کنند. پس از تصویب آیین   نامه عرضه و حمل دارو توسط سکوها، مخالفت انجمن   های دارای 
تعارض منافع و مقاومت در برابر تغییر به نفع عموم مردم و داروخانه   ها و ارتقای حکمرانی وزارت بهداشت بر داده   های سلامت جای تعجب دارد،آیین   نامه تدوین شده توسط وزارت بهداشت و 
ارتباطات فقط درخصوص حمل دارو از داروخانه به کاربر است، تمامی داروخانه   ها بدون هیچ گونه ارجحیت یا اولویتی به جز فاصله مکانی با متقاضی می توانند در سکوها فعالیت کنند و در عین حال 
سکوها هیچ دسترسی به داده   های نسخه ندارند و فقط شماره پیگیری نسخه الکترونیکی و موبایل دارنده نسخه و آدرس تحویل دارو به سکو ارائه می شود،کلیه عملیات مربوط به حوزه سلامت 

در داروخانه انجام گرفته و سکو تنها واسط داروخانه   های مجاز با متقاضی داروی نسخه هستند، الزامات حریم خصوصی در قوانین بالادستی بر این سکوها جاری است./ایسنا

دستورالعملعرضه
داروتوسطسکوهای
اینترنتیصرفامربوط

بهحملدارواست

 تکرار خودکفایی گندم 
برای تولید نان در 1۴۰3

تامین اجتماعی و اصل سه جانبه گرایی 
مصداق کامل مشارکت اجتماعی است

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن تاکید بر مفهوم مشارکت مردمی 
در شعار امسال مقام معظم رهبری و اصل سه جانبه گرایی در تامین اجتماعی 
گفت: سازمان تامین اجتماعی از مصادیق کامل موضوع مشارکت اجتماعی 
است.  سید صولت مرتضوی در سومین نشست هم اندیشی شورای راهبردی 
شرکای اجتماعی سازمان تامین اجتماعی، ضمن تقدیر از اقدامات این 
سازمان در سال 1402، با تاکید بر ضرورت استمرار حرکت تحولی تامین 
 اجتماعی در سال جدید، خواستار افزایش تلاش ها برای تحقق این هدف 
راهبردی و ارائه هر چه بهتر خدمات به بیمه شدگان سازمان تامین  اجتماعی 

شد.
موضوع سه جانبه گرایی در اداره سازمان تامین اجتماعی مصداق 
مشارکت همگانی است و باید برنامه ریزی ها به گونه ای پیش رود که بتوان 
این مشارکت را به  صورت واقعی و با یک تعریف جامع به گونه عملیاتی تر 
پیش برد.در ســال 1402 مجموعه سازمان تامین  اجتماعی توانست به 
سلامت و عافیت از مشکلات و چالش ها عبور کند. پرداخت ماهانه ۵0هزار 
میلیارد تومان بابت مستمری، حقوق و هزینه های درمان بیمه شدگان کار 
بسیار سنگینی است، سال گذشته به دنبال ساماندهی شرکت ها، بسیاری 

از زیاندهی خارج شدند و وضعیت بسیاری از شرکت ها بهبود یافت.
به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،مرتضوی با اشــاره به 
نام گذاری رهبر معظم انقلاب اسلامی برای سال 1403 با عنوان »جهش 
تولید با مشــارکت مردم« گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز از 
مخاطبان اصلی فرمان رهبر انقلاب و یکی از واحدهایی که به صورت ویژه 
در این زمینه نقش دارد سازمان تامین  اجتماعی است. اگر بخواهیم در سال 
1403به مولفه های اقتدار اقتصادی برسیم، در گام اول باید به جهش تولید 
بیندیشیم. جهش با رشد تولید متفاوت است. در رشد، صعود جزئی مطرح 
است اما در جهش، افزایش بسیار قابل توجه مدنظر است. جهش حداقل 
معادل صددرصد و بیشتر است و ما باید به این موضوع توجه ویژه داشته 
باشیم و حسب تاکید رهبر معظم انقلاب مردم را در جهش مشارکت دهیم. 
در صورت جهش تولید، تورم نیز مدیریت می شود، وقتی بهره وری افزایش 
پیدا کند هزینه های تولید کاهش می یابد و اولین خروجی آن مهار تورم 
است.در ســال 1402 به رغم همه تلاش های گسترده ای که معاندین و 
مخالفین داخلی و دشمنان خارجی داشتند، دولت رشد نقدینگی را مدیریت 
کرد و به زیر 2۵درصد رســاند. تورم کلی در پایان ســال 1402 معادل 
40.۵درصد و تورم نقطه به نقطه نیز به 3۵درصد رسید. همه مسوولان و 
دستگاه ها باید برای مشکلات مردم چاره اندیشی کنند، علاج وضع اقتصادی 
و معیشتی باید در جهت »افزایش متناسب درآمد« و »مهار تورم« باشد؛ اگر 
این دو محقق نشوند قطعا به جهش تولید نخواهیم رسید. فعالیت های خوبی 
در مدت اخیر انجام شده اما کافی نیست، همه تلاش دولت این است که 
خود را فدای مردم کند و با تمام وجود نیز پای کار آمده است، اما دشمنی 
دشمنان را می بینیم که اعتماد عمومی مردم و اقتصاد کشور را نشانه رفته اند.

مهرداد بذرپاش، در مراسم افتتاح 8404 واحد به اتمام رسیده نهضت 
ملی مسکن در آذربایجان شرقی، با اشاره به اینکه »رشد خوبی در پروژه های 
نهضت ملی مسکن ایجاد شده است« که اگر شبکه بانکی کمک کند، سرعت 
پیشرفت افزایش می یابد، افزود: افتتاح پروژه های امروز نهضت ملی مسکن، 
نتیجه زحمات و تلاش بخش های مختلف در کشور است که تامین مالی و زمین 
را انجام می دهند،عملیات اجرائی 10 هزار و 221 واحد نهضت ملی مسکن در 
شهر های سهند، مراغه، میانه، آذرشهر و سراب نیز آغاز می شود که امیدواریم 
هرچه سریع تر تقدیم متقاضیان شود. امروز آمار آغاز، به اتمام رسیده یا در مرحله 
کار پروژه های نهضت ملی مسکن کشور از دو میلیون و ۵40 هزار واحد عبور 

کرد.
عزم جدی دولت سیزدهم در حل مشکل مسکن

مهرداد بذرپاش، با بیان اینکه عزم دولت در حل مشکل مسکن جدی 
است و یکی از کار های اصلی دولت تامین مسکن برای مردم است، اعلام کرد: 
آمار های مراجع مختلف کشور از رشد بخش مسکن از منفی سه و هشت دهم 

در سال 13۹۹ به مثبت چهار و هشت دهم در سال گذشته خبر می دهد.
وزیر راه و شهرسازی با یادآوری این که خط راه آهن در منطقه 17 تهران 
سال های گذشته به دلیل ایجاد آسایش و امنیت به زیرزمین منتقل شد، اظهار 
کرد: اختلاف نظر هایی درخصوص زمین های روی این تونل ریلی زیرزمینی 
وجود دارد. درخصوص حریم های مسیر راه آهن باید تصمیم گیری شود. در 
حریم 17 متری، ایمنی الزامی است و باید حفظ شود و در حریم 30 متری برخی 
مناطق، نیاز به تسهیلگری هایی است،پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی برای 
حریم بعد از 17 متر در محدوده 30 متری به دولت ارائه شده که در کمیسیون 
زیربنایی دولت به تصویب رسیده است. منتظر تایید هیئت وزیران هستیم که 
با تصویب پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی گشایش خوبی برای ساکنان مسیر 

ریلی منطقه 17 اتفاق می افتد.
در صورت تصویب هیئت وزیران، محدوده 30 متری از حریم 17 متری 
ریلی که اکثراً نیز بافت فرسوده است امکان نوسازی را پیدا می کنند. این حریم ها 
با رعایت حقوقی که باید به دولت و راه آهن پرداخت شود آزادسازی می شوند و 

مجوز ساخت و ساز خواهند یافت.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه نوسازی بافت فرسوده 

سیاست های اصلی دولت است، توضیح داد:  13 هزار پلاك
در منطقه 17 تهران و در محدوده تونل ریلی وجود دارد که به عنوان پلاک 
فرسوده هستند و در صورت موافقت هیئت دولت با امکان ساخت و ساز، بافت 
فرسوده منطقه نوسازی می شود. با آزادسازی 13 هزار پلاک فرسوده حریم 30 
متری تونل ریلی منطقه 17 تهران امکان ساخت 30 هزار واحد مسکونی فراهم 

می شود که گشایش خوبی برای شهر تهران خواهد بود.                 
توسعه زیرساخت ها برای رسیدن به تجارت 10 میلیارد دلاری 

ایران و پاکستان
 وزیر راه و شهرسازی از عزم ایران و پاکستان برای توسعه زیرساخت های 

جاده ای و بندری به منظور دستیابی به تجارت 10 میلیارد دلاری بین دو کشور 
خبر داد. مهرداد بذرپاش درباره موضوعات مطرح شده در دیدارها و نشست های 
مقامات ایران و پاکســتان، از دیدار دوجانبه روســای کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشور خبر داد و گفت: در این دیدار موضوعات مختلف 
در حوزه اقتصادی مورد بحث قرار گرفت و مقرر شد نشست بعدی این کمیسیون 

ظرف چند ماه آینده در تهران برگزار شود.
رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و پاکستان، وجود 
بنادر مهم پاکستان از جمله کراچی و همچنین موقعیت بنادر ایران از جمله بندر 
چابهار و دسترسی به آب های آزاد را فرصت مناسبی برای توسعه روابط اقتصادی 
دو کشور دانست و افزود: توسعه بنادر پاکستان و ایران از دیگر موضوعاتی بود 
که در دیدارهای دوجانبه مطرح شد. بذرپاش با اشاره به هدفگذاری 10 میلیارد 
دلاری تجارت دو کشــور گفت: دستیابی به این هدف نیازمند توسعه جدی 
زیرساخت ها از جمله بنادر و تسهیل تردد کامیون ها در مرزهای دو طرف است.
سه مرز ریمدان، میرجاوه و پیشین میان ایران و پاکستان وجود دارد که 
دو مرز آن ها نسبتا جدید است و باید تردد از این مرزها تسهیل شود. وزیر راه و 
شهرسازی از طرح اجازه حمل یکسره بار توسط کامیون های ایرانی به داخل 
پاکستان خبر داد و افزود: این موضوع هم سرعت تردد و هم حجم انتقال بار را 
افزایش می دهد.بذرپاش گفت: تسهیل تردد جاده ای و توسعه زیرساخت ها در 
دو طرف مورد بحث قرار گرفت و مطرح شد که هم توسعه پارکینگ ها و هم 
مناسب سازی معابر تردد باید موردتوجه قرار گیرد. وی یادآور شد: مشکلات 
برخی رانندگان ایرانی در خصوص لزوم اخذ ویزا و اجازه ورود تنها تا ۵0 کیلومتر 

به کشور پاکستان از جمله دغدغه هایی بود که با طرف پاکستانی مطرح و مقرر 
شد این موضوع در دستور کار قرار گیرد.

وزیر راه و شهرسازی گفت: موضوع همکاری های هوایی از جمله افزایش 
پروازها به ویژه میان لاهور و مشهد یا تهران نیز مطرح و مقرر شد برقراری پرواز 
میان تهران و اسلام آباد توسط شرکت های ایرانی اعلام شود تا بستر تردد راحت تر 

تجار فراهم شود.
طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، بذرپاش با بیان طرح موافقتنامه تجارت 
آزاد در این نشست گفت: علاوه بر این موافقتنامه، تعدادی موافقتنامه پیشنهادی 
ازسوی سازمان های ایرانی به  طرف پاکستانی ارسال شده بود که تا کنون نظر 
موافق یا مخالفی ازســوی پاکستان اعلام نشــده، به همین منظور قرار شد 
کارگروهی در وزارت مربوطه تشکیل و نشست های مجازی با سازمان های هم 
تراز برگزار شود تا هرچه سریع تر در مورد موافقتنامه ها نظر بدهند. همچنین 

نشست بعدی در سطح معاونان وزیر در تهران برگزار شود.
وی تهاتر کالا را از دیگر موضوعات مورد بحث طرفین اعلام کرد که در 
دستور کار برای پیگیری بیشتر قرار گرفت. بذرپاش با اشاره به روی کار آمدن 
دولت جدید در پاکستان ابراز امیدواری کرد که توسعه همکاری ها با جدیت در 

دستور کار قرار گیرد و توافقنامه ها به سرانجام برسد.
پاکستان به دلیل مجاورت مرزی قابل توجه با کشورمان و بازار بزرگی که 
دارد، فضای مناسبی برای فعالان اقتصادی ایرانی است و باید زیرساخت ها برای 
دسترســی هرچه آسان تر تجار و بازرگانان ایران به این بازار فراهم شود که در 

نهایت توسعه اقتصادی کشور را به دنبال دارد.

 ساخت واحد های نهضت ملی مسکن
 از 2 میلیون و 540 هزار واحد عبور کرد

خبـــرخبـــر

گندم ایران جزو سالم ترین گندم های دنیا است
سید مجتبی خیام نکویی معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی در نشست خبری که در پنجاهمین 
سالگرد تأسیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی برگزار شد با 
اشاره به اینکه 31 فروردین ماه روز ملی گندم و نان نامگذاری شده  است، گفت: 
بالاترین میزان مصرف در محصولات راهبردی متعلق به گندم است و میانگین 
مصرف گندم هر ایرانی در سال 1۵0 کیلوگرم است و 40 درصد کالری مورد 
نیاز مردم را نیز تأمین می کند. در حقیقت وقتی با برنج،  مرغ و سایر محصولات 
مقایسه انجام می شود، مشاهده می کنیم که هیچ محصولی به اندازه گندم 
حائز اهمیت نیست. اتفاقات دو سال گذشته اهمیت امنیت غذایی بویژه گندم 
را در کشــورهای مختلف نشــان داد که ما از این موهبت سال هاست که 
برخورداریم و بخش اعظمی از نان مردم را در داخل کشور تأمین می کنیم.در 
سال اول دولت سیزدهم شاهد افزایش 3 میلیون تنی در گندم بودیم. سال 
دوم دولت یعنی سال گذشته این افزایش به 6 میلیون تن رسید و امسال هم 
برآورد می کنیم که همین مقدار افزایش را داشته باشیم. این یعنی علاوه بر 
خودکفایی در تولید گندم نان در سال گذشته امسال هم در گندم نان خودکفا 
می شویم. نیاز کشور به گندم 13.۵ میلیون تن است، 12 میلیون تن برای 
گندم نان مصرف می شود و مابقی نیز در صنایع شیرینی و ماکارونی و... مورد 
استفاده قرار می گیرد که امسال این عدد محقق خواهد شد. رئیس سازمان 
تات در ادامه به کاهش ضایعات گندم نیز اشاره کرد و گفت: برای ما قابل قبول 
نیست گندمی که به این سختی عمل می آید، 30 درصد ضایعات داشته باشد. 
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی ،خیام نکویی اظهارداشت : نیازمند مشارکت 
مردم و شرکت های دانش بنیان در این بخش هستیم؛ به آنها نیز کمک خواهیم 
کرد تا ضایعات و دورریز نان مصرفی مردم را به حداقل برســانند. کشور ما 
غنی ترین بانک ذخایر ژنتیکی گندم را با بیش از 18 هزار نمونه در اختیار دارد. 
در جهان جزو قوی ترین بانک های ذخایر ژن گندم هستیم. این یعنی اگر با 
آفات و بیماری ها و... مواجه شویم، می توانیم از این ذخایر ژنتیکی استفاده 
کنیم. گندم تولید جمهوری اسلامی از سالم ترین گندم های تولید نسبت به 
کشورهای توسعه یافته است و میزان عناصر سنگین آن نسبت به ارقام دیگر 
در دنیا کمتر و به طور کل سالم تر است. برنامه داریم در محصولات راهبردی 
حداقل به ۹0 درصد خودکفایی برســیم، در حال حاضر به این ۹0 درصد 
نزدیک شــدیم و تا پایان دولت سیزدهم در گندم به ۹0 درصد خودکفایی 
خواهیم رسید. به شرط اینکه ابزار لازم برای تحقق این امر فراهم شود. به دنبال 
این هستیم که آرد کاملی از نان داشته باشیم. همچنین به دنبال این هستیم 

که ارقامی را معرفی کنیم که مقاوم بوده و به آب کمتری نیاز داشته باشند.
وی به الگوی کشــت نیز اشــاره کرد و گفت: الگوی کشت علاوه بر 
محصولات زراعی شامل محصولات باغی نیز خواهد شد. برای گندم، جو، 
برنج، پنبه و شکر برنامه خودکفایی تنظیم کرده ایم. 14 تا 16 میلیارد دلار 
برای واردات محصولات راهبردی ارز تخصیص داده می شود، اگر 10 تا 1۵ 
درصد این اعتبار را برای تقویت بنیه داخلی اختصاص دهیم کشت محصولات 

راهبردی را اقتصادی خواهیم کرد.

فرونشست زمین در برخی مناطق 
ایران پدیده تازه ای نیست، اما برداشت های 
بی حساب و کتاب از سفره های زیرزمینی 
حــالا نرخ فرونشســت ایران را بــا رکورد 
بی سابقه ای همراه کرده و خطر به بیخ گوش 
شهرها و روســتاهای ایران رسیده است؛ 
به طوری که حالا رئیس بخش خطر پذیری 
مرکز تحقیقات راه  و شهرسازی نسبت به 
»نرخ سرســام آور« فرونشست در کشور 
هشدار می دهد و می گوید که ایران در رتبه 
دوم افزایش نرخ فرونشست در جهان قرار 
دارد، فرونشست زمین که از آن با عنوان زلزله 
خاموش هم یاد می شود، ایجاد حفره های 

عمیقی است که هر آن ممکن است زیر پای 
شهروندان را در مناطق بحرانی خالی کند. 
بحث فرونشست هنگامی جدی تر می شود 
که این پدیــده درصورت همزمانی با دیگر 
حوادث طبیعــی،  فاجعه را دوچندان  کند. 
فرونشست زمین با اینکه مناطق وسیعی از 
کشور را دربرگرفته، اما در استان های البرز، 
سمنان، تهران، خراســان رضوی، کرمان، 
فارس، یزد و حتی گلستان نرخ بیشتری دارد. 
کارشناســان و صاحب نظران، خالی شدن 
ســفره های آب زیرزمینی را از عمده ترین 
دلایل فرونشست زمین می دانند و معتقدند 
که پایش لحظه به لحظه خاک و تونل های 

زیرزمینی یکی از راهکارهای جلوگیری از 
بروز بحران در مناطق مستعد کشور است.

نرخ فرونشست در ایران
علــی بیت اللهی، رئیــس بخش 
خطر پذیری مرکز تحقیقات راه  و شهرسازی: 
نتایج مطالعات جهانــی درخصوص نرخ 
فرونشســت زمین در کشورهای مختلف 
نشان می دهد که نرخ فرونشست در ایران 
بیشــتر از پهنه های بحرانی جهان است. 
براساس این مطالعات، حدود 3 تا ۵درصد 
پهنه های فرونشستی زمین در کل دنیا دارای 
نرخ فرونشســت بین 10 تا 1۵سانتی متر 
هستند، اما در ایران نرخ فرونشست در این 

بــالای  بــه  پهنه هــا 
1۵سانتی متر هم می رسد. 
مطالعــات و اعــداد نرخ 
فرونشست در ایران نشان 
می دهد که بعد از کشور 
هندوستان که در برخی از 
محدوده های این کشور 
نرخ فرونشست به بیش از 
۵0ســانتی متر در سال 
می رسد، متأسفانه کشور ما 
در رتبه دوم قرار دارد، اما 

تفاوت ایران با هند و آمریکا در این است که 
پهنه های فرونشستی در بسیاری از استان ها 

گسترده شده و تعدد پهنه های فرونشستی 
در ایران بیشتر است./ مجید جباری

حواستان به زیر پایتان باشد
وزارت راه و شهر سازی  اعلام کرد که ایران رتبه دوم فرونشست زمین را در جهان دارد

www.etebar.net
 معرفی ۲۰۰ بسته سرمایه گذاری

 در اکسپو ۲۰۲۴

برای نمایشگاه ایران اکسپو 2024 حدود 200 بسته  سرمایه گذاری 
برای پیشنهاد به سرمایه گذاران خارجی در حال آماده  سازی است

حجت الله عبدالملکی دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
گفت: سال گذشته در 4 نوبت بسته  های سرمایه گذاری را معرفی کردیم که 
نخستین نوبت، اردیبهشت ماه سال گذشته در اکسپو 2023 میلادی بود 
که 370 پروژه را به ارزش ۵ میلیارد یورو معرفی کردیم. مجموع این چهار 
دوره  ای که پروژه    ها و بسته  های سرمایه گذاری را معرفی کردیم، بیش از یک 
هزار بسته  سرمایه گذاری آماده شــد و ارزش آن به لحاظ ریالی، بیش از 
۹00 هزار میلیارد تومان یا معادل 20 میلیارد یورو بوده است. این وعده  ای 
بود که از ابتدای سال گذشته مطرح کردیم و خوشبختانه تا پایان سال محقق 
شد،بسته  های سرمایه گذاری را در 12 رویداد داخلی و خارجی عرضه کردیم 
که یکی از آنها همین رویداد 2023 اکسپو بود. در نمایشگاه  های دیگری نیز 
که در چین، روسیه، ارمنستان، ترکیه و باقی کشورها برگزار می شد حضور 
یافتیم و فعالیت تبلیغاتی انجام دادیم. در نتیجه  این فعالیت  های تبلیغاتی، 
در مجموع مقدار تقاضای سرمایه گذاری که از تمام این رویدادها جذب کرده 

بودیم، حدود 880 هزار میلیارد تومان برآورد شد.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد در خصوص جزئیات بیشتربسته های 
سرمایه گذاری بیان داشت: اگر بخواهم به طور جزئی به موضوع بپردازم باید 
بگویم، حدود 2۵00 تقاضای ســرمایه گذاری برای ما رســید که تقریباً 
20 درصد بسته  های ما از آن 2هزار بسته، یعنی حدود 200 بسته مشتری 
پیدا کرد و باقی سرمایه گذاری  هایی که صورت گرفت، درخواست    هایی بود 
که خود سرمایه گذار داشت؛ در واقع ما دست سرمایه گذار را نبستیم که حتماً 
از بین بسته  های مشخص شده سرمایه گذاری کند، بلکه بسته  هایی را که 
مطالعات امکان  سنجی اولیه آنها انجام شده بود ارائه کردیم. زمین موردنیاز 
این بسته  ها انتخاب شده بود و مجوز کار به صورت بی  نام صادر شده و داخل 
درگاه قرار گرفته بود. اما خود سرمایه گذار نیز می توانست پروژه  های دیگری 
پیشنهاد دهد. بنابراین بیش از 200 بسته آماده مشتری پیدا کرد و به نوعی 
کارشان را شروع کردند و در مراحل مختلف هستند. بقیه نیز پروژه  های 
خودشان بوده است. ما امسال نیز این برنامه را داریم، یعنی علاوه بر 1000 
بسته  ای که سال گذشته ارائه شده بود، بسته  هایی آماده شده است که در 

نمایشگاه اکسپو 2024 عرضه کنیم./ ایرنا 

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496

 رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 
گفت: در شرایطی که تلاش می کنند 
نشــان دهند ایران تحریم اســت اما 
توانستیم کیلومترها دورتر از ایران یکی 
از بزرگترین افتخارات صنعت مهندسی 
را در سریلانکا ارائه کنیم.سپهر خلجی 
در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران درباره صادرات خدمات فنی 
مهندسی ایران به دیگر کشورها، گفت: 
اقدام به صادرات خدمات فنی مهندسی 
متخصصان کشــورمان در سریلانکا 
انجام شده است و از رئیس جمهوری 
اسلامی ایران هم دعوت شد که برای 
افتتاح این پروژه ها حضور داشته باشد. 
نزدیک 400 نفر از مهندسان ما در حوزه 
سدسازی سالهاست در آنجا فعالیت 
می کنند،این متخصصان سدی بسیار 
پیشرفته از نظر دانشی ساخته اند که 
سدی معمولی نیست و موضوع انتقال 
آب از یک ســطح به سطح دیگر را هم 
داشته و همزمان نیروگاهی نیز در آنجا 

ساخته شده است. این اقدام اثرات خیلی 
خوبی در سریلانکا داشته است. وقتی در 
شرایطی که تلاش می کنند نشان دهند 
ایران تحریم اســت ما ولی می توانیم 
کیلومترها دورتر از خاک خودمان یکی 
از بزرگترین افتخارات صنعت مهندسی 

را در سریلانکا ارائه کنیم.
امیدوارم این اقدام، زمینه ای برای 
کارهای بیشتر در این کشور در آینده 
شود. این اقدام نمونه ای از توان صنعتی 
ماست که کارهای بزرگی از آنان ساخته 
است. پیش از انقلاب عمده این اقدامات 
را خارجی ها انجام می دادند اما اکنون در 
صنعت سدسازی با اتکا به داخل کار 
می کنیم و برای دیگر کشورها هم پروژه 

اجرا می کنیم.
این توانایی فقط در سدســازی 
نیســت بلکه در راه سازی، پل سازی و 
ساخت مســیر ریلی هم وجود دارد و 
امکان اجرای آن در دیگر کشورها نیز 

میسر است.

ایران به سریلانکا، صنعت 
مهندسی صادر می کند

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 
نیز از تدوین و تصویب بسته ای در دولت 
برای تحقق شعار سال خبرداد که طی 
آن، سهم همه دستگاه های اقتصادی و 
غیراقتصــادی در تحقق این شــعار 
مشخص شده است. سپهر خلجی با بیان 
اینکه تا قبل از اردیبهشت ماه، دولت 
بلافاصله پس از فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب، کارگروه های مربوطه را تشکیل 
داد، اضافه کرد: به این منظور کار بزرگی 
انجام شد و تا آخر فروردین دستورالعمل 
اجرایی تحقق شعار سال با مشخص 
کردن وظیفه همه دستگاه ها تهیه شد. 
ضمن اینکه در این آیین نامه مشخص 
شده که همه این دستگاه ها تا پایان سال 
باید چه کارهایی انجام دهند تا شعار 
ســال محقق شود که متن آن بزودی 

منتشر می شود.
افزایش سهم ایران در بانک 

بین المللی
سخنگوی دولت نیز در تشریح 
مصوبات روز گذشته هیأت وزیران، از 
موافقت دولت با با پیشنهاد بانک مرکزی 
مبنی بــر افزایش ســهمیه ایران در 
صندوق بین المللی پول خبرداد. به گفته 
بهادری جهرمی، این امر با هدف حفظ 
حق امتیاز و حق رأی جمهوری اسلامی 

ایران صورت می گیرد. وی دیگر مصوبه 
روز گذشــته هیأت وزیران را تصویب 
لایحه اصلاحیــه قانــون تعزیرات 
حکومتی عنوان کــرد و افزود: هیأت 
وزیران با قیــد دو فوریت با این لایحه 
موافقت کرد تا هم فرایندهای رسیدگی 
سازمان تعزیرات حکومتی به مسائل 
مرتبط ســرعت گیرد و هم ضمانت 
اجراهای محکومیت ها و مجازات های 

این سازمان تقویت شود.
ورود خودروهای دست دوم؛ 

فقط از مناطق آزاد
علی بهادری جهرمی، سخنگوی 
دولت، در نشســت خبری با اصحاب 
رسانه اعلام کرد که آیین نامه واردات 
خودروی کارکــرده از مناطق آزاد به 
تصویب رســیده و ابلاغ هم شــده و 
آیین نامه دیگری در این زمینه موجود 

نیست.
بنا بر اظهــارات جهرمی ظاهرا 
ورود کارکرده ها از مناطق آزاد که سال 
گذشــته ابلاغ و اجرا شد، جایگزین 
آیین نامه واردات دست دوم ها شده و 
قرار نیســت آیین نامه جدایی در این 
زمینه از سوی هیات دولت ابلاغ شود. 
هر چنــد مهدی ضیغمــی، رئیس 
سازمان توسعه تجارت، اسفند سال 
گذشته اعلام کرد که »واردات خودرو 
از مناطــق آزاد ربطــی بــه واردات 

خودروهای کارکرده ندارد« بااین حال 
ظاهرا دولت همراه با فشــار از سوی 
مدافعان تولید داخل، به ناچار به واردات 
کارکرده ها از مناطق آزاد رضایت داده 
و قرار نیست آیین نامه دیگری در این 
زمینه ابلاغ کند. در مصوبه دی ماه سال 
گذشــته دولــت تاکید شــده بود 
»خودروهایی که تا پیش از ابلاغ این 
آیین نامه، مجاز به تردد در مناطق آزاد 
تجــاری و مناطق صنعتــی و ویژه 
اقتصادی هستند، مشروط به پرداخت 
کلیه عوارض و بدهی های مربوط و حقوق 
ورودی )مشتمل بر حقوق گمرکی و سود 
بازرگانی مصوب(، دارا بودن معاینه فنی 
متصل به سامانه سیمفا و با رعایت قوانین، 
مجاز بــه پلاک گذاری ملی و واردات به 

سرزمین اصلی خواهند بود.«
در راســتای اجرای این مصوبه، 
امکان ثبت  سفارش خودروهای وارد شده 
به مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی 
قبل از تاریخ 1۹ دی ماه 1402 و ورود آنها 
به سرزمین اصلی در سامانه جامع تجارت 
فراهم شــد. بر این اساس تصور می شد 
ابلاغیه مذکور همان واردات دست دوم ها 
به کشــور باشد که وزیر صمت و رئیس 
سازمان توسعه تجارت با تصحیح این 
تصور تاکید کردند که آیین نامه جدایی 
برای واردات دست دوم ها به کشور ابلاغ 

خواهد شد./ایرنا  

در سدسازی به جایی رسیدیم که برای دیگر کشورها پروژه اجرا می کنیم
www.etebar.net

 سکوهای اینترنتی فقط 
برای تحویل دارو در  منزل است

بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تأکید کرد: 
سکوهای اینترنتی دارو فقط وظیفه تحویل دارو از داروخانه تا درب منزل 
بیماران را دارند و مراحل فروش از طریق داروخانه انجام می شود،از آنجا که 
مردم انتظار دارند خدمات را به صورت غیرحضوری دریافت کنند، برای اینکه 
داروها را در منزل و به روز تحویل بگیرند، سکوهای اینترنتی ایجاد شد. در 
واقع کد رهگیری به سکوهای اینترنتی داده می شود تا دارو را در داروخانه 
دریافت کنند و در اختیار بیمار قرار دهند،البته بیماران در این زمینه مختارند 
و می توانند دارو را به صورت حضوری نیز از داروخانه تحویل بگیرند. این کار 
به صورت آزمایشی در برخی مناطق انجام می شود و در صورت رضایتمندی 
سراسری خواهد شد،درمان کودکان زیر هفت سال به صورت رایگان در 
مراکز درمانی دولتی، کار بنیادی است که در هیأت دولت تصویب و برای 
اجرا ابلاغ شد، مردم در صورت مشاهده تخلف و عدم پذیرش کودکان به 

سامانه 1۹0 زنگ بزنند.
بازسازی اورژانس ها در اولویت قرار گرفت

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از آغاز بازسازی اورژانس ها 
در کشور خبر داد و گفت: بسیاری از مراکز درمانی در 2 سال اخیر و شروع 
کار دولت سیزدهم بازسازی و نوسازی شد و امسال نیز اورژانس ها در اولویت 

قرار گرفت.
بهرام عین اللهی در همایش تجلیل از خادمان سلامت افزود: بهترین 
نیروهای حوزه سلامت در ایران وجود دارند درحالی که دشمن در رسانه های 
معاند همواره کارکنان سلامت را تضعیف می کند. وی گفت: جزو کشورهایی 
هستیم که تخصص اورژانس داریم و به اورژانس کشور به عنوان دانشگاه نگاه 
می کنیم،یکی از مشکلات ما انتقال مصدوم بوده که باید همراه با افزایش 
تکنولوژی، انتقال سریع انجام شود، در اینجا مردم می توانند پای کار بیایند 
و رسانه ها به ما کمک کنند تا مردم با خدمات اورژانس و چگونگی برخورد با 
مصدوم قبل از رســیدن نیروهای اورژانس آشنا شــوند زیرا بسیاری از 
قطع نخاع ها در حین انتقال اتفاق می افتد،در منطقه ای قرار داریم که در 
کشورهای همسایه بیماری مالاریا و فلج اطفال وجود دارد، تأکید کرد: باید 
پاســگاه های مرزی را تقویت کنیم تا این بیماری ها به کشور وارد نشود و 

کنترل شود./وبدا 
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احمد وحیدی وزیر کشور گفت: همه زیرساخت های رفاهی و تفریحی موجود در سواحل بویژه فضاهای متعلق به دستگاه های دولتی باید طبق قانون مورد استفاده همه مردم قرار گیرد و نباید در اختیار 
گروه خاصی از جامعه باشد. وی در حاشیه مراسم معارفه یوسف نوری به عنوان استاندار جدید مازندران درباره آزادسازی پلاژهای دولتی در سواحل مازندران به نفع مردم اظهار کرد: با توجه به اینکه 
آزادسازی سواحل مورد تأکید دولت است و گام های مهمی نیز در این زمینه برداشته شد باید این اقدام نیز انجام شود. البته تمام این کارها را نمی توان در یک بازه کوتاه انجام داد و باید روند قانونی را 
در نظر گرفت و کارها را دنبال کرد. نباید ساحل و زیرساخت های رفاهی و تفریحی موجود در سواحل انحصاری شود که گروهی بتوانند از این فضاها و امکانات بهره بگیرند و بخش بزرگی از مردم نتوانند. 
باید ساحل را برای استفاده همگانی آماده کرد.به شهرداران ابلاغ کردیم محوطه های ساحلی که در حوزه شهرداری هاست برای عموم مردم بهسازی شود. برای فضاهایی که در حوزه شهرداری ها 
نیست هم باید طوری برنامه ریزی کرد که طبق مقررات زیرساخت ها در اختیار عموم قرار گیرد.وزیر کشور با اشاره به مالکیت برخی دستگاه های دولتی بر مجتمع های تفریحی و رفاهی ساحلی اظهار 
کرد: دستگاه های دولتی هر خدمتی که می توانند کنند و هر زیرساختی که در این نواحی دارند باید به نفع عموم و برای بهره مندی همه مردم باشد.وزیر کشور در پاسخ به این پرسش که با توجه به تغییر 

استانداران مازندران و لرستان آیا جابه جایی استانداران ادامه خواهد داشت، گفت: برنامه ای برای تغییر سایر استانداران نداریم و استانداران ما با قدرت به کارشان ادامه می دهند./ایرنا 

پلاژهای
دولتیدر
سواحلباید
همگانی
شود

سفر به خانه خدا بعد از ۹ سال

سفر حج تمتع شاید برای خیلی از مسلمانان آرزو باشد؛ کسانی 
که به دلایل مختلف نمی توانند در ما ه ذیحجه عرفات و مشعر را درک 
کنند اما آرزو دارند مسافرخانه خدا باشند و در شهر پیامبر مضجع رسول 
خدا و ائمه بقیع را زیارت کنند؛ آنها دل به ســفر عمره می بندند. چند 
سالی بود که شرایط برای سفر عمره هم فراهم نمی شد تا این که سرانجام 
خبر خوشی که خیلی ها در انتظارش بودند؛ اعلام شد ومراسم بدرقه 
نخستین کاروان های ایرانی عمره مفرده  پس از ۹سال وقفه با حضور 
مسئولان حج و زیارت، سفیر عربستان و جمعی از مسئولان هواپیمایی 
و شهر فرودگاهی در ترمینال سلام فرودگاه امام خمینی)ره( برگزار شد.

رعایت اولویت در اعزام کاروان ها
 ایمان شمســایی، معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان حج و 
زیارت، در باره اولویت اعزام به  عمره می گوید: »در فراخوانی که سازمان 
حــج و زیارت برای ثبت نام زائران اعلام کرده بود، بیش از 42هزار نفر 
ثبت نام کرده بودند که قرار بود طبق برنامه و زمان بندی اعزام این افراد 
صورت گیرد. در برنامه ریزی اولیه زمان اعزام 28آذر ماه اعلام شده بود 
که با فرارســیدن این زمان، امکان اعزام فراهم نشد. زمان بعدی اعزام 
زائران 13دی ماه بود که در این زمان هم به دلیل مواضع آن موقع کشور 
عربستان شرایط اعزام زائران حج فراهم نشد. در این مدت رایزنی های 
زیادی صورت گرفت؛ اما متأسفانه شرایط اعزام زائران به عربستان باز 
هم فراهم نشــد. وقتی رایزنی ها نتیجه نداد، ســازمان حج و زیارت از 
افــرادی که ثبت نام کــرده و پول واریز کرده بودند خواســت تا زمان 
قطعی شدن زمان اعزام کاروان ها، پول واریزی خود را بازپس بگیرند. 
البته فیش ثبت نام آنها همچنان معتبر بود و اولویت بندی آنها براساس 
زمان ثبت نام در اعزام های آینده برقرار بود. درنهایت پول واریزی همه 
به آنها بازگردانده شد و در این مدت رایزنی ها همچنان ادامه داشت تا 
اینکه با تلاش های بی وقفه مسئولان سازمان حج و زیارت، موافقت های 
اولیه و نهایی با مقامات عربســتان حاصل شد و تصمیم بر این شد که 

امسال اعزام کاروان های زائران عمره آغاز شود.«
اعزام 5۷00زائر به خانه خدا

توافق های اخیر بین مسئولان کشور و مقامات عربستانی برای 
اعزام زائران ایرانی به سفر معنوی عمره زمانی صورت گرفت که زمان 
زیــادی برای اعزام زائران نمانده بود. معاون توســعه مدیریت و منابع 
سازمان حج و زیارت به این نکته اشاره می کند و می گوید: »با توجه به 
زمان کمی که امسال داشتیم خواستیم به نوعی استارت کار زده شود و 
نخســتین کاروان های زائران ایرانی در فرصت محدود پیش رو به این 
سفر معنوی اعزام شوند. جمع بندی ما براساس شرایط فعلی این شد 
که حدود ۵700نفر از ثبت نام کنندگان را براساس اولویت زمانی ثبت نام 
به این سفر اعزام کنیم. به همه استان ها هم اعلام کردیم براساس لیست 
ثبت نام ها، به افرادی که در اولویت، از نظر زمان ثبت نام، قرار دارند اعلام 
کنند که امکان سفر برای آنها فراهم است. اگر کسی به هر دلیلی امکان 
سفرعمره در این مقطع زمانی را نداشت، به نفر بعدی در لیست اطلاع 
داده شود و به این طریق لیست نهایی ۵700نفر آماده شد که نخستین 
گروه از کاروان ها امروز )دوشنبه سوم اردیبهشت( به مدینه منوره اعزام 

شدند.«
امســال با تلاش دست اندرکاران حج و زیارت و سایر مسئولان، 
سفرهای عمره پس از وقفه ای ۹ساله ازسرگیری شد و نخستین گروه 
عمره گزاران در قالب 2کاروان 8۵نفره )170نفر( رهسپار مدینه منوره 
شدند. این گروه از زائران از استان های کرمانشاه و کردستان با پروازهای 
هواپیمایی ایران ایر رهسپار سرزمین وحی می شوند و به مدت ۵روز در 
مدینه منوره و ۵روز در مکه مکرمه اقامت خواهند داشت و ضمن زیارت 
حرم پیامبر اکرم)ص( و ائمه بقیع اعمال و مناسک عمره مفرده را انجام 

خواهند داد
پروازهای عمــره در ماه شــوال با 44پرواز رفت وبرگشــت از 
11فرودگاه کشور انجام می شود. در این پروازها بیش از ۵هزار زائر به 
سرزمین وحی اعزام خواهند شد و این عملیات در 23اردیبهشت ماه 
پایان خواهد یافــت. عملیات انتقال زائران حــج تمتع1403 هم از 

24اردیبهشت  ماه آغاز خواهد شد. / علی الله سلیمی

نخستین جلسه شورای معماری با حضور محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و دگر اعضا برگزار شد.

وزیر فرهنگ در این جلســه گفت: ماه اردیبهشت مشحون از ایام 
بزرگداشت مفاخر تاریخ ایران عزیز است. 1403/2/1روز سعدی بزرگ و 
آغاز تصنیف گلستان بود و در همین راستا همکارانم برنامه های خوبی را در 
شیراز برگزار کردند و پویش مهمی را در این زمینه رقم خواهند زد، اوایل 
این ماه  هم روز بزرگداشت شیخ بهایی و معماری است که به واسطه برگزاری 
این جلسه به استقبال این روز رفته ایم،درباره جایگاه معماری در فرهنگ و 
تمدن اسلامی باید توجه داشت تفاوت های اصلی طبقه بندی تاریخی  عمدتا 
با معماری نشــان داده می شوند، مثلا معماری دوره صفوی با سلجوقی 
متفاوت است. وزیر فرهنگ گفت: در انقلاب اسلامی ایران که میراث تمدنی 
کهن ما را احیا کرد و افق گشایی جدیدی برای تمدن نوین اسلامی بود، باید 
به این مسأله در امتداد فضای هنری توجه می کردیم، چرا که نوع ورود تجدد 
و معماری و تنزل آن صرفا به شکل فنی - مهندسی ما را به وضعیت امروز 
رسانده است،محور عمده سبک زندگی، سبک معماری است، چراکه در 
رفــت و آمد شــهری، اجتماعی، منازل و مدارس تاثیرگذار اســت، نوع 
ساخت وسازها برای ما فضای زیست جدیدی را رقم  زده است که اغلب با 
فضای زیست مطلوب فرهنگ ما فاصله دارد،بخشی از این غفلت به واسطه 
فاصله گرفتن معماری از حوزه هنر است که این را باید جبران کرد، جامعه 
معماری به شدت درصدد بود که در وزارت فرهنگ، ساختاری برای پیگیری 
این موضوع ایجاد شود که برگرفته از همین نگاه است،همه ما دغدغه تمدنی 
و سبک  زندگی داریم. این روزها سبک  زندگی عفیفانه خیلی مطرح می شود. 
معتقد هستیم یکی از مهم ترین زیرساخت های ایجاد فضای زیست عفیفانه 
از حوزه معماری عبور می کند. مگر می شود معماری نسبتی با مبانی دینی، 
فرهنگی و هنری نداشته باشد ولی این چرخه به شکلی درست شکل بگیرد؟
در شورای عالی انقلاب فرهنگی سند ملی معماری و  شهرسازی 
اسلامی به شورای هنر ارجاع شد؛ در پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات و 
دبیرخانه شورای هنر کارگروه مشترکی را تشکیل دادیم و این سند امروز 

آماده ارائه به صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی است.
ان شاءالله جشنواره فجر معماری به مجموعه جشنواره های وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی طبق مصوبه این سند اضافه خواهد شد و با همکاری 
وزارت راه و شهرسازی و شورای عالی شهرسازی که همکاران اصلی ما برای 

تعمیق این موضوع هستند، کار را پیش خواهیم برد.
در همین راســتا از وزارت گردشگری و میراث فرهنگی، سازمان 
صداوسیما و سایر بخش های فرهنگ ساز استفاده خواهیم کرد، البته باید 
توجه داشت بار اصلی بر دوش اصحاب هنر معماری است و با نقش آفرینی 
عزیزان ،این جشنواره به صورت دوسالانه برگزار خواهد شد،در جشن فجر 
انقلاب اسلامی امسال، ان شــاءالله این جشنواره را برگزار می کنیم و به 

مجموعه جشنواره ها اضافه خواهد شد .
یکی دیگر از دلایل تشکیل این جلسه وعده ای است که برای ساخت 
مجموعه بزرگ هنری جمهوری اسلامی ایران داده شده است؛ برای این 
مجموعه پس از بررسی های لازم، زمینی حدود 10 هزار متر حوالی بلوار 
کشاورز در نظر گرفته شد. البته خبر این رویداد را زمستان اعلام کردم و 

گفتم دبیرخانه ای برای ساخت این مجموعه در نظر گرفته ایم.
وی افزود: دکتر امیر محمدخانی که مدرس و محقق دانشگاه هستند 
مسؤولیت دبیرخانه را پذیرفتند و ان شاءالله به زودی فراخوان اصلی ساخت 

مجموعه را خواهیم داشت.عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: 
جایزه بزرگی را برای طراحی این پردیس بزرگ درنظر گرفتیم که نام آن 
»آســمان هنر ایران« است؛ در برآوردهای اولیه توان برگزاری همزمان ۵ 

جشنواره بین المللی در آن  پیش بینی  شده است.
وزیر فرهنگ گفت: سالن های بسیار مجهزی در حوزه تئاتر، موسیقی، 
هنرهای تجسمی در این مجموعه پیش بینی  شده است و مجموعه ای فاخر 
با معماری اصیل ایرانی - اســلامی که معرف دوره معماری هنر در عصر 
جمهوری اسلامی خواهد بود،ان شاءالله دهه فجر 1403 ساخت بنا آغاز 

خواهد شد و  قبل از ۵0 سالگی انقلاب کار ساخت آن تمام می شود.
به گزارش مرکز اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
اسماعیلی با بیان اینکه تحولی بسیار مهم و جدی در این زمینه اتفاق خواهد 
افتاد و با همکاری عزیزان مان کار جلو خواهد رفت، تصریح کرد: در تجدید 
ســاختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ساختاری را برای هنر معماری 

پیش بینی و آن را در ذیل معاونت هنری تعریف کردیم.

برپایی نخستین جشنواره فجر هنر معماری در سال جاری خبـــر

رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهور فراجا اعلام کرد که 
طرح صدور یک روزه گواهینامه رانندگی برای موتورسیکلت سواران 

فاقد گواهینامه همچنان درحال اجراست.
سرهنگ احمد کرمی اسد با اشــاره به روند صدور یک روزه 
گواهینامه از سوی پلیس راهور گفت: بر اساس شرایط موجود در 
کشور، ما تصمیم گرفتیم فرایند صدور گواهینامه موتورسیکلت را 
تسهیل ببخشیم و در واقع مقرر شد گواهینامه های موتورسیکلت طی 
مدت یک روزه صادر شــود. این گواهینامه بر اساس مصوبه هیئت 
وزیران صادر می شود و فرآیند خاصی دارد، از جمله اینکه فرد باید در 
دوره های آموزشی ثبت نام و شرکت کند.پس از گذراندن دوره، افراد 
باید در آزمون شرکت کنند، در واقع اینطور نیست که برخی تصور 
کنند حتما در عرض یک روز گواهینامه دریافت می کنند، بلکه افراد 
باید آموزش ها را به درستی فرا گرفته و در آزمون ها نیز نمره لازم را 

اخذ کنند.

در بررسی های پلیس مشخص شد که بالغ بر شش و نیم میلیون 
موتورسیکلت سوار در کشور ما، فاقد گواهینامه هستند و هنگامی که 
از سوی پلیس مورد سوال قرار می گیرند؛ مدرکی برای ارائه پلیس 
ندارند. به همین دلیل نیز از تیرماه سال گذشته طرح صدور یک روزه 
گواهینامه موتورسیکلت به صورت آزمایشی اجرا شد و مشکلات آن 

به مرور زمان رفع شد و در حال حاضر نیز درحال اجراست.
وی با اشــاره بــه اینکه این طرح مختص افرادی اســت که 
موتورســیکلت دارند اما گواهینامه ندارند؛ افزود: سایر افراد بدون 
موتورسیکلت نمی توانند در این طرح شرکت کنند و باید در 210 

مرکز آموزشی سراسر کشور ثبت نام کنند. اما اگر موتورسیکلت به 
نام پدر خانواده باشد؛ فرزند می تواند در این طرح شرکت کند.

متقاضیــان دارای شــرایط می توانند با مراجعه به ســایت 
»آموزشــگاه موتورسیکلت ایرانیان« به صورت خود معرف در این 
سامانه آن ثبت نام کنند و احراز هویت به صورت سیستمی انجام می 
شود. سپس افراد باید مدارک و مشخصات موتورسیکلت را وارد کنند. 
پس از انجام تمام مراحل، پیامکی برای متقاضی ارسال می شود مبنی 
بر اینکه تا 24 ساعت آینده پلیس، به آنها شرایط را اطلاع خواهد داد. 
همکاران ما اصالت موتورسیکلت را می سنجند و پس از تائید 

این مدارک، به متاقضی مجددا پیامک برایش ارسال می شود که شما 
مراحل را با موفقیت پشت سر گذاشته اید و اکنون باید هزینه این 

گواهینامه را پرداخت کنید.
وی با اشاره به هزینه های دریافت گواهینامه افزود: هزینه های 
آموزش، آزمون و صدور گواهینامه نزدیک به دو میلیون تومان بود اما 
این رقم به صورت استانی اعلام می شد و هر استان با سایر استان ها 
متفاوت است اما در این طرح ما تنها ۵70 هزار تومان دریافت می کنیم 
و این رقم متغییر نیست،پس از پرداخت هزینه، فرد نسبت به موقعیت 
مکانی خود، در یک آموزشگاه برای شرکت در دوره آموزشی شرکت 
می کند. ما در کشور 210 آموزشگاه آموزش موتورسیکلت داریم که 
از این تعداد بالغ بر 180 مرکز در این طرح شرکت کرده اند،زمانی که 
فرد برای شــرکت در دوره آموزشی به آموزشگاه مراجعه می کند؛ 
پزشــک نیز در محل حضور دارد و اگر سلامتی فرد تائید شود؛ در 
آموزش ها شرکت می کند، در واقع ما تمام مراحلی را که در گذشته 

طی چندین روز به طول می انجامید در یک روز و در یک مجموعه 
جمع آوری کرده ایم،افرادی که در این طرح شرکت می کند مهارت 
کافی درباره راندن موتورســیکلت را دارند؛ آموزش ها نیز بر اساس 
توانایی های فردی است؛ اگر فرد توانایی کامل داشته باشد؛ کفایت 
آموزشی صادر می شــود و فرد برای آزمون به افسر آزمون معرفی 
می شود. اگر فرد نیاز به آموزش بیشتر داشته باشد باید در دوره های 

آموزشی شرکت کند.
کرمی با اشاره به نوع آزمون ها ادامه داد: آزمون آئین نامه در این 
طرح شفاهی است تا سرعت بالاتری داشته باشد. همچنین در صورت 
قبولی در آزمون آئین نامه، فرد برای آزمون عملی اقدام می کند و در 
نهایت می تواند یک روزه گواهینامه موتورسیکلت بگیرد. در نهایت 
نیز 24 ســاعت بعد از قبولی در آزمون اطلاعات برای پلیس ارسال 
شده و در کمترین زمان گواهینامه برای فرد متقاضی چاپ و ارسال 

می شود./ایسنا

طرحگواهینامهآسانموتورسیکلتهمچنانادامهدارد؛
۶.۵میلیونموتورسوارگواهینامهندارند

در اولین جلســه شــورای پژوهشی 
پژوهشــکده بیمه در سال 1403 با حضور 
دکتــر محمد مهــدی عســگری رئیس 
پژوهشکده بیمه و اعضای این شورا در محل 
پژوهشــکده بیمه برگزار گردید، دو طرح 
پژوهشــی با موضوع وضعیت اقتصادی و 

حکمرانی صنعت بیمه ارائه و تصویب شد.
در ایــن نشســت طرحنامه هــای 
پیشــنهادی دو طرح پژوهشی با عناوین 
»تأثیــر متغیرهــای کلان اقتصــاد بــر 
شاخص های کلان صنعت بیمه« و »تحلیل 
راهبردی فضای کسب و کار بیمه و تدوین 
نقشه راه حکمرانی صنعت بیمه« ارائه شد.

طرح پژوهشــی »تأثیــر متغیرهای 
کلان اقتصاد بر شاخص های کلان صنعت 
بیمــه« به روش های آمــار توصیفی، آمار 
استنباطی، مدل های اقتصادسنجی و طی 
8 ماه انجام خواهد شــد و در آن » وضعیت 
اقتصادی صنعت بیمــه، تاثیر متغیرهای 
اقتصــادی کلان از جمله نقدینگی، تولید 
ناخالص داخلی، درآمد سرانه، تورم و غیره 

بر صنعت بیمه« مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت.

از خروجی هــای مــورد انتظار این 
پژوهش می توان به تنظیم گزارش راهبردی 
و مدیریتی برای فعــالان صنعت بیمه در 
خصوص تحلیل وضعیت اقتصادی صنعت 
بیمه، تحلیل شوک های اقتصادی و تاثیر آن 
بر صنعــت بیمه، پیش بینــی متغیرها و 
شاخص های اقتصادی صنعت بیمه مبتنی 
بر اطلاعــات تایید و منتشــر شــده در 
ســالنامه های آماری صنعت بیمه کشور و 

صورت های مالی اشاره کرد.
با تجزیــه و تحلیل ارتبــاط متقابل 
صنعت بیمه بــا دیگر بخش های اقتصاد و 
ارائه پیش بینی های منطقی و علمی از آینده 
وضعیــت بیمه در محیــط اقتصاد کلان، 
اطلاعات فعالان صنعت بیمه، کاملتر شده و 
به تبع آن بــا اتخاذ راهبردها و راهکارهای 
عملیاتی کارا توسط نقشآفرینان صنعت، 
ارتقای نظام بیمهای کشور به عنوان یکی از 
ارکان مهم بازارهای مالی تضمین خواهد 

شد.
در این نشست طرح پژوهشی »تحلیل 
راهبردی فضای کسب و کار بیمه و تدوین 
نقشه راه حکمرانی صنعت بیمه« به روش 
تحلیل ماتریــس SWOT )نقاط قوت، 
نقاط ضعف، فرصت ها و تهدیدها(  و طی 8 
ماه انجام خواهد شــد و در آن »چالش  ها و 
راهکارهای احتمالی صنعت بیمه کشور، 
چالش های شــرکت های بیمه از لحاظ در 
آمد و ســوددهی، ضریب نفوذ بیمه و تأثیر 
شــرایط تورمی بر توانگری« مورد بررسی 

قرار خواهد گرفت.
از خروجی هــای مــورد انتظار این 
پژوهش نیز می توان به استخراج چالش های 
اقتصــادی، مالی، ریســک صنعت بیمه، 
شوک های اقتصادی و تحریم ها، استخراج 
راهکارهای مقابله با ریسک صنعت بیمه، 
تحریــم و شــوک های اقتصــادی، ارائه 
راهبرد های حکمرانی مناسب جهت مقابله 
با ریســک صنعت بیمه و حل چالش های 
مالی و اقتصادی صنعت بیمه اشاره کرد./

روابط عمومی 

تصویب دو طرح پژوهشی با موضوع وضعیت اقتصادی و حکمرانی صنعت بیمه در شورای پژوهشی پژوهشکده بیمه

بازخوانی یک مقاله از مرحوم دکتر پرویز داوودی
 افزایش رفاه اجتماعی با اخذ 

مالیات بر عایدی سرمایه

روز پنج شنبه 30 فروردین »پرویز داوودی« استاد تمام اقتصاد 
دانشگاه شهید بهشتی دارفانی را وداع گفت. وی نه تنها برای اساتید 
و دانش آموختگان علم اقتصاد نام آشنا بود بلکه به دلیل فعالیت های 
سیاســی خود از جمله معاون اول دولت نهم، عضویت در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و معاون اقتصادی دستگاه قضا برای عموم 
جامعه نیز چهره ای شناخته شده بود، نگاهی گذرا به یکی از مقالات 
پرمخاطب وی درخصوص نتیجه اخذ مالیات  بر عایدی  ســرمایه  

می اندازد.
برقــراری سیاســت های مالــی از طریق وضــع مالیات بر 
فعالیت های ســوداگری می تواند نحوه توزیع مجدد درآمدها را به 
نحــوی تنظیم کند که بــه افزایش درآمد فقــرا و تعدیل درآمد 

ثروتمندان منجر  شود.
مالیات مهم ترین ابزار سیاست مالی دولت است که منابعی 
باثبات برای درآمدهای دولت ایجاد می کند. بررسی های انجام شده 
نشــان می دهد که بین ابزارهای در دسترس برای تأمین مخارج 
دولت ، هر چه سهم مالیات ها در تأمین مخارج بیشتر باشد، بروز آثار 
نامطلوب اقتصادی به میزان چشمگیری کاهش می یابد.همچنین 
مالیات ها از جمله ابزارهایی هســتند که دولت ها با استفاده از آنها 
می توانند بر نحوه هدایت منابع به بخش های مختلف اقتصادی ، مؤثر 
واقع شوند. با این حال نوع نگاه به مقوله مالیات صرفاً به عنوان مجرای 
تأمین درآمد برای مخارج دولت نیســت ، بلکه آن را باید بخشی از 
منظومه بزرگ تری قلمــداد کرد که همان نقش آفرینی دولت در 
نظام اجتماعی کشور است .برقراری سیاست های مالی از طریق وضع 
مالیات بر فعالیت های ســوداگری می تواند نحــوه توزیع مجدد 
درآمدها را به نحوی تنظیم کند که به افزایش درآمد فقرا و تعدیل 

درآمد ثروتمندان منجر شود.
بنابراین نقش آفرینی مالیات بر سوداگری و عایدی سرمایه را 
باید در راســتای تثبیت وضعیت اقتصــادی و جلوگیری از بروز 
تلاطمات اجتماعی قلمداد کرد. در قلمرو دانش اقتصاد نیز این نوع 
مالیات جایگاه خاص خود را  دارد.به طورکلی در نظام های مالیاتی 
دو نوع مالیات وجود دارد؛ گروه اول شامل مالیات بر جریان درآمد 
حاصل از دارایی هاســت و گروه دوم شامل مالیات بر منبع درآمد 

است .
 مالیات بر ســوداگری و مالیات بر عایدی ســرمایه ، نوعی از 
مالیات بر افزایش ارزش دارایی است  و بر این اساس جز دسته اول 

قرار دارد.
مالیات بر فعالیت های ســوداگری و عایدی  سرمایه ، در دنیا 
حدود یک قرن است که بر عایدات  سرمایه حاصل از سرمایه گذاری 
در تملک دارایی وضع می شــود. این نوع مالیات بر افزایش ارزش 
مازادی وضع می شود که ناشی  از کار و تولید نیست  و به  دلیل  بروز 
شرایط  خاص  در بازار به  وجود می آید. از مهم ترین  این  شرایط ، ورود 
و تهاجم  سوداگران  به  بازارهایی  نظیر مسکن ، طلا، ارز و سهام  است  
که  به  ایجاد حباب  در بازارهای  مذکور منجر  می شــوند.از آنجاکه 
هدف از برقراری مالیات ها صرفاً کسب درآمد برای دولت نیست ، 
نوع آثاری که برقراری مالیات بر پایه های مالیاتی مختلف بر جای 
می گذارد، امری  مهم  و قابل  بررسی  است . مطالعات  انجام  شده  در 
مورد مالیات  بر سوداگری  و مالیات  بر عایدی  سرمایه  نشان  می دهد 
که  برقراری  این  نوع  مالیات ، از مجاری  مختلف  بر روی  مؤلفه های  
مهمی  همچون  ســرمایه گذاری  و پس انداز، توزیع  درآمد، ترکیب  
دارایی  خانوارها، سیاســت  مالی  دولت هــا و بنگاه  ها و تقاضا برای  
دارایی های  حقیقی  تأثیرگذار اســت  و این  تأثیر بیشتر در راستای  
بهبود عملکرد سیستم  اقتصادی  و افزایش  رفاه  اجتماعی  است ./ مهر

یاد
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اعطای بیش از ۲۲۵ میلیارد ریال 

تسهیلات ازدواج و فرزندآوری در 
فروردین ماه 1۴۰3

بانک خاورمیانه در فروردین ماه سال 1403 برای عمل به 
بخشی از مسئولیت اجتماعی خود، در مجموع 22۵ میلیارد و 
۵10 میلیون ریال به متقاضیان، تسهیلات ازدواج را اعطا کرد.

به عنوان تســهیلات فرزندآوری در این بازه زمانی، مبلغ 
بیســت ودو میلیارد و هشــتصد میلیون ریال به متقاضیان، 

تسهیلات پرداخت شده است.
همچنین، در این دوره با هدف تسهیل ازدواج و فرزندآوری، 
پنج هزار میلیارد ریال وام ودیعه مســکن به افراد واجد شرایط 

اعطا شده است.

www.etebar.net
بانک آینده 1۲ هزار زوج را به خانه بخت فرستاد

بانک آینده طی سال 1402 در عمل به تعهدات تکلیفی در قبال 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج با تحقق قریب به 100 درصدی 
تعهدات، عملکرد مطلوبی را به ثبت رسانده است.به گزارش روابط عمومی 
بانک آینده؛ بانک آینده طی ســال 1402، بیش از 12.000 فقره وام 
قرض الحسنه ازدواج با مجموع مبلغ بیش از 23.000 میلیارد ریال به 
زوج های جوان پرداخت کرده اســت که نشانگر ایفای نزدیک به 100 
درصدی تعهدات این بانک در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 

طی سال گذشته است.
گفتنی است؛ پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج از سوی بانک آینده 
در سال 1402 نسبت به سال 1401 از نقطه  نظر مبلغ 20 درصد رشد 
داشته است که نشان از همراهی و توجه این بانک به اهمیت تسهیل امر 

ازدواج جوانان و تحکیم کیان خانواده دارد.

 حسین ســماک امین، دبیر 
کارگــروه مبــارزه با پولشــویی 
سندیکای بیمه گران ایران گفت:در 
ابتــدا واحد مبارزه با پولشــویی و 
ساختار آن در شرکت های بیمه با 
اینکه الزام قانونی داشــت، خیلی 
جدی گرفته نمی شد؛ اما پس از طی 
کردن مدتی با فعالیت های مستمر 

و ایجاد آگاهی، آموزش درســت و 
تبیین قانــون و مفاد آن وحمایت 
های مرکز اطلاعات مالی و نهاد ناظر 
بیمــه مرکــزی و به خصــوص با 
تشــکیل کارگــروه تخصصی در 
سندیکای بیمه گران، نقش پررنگ 
تری در ساختار شرکت های بیمه 
به عنوان اشــخاص مشمول پیدا 

کرد.
وی از جمله مهم ترین دست 
آوردهای کارگروه مبارزه با پولشویی 
را حضور و همکاری اعضای کارگروه 
در تدوین سندملی ارزیابی ریسک 
پولشویی و نقش کارگروه در تعیین 
شــاخص های ریسک خدمات در 
رشته های بیمه ای برشمرد و اظهار 
کرد: اولین دوره آموزشی مبارزه با 
پولشــویی صنعت بیمــه مطابق 
ماده14۵ آیین نامه ماده14 الحاقی 
قانــون مبــارزه با پولشــویی در 
سندیکای بیمه گران برگزار شد،از 
مهم تریــن  تغییــرات در قوانین 
مبارزه با پولشــویی تغییر دیدگاه 
 KYC: عملیات شناسایی از روش
Know Your Customer  به 
 RBA : Risk Base روش 
Aproach   دیــدگاه مبتنی بر 

ریسک است، مهم ترین استراتژی 
در بحث شناســایی مطابق قانون 
اصلاحی مبارزه با پولشویی و آیین 
نامه مربوطه، شناسایی در سه حوزه 
ریســک اربــاب رجوع ، ریســک 
خدمات و ریسک منطقه و در سه 
سطح ساده، معمول و مضاعف می 

باشد.
قطعا با توجه به ماهیت صنعت 
بیمه و کاربــرد انبوه داده ها  و قانون 
ارقام بزرگ، اســتفاده از بلاکچین و 
هوش مصنوعی تاثیر بســیار موثر و 
مثبتی در شناسایی عملیات مشکوک 
و یا تراکنش های مشکوک و حتی در 

کشف تقلب و تخلف خواهد داشت.
یکــی از مهمتریــن تاثیرات ، 
تدوین ســندملی ارزیابی ریســک 
پولشــویی و تعیین شــاخص های 
ارزیابی ریسک پولشویی در کشور بود 

که ایــن موضوع مــی تواند کمک 
بسیاری به مبارزه با مفاسد اقتصادی 
وجلوگیری از فــرار مالیاتی کند.او 
مهمتریــن گام در ایــن حــوزه را 
تغییردیدگاه مدیران ارشــد صنعت 
بیمه و ایجاد ساختار متناسب با قانون 
مطابق با ماده37 آیین نامه ماده14 
الحاقــی قانون مبارزه با پولشــویی 

برشمرد.
وی تاثیر شبکه های اجتماعی 
در اطــلاع رســانی و تبلیغــات را 
بســیارحائز اهمیــت و اجتنــاب 
ناپذیرند،اثربخشــی سیاست های 
مبارزه با پولشویی بخصوص دریکی 
دوســال اخیربســیارخوب و روبه 
پیشرفت بوده ولی همچنان نیازمند 
توجه بیشتر است، چرا که این موضوع 
در کشــور ما همچنان جوان و رو به 

بلوغ است./روابط عمومی 

تغییر رویکرد مدیران و ایجاد ساختار مناسب؛ گام مهمی در پیاده سازی مبارزه با پولشویی در صنعت بیمه است
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بازرس ویژه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهور با حکم معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور منصوب شد.به گزارش  
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی در حکم انتصاب سنگسری آورده است: »نظر به مراتب شایستگی و تجارب به 
موجب این حکم، جنابعالی را به عنوان بازرس ویژه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری منصوب می کنم. بازرسی و نظارت بر عملکرد 
کلیه ارکان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با نگاه بر پیشگیری و مقابله با فساد، شناسایی گلوگاه ها و عوامل بروز فساد و آسیب 
شناسی آن ها، جلوگیری از تعارض منافع و پیگیری تحقق شفافیت مالی و ارائه گزارش های جامع و دوره ای بازرسی در تعامل با سایر بخش ها از جنابعالی انتظار 
می رود. از درگاه خداوند متعال دوام توفیقات جنابعالی را در پیروی از منویات حکیمانه رهبر معظم انقلاب اسلامی و سیاست های دولت مردمی خواستارم.« 
سنگسری که دانش آموخته دکتری کار آفرینی است، مسوولیت های متعددی از جمله بازرس وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، عضو شورای سیاستگذاری وزارت 

تعاون کار و رفاه اجتماعی و مشاور صنایع بزرگ کشور از جمله پتروشیمی مارون، ایرانول، لاستیک بارز ، سیمان تامین را در سابقه کاری خود دارد.

بازرسویژهمعاونت
علمیوفناوری
ریاستجمهوری
منصوبشد

کارت سوخت شخصی راهبردی برای مدیریت مصرف بنزین
 فاصله نگران کننده سرانه مصرف بنزین از اهداف و برنامه های 
توسعه ای تعیین شده در کشور با افزایش دو برابری میزان مصرف این 

سوخت در سال های اخیر!
 میراثی شوم وغیرقابل باور از دولت قبل

 برای دولت سیزدهم
از قرار معلوم، یکی از اهداف مهمی که در قانون توسعه حمل  و 
نقل و مدیریت مصرف سوخت تصریح شد، رسیدن مصرف سرانه بنزین 
کشور به 0.7 لیتر در روز بر نفر بوده هرچند که این رقم اکنون به 2 برابر 

یعنی 1.4 لیتر در روز بر نفر رسیده است.
گزارش ها نشان می دهند که در سال های اخیر بیش از 40 درصد 
به میزان مصرف بنزین کشور افزوده شده و هم اکنون 8۵ درصد از سبد 
سوخت بخش حمل و نقل سبک کشور را به خود اختصاص داده است. 
از ایران به عنوان نهمین مصرف کننده انرژی درجهان یاد می شود، زیرا 

این میزان مصرف انرژی معادل 4.3 میلیون بشکه نفت خام است.
به عبارتی، ایران بیش از 2.۵ برابر میانگین مصرف جهانی انرژی 

مصرف می کند.
بر این اســاس، ایران سالیانه 80 میلیارد دلار یارانه سوخت در 
کشور پرداخت می کند، هر چند که درآمدهای نفتی کشور پارسال43 

میلیارد دلار بوده است.
ناگفته پیداست که تفاوت فاحش قیمت سوخت در کشور به 
نسبت کشورهای همسایه که در مواردی به 80 درصد نیز می رسد، 
باعث شــده قاچاق سوخت با هر هزینه ای برای برخی افراد جذاب و 

اقتصادی باشد.
از فقدان ســرمایه گذاری مناسب دولت قبل در زمینه توسعه 
صنعت پالایش و احداث پالایشگاه های جدید، فرسوده بودن ناوگان 
حمل  و نقل عمومی، جایگزین نکردن خودروهای فرسوده با خودروهای 
نوساز، پایین بودن کیفیت تولید خودروهای داخلی و پرمصرف بودن 
آنها تا عدم حرکت در مسیر دوگانه سوز کردن خودروها، به عنوان بخش 
کوچکی از دلایل مهم افزایش مصرف بنزین در کشور در سال های قبل 

یاد می شود.
درحال حاضرحدود 2۹ میلیون خودرو در شبکه حمل ونقل 
کشور وجود دارد که سالانه یک میلیون خودرو جدید هم بر این تعداد 

افزوده می شود.
افزایش مصرف بنزین درکنار عوامل از پیش گفته شده، نگرانی ها 
برای ناترازی در بنزین و حتی احتمال واردات آن را قوت بخشیده است.

با این همه، دولت سیزدهم با هدف جلوگیری از ناترازی در بنزین، 
اقدامات مهمی صورت داده که از زمان آغاز فعالیت تا اکنون ظرفیت 

پالایشی کشور 6 درصد افزایش یافته است.
این امر درشرایطی رخ داده که مصرف بنزین کشور پس از دوره 
افول دو ساله ناشی از شیوع ویروس کرونا با رشد بیش از 12 درصدی 
روبه رو شد. با این حال، صدور سالانه حدود 1.2 میلیون کارت سوخت 
نوشماره برای خودروهای نو )معادل مصرف 3.۵ میلیون لیتر بنزین در 
روز و ظرفیت تولید بنزین پالایشگاه تبریز به تنهایی( یک نگرانی جدی 
بوده چراکه روند کنونی مصرف بنزین را نمی توان با احداث پالایشگاه، 
پتروپالایشگاه و افزایش تولید بنزین مدیریت کرد و در صورت ادامه 

این روند، به ناترازی بنزین و واردات خواهیم رسید.

طبق دورنمای ترسیم  شده در برنامه هفتم توسعه کشور، صنعت 
پالایش تا پایان سال 1406 دستیابی به تولید روزانه حدود 130 میلیون 
لیتــر بنزین و نفت گاز را هدفگذاری کرده که 7۵ درصد از این مقدار 

مربوط به فرآورده های باکیفیت یورو 4 و بالاتر از آن خواهد بود.
در یک نگاه کلی، شاخص شدت مصرف انرژی در ایران 63 صدم 
درصد اســت که بعد از ایران، روسیه و عربستان به ترتیب با شاخص 
شدت انرژی ۵3 صدم و ۵1 صدم درصد بالاترین مقدار شاخص شدت 

انرژی را به خود اختصاص داده اند.
در همین رابطه، جلیل سالاری، معاون وزیر نفت در امور پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه با صرفه جویی روزانه حدود 
۵0 میلیون لیتر می توان به سوی صادرات بنزین حرکت کرد، گفته 
است که بیشترین مصرف بنزین کشور در 2۹ اسفندماه پارسال ثبت 
شد و به 1۵2 میلیون لیتر رسید که به طور تقریبی 8 میلیون لیتر نسبت 
به مدت مشابه سال 1401 افزایش مصرف داشته و ادامه داده که در 
زمینه تولید، استاندارد ما بیش از استاندارد جهانی و حتی تا سه برابر 
بوده که نزدیک به 11۵ میلیون لیتر بنزین و 20 میلیون مترمکعب گاز 
طبیعی فشرده )سی ان جی( در کشور مصرف می شود که رقم بالایی 

به نظر می آید و نیازمند بهینه سازی است.
گفته می شود که در سفرهای نوروزی امسال، بیش از 2 میلیارد 
و 670 میلیون لیتر بنزین در سراســر کشور توزیع شده که این عدد 
حاکی از افزایش 4.3 درصدی مصرف بنزین کشور در ایام نوروز امسال 

است.
بالاترین رقــم مصرف بنزین در ایام نوروز مربــوط به روز 2۹ 
اسفندماه سال 1402 با 1۵2 میلیون لیتر و کمترین رقم مصرف بنزین 
نیز مربوط به روز 13 فروردین ماه امسال با 104 میلیون لیتر بوده است.

جواد اوجی، وزیر نفت به تازگی اعلام کرده که در قانون بودجه 
1403 قانونگذار وزارت نفت را مکلف کرده که در سال نو، ۹۵ درصد 
عملیات سوخت گیری خودروها با کارت سوخت شخصی انجام شود 
و ادامــه داده که با توجه به اینکه ممکن بود مردم در تعطیلات نوروز 

آمادگی لازم را نداشته باشند و کارت سوخت همراه شان نباشد، مقرر 
شد تا در این دو هفته کارت سوخت جایگاه در اختیار مردم قرار گیرد، 
اما در هفته های آینده و همسو با مدیریت مصرف بنزین و حسب تکلیفی 
که قانونگذار به ما محول کرده باید با کارت شخصی سوخت گیری انجام 
شــود که درخواســت می شــود مردم با کارت سوخت شخصی 

سوخت گیری کنند، زیرا در مدیریت مصرف سوخت مؤثر است.
به گفته وزیر نفت، یکی از راه های مهار مصرف بنزین استفاده از 
کارت سوخت شخصی خودروهاست و با آمادگی لازم در آینده، فرایند 
سوخت گیری تنها با کارت های سوخت شخصی انجام می شود زیرا این 
مسأله ارتباطی به افزایش قیمت بنزین ندارد و ما در حال استفاده از 

روش های غیرقیمتی برای مدیریت مصرف بنزین هستیم.
از نگاه بسیاری، حل مشکل ناترازی بنزین ریشه در چندین عامل 
مهم داشته که یکی از این موارد، بهبود کیفیت تولید خودروهای داخلی 
بوده زیرا اگر مصرف سوخت خودروهای داخلی مطابق با استانداردهای 
بین المللی بود، می توانستیم روزانه بیش از ۵0 میلیون لیتر بنزین معادل 

سالانه 1۵ میلیارد دلار صادرات داشته باشیم.
راهکار دیگر برای کاهش مصرف سوخت، تنوع بخشی به سبد 
سوخت و استفاده از سوخت های جایگزین مانند CNG و LPG بوده 
زیرا به علت وجود منابع عظیم انرژی در ایران، بحث بهینه سازی مصرف 
ســوخت، همواره در سطح باقی مانده و برای آن برنامه های درستی 
تدوین نشده یا اگر هم برنامه ای وجود داشته، زیرساخت های آن فراهم 
نبوده است.از توسعه خودروهای برقی نیز به عنوان یکی از سیاست های 
دولت سیزدهم برای عبور از آلودگی هوا و کاهش در مصرف سوخت 
یاد می شود. با این همه یک راهکار دیگر در مهار مصرف بنزین، استفاده 
از کارت ســوخت شخصی خودروها بوده که این مسأله ارتباطی به 
افزایش قیمت بنزین ندارد و وزارت نفت در حال استفاده از روش های 

غیرقیمتی برای مدیریت مصرف بنزین است.
روشی که بدون شک درمدیریت مصرف بنزین تأثیر بسزایی 

خواهد داشت./شانا 

سالیانه 80 میلیارد دلار یارانه سوخت در کشور پرداخت می شود
نیروگاه اتمی بوشهر با تولید برق هسته ای تاکنون 
۴ برابر هزینه ساخت خودش را تأمین کرده است  

نصف مالیات ها از یک درصد افراد پردرآمد 
دریافت می شود

محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی ایران  در کنفرانس دوسالانه 
بین المللی هوش مصنوعی و علوم داده در دانشگاه خلیج فارس بوشهر، توجه به 
هوش مصنوعی در دانشگاه ها، مراکز آموزشی، علمی و پژوهشی را یکی از ضروریات 
دانست و اظهار کرد: امروز این مهم در باور مراکز علمی و پژوهشی و تولیدی افزایش 
یافته است و در سازمان انرژی اتمی ایران این مهم در اولویت برنامه ها قرار دارد.

معاون رئیس جمهور دستیابی به فناوری هسته ای را حق مسلم جامعه اسلامی و 
ملت ایران دانست و بیان کرد: دشمنان با ایجاد مزاحمت ها قصد ایجاد اشکال و 
بروز مشکلات داشتند و تحریم ها و اقداماتی که علیه ما انجام دادند موجب نشد که 
کشــور در فرآیند فعالیت های هسته ای متوقف شود بلکه دامنه فعالیت انرژی 
هســته ای در کشور گسترش یافت و با تقویت اراده همکاران این حوزه، اکنون 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه فعالیت های انرژی اتمی و هسته ای در رتبه بالای 

جهانی قرار دارد.
اگر در جامعه جهانی جمهوری اسلامی در عرصه انرژی هسته ای دارای 
رتبه است، به خاطر اینکه ما خارج از نظام سلطه جهانی به صورت مستقیم آن مسیر 
را طی کرده ایم و از کشورهایی هستیم که در چرخه سوخت هسته ای قرار داریم،در 
دسترســی به فناوری هسته ای  کشور های مختلف با ایران همکاری نکردند، با 
پشتیبانی ها و تلاش دانشمندان به این توانمندی دست یافتیم و اکنون جمهوری 
اسلامی ایران یکی از قطب های تعیین کننده و مؤثر قابل اعتماد در تولید رادیو دارو 
و با تولید این محصولات به قطب جهانی تبدیل شده است.معاون رئیس جمهور با 
اشاره به نقش فناوری هسته ای در صنایع مختلف، نفت، گاز، پتروشیمی، صنایع 
سنگین تصریح کرد: با توجه به تصویب تحریم های فلج کننده علیه نظام اسلامی، 
اگر فناوری هسته ای در کشور وجود نداشت و این قابلیت ایجاد نشده بود همان 
تحریم ها، اقتصاد و صنایع مختلف کشور را فلج و ساقط کرده بود و اکنون فناوری 
هسته ای در ابعاد گوناگون تجهیزات و لوازم این صنایع را پشتیبانی می کند.وی 
سهم 1.۵ درصدی هوش مصنوعی در تولید ناخالص ملی را مورد اشاره قرار داد و 
تصریح کرد: گسترش سهم ایران در عرصه هوش مصنوعی یکی از اولویت ها است 
و امید می رود فرآیندی که آغاز شده بر اساس برنامه زمانبندی محقق شود.او تولید 
برق از انرژی هسته ای در نیروگاه اتمی بوشهر را مورد اشاره قرار داد و بیان کرد: سال 
گذشته جشن دهمین سال تولید برق از نیروگاه اتمی بوشهر برگزار شد و در این 

10 سال 63 میلیارد کیلو وات ساعت برق تولید شد.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه با تولید این میزان برق هسته ای معادل 
103 میلیون بشکه نفت خام صرفه جویی شد، گفت: ارزش صرفه جویی سوخت 
فسیلی افزون بر 8 میلیارد دلار است.اسلامی، سرمایه گذاری ساخت نیروگاه اتمی 
بوشهر را 1.7 میلیارد دلار دانست و بیان کرد: این نیروگاه تاکنون با تولید این میزان 
برق هسته ای 4 بار هزینه خودش را تأمین کرده است.وی اجرائی شدن تولید 20 
هزار مگاوات برق هسته ای مورد تأکیدات مقام معظم رهبری را مورد اشاره قرار داد 
و تصریح کرد: این مهم با جدیت در دستور کار قرار دارد و با جدیت بلوغ هسته ای 
کشور از طریق انرژی هسته ای دنبال می شود. او سهم 11 درصدی انرژی برق از 
نیروگاه های اتمی در جهان را مورد اشــاره قرار داد و خاطرنشان کرد: بر اساس 
اجلاس بیست و هشتم در ابوظبی قرار شد ظرفیت تولید انرژی 4۵0 نیروگاه اتمی 
جهان 3 برابر افزایش یابد،در کنکور سراسری امسال 100دانشجو در رشته های 
هسته ای مقطع کارشناسی پذیرفته می شود، ظرفیت پذیرش رشته های انرژی 

هسته ای در مقطع کارشناسی ارشد 600 دانشجو تعیین شده است./تسنیم 

رئیس کل سازمان امور مالیاتی گفت: به دنبال اصلاح نظام 
مالیاتی طی ســال های اخیر در حال حاضــر حدود ۵0 درصد 

مالیات ها توسط یک درصد افراد پردرآمد پرداخت می شود.
بــه گزارش ســازمان امور مالیاتی، »ســید محمد هادی 
سبحانیان« در نشست هم اندیشی با نخبگان، اظهار کرد: اکنون 
دو وظیفه مهم را به عنوان نظام مالیاتی برعهده داریم که باید به 
نتیجه برسانیم؛ نخستین وظیفه ما تامین مالی پایدار و غیر تورمی 

برای دولت است.
کشــور ما طی دهه های اخیر با منابع نفت اداره می شد که 
یکی از دلایل چالش اقتصاد امروز، همین امر بوده و مسئله تورم 

نیز ریشه در اقتصاد نفت محور دارد.
مسائل اقتصادی فعلی در حوزه ناترازی های انرژی، افزایش 
نقدینگی و چالش های صندوق بازنشستگی ریشه در اقتصاد نفت 
محور دارد، به همین خاطر است که رهبری بارها تاکید داشته که 
در تامین نیازهای جاری کشور باید از اقتصاد نفتی فاصله گرفت.

سبحانیان دومین وظیفه نظام مالیاتی را حفظ رضایت مردم 
خواند و تاکید کرد: باید شرایط مالیات ستانی را برای مردم تسهیل 
کنیم و یکی از نارضایتی هایی که در مسئله پرداخت مالیات وجود 

دارد، بحث تبعیض در اخذ مالیات است.
وی گفت: به منظور مالیات ستانی عادلانه، زیرساخت های 
هوشمندسازی نظام مالیاتی را فراهم کردیم تا به سمت کنترل 

فرار مالیاتی حرکت کنیم.
 تامین 52 درصد درآمدهای دولت از مالیات

سال گذشــته 80۵ هزار میلیارد تومان مالیات، 13۵ هزار 
میلیارد تومان عوارض وصولی و واریزی به شهرداری ها، دهیاری ها 
و وزارت کشور و 4۵ هزار میلیارد تومان وصولی و واریزی موضوع 
ماده 48 قانون محاســبات عمومی به ســازمان هدفمندسازی 

یارانه ها، محقق شده است.
در مجموع حدود ۹84 هزار میلیارد تومان مجموع مالیات و 

عوارض وصولی توسط سازمان امور مالیاتی کشور بوده است.
تحقق رشد وصولی علی رغم افزایش معافیت ها و مشوق های 
مالیاتی صورت گرفته به نحوی که در این رابطه می توان به کاهش 
هفت درصد نرخ محاسبه مالیات برای شرکت های تولیدی با هدف 
رونق فعالیت تولیدی در کشور، اعطای معافیت های مالیاتی به 
شرکت های بورسی در صورت سرمایه گذاری مجدد از محل سود 
ســالانه در شرکت با هدف ترغیب شــرکت ها و کارآفرینان به 
سرمایه گذاری در فعالیت های مولد و همچنین افزایش دوبرابری 
معافیت حقوق بگیران به منظور کاهش فشار اقتصادی اشاره کرد.
در دهه ۹0 حــدود 64 درصد منابع عمومی و هزینه های 
جاری از طریق منابع نفتی و سایر بوده و تنها 36 درصد از طریق 
مالیات بوده اســت در حالی که در دولت ســیزدهم ۵2 درصد 
درآمدهــا از طریق مالیات و تنها 48 درصد از طریق نفت تامین 

می شود.
همزمان با تحقق درآمدهای مالیاتی دولت، مسئله کیفیت 
و پایداری درآمدهای مالیاتی و حفظ رضایت مردم را در دستور کار 
قرار دادیم.وی یکی از راهکارهای اصلی تداوم افزایش با کیفیت و 
پایــدار را مبارزه با فرار مالیاتی خوانــد و گفت: این امر از طریق 
شرکت های دانش بنیان محقق شده به نحوی که دو میلیون و 700 
هزار پرونده جدید شناسایی شده است. همچنین 18 هزار میلیارد 
تومــان مالیات از طریــق رهگیری تراکنش های مشــکوک و 
بازرسی های مالیاتی وصول و 600 هزار اظهارنامه برآوردی نیز 
برای اولین بار در کشور به صورت سیستمی و به صورت هوشمند 

صادر شده است.
  جلوگیری از فرار چند هزار میلیاردی

 با شناسایی 140 شرکت صوری
محمد قانع پسند فومنی، معاون فناوری های مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی هم در خصوص شناســایی 140 مؤدی دارای رفتار 
مشکوک به شــرکت صوری براساس داده کاوی صورت گرفته، 
گفت: در این بررسی بر اساس تفاوت رفتاری شرکت های صوری 
با شرکت های واقعی از جمله ارسال چندین باره  صورت حساب های 
معاملات در برابر شرکت های واقعی که عموماً چهار بار در سال 
اقدام به ارسال صورت معاملات می کنند و یا اینکه این شرکت ها 
ابتدا صورت حساب های خود را با مبالغ بسیار ناچیز ارسال کرده و 
سپس به مرور اقدام به اصلاح صورت حساب های ارسالی می کنند 
و همچنین تنوع غیرعادی کالاهایی که این شرکت ها در صورت 
معاملات فروش خود اعلام می کند و ســایر رفتارهای خارج از 
اســتاندارد، شناسایی شــده اند. وی در خصوص میزان فروش 
شرکت های متخلف، گفت: با شناسایی این شرکت ها بالغ بر 100 
هزار میلیارد تومان فروش که منجر به ایجاد اعتبار خرید غیرواقعی 
برای طرف های معامله و فرار چند هزار میلیارد تومانی شده بود 
کشــف و برای اقدامات تکمیلی به مرکز مبارزه با فرار مالیاتی و 

پولشویی ارسال گردید.

خبـــرخبـــر

سردار سرتیپ پاسدار احمد حق طلب، فرمانده 
سپاه حفاظت و امنیت مراکز هسته ای کشور گفت: اگر 
رژیم جعلی صهیونیستی بخواهد از تهدید حمله کردن 
به مراکز هسته ای کشورمان برای تحت فشار قرار دادن 
ایران استفاده ابزاری کند، تجدید نظر در دکترین و 
سیاست های هسته ای جمهوری اسلامی ایران و عدول 
از ملاحظات اعلامی گذشــته محتمل و قابل تصور 

می باشد.
وی درباره اقدام احتمالی رژیم صهیونیستی در 
واکنش به عملیات پیروزمندانه »وعده صادق« مبنی 

بر حمله به تاسیسات هسته ای کشور 
اظهار کــرد: این تهدیدات مربوط به 
امروز و دیروز نیست، از سال های قبل 
رژیم جعلی صهیونیســتی علاوه بر 
تهدید، نسبت به اقدامات خرابکارانه و 
تروریستی در حوزه صنعت هسته ای 

کشور مبادرت ورزیده است.
هر چند بر اساس پروتکل ها و 
اســتانداردهای جهانــی و قوانین و 
مقررات آژانس بین المللی هسته ای 
همه کشورها از حمله به تاسیسات هسته ای پرهیز داده 
شده اند، در عین حال جمهوری اسلامی ایران همواره 
و از همان ابتدا آمادگی مقابله با این تهدیدات را داشته 
است،اخیراً رژیم صهیونیستی در یک اقدام جنایتکارانه 
با حمله به بخش کنسولی سفارت جمهوری اسلامی 
ایران در کشور سوریه همه قوانین و مقررات بین المللی 
را زیر پا گذاشــت، تصور نمی رفت مجــددا در اقدام 
مذبوحانه دیگری بخواهد تهدید حمله مراکز هسته ای 
کشورمان را مطرح کند، به لطف الهی و با تدابیر مقام 

معظم رهبری و فرماندهی کل قوا و تلاش فرزندان ملت 
ایران در نیروهای مسلح با استفاده از طرح های پدافند 
غیرعامــل و همچنین امکانات و تجهیزات بســیار 
پیشرفته و نیز به واســطه پراکندگی مجموعه ها و 
تاسیسات هسته ای کشورمان در سرزمین پهناور ایران، 
آمادگی مقابله با هرگونه تهدید رژیم صهیونیستی را 
داریم،نیروهای مســلح جمهوری اسلامی ایران در 
آمادگی کامل بسر می برند، مراکز هسته ای دشمن 
صهیونیستی شناسایی و اطلاعات لازم از همه اهداف 
در اختیار ما اســت و به اصطلاح برای پاسخ به اقدام 
احتمالی آنها، دست ها روی ماشه شلیک موشک های 

قدرتمند برای نابودی اهداف مشخص شده است.
او با بیان اینکه در صورتی که رژیم صهیونیستی 
بخواهد اقدامی علیه مراکز و تاسیسات هسته ای ما انجام 
دهد حتماً و قطعاً با واکنش ما مواجه و برای مقابله به 
مثل با سلاح های پیشرفته مراکز هسته ای رژیم مورد 
تهاجم و عملیات قرار خواهد گرفت، تاکید کرد: اگر رژیم 
جعلی صهیونیستی بخواهد از تهدید حمله کردن به 
مراکز هسته ای کشورمان برای تحت فشار قرار دادن 

ایران استفاده ابزاری کند، تجدید نظر در دکترین و 
سیاست های هسته ای جمهوری اسلامی ایران و عدول 
از ملاحظات اعلامی گذشــته محتمل و قابل تصور 
می باشد. سردار حق طلب با تاکید بر اینکه به فرمایش 
مقام معظم رهبری امروز دیگر دوره بزن دررو گذشته 
است، گفت: اگر رژیم صهیونیستی اقدام تجاوزکارانه ای 
علیه ایران انجام دهد، نوع پاسخ با تدبیر نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران خواهد بود و آنها مطمئن باشند 
ضربه ای که از نیروهای مسلح دریافت می کنند به مانند 

عملیات »وعده صادق« در تاریخ یادگار خواهد ماند.
به مردم عزیز و شریف ایران اطمینان می دهیم، 
فرزندان انقلابی شما در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
ارتــش غیور و قدرتمند جمهوری اســلامی ایران و 
همچنین سایر نیروهای نظامی، انتظامی، اطلاعاتی و 
امنیتی کشور با استفاده از طرح های پدافند غیرعامل 
و همچنین ابزارها و تجهیزات پیشرفته حفاظتی و 
امنیتی از تاسیسات مراکز و مجتمع های هسته ای 
کشور حفاظت و صیانت می کنند، لذا مراکز هسته ای 

کشورمان در امنیت کامل است./ایسنا

تهدید رژیم صهیونیستی علیه مراکز هسته ای تجدیدنظر در سیاست های اعلامی را محتمل می کند

سیدکاظم عزیزی، معاون صنایع و انرژی 
ستاد مدیریت حمل ونقل و سوخت گفت : طی سه 
سال اخیر بیش از 40 درصد به میزان مصرف این 
سوخت افزوده شده و هم اکنون 8۵ درصد از سبد 
سوخت بخش حمل ونقل سبک کشور را به خود 

اختصاص داده است.
از این رو مهم ترین رویکرد در جهت کنترل 
مصرف بنزین، متنوع سازی سبد سوخت مصرفی 
و کاهش ســهم بنزین در این سبد با استفاده از 
راهکارهای مختلفی اســت که در قانون توسعه 
حمل ونقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت بر 
اجرای آنها تاکید شده است، یکی از اهداف مهمی 

که در قانون توسعه حمل ونقل و مدیریت مصرف 
سوخت به آن تصریح شده است رسیدن مصرف 
سرانه بنزین کشور به هفت دهم لیتر در روز بر نفر 
است، در سال های ابتدائی اجرای این قانون )نیمه 
دوم دهه 80 و نیمه اول دهه ۹0( با محوریت ستاد 
مدیریت حمل ونقل و سوخت این شاخص محقق 
شد. موضوعی که نشان می دهد اجرای دقیق این 
قانون، می تواند معضل ناترازی بنزین را برطرف 

کند.
این در حالی اســت که طی سال های اخیر 
به تدریج از این شاخص دور شده ایم، به طوری که 
هم اکنون این رقم به دو برابر یعنی یک و چهار دهم 

لیتر در روز بر نفر رسیده است. لازم است این مسئله 
مورد واکاوی و تدبیر جدی قرار گیرد.

وی با بیان این که قانون توسعه حمل ونقل 
عمومــی و مدیریت مصرف ســوخت، ضمن 
هدف گذاری سرانه مصرف، راهکارهایی نیز ارائه و 
تکلیف کرده است، گفت: برخی از این تکالیف با 
موفقیت اجرا شده و همچنان باید تداوم یابد و اجرای 
برخی دیگر مستلزم اهتمام و تدابیر خاص است. از 
رده خارج کردن خودروهای فرســوده، توسعه 
ناوگان حمل ونقل همگانی، بهینه سازی تقاضای 
حمل ونقل مبتنی بر کاهش ترافیک و کاهش سفر، 
متنوع سازی سبد سوخت با حمایت از سوخت های 

جایگزین از جمله CNG، ورود خودروهای برقی 
به چرخه ناوگان حمل و نقل، توســعه شــبکه 
حمل ونقل ریلی، آموزش و فرهنگسازی مدیریت 
مصرف سوخت، ارتقای استاندارد تولید خودرو و 
موتوســیکلت را از جمله راهکارها برای کاهش 

مصرف سرانه سوخت است.
قانونگذار در قانون توسعه حمل ونقل عمومی 
و مدیریت مصرف سوخت با هدف کنترل مصرف 
سوخت بر اجرای آنها تاکید کرده است و آثار اجرای 
آنها در کنترل مصرف ســوخت در دهه یاد شده، 
اثبات شده است. لذا این رویکرد باید مجدداً تقویت 

شود./ تسنیم

افزایش 40 درصدی مصرف بنزین در 3 سال اخیر

شنبه هشتم اردیبهشت ماه 1403، شماره 406-496

 امروزه صحبت در مورد اقتصاد بدون استناد به آدام اسمیت 
تقریبا غیرممکن است؛ بسیاری از مفاهیم او مانند دست نامرئی را 
بدیهــی می دانیم. با وجود این، در زمانی که او در حال نوشــتن 
مفاهیم اش بود، این ایده ها برخلاف اصل می نمود. او نمی ترسید که 

مرزها را کنار بگذارد و »تفکر ثابت« را زیر سؤال ببرد.
انقلاب صنعتی فناوری های جدیــدی را به وجود آورد که 
ماهیت کار را متحول می کرد. این تغییرات برندگان و بازندگانی 
داشت و به طور بالقوه جامعه را متحول می کرد. امروز، ما خود را در 
نقطه عطف مشابهی می یابیم؛ جایی که یک فناوری جدید، یعنی 

هوش مصنوعی مولد، می تواند زندگی ما را به شیوه های ملموس و 
غیرملموس تغییر دهد. حتی می تواند معنای انسان بودن را دوباره 
تعریف کند.با توجه به شباهت های میان زمان آدام اسمیت و زمان 
ما، شاید خالی از لطف نباشد که به این فکر کنیم اگر او امروز زنده 
بود، چگونه به ظهور این »دســت نامرئی« جدید واکنش نشان 

می داد؟
برای پاسخ به این سؤال،می خواهم با معروف ترین اثر او »ثروت 
ملل« شروع کنم. ایده اساسی این اثر آن است که ثروت یک ملت با 
استانداردهای زندگی مردم آن تعیین می شود و این استانداردها را 

می توان با بالا بردن بهره وری افزایش داد. این ایده به ویژه امروز مهم 
است، زیرا رشد بهره وری جهانی بیش از یک دهه است که کند شده 
و پیشرفت استانداردهای زندگی را تضعیف می کند.هوش مصنوعی 
قطعا می تواند به معکوس کردن این روند کمک کند.ما می توانیم 
جهانی را پیش بینی کنیم که در آن رشد اقتصادی افزایش داده شده 
و هــوش مصنوعی می توانــد با خودکار کــردن برخی وظایف 

شناختی،بهره وری را افزایش دهد ودرعین حال باعث ایجاد وظایف 
جدید با بهره وری بالاتر برای انســان ها شــود. با توجه به وجود 
ماشــین هایی که کارهای روزمره و تکراری را عهده دار می شوند، 
انســان ها می توانند زمان بیشــتری را صــرف آنچه کنند که 
مارامنحصربه فرد می کند. جالب است بدانید که بیشترین تأثیر 
بهره وری روی نیروی کار جدیدتر و کم مهارت است؛ چرا؟ هوش 
مصنوعی می تواند به گسترش دانش نیروی کار با تجربه تر و سازنده تر 
کمک کند. تصور کنید اگر هر کارمندی در سطح بهترین کارمند 
شاخص عمل کند، یک شرکت چقدر می تواند سازنده باشد. آنچه 

در مورد آخرین موج فناوری هوش مصنوعی مولد قابل توجه است، 
توانایــی آن در ترکیــب مقادیر زیادی از دانــش و تقطیر آن به 
مجموعه ای متقاعد کننده از پیام هاست. هوش مصنوعی فقط سریع 
فکر نمی کند و یاد می گیرد، بلکه اکنون نیز مانند ما صحبت می کند. 
ازطریق تسلط بر زبان، هوش مصنوعی مولد می تواند روابط نزدیکی 
با مردم ایجاد کند و از صمیمیت جعلی برای تأثیرگذاری بر عقاید و 
جهان بینی ما استفاده کند. این پتانسیل ایجاد بی ثباتی در جوامع را 
دارد. حتی ممکن است درک اساسی ما از تمدن بشری را تضعیف 

کند./مسلم تقی زاده - پژوهشگر هوش مصنوعی دانشگاه تهران
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در حاشیه بازدید مدیرعامل بانک شهر از بزرگترین شرکت تولید کننده 
فراورده های لبنی، تفاهمنامه همکاری مشترک میان این بانک و شرکت کاله به 
امضاء رســید.دکتر سیدمحمدمهدی احمدی در این بازدید به تشریح نقش 
حمایتی این بانک از صنایع مختلف پرداخت وآمادگی بانک شهر برای حمایت از 
شــرکت کاله به عنوان یکی از تولید کنندگان بزرگ فــراورده های لبنی در 
کشورگفت: می توانیم با ارائه خدمات برتر بانکی این شرکت را در تولید محصولات 
باکیفیت، افزایش صادرات، کاهش واردات، ارز آوری، ایجاد اشتغال و ... همراهی 
کنیم.وی با تاکید بر توانمندی بانک شهر در تامین اعتبار ارزی و ریالی پروژه های 
تولیدی و دارای توجیه اقتصادی، خاطرنشان ساخت: تامین مالی پروژه های 
بزرگ به صورت مرحله ای و در قالب تسهیلات و تعهدات ارزی و ریالی صورت 
می پذیرد،با تکیه بر خدمات متمایز خود، قطعا خواهیم توانست از گسترش و 
توســعه فراورده های لبنی در کشور حمایت ویژه داشته باشیم.غلامحسین 
سلیمانی مدیرعامل شرکت کاله از حضور مدیرعامل بانک شهر در این شرکت و 
توجه ویژه بانک به دغدغه های واحدهای تولیدی ضمن قدردانی گفت: شرکت 
کاله در حوزه صنایع غذایی و محصولات مختلف لبنی و غذایی در بیش از 10 
کشور فعالیت دارد و رسالت خود را تولید محصولات با کیفیت بالا و با هدف افزایش 
رضایتمندی مشتریان می داند،گروه تولیدی کاله توانسته در تولید تعدادی از 
محصولات درسطح دنیا به صورت انحصاری فعالیت کند، برنامه حال حاضر گروه 
به دنبال تکمیل پروژه پالایشگاه شیر، تولید شیرخشک و قهوه می باشد که در 
این خصوص بانک شهر می تواند نقش حمایتی مهمی داشته باشد./روابط عمومی 



مدیرعامل گروه خودروســازی 
سایپا گفت: تعاملات گروه خودروسازی 
سایپا با فولادمبارکه در راستای افزایش 

100 درصدی تولید خودرو است.
جواد توســلی مهر در نشســت 
مشترک مدیران عامل، اعضای هیئت 
مدیره و معاونین شرکت فولادمبارکه و 
گروه خودروسازی سایپا گفت: صنعت 
فــولاد صنعــت مــادر و یکــی از 
زیرساخت های مهم تولید کشور است 
و از سوی دیگر نیز صنعت خودرو نیز 

پیشگام است.
وی بــا بیان اینکه شــرکت های 
خودروسازی با حدود ۵۵ میلیون نفر 
ســهامدار در بازار ســرمایه رو به رو 
هستند، گفت: از سویی نیز باید توجه 
داشت که  600 هزار خانواده در زنجیره 
تامین خودروسازی ارتزاق می کنند و 
در این زمینه گروه خودروسازی سایپا 
و ایران خودرو حدود 100 هزار خانواده 
را شــامل می شــوند و در این زمینه 
قســمت بزرگی از اجتماع را شــامل 

می شوند.
مدیرعامل گروه خودروســازی 
سایپا با بیان اینکه مسایل کشور را باید 
ساده تر کرد تا حل شوند، افزود: مسایل 
ما خیلی پیچیده شد و به این دلیل قابل 
حل نبود و تاثیر آن خوب نشدن حال 

مردم بود.
وی با بیــان اینکه بحــث تولید 
می تواند حال مردم را خوب کند، گفت: 
گرفتاری هــای اجتماعی، سیاســی، 
فرهنگــی و...  با پرداختــن به تولید و 
تامین معیشت مردم حل خواهد شد و 
راهکار آن نیز این اســت که باور کنیم 
ظرفیت خوبی در کشور است که باید  

استفاده شود.
توســلی مهر با بیان اینکه بخش 
زیادی از تحریم ها در کشور خودساخته 
اســت، ابراز کرد: در صــورت برطرف 
کردن تحریم های داخلی خودساخته 

می توان حال مردم را خوب کرد.
وی با بیان اینکه در کشور و در دهه 

۹0 ایران خودرو دیزل زیانی 13 برابر 
سرمایه داشت، افزود:  در این شرایط 
سهامداران شکایت کرده بودند برای 
انحلال شرکت، سهامداران عمده از 
جمله ایــران خودرو حــال خوبی 
نداشــت و اتفاقات خوبی نیفتاد اما 
وقتی روند معکوس شد و افزایش و 
جهش تولید را  در دســتور کار قرار 
دادیم، در ســال ۹۹ بــه چهار برابر 
میزان تولید رسیدیم و سال 400 به 
سود خالص سنگین و سال 1401 به 
7 هزار میلیارد سود خالص رسیدیم 
و به نسبت همین مبلغ پول به دولت 
دادیم و می توان گفت 2 همت  برای 
تولید ســرمایه گذاری شد که حجم 
زیادی از اشــتغال زایی را به همراه 

داشت.
مدیرعامل گروه خودروســازی 
ســایپا با بیان اینکه امسال در سایپا 
برنامه ای 100 درصد قابل انجام را در 
دستور کار داریم، گفت: تولید حدود 
671 هزار دســتگاه خــودرو را در 
دســتور کار داریم و این آمار در سال 
گذشته 470 هزار خودرو بوده است 

که می توان گفت در سال جاری ما 40 
درصد افزایش تولید را خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه تاکنون از برنامه 
عقب نبود ه ایــم، اضافه کــرد: گروه 
خودروســازی ســایپا در حال حاضر 
حدود 60 همت به بانک ها 38 همت 
به قطعه سازان بدهکار هستیم ضمن 
اینکه حــدود 4۵ همت پیش فروش 
خودرو را داریــم و  تحویل247 هزار 
خودرو نیز به سال جاری منتقل شده 
اســت که با همین وضعیت موجود بر 
این باوریم که برای تولید به مشکلی بر 
نمی خوریم و به راحتــی از کل زیان 

انباشته سایپا خارج خواهیم شد.
توســلی مهــر گفــت: گــروه 
خودروسازی سایپا در سال جاری 400 
همــت تعهد فــروش  دارد و در حال 
حاضر گردش مالی در گروه حدود 600 

الی 700 همت را خواهیم داشت.

وی با بیان اینکه اصلاح قیمت مواد 
اولیه برای تولید خودرو امری ضروری 
است، ابراز کرد: ما مواد اولیه را از بورس 
تهیه می کنیم و اگر این قیمت توسط 
دولت مدیریت و نگهداری شود دیگر 
هر روز نیاز بــه قیمت گذاری خودرو 

نداریم.
مدیرعامل گروه خودروســازی 
ســایپا با بیان اینکه برای انجام روند 
اصلاحــی رفتارهای خوبی را شــاهد 
بوده ایم، ابراز کرد: امیدواریم تا چند روز 
آینده نتایــج خوبی را دریافت کنیم و 
تعاملات خوبــی را با زنجیره تامین از 

جمله فولادمبارکه بهتر خواهد شد.
وی گفت:ما در ایران خودرو دیزل 
شــرایط پرداختی خوبی را داشتیم و 
همین روند را در گروه خودروســازی 

سایپا نیز دنبال خواهیم کرد.
توسلی مهر با بیان اینکه استفاده از 
فناوری های نوین در خودروسازی نیاز 

به حل مشــکلات مالی در این شرکت 
دارد، افزود: برای این امر اصلاح قیمت 

مواد اولیه امری ضروری است.
او با بیــان اینکه تعامــلات ما با 
فولادمبارکه در راستای افزایش 100 
درصدی تولید خودرو اســت، تصریح 
کرد: افزایش 40 درصدی اعلام نیاز به 
ورق خودرو در این راســتا انجام شده 

است.
کوروش کمان کش، معاون خرید 
و صادرات گروه خودروسازی سایپا نیز 
در این نشست ضمن قدردانی از زحمات 
فولاد مبارکه طی سال هایی که با گروه 
خودروسازی ســایپا همکاری داشته 
است، اظهار کرد: همواره همکاری های 
سایپا و فولاد مبارکه به نحو احسن بوده 
و با طرح های توسعه ای که در دستور 
کار فولادمبارکه قرار دارد در سال های 
آینده، شرایط بهتری را خواهیم داشت.

وی افزود: هماهنگی و برنامه ریزی 

خوبی در ایــن مجموعه برای افزایش 
تولید داخل انجام شده تا بتوانیم خرید 

خارجی را در سایپاکاهش دهیم.
معــاون خرید و صــادرات گروه 
خودروسازی سایپا به تغییرات تولید 
ورق گالوانیزه در شــرکت ورق خودرو 
اشاره کرد و گفت: خرید صورت گرفته 
طی 2 ماه اخیر به 10 هزار تن رسیده 
اســت و تولید این محصــول در ورق 
خودرو کــه از زیرمجموعه های گروه 
فولاد مبارکه است، سالانه 100 میلیون 
دلار از خروج ارز از کشــور جلوگیری 

می کند.
وی ادامه داد: این امر هم به وزارت 
صمت برای اســتفاده از این ارز برای 
کارهای واجب تــر کمک می کند و از 
سویی نیز فشاری را از رو بانک مرکزی 
بر مــی دارد که ایــن ارز را برای دیگر 
اســتفاده  خارجــی   خریدهــای 

کند./ روابط عمومی
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دانش ، میراثی گرانبها  و آداب ، زیورهای همیشه تازه و اندیشه ، آینه ای شفاف است .امام علی)ع(:

 انتقال آب از دریا به اصفهان
 یکی از سریعترین پروژه های کشور است

 استاندار اصفهان گفت: انتقال آب از دریای عمان به اصفهان یکی از سریع ترین پروژه های در 
دست اجرا در کشور است و با حمایت صنایع بزرگ در مدار پیشرفت و شکوفایی قرار دارد.

به گزارش اعتبار به نقل از روابط عمومی پالایشگاه اصفهان، سیدرضا مرتضوی در نشست 
هماهنگی پروژه های تامین آب اضافه کرد: انتقال آب از دریا که از طرح های مهم انتقال آب به فلات 
مرکزی به شمار می آید از یک و نیم سال قبل شروع شده و با تاکید رییس جمهور در شرایط خوبی 

قرار گرفته است.
مرتضوی با بیان اینکه طرح مذکور امید ویژه ای در دل مردم استان اصفهان ایجاد کرده است، 
اظهار کرد: حمایت  مستمر مجموعه های صنعتی بزرگ استان از جمله پالایشگاه، فولاد مبارکه، 
ذوب آهن، اتاق بازرگانی و برخی از مجموعه های دیگر شرایط خوبی را از نظر پشتیبانی برای این 

مجموعه رقم زده است.
وی تاکید کرد: شرکت آب صفه پیمانکار طرح انتقال آب از دریای عمان است که با استفاده 
از ظرفیت پیمانکاران قوی خود توانسته است در بخش های مختلف این پروژه را تقسیم کار کند و 

با همکاری پیمانکاران مختلف به پیش ببرد.
استاندار اصفهان افزود: سرعت این پروژه به گونه ای است که امید داریم حداقل در بخش 

خط انتقال تا پایان سال به اتمام برسد.
بخش هایی از پروژه از جمله آبگیر و نصب بعضی از تجهیزات که سفارش ساخت آنها داده 

شده ممکن است به زمان بیشتری نیاز داشته باشد.
بزودی با معاون اجرایی رییس جمهور جلسه ای خواهیم داشت و گزارش طرح های بزرگ 

آبی استان به وی ارائه می شود.
مرتضوی با اشاره به اینکه همه واحدهای صنعتی استان بعد از اینکه این طرح به سرانجام 
رسید موظفند تامین آب خود را از مسیر این پروژه انجام دهند، افزود: این موضوعی است که باید 

بصورت قانونی اجرا شود.
همه واحدهای صنعتی استان باید غیر از شبکه فعلی، تدبیر دیگری نیز برای تامین آب داشته 
باشند بنابراین برخی از مجموعه های سهامدار مانند هلدینگ پتروپالایش اصفهان، فولاد مبارکه 
و ذوب آهن علاقه مند به برنامه ریزی برای آینده خود هستند و شرکت های دیگر باید برای تامین 

نیاز خود از این شرکت ها تامین آب کنند.
مرتضوی اظهار امیدواری کرد که تا پایان سال 1404 با تامین آب صنعت از طریق آبی که 

صنایع تامین می کنند بخشی از مشکلات آب آشامیدنی اصفهان حل شود.
مدیریت استان برای حل برخی مشکلات موجود بر سر راه هلدینگ پتروپالایش، توجه ویژه 

و عزم جدی دارد.
مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان نیز در حاشیه این نشست گفت: پالایشگاه اصفهان 
20 درصد سهام شرکت آب انتقال صفه را در اختیار دارد که در این جلسه نیز هفت درصد سهم 

اتاق بازرگانی به پالایشگاه اصفهان واگذار شد و سهم  پالایشگاه به 27 درصد رسید.
محسن قدیری افزود: ما در پتروپالایش اصفهان در حال کاهش 7۵ درصدی نیاز آبی هستیم، 
بخشی از نیاز این شرکت از طریق خرید پساب آب تصفیه خانه شاهین شهر تامین می شود بنابراین 
به آبی که از طریق پروژه مذکور تامین می شود چندان نیاز نداریم اما برای پروژه های آتی مورد 

احتیاج است.
وی با اشاره به اینکه پالایشگاه اصفهان در هر روز ۵00 متر مکعب آب در ساعت از آب منطقه 

ای دریافت آب دارد، گفت: امیدواریم این رقم تا پایان سال به صفر برسد.
مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان خاطرنشان کرد: پالایشگاه اصفهان تاکنون نزدیک 
به 20 هزار میلیارد ریال برای پروژه انتقال آب به اصفهان پرداخت کرده است که امسال نیز 36 هزار 

میلیارد پرداخت خواهیم کرد.
عملیات اجرایی مرحله نخست پروژه انتقال آب از دریای عمان به استان اصفهان مهر سال 

1401 آغاز شد و در دولت سیزدهم در 24 نقطه با حضور 14 پیمانکار در حال تکمیل است.
عملیات اجرایی مرحله دوم پروژه انتقال آب از دریای عمان به استان اصفهان، هفتم مهر 

سال 1402 با حضور رییس جمهور آغاز شد.
70 میلیون مترمکعب در مرحله نخست و در مرحله بعد 400 میلیون مترمکعب آب از طریق 

اجرای این پروژه به اصفهان انتقال داده می شود.
مسوولان تاکید دارند که اجرای این پروژه فقط با هدف تامین آب برای صنایع موجود در 

استان خواهد بود و طرح توسعه واحدهای صنعتیِ آب بر در دستور کار نیست.
خشکسالی از اصلی ترین مشکلات استان اصفهان است بطوری که رودخانه زاینده رود به 
طول بیش از 400 کیلومتر در دهه های اخیر بدلیل برداشت  غیرقانونی در بالادست، انتقال آب به 
حوضه دیگر، تراکم جمعیت و تا حدودی کاهش نسبی بارندگی ها، به یک رودخانه با جریان دوره ای، 

تبدیل و در پایین  دست در برخی فصول بویژه تابستان با خشکی مواجه شده است.
قرارداد سایت پالایشگاه اصفهان درهرمزگان امضاء شد

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان درآئین امضای قرارداد سایت پالایشگاه اصفهان 
درهرمزگان که با حضور استاندار این استان برگزار شد با اشاره به اینکه احداث سایت دوم پالایشگاه 
اصفهان درهرمزگان کار بسیار بزرگی است که پالایشگاه اصفهان را جزو سرآمدان صنعت پالایش 
کشور قرار خواهد داد افزود: ما قصد داریم در هرمزگان پالایشگاه 120 هزار بشکه ای ایجاد کنیم .

به گزارش مرکز رسانه ای واحد روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو پالایش اصفهان،دکتر 
محسن قدیری، درزمینه احداث سایت دوم پالایشگاه اصفهان در بندرعباس توضیح داد: بزودی 

تجهیزات پالایشگاهی به کشور منتقل خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه هلدینگ پتروپالایش اصفهان برای خرید این پالایشگاه 13 میلیون یورو 
اختصاص داده است که تجهیزات آن در حال حمل به ایران است افزود: برای احداث سایت دوم 
پالایشگاه در هرمزگان کار نقشه برداری از 2 ماه آینده شروع خواهد شد و سپس ساخت سیویل و 

فونداسیون انجام می شود، این اقدامات به سرعت تا انتهای سال آینده انجام خواهد شد.
وی با تاکید به این که برای ترخیص تجهیزات این پالایشگاه نیازمند هماهنگی و همکاری 
استانداری هرمزگان هســتیم ادامه داد: اگر چه هزینه های ما دریک استان دیگر برای احداث 
پالایشگاه بیشتر شده است اما ایجاد این پالایشگاه در بندرعباس کاربسیار بزرگی خواهد بود، 
امیدواریم که برای قیمت زمین نیز هماهنگی و مساعدت های لازم توسط استانداری هرمزگان با 

ما انجام شود.
دکترقدیری، به این مسئله نیز اشاره داشت که سال قبل برای اقدامات پالایشگاه هرمزگان 
20 همت اعتبار ازسوی پالایشگاه اصفهان اختصاص داده شد افزود: 20 همت نیز امسال برای این 

کار تخصیص خواهد یافت و پیش بینی ما برای این پروژه 2۵0 میلیون یورو است.
وی با اشاره به اینکه روش های سرمایه گذاری و انتخاب پیمانکار انجام شده است گفت: ان 
شاءا… اقداماتی که برای اداره صمت و محیط زیست نیاز است نیز با پیگیری استانداری هرمزگان 

انجام شود در این زمینه کریدور ها و حریم های انتقال نیز مشخص گردیده است .
در ادامه نیز مهدی دوستی، استاندار هرمزگان گفت: طبق مصوبه رسمی دولت؛ استفاده از 
مرز رسمی هرمزگان با دیگر کشورها و انجام راه آهن درحال انجام است که در این زمینه عرصه ای 
را مشخص نموده ایم که با قدری استحصال این زمین را نیز در بندر در اختیار پالایشگاه اصفهان 

قرار دهیم .
وی درباره موقعیت سایت پالایشگاه اصفهان در بندرعباس گفت: 468هکتار زمین در منطقه 
ای در شمال شرقی هرمزگان برای این کار درنظرگرفته شده است که هم فاصله زیست محیطی 
آن رعایت شده و دو خط انتقال نیز دراین محدوده وجود دارد که دارای دو جاده دسترسی است.
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